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»جهان صنعت« دورنماي افول »بي بي« را بررسي مي کند

مرگ سیاسي نتانیاهو

پوپولیسم و 400 هزار طرح ناتمام
اول- ابعاد داستان طرح های ناتمام یعنی طرح هایی 
که از سوی دولت شروع می شود و به دلایل گوناگون 
به ویژه به دلیل بی پولی دولت به پایان نمی رسد اکنون 
در چ��ه اندازه ای اس��ت؟ آن طور که رییس س��ازمان 
برنامه وبودجه گفته شمار طرح ها به ۴۰۰ هزار طرح 
ناتمام رسیده اس��ت. ارزش دلاری سرمایه مورد نیاز 
برای پایان یافت��ن این طرح ها نیز ۶۰۰ میلیارد دلار 

برآورد شده است. 
دوم- آیا راهی برای برطرف کردن این معضل بزرگ 
وجود ندارد؟ به نظر می رسد چنین راهی نیست. تنها 
راهی که دولت های یازدهم تا دولت امروز ارائه کرده اند 
فروش این طرح ها به بخش خصوصی است. واقعیت این 
است که بخش خصوصی ایران این میزان پول ندارد 
و تازه معلوم نیست وضعیت ۴۰۰ هزار طرح به لحاظ 
توجیه اقتصادی چیست؟ به نظر می رسد این داستان 
ادامه خواهد داشت و هر دولتی به امید اینکه آن را بر 

دوش دولت دیگر بیندازد با آن مماشات می کند.
س�وم- چگونه ب��ه  این تع��داد ط��رح ناتمام 
رسیده ایم؟ سنگ بنای چنین معضلی را پوپولیسم 
دوره احمدی نژاد برپا کرده و اگر پوپولیس��م ادامه 

یابد این گره باز نخواهد شد.

7۰۰رسانهکشتارمردموخبرنگارانرادرجریاننبرد
غزهمحکومکردند

کنار همه خبرنگاران آزادیخواه 
جهان ایستاده  ایم

۷۰۰ رس��انه ایرانی با انتشار بیانیه ای ضمن 
محکومیت کشتار بی سابقه مردم و خبرنگاران در 
جریان نبرد غزه، جنایات رژیم غاصب صهیونیستی 
را محکوم کردند و ضمن تاکید بر توقف این جنایت، 
یاد شهدای خبرنگار و سایر شهدا را گرامی داشتند. 
این رسانه ها با تاکید بر اینکه »دیگر واژه ای برای 
توصیف این جنایات  باقی نمانده اس��ت«، تاکید 
کرده اند ک��ه »کنار همه خبرن��گاران آزادیخواه 
جهان ایستاده  ایم.« در متن این بیانیه که به امضای 
مدیران مسوول ۷۰۰ رسانه ایرانی رسیده، آمده 
است: »ما رسانه های ایرانی، شهادت ۵۰ خبرنگار 
در غزه و هدف قرار گرفتن عمدی خانه های آنها 
توس��ط رژیم اشغالگر صهیونیستی که در موارد 
متعددی به شهادت خانواده های این عزیزان هم 
منجر شده است، در کنار کشته شدن بیش از ۱۱ 
هزار نفر از مردم مظلوم غزه که در میانشان هزاران 
زن و کودک به خاک و خون کش��یده شدند را با 
قلبی آکنده از غم محکوم می کنیم و بر خود لازم 
می دانیم این نسل کش��ی را به تمام آزادیخواهان 
جهان تس��لیت بگوییم و امید داش��ته باشیم تا 
هرچه زودتر با تلاش همگانی، نه تنها مانع از آن 
شویم که این اقدامات غیرانسانی از دید دنیا پنهان 
بماند، بلکه به بازگردانی این سرزمینِ آسمانی به 
مالکان حقیقی اش کمک کنیم.« در ادامه این بیانیه 
آمده: »رسانه  های جمهوری اسلامی ایران هم صدا 
با همه آزادگان جهان، یاد و خاطره ش��هیدان راه 
روشنگری در غزه را گرامی می دارد و این جنایات 
را مه��ر تایید دیگری بر ماهی��ت خودکامه این 
رژیم جعلی و ش��قاوت حامیان آن می داند.« این 
بیانی��ه می افزاید: »رژیم غاصب و جانی، رودی از 
خون های پاک کودکان بی پناه فلسطینی جاری 
ساخته  اس��ت. کتاب واژه نامه جنایت هایتش، از 
قطره قطره خون ریخته بی گناهان، هزاران صفحه 
ساخته است!« امضاءکنندگان این بیانیه همچنین 
با خطاب قرار دادن مردم غزه، تاکید کردند: »چه 
میزان مظلومید که صدای جهانیان نیز در گوش 
مسخ شدگان جهان قدرت تاثیر ندارد! امروز، یک 
جهان به نوای ش��ما گوش داده و در فراز و فرود 
وا لهَُمْ مَا  این آوا با ش��ما هم صدایی می کند! وَأعَِدُّ
اسْتَطَعْتُمْ مِنْ قُوَّة؛ٍ و  به خواست خدا پیروزی با شما 

خواهد بود؛ انشاءالله!«

 راهی که مجلس هفتم بست 
»جهان صنعت«- آنهایی که داستان بنزین 
در ایران را دنبال می کنند و یادشان می آید سپهر 
سیاست یک بار به دلیل همین مساله جامعه ایرانی 
را با بدترین وضعیت روبه رو کرد بدون تردید یاد 
این جمله غلامعلی حداد عادل رییس وقت مجلس 
هفتم می افتند که به ش��هروندان گفت : تثبیت 
قیمت بنزین بر خلاف خواست دولت اصلاحات 
عیدی مجلس به ایرانیان است.« داستان این بود 
که دولت وقت می خواست براساس قانون هر سال 
۱۰ درصد به قیمت بنزین اضافه کند و مجلس 
هفتم جلوی این طرح را با تثبیت قیمت بنزین 
گرفت. حالا پس از سپری شدن ۴ دوره مجلس 
قانونگذاری و تغییر سه دولت معضل بنزین باقی 

مانده است.
در چنین وضعیتی که قیمت هر لیتر بنزین 
در ای��ران کمتر از ۵۰ درص��د قیمت یک لیتر 
آب معدن��ی و ۱۰ درصد قیمت یک لیتر ش��یر 
است و دولت س��یزدهم نیز همانند دولت های 
یازدهم و دوازدهم و همچنین دولت های محمود 
احمدی نژاد شهامت سیاسی برای تغییر معادله 
بنزین را ندارد و پولدارها همچنان به زیان نادارها 
بنزین ارزان را در  باک اتومبیل های چند میلیارد 
تومان��ی خود ریخته و در خیاب��ان و جاده فخر 
می فروشند، وزیر اقتصاد با اعلام اینکه پیشنهاد 
»بنزین برای همه« در ستاد هماهنگی اقتصادی 
متوقف ش��د، گفت: ما در زمینه سیاستگذاری 
اصلاح نرخ حامل های انرژی، هزینه زیاد داده ایم، 
ام��ا درس کمت��ر گرفته ایم... اگر سیاس��تگذار، 
شجاعت به خرج ندهد و با ابتکار عمل، به استقبال 
مساله و حل آن نرود، آن وقت آن »مساله« است 
ک��ه خودش را تحمی��ل و او را ناچار از پرداخت 
هزینه ه��ای اجتماعی و اعتباری خیلی بالاتری 

برای انجام اصلاح می کند.«
یادآور می ش��ود وزیر اقتصاد حالا پس از دو 
سال نظارت بر بخش های عمده سیاستگذاری 
مالی و ارائه طرح های پرشمار باید بداند و درک 
کند که راه حل غیر قیمتی برای مساله بنزین و 
هر کالای دیگ��ری در هیچ جای جهان جواب 
نمی ده��د و تنه��ا بر ابعاد پیچیدگی داس��تان 
می افزاید. حل معضل بنزین و دیگر حامل های 
انرژی مثل برق و گاز در هر دوره سخت تر از دوره 
پیشین می شود و روزی می رسد که در بسته شده 
از سوی مجلس هفتم جز با پیامدهای ناشناس 
باز نخواهد شد. مقوله شجاعت مورد نظر وزیر 
اقتصاد از کجا باید حل ش��ود و دولت سیزدهم 
که حالا همه نهاده��ای قدرت را در کنار خود 
دارد چرا نمی تواند این شهامت را تامین کند؟ 
بخش��ی از شجاعت از س��وی اعتماد اجتماعی 
ش��هروندان به ناکارآمدی یا کارآمدی دولت ها 
بر می گردد که این دولت متاسفانه در این حوزه 

نمره خوبی نمی گیرد.

سرمقاله

یادداشت

نقد روز

بدجوری جا می مانیم
محمد صادق جنان صفت

 اقتصاددان��ان ب��ا به کار 
ب��ردن نظریه پولی میلتون 
فریدمن و مناس��بات آن با 
ت��ورم راه حلی جهانی برای 
کاهش و مهار تورم یافته اند 
که یک داروی درمان کننده 
برای درد بزرگ تورم در هر کش��وری اس��ت که 
مدی��ران اقتصادی آن بخواهند این فرمول را به 

کار بگیرند. 

 زنگ های سقوط برای »بی  بی«
 به صدا درمی آید

نادر کریمی جونی- شمارش معکوس برای 
سقوط بنیامین نتانیاهو و شکست او در منازعه 
با حماس آغاز ش��ده اس��ت. این در حالی است 
که جامعه اس��رائیل، همچنان ب��ر تداوم جنگ 
با حماس اص��رار می ورزد ول��ی در همان حال 
نه فقط اس��رائیلی ها، بلکه ناظران بی طرف هم 
بر این نکته که رهبر فعلی اس��رائیل دس��تاورد 
چندانی نداش��ته و نتوانس��ته در صحنه منازعه 
نظام��ی، آزادی گروگان ها و متحد نگه داش��تن 
 جامعه اسرائیل موفقیت قابل ذکری داشته باشد، 

صحه می گذارند.
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بانک  ها در خدمت بانکي ها!
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ادامه سرمقاله

بدجوری جا می مانیم
فرمول این اس��ت که سیاست های بودجه ای 
و پولی باید به گونه ای تنظیم ش��وند که رش��د 
بخش حقیقی اقتصاد از رشد بخش غیر حقیقی 
ی��ا بازاره��ای مالی عقب نمان��د. در ایران اما از 
دولت س��ازندگی تا دولت فعلی چش��م ها برای 
راه حل بس��ته ش��ده و با کنار گذاش��تن آن راه 
زنده ماندن و ترس��ناک تر ش��دن تورم را هموار 
کرده اند. در سال ۱۳۹۷ که دونالد ترامپ اعلام 
کرد می خواهد درآم��د حاصل از صادرات نفت 
ایران را به صفر برس��اند سپهر سیاست در ایران 

نخواست این تهدید را بشنود و به آن عمل کند 
و نرخ متوسط تورم ایران از ۲۵ به ۴۵ درصد در 

۵ سال تازه سپری شده رسیده است. 
آیا نادیده گرفتن این دستاورد بزرگ بشر درباره 
مه��ار تورم تنها در ایران نادیده گرفته می ش��ود؟ 
واقعیت تلخ این است که کاروان پیشرفت در ایران 
در جاده ای افتاده که راهش از جاده کاروان دنیای 
آزاد یکی نیست. دنیای آزاد به این نتیجه رسیده 
که برای صلح و آش��تی در جهان باید تجارت آزاد 
را در دس��تور کار ق��رار دهد ولی ای��ران از این راه 
نمی رود و تجارت آزاد قربانی اراده گرایی سیاست 
ش��ده اس��ت. دنیای آزاد به این نتیجه رسیده که 

برای تامین امنیت شهروندان در داخل و خارج باید 
شهروندان از نظر مادی در آسایش و آرامش باشند 
و ب��رای این مهم هر چه نیرو دارند به کار گیرند. 
در ایران اما چنین چیزی در ذهنیت مدیران جای 
نگرفته اس��ت. در دنیای آزاد برای افزایش قدرت 
صنعتی و اقتص��ادی راه رقابت را باز می کنند، اما 
در ایران با استناد به اینکه باید بازارهای داخلی را 
از کالاهای ایرانی پرکنیم راه را بر رقابت بسته ایم. 
ای��ران ش��وربختانه در تولید صنعت��ی و صادرات 
صنعتی به دلیل دور ماندن از تکنولوژی های روزآمد 

جایگاهی ندارد.
ای��ن س��یاهه نادی��ده گرفتن ه��ا را می توان 

ب��ه بخش های دیگر س��رایت داد و بر انباش��ت 
تاس��ف ها افزود، اما در این نوش��ته کوتاه به این 
مس��اله اش��اره اکید می ش��ود که با این دست 
فرم��ان بدجوری از دنیا جا می مانیم. در دنیایی 
که ش��تاب دگرگونی ها در هر عرصه ای فزاینده 
است جا ماندن به معنای دیگر نرسیدن است. آیا 
صنعت تلویزیون سازی ایران با این سیاستگذاری 
می تواند با صنعت تلویزیون س��ازی کره جنوبی 
رقاب��ت کند. آیا ای��ران می تواند امیدوار باش��د 
روزی فرودگاهی به بزرگی فرودگاه اس��تانبول 
بس��ازد و میلیاردها دلار درآمد ارزی به دس��ت 

آورد؟ بدجوری جا می مانیم.

ادامه یادداشت

 زنگ های سقوط برای »بی  بی«
 به صدا درمی آید

در صحنه نظامی،  هیاهوی بسیار ارتش اسرائیل 
در م��ورد وجود تعدادی از گروگان ها در زیرزمین 
بیمارس��تان الشفاء انتظارها برای آنکه محاصره و 
اشغال این بیمارستان دستاوردی داشته باشد را به 
شدت افزایش داده بود. همان طور که همه مشاهده 
کردند و نتانیاهو، خود بر آن صحه گذاشت، هیچ 
گروگانی از آن بیمارس��تان خارج نشد و به همین 
دلی��ل همه انتظارهایی که پدید آمده بود، ناکام و 

بی پاسخ ماند.
آنچه در مورد کش��ف تجهیزات و تسلیحات 
در زیرزمین یا حتی اتاق های بیمارستان الشفاء 
ادعا می شود از س��وی ناظران چندان بااهمیت 
ارزیابی نشده، چراکه صحت آن به شدت محل 
ابهام اس��ت و معلوم نیس��ت ای��ن ادعای ارتش 
اس��رائیل چقدر صحنه س��ازی یا واقعی باش��د. 
یافتن آنچه راکت های تولید ایران در غزه اعلام 
ک��رده اس��ت هم به طور کلی م��ورد توجه قرار 
نگرفت��ه، چراکه تل آویو تنها عکس این راکت را 
منتش��ر کرده که سندیت ندارد و از نمایش آن 
برای خبرنگاران پرهیز کرده است. این در حالی 
است که در نمونه های مشابه اسرائیل سخت افزار 
س��لاح های کشف ش��ده را برای خبرن��گاران به 

نمایش می گذاشته اس��ت. ادعاهای نتانیاهو در 
م��ورد نزدیک ش��دن ب��ه آزادی گروگان ها، نه 
فقط در محافل سیاس��ی جهان��ی که حتی در 
درون اس��رائیل، با واکنش سرد و بی روح مواجه 
ش��ده، چراکه پس از ادعاه��ای مکرر و مصرانه 
مقامات اس��رائیلی، اکنون حت��ی یک گروگان 
آزاد نشده و خانواده های گروگان ها و رسانه های 
داخلی و بین المللی فش��ار غیرقابل تحملی را به 
نظام حکومتی اس��رائیل و شخص نتانیاهو وارد 
می کنند. ادعاهای ارتش اسرائیل در مورد کشته 
شدن شماری از فرماندهان حماس با آنچه درباره 
کشته شدن افسران ارشد و میانی ارتش اسرائیل 
اگرچه به لحاظ تعداد ممکن است برابری نکند، 
ام��ا به لحاظ جایگاه و موقعیت افس��ران ارتش 
س��ازمان یافته و مدرن اس��رائیل، موقعیت های 
دو طرف اس��رائیلی و حماس، تقریبا برابر است. 
از ای��ن بابت نمی ت��وان انکار کرد که اس��رائیل 
در صحن��ه نظام��ی آن قدر که ادع��ا می کرده و 
طرف های غربی از ایشان انتظار داشتند، نتوانسته 
دس��تاوردهای بزرگی داشته باشد. به ویژه آنکه 
ادع��ای نابودی حم��اس که چند ب��ار از طرف 
نتانیاهو و همکارانش مطرح ش��ده بود، نه فقط 
حاصل نش��ده که چشم اندازی برای حصول آن 
نیست. به همین دلیل به جز تخریب گسترده و 
نابودی بخش مهمی از توان اقتصادی، اجتماعی 

و نظامی فلسطینی ها، گمان نمی رود که حملات 
هوایی و زمینی اس��رائیلی ها، دستاورد دیگری 

برای ایشان داشته باشد.
همزم��ان و در درون اس��رائیل، اوضاع بی بی 
چندان پایدار نیس��ت؛ هم اکنون نظرس��نجی ها 
نش��ان می دهد که شانس لیکود برای در دست 
گرفتن زمامداری دولت تقریبا به صفر رس��یده 
است. در این باره برآوردهای انجام شده مبین آن 
است که اگر هم اکنون در سرزمین های اشغالی 
انتخابات برگزار شود، سهم لیکود از کرسی های 
پارلم��ان، از ۳۳ کرس��ی کنونی، حداکثر به ۲۲ 
کرس��ی س��قوط خواهد کرد که نتانیاهو با این 
نتیجه باید از دفتر نخس��ت وزیری خداحافظی 
کند. در عین حال محبوبیت وی به میزان قابل 
توجه��ی کاهش پیدا کرده که در این س��قوط 
خانواده وی نقشی اساسی دارند. دو انتقاد مهم 
مخالفان سیاس��ی و افکار عمومی اسرائیل علیه 
نتانیاهو یکی به فرار پسرش از حضور در جنگ 
بازمی گردد و دیگری به اظهارات همسرش. افکار 
عمومی اسرائیل با خشم می پرسند پائیر نتانیاهو 
ک��ه از هفت ماه پیش در میامی فلوریدا به س��ر 
می برد چرا همانند س��ایر ش��هروندان اسرائیلی 
ب��ا فراخ��وان نیروهای ذخیره ارتش به کش��ور 
بازنگش��ته و در ارتش به خدمت مشغول نشده 
اس��ت. هر چند نتانیاهو از پس��رش دفاع کرده 

و گفته که او س��رگرم جم��ع آوری کمک برای 
اسرائیل است، اما چنین دفاعیه هایی سبک تر از 
آن اس��ت که مورد قبول افکار عمومی اسرائیل 
واقع ش��ود. اظهارات همس��ر نتانیاهو مبنی بر 
اینکه تظاهرات هایی که علیه شوهرش برگزار و 
دنبال شده، باعث سرگرم شدن مقامات امنیتی 
و غفلت آنان از تدارک حماس برای حمله شده 
است، نه فقط خشم شهروندان که خشم مقامات 
اسرائیلی را برانگیخته است. اسرائیلی ها از اینکه 
اصرارشان بر تداوم برقراری دموکراسی، عدالت 
و شفافیت در کشورشان به عنوان بهانه ای برای 
ناتوانی امنیتی تلقی می ش��ود و توانایی دستگاه 
امنیتی اس��رائیل مورد تحقیر واقع شده ناراحت 
هستند و می خواهند همسر نتانیاهو اظهاراتش 
را پ��س بگیرد؛ امری ک��ه تاکنون اتفاق نیفتاده 
و حتی ش��خص بی بی نیز واکنش��ی در این باره 

نشان نداده است.
نتانیاه��و در خارج از مرزهای اس��رائیل هم 
موقعیت امیدوارکننده ای ندارد و اکنون دوستان 
اس��رائیل مانند فرانس��ه و کانادا با ش��فافیت و 
صراح��ت بیش��تری زبان ب��ه انتقاد از کش��تار 
غیرنظامیان س��اکن غزه می گش��ایند. به همین 
دلیل نتانیاهو بدون آنکه قدرت مقاومت و تغییر 
اوضاع را داشته باشد، پله های سقوط را یکی پس 

از دیگری پشت سر می گذارد.
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 در سفر رییسي به چهارمحال وبختیاری صورت گرفت
افتتاح طرح های آب رسانی براي رفع تنش آبي

نتانیاهودرمحاصرهبحرانها
عبدالرض�ا فرجی راد*   
قب��ل از هفتم اکتب��ر یعنی 
عملی��ات طوف��ان الاقصی از 
س��وی حماس، اس��رائیل با 
بحران های چندگانه در داخل 

مواجه بود. 
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رهبر  معظم انقلاب در دیدار اعضای شورای نگهبان:
زمینهبرگزاریانتخاباتیپرشوررافراهمکنید

فقها و حقوقدانان شورای نگهبان با رهبر معظم انقلاب اسلامی دیدار کردند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای 
در این دیدار، ضمن تشکر و قدردانی از زحمات و تلاش های این شورا، نکاتی را 
درخصوص وظایف قانونی شورای نگهبان بیان و تاکید کردند: همه وظیفه دارند 

زمینه برگزاری انتخاباتی پرشور را در اسفندماه امسال فراهم کنند.

آژانس بین المللی انرژی اتمی در گزارش محرمانه:
هیچپیشرفتیباایرانحاصلنشدهاست

آژانس بین المللی انرژی اتمی بار دیگر تاکید کرد که درخصوص دو موضوع 
نصب مجدد تجهیزات نظارتی و پاسخ های تهران درخصوص منشاء ذرات اورانیوم، 
پیشرفت های مورد نظر حاصل نشده است. به گزارش پایگاه خبری-تحلیلی عصر 
ایران، بنابر گزارش محرمانه آژانس بین المللی انرژی اتمی آمده که براساس تعریف 
این نهاد، ایران به اندازه کافی اورانیوم غنی شده با خلوص ۶۰ درصد، )نزدیک به 
درجه تسلیحاتی برای سه بمب اتمی( در اختیار دارد. براساس این گزارش محرمانه 
که خبرگزاری رویترز نسخه ای از آن را مشاهده کرده، میزان ذخایر اورانیوم تا ۶۰ 
درصد غنی سازی شده ایران نسبت به آخرین گزارش آژانس در ماه سپتامبر از 
۶/۷ کیلوگرم به ۱۲۸/۳ کیلوگرم افزایش یافته است. این میزان بیش از سه برابر 
تقریبا ۴۲ کیلوگرمی است که طبق تعریف آژانس، در صورت غنی سازی بیشتر، 
از نظر تئوری برای ساخت یک بمب اتمی کفایت می کند. در گزارش آژانس 
همچنین بار دیگر تاکید شده که درخصوص دو موضوع نصب مجدد تجهیزات 
نظارتی و پاسخ های تهران درخصوص منشاء ذرات اورانیوم، پیشرفت های مورد 
نظر حاصل نشده است. این دومین بار متوالی است که گزارش های سه ماهه 
آژانس بین المللی انرژی اتمی می گوید هیچ پیشرفتی در هیچ یک از این دو 
موضوع حاصل نشده است. خبرگزاری فرانسه هم که این گزارش را رویت کرده 
گزارش داده که میزان اورانیوم غنی سازی شده ایران، به بیش از ۲۲ برابر میزان 

مجاز در برجام رسیده است.

سمیه محمودی  نماینده مجلس انقلابی:
گفتندسوالازوزیرکشورراکناربگذار

تاتاییدصلاحیتشوی!
یک نماینده مجلس انقلابی که از چهره های ردصلاحیت شده توسط هیات 
اجرایی است، گفت: این حجم از رد صلاحیت کاندیدا ها اولین بار است که توسط 
هیات اجرایی یا همان دولت انجام گرفته است. این اظهارنظر آقای وحیدی 
کاملا اشتباه است و اگر اینها واقعا مشارکت مردم را می خواستند این کار را انجام 
نمی دادند. به گزارش پایگاه خبری-تحلیلی خبرآنلاین، سمیه محمودی می گوید: 
دولت می خواهد انتخابات را مدیریت کند. مدیریت دیگر بیش از این نمی شود. از 
زبان خودشان در جاهای مختلف و توسط واسطه ها شنیده ایم که دولت نیاز دارد 
۷۰ درصد کرسی مجلس را داشته باشد. محمودی می گوید: از وزیر کشور سوالی 
در صحن دارم که ان شاءالله بعد از برنامه در صحن قرار می گیرد و عملا هم به من 
گفتند که اگر سوالم را پس بگیرم، در صلاحیتم تاثیر می گذارد که طبق چیزی 
که اعلام کردم، گفتم: »اگر قرار باشد به خاطر انجام وظیفه، رد صلاحیت شوم 
۱۰۰ درصد این کار را انجام می دهم.« او همچنین گفت: آنها بدون مستندات 
نمایندگان فعلی را رد صلاحیت کردند. یکی از موضوعات مهمی که مقام معظم 
رهبری در ابتدای سال به آن تاکید داشتند، مشارکت حداکثری در انتخابات 
بود که فکر می کنم متاسفانه دولت و هیات اجرایی تمایل به حضور حداکثری 
مردم ندارند و همین باعث شد بدون دلیل و بی فایده و با سلیقه شخصی اکثریت 

نمایندگان را رد کردند.

مرتضی آقاتهرانی عضو ارشد جبهه پایداری:
ولایتمطلقهکافینیست،اطاعتمطلقههمبایدباشد

یک عضو ارشد جبهه پایداری در مجمع عمومی جبهه پایداری گفت: در ابتدای 
تاسیس جبهه پایداری وقتی خدمت آیت الله مصباح یزدی رفتیم و گفتیم در شرایط 
فعلی چه باید کنیم؟ او تاکید کرد تشکلی را سازماندهی کنید که بالای سر آن فقها 
حضور داشته باشند. به گزارش ایسنا، مرتضی آقاتهرانی همچنین گفت: وقتی تاکید 
کرد پرچم پایداری را بلند کنیم و پرسیدیم شعارمان چه باشد، گفت: در پایداری 
اصل اول و آخر، ولایت است. مرحوم مصباح اظهار می کرد که ما حمایت از رهبری 
و ولایت مطلقه فقیه را قبول داریم، اما ولایت مطلقه کافی نیست،  اطاعت مطلقه هم 
باید در کنار آن باشد. او گفت: یعنی مردم باید به معرکه بیایند. دستورالعمل حضور 
مردم در معرکه، اطاعت مطلق است. اطاعت مهم است و اولین اصل پایداری، اطاعت 
مطلقه از ولی فقیه است. بنابراین باید ببینیم مقام ولی از ما چه می خواهد و سپس 
اطاعت صددرصدی داشته باشیم. آیت الله مصباح تاکید داشت که این تولی ماست 
و در کنار آن، یک تبری هم داریم. به این معنا که هر فتنه ای در مقابل ولی فقیه بلند 
شد، در مقابل آن می ایستیم و از ولی فقیه حمایت می کنیم. آقاتهرانی همچنین گفت: 
جبهه پایداری در مجلس موفق بوده  و یکی از این موفقیت ها در زمینه ساماندهی 

فضای مجازی است که فقط رای گیری آن در صحن علنی باقی مانده است.

اولین ستاد انتخاباتی شورای وحدت افتتاح شد
ریاستیکیازیارانقالیبافدرستاد

اصولگرایانتهران
رییس س��تاد انتخابات شورای وحدت در تهران بزرگ  با صدور نامه ای خطاب 
به دبیران کل احزاب و تشکل های عضو شورای وحدت، تشکیل ستاد انتخابات را 
رسما اعلام کرد. به گزارش ایلنا، حسن بیادی در این نامه تاکید کرد: در راستای 
دوازدهمین انتخابات مجلس شورای اسلامی، شورای وحدت اقدام به تشکیل ستاد 
انتخابات با هدف فراهم کردن موجبات مش��ارکت ملی، تحقق امنیت، سلامت و 
رقابت انتخاباتی مردمی کرده است. این چهره اصولگرای نزدیک به رییس مجلس 
انقلابی همچنین خاطرنشان کرد: از معرفی مسوولان ستاد و تنظیم برنامه ای جامع 
و هدفمند و قابل اجرا در هیات عالی شورای وحدت تصمیم گرفته شد تا به جهت 
هم افزایی در جهت مش��ارکت همه احزاب عضو شورا و تقویت کار ستاد انتخابات 
به ویژه در حوزه انتخابیه تهران، ری، شمیرانات و پردیس از فرصت همراهی همه 

فعالان تشکل ها در ساختار مرکزی به نحو مطلوب استفاده کنیم.

شهریار حیدری نماینده مجلس انقلابی:
فردانقلابیباعثپیادهشدنافراد

ازقطارانقلابنمیشود
یک نماینده مجلس انقلابی در واکنش به اینکه بعد از اعلام رد صلاحیت گسترده 
کاندیداها، برخی ناظران نسبت به میزان مشارکت مردم در انتخابات ابراز نگرانی کردند، 
گفت: واقعیت این است کسی که از اساس به استمرار نظام و انقلاب اعتقاد دارد، 
باید تلاش کند تا هیچ کسی از قطار انقلاب خارج نشود نه اینکه تلاش کند افراد 
به هر شکلی پیاده شوند؛ این تفکر، تفکر انقلابی نیست، بلکه ظاهر انقلابی دارد اما 
باطنش انقلابی نیست. به گزارش ایلنا، شهریار حیدری با تاکید بر اهمیت مردم در 
تمامی امور اداره مملکت گفت: مردم چه کسانی هستند؟ همین احزاب، گروه ها و 
جریان های چپ و راست را مردم تشکیل می دهند. هر کسی بالاخره به یک اصول 
و مکتب سیاس��ی گرایش دارد، مهم آن هنری اس��ت که همه اینها زیر چتر نظام 
جمهوری اسلامی جمع کند تا فعالیت کنند. او خاطرنشان کرد: یک دوره ای چپ، 
یک دوره ای راست، یک دوره اصولگرا و یک دوره اصلاح طلب حاکم است، همه اینها 
باید با هم تلاش کنند تا این نظام استمرار پیدا کند و قدرتمند باشد، حال هرکسی 

با هر روشی و این در اصول سیاسی دنیا وجود دارد.

خبر

گروه سیاس�ی- رییس دولت انقلابی که 
صبح روز پنجش��نبه هفته ای که گذش��ت، در 
نهمین س��فر از دور دوم سفرهای استانی خود 
راهی مرکز استان چهارمحال و بختیاری شد، در 
جریان این سفر ضمن افتتاح ۶ طرح در حوزه 
آب رسانی که به منظور رفع تنش آبی انجام گرفت، 
در نشستی با نخبگان و فعالان اقتصاد دانش بنیان 
این استان نیز شرکت کرد. ابراهیم رییسی که در 
جریان این سفر در آیین بهره برداری از ۹ طرح 
در حوزه توسعه و تقویت شبکه برق حاضر شد، 
ضمن حضور در مراس��می با حضور شماری از 
شهروندان شهرکرد و سخنرانی در حضور این 
ش��هروندان، در نشست ش��ورای برنامه ریزی و 

توسعه استان نیز شرکت کرد.
رییس��ی که در ابتدای این سفر استانی، در 
فرودگاه ش��هرکرد بر ل��زوم »محرومیت زدایی 
از اس��تان چهارمحال و بختیاری« تاکید کرد، با 
اش��اره به لزوم »استفاده بهینه از ظرفیت های 
طبیعی اس��تان از جمله زمین های حاصلخیز، 
مراتع و معادن را موجب برطرف شدن بسیاری 
از مشکلات چهارمحال وبختیاری عنوان کرد« 
و افزود: »با طرح هایی که در زمینه آب رس��انی 
در ۲ س��ال گذش��ته اجرای��ی ش��ده، نیمی از 
مشکل آب رسانی استان حل می شود.« این در 
حالی بود که در نخس��تین بخش از برنامه های 
ای��ن س��فر اس��تانی، ۱۵ ط��رح آب و برق در 
چهارمحال و بختیاری به ارزش بالغ بر ۲۷ هزار 
میلیارد تومان با حض��ور رییس دولت انقلابی 
افتتاح ش��د. مراسمی که رییسی در آن، ضمن 
افتتاح طرح عظیم تامین آب ش��رب بهداشتی 
اس��تان چهارمحال و بختیاری، ش��امل آبگیری 
س��د غدیر باباحیدر و شبکه انتقال و توزیع آب 
این سد، خاطرنشان کرد: »امروز مشکلات آبی 
 ۱۱۷ روس��تا ب��ا همکاری قرارگاه امام حس��ن

 مجتبی )ع( رفع می شود.« این در حالی بود که 
با افتتاح طرح های انتقال و توزیع آب سد غدیر 
باباحیدر، آب رس��انی به ۱۱۷ روستای استان، 
ارتقای سیس��تم آب رسانی ش��هری و خدمات 
پایدار به مش��ترکان و احداث یک تصفیه خانه 
فاضلاب در شهر فرادنبه چهارمحال و بختیاری 
که شامل همه بخش های تامین، انتقال، توزیع 
و بازتولید آب می ش��ود، ۶۵ درصد از آب شرب 
بهداشتی و سالم مورد نیاز استان به شکل پایدار 
تامین می ش��ود. رییس��ی که ۹ طرح توسعه و 
تقویت ش��بکه توزیع ب��رق را نیز همزمان و به 
شکل ویدئوکنفرانس در مناطق مختلف استان 
چهارمحال و بختی��اری افتت��اح ک��رد، در ادامه 
سخنانش در این مراسم گفت: »در استانی که 
به بام ایران معروف و منطقه ای پرآب است، زمینه 
حل مشکلات آبی فراوان است که در این گام، 
شاهد حل مشکلات آبی ۱۱۷ روستا هستیم و 

۲۰۰ روستا جزو برنامه است.«

رییس دولت انقلابی همچنین در ادامه این 
سفر، در مراسمی با حضور شماری از شهروندان 
ش��هرکرد حاضر شد و در سخنانی »صف آرایی 
شکل گرفته در جهان امروز« را مصداق »تقابل 
حق و باطل و شرافت و شرارت« توصیف کرد و 
گفت: »کنار این رنج و غم باید نویدی خدمت 
شما بدهم که یقین بدانید همین کودک کشی 
رژیم صهیونیس��تی باعث بیرون آمدن دست 
انتق��ام الهی ش��ده و به عمر صهیونیس��ت ها 
پایان خواهد بخش��ید تا فلسطینیان به حقوق 
حق��ه خود برس��ند.« او در بخ��ش دیگری از 
صحبت های خود با بیان اینکه »ما در کش��ور 
به هیچ عنوان کمبود آب نداریم«، مش��کلات 
سال ها و دهه های گذشته در این راستا را ناشی 
از ضعف مدیریت دانس��ت و گفت: »آنچه باید 
انجام شود، مدیریت آب است!« ابراهیم رییسی 
همچنین با تاکید بر اینکه »کارهایی که در حوزه 
آب رسانی در استان چهارمحال وبختیاری انجام 
شد، می توانست در سال های گذشته با مبلغی 
کمتر انجام شود«، گفت: »مثلا برخی طرح ها 
همچون »سد باباحیدر« با ۱۵۰ میلیارد تومان 
قابل  حل بود، اما ام��روز باید با ۱۳۰۰ میلیارد 

تومان انجام بگیرد.«
رییس دولت انقلابی که در ادامه این س��فر 
از پارک علم وفناوری ش��هرکرد بازدید کرد، در 
جریان این بازدی��د، پای صحبت های نماینده 
یکی از ش��رکت های دانش بنی��ان این منطقه 
نشس��ت و پس از ش��نیدن حرف های نماینده 
ش��رکت دانش بنیان، از سازمان ملی استاندارد 
درخواست کرد که مشکل این شرکت را ظرف 
مدت ۱۰ روز حل کند. اما شاید یکی از مهم ترین 
برنامه های این سفر استانی، نشستی بود که در آن 

رییس دولت انقلابی با شماری از نخبگان و فعالان 
اقتصاد دانش بنیان چهارمحال و بختیاری دیدار 
کرد؛ دیداری که در آن رییسی، »لازمه ارتقای 
کیفیت، بازدهی و کاهش هزینه های تولید« را 
»قرار گرفتن علم و دانش کنار تولید« دانست و در 
ادامه افزود: »حمایت از فعالیت های دانش بنیان 
دس��تور کار با اولویت همه مسوولان و مدیران 
دستگاه های اجرایی است.« رییسی همچنین 
به مس��ائل و درخواست های مطرح شده در این 
نشس��ت از جمله در زمینه »اعطای استقلال 
بیشتر به بنیاد ملی نخبگان«، »توجه دوچندان 
ب��ه تکمیل زنجیره ارزش بادام به عنوان یکی از 
تولیدات مهم اس��تان چهارمحال و بختیاری«، 
»کمک به ایفای نقش شتاب دهندگی پارک های 
عل��م و فناوری در عرصه اقتصاد این اس��تان و 
کشور« و »توجه به نیازهای فعالان دانش بنیان 
اس��تان« اشاره و دس��تورهایی را برای بررسی 
کارشناسی این موارد صادر کرد و در پایان نیز 
خواستار رفع و رسیدگی به نیازهای نخبگان و 

این فعالان و شرکت هایشان شد.
رییس دولت انقلابی همچنین در ادامه در جمع 
سران و نمایندگان عشایر چهارمحال و بختیاری 
حاضر شد و با آنان دیدار و گفت وگو کرد؛ دیداری 
که در آن رییس��ی خواس��تار »رفع مشکلات 
ایل راه ها«، »ایجاد فرصت های شغلی متناسب 
برای جوانان عشایر«، »رسیدگی به مشکلاتی 
که در گذش��ته در زمینه اعط��ای زمین برای 
چرای دام به عشایر اختصاص پیدا کرده، اما مورد 
کاربری های دیگری قرار گرفته« شد و با اشاره 
به اهمیت »ایجاد همراه س��را برای خانواده های 
عشایری که نیاز به مراجعه به بیمارستان ها پیدا 
می کنن��د«، بر لزوم »کمک به تقویت تولیدات 

عشایری« تاکید کرد؛ تولیداتی که به گفته رییسی 
مورد توجه دولت انقلابی خواهد بود.

برنام��ه دیگر رییس دول��ت انقلابی در این 
س��فر نشست با جریان های حلقه های میانی و 
شماری از فعالان جبهه مردمی انقلاب اسلامی 
بود؛ نشستی کاملا حزبی که ابراهیم رییسی در 
حالی در آن حاضر شد که چندماهی بیشتر تا 
برگزاری انتخابات مجلس دوازدهم باقی نمانده 
و مهم تر از آن، ابراهیم رییس��ی در حال حاضر 
خود نیز از جمله کاندیداهای انتخاباتی اس��ت 
ک��ه قرار اس��ت هم زمان ب��ا انتخابات مجلس 
دوازدهم در روز ۱۱ اس��فندماه پیش رو برگزار 
شود؛ انتخابات مجلس خبرگان رهبری که حالا 
ابراهیم رییسی عملا کاندیدای آن انتخابات نیز 
هست و در حالی در قامت رییس دولت انقلابی 
راهی سفرهای استانی می شود که این مساله در 
روزهای گذشته، حتی انتقاد برخی از نمایندگان 
اصولگرای مجلس انقلابی را نیز برانگیخته است، 
انتقادهایی که از جمله در یکی از آخرین نمونه ها، 
از سوی نماینده مهاباد در مجلس انقلابی مطرح 
شد و این نماینده اصولگرا با اشاره به عملکرد و 
رفتار دوگانه وزیر کشور دولت انقلابی نسبت به 
دو انتخاب��ات مجلس و خبرگان رهبری تاکید 
کرد: »مگر ایش��ان }ابراهیم رییسی{ داوطلب 
انتخابات خبرگان رهبری در خراس��ان جنوبی 
نشده است؟!« جلال محمودزاده که در توئیتی 
در شبکه اجتماعی ایکس به سفر اخیر رییس 
دولت انقلابی به اس��تان چهارمحال و بختیاری 
اشاره می کرد، نوش��ت: »جناب وحیدی، شما 
به عنوان وزیر کشور و مجری برگزاری انتخابات 
که بخش��نامه صادر می کنید تا جلوی نظارت 
قانونی نمایندگان مردم در حوزه های انتخابیه را 

بگیرید، چرا جلوی سفرهای استانی و تبلیغاتی 
هزینه بر رییس جمهوری را نمی گیرد؟!«

با این همه اما رییسی بی توجه به این انتقادها 
نه تنها بار دیگر راهی یک سفر استانی شد، بلکه در 
اقدامی دور از انتظار در جریان این سفر، دست به 
اقدامی حزبی و جناحی زد و با حضور در نشستی 
با حضور فعالان اصولگرای این استان در قالب 
»جبهه مردمی انقلاب اسلامی«، از لزوم »مبارزه 
جدی و قاطع با مصادیق بزرگ و کوچک فساد« 
سخن گفت. رییس��ی همچنین با بیان اینکه 
»دولت انقلابی نش��ان داده در راستای ارتقای 
کارآمدی، از آمادگی بالایی برای اعمال تغییرات 
لازم برخوردار اس��ت«، گفت: »یقین بدانید در 
این دولت کوچک ترین مصادیق فس��اد و حتی 

ناکارآمدی تحمل نخواهد شد.«
 این سخنان رییسی در حالی مطرح شد که 
پیش تر امام جمعه ش��هرکرد در حضور رییسی 
گفته بود: »مردم انتظ��ار دارند مدیران قوی و 
کارآمد تقویت شوند و مدیران ضعیف و ناکارآمد 
که در تراز دولت نیس��تند، عذرش��ان خواسته 
ش��ود.« محمدعلی نکونام با بیان اینکه »مردم 
انتظار جدیت بیشتر در رفع مشکلات اقتصادی 
را دارند تا تعادل در خرج و دخل جامعه ایجاد 
ش��ود و مردم آثار آن را در سفره  و زندگی خود 
مشاهده کنند«، گفته بود: »مردم انتظار دارند 
کم برخورداری این استان جبران شود.« رییسی 
با بیان اینکه »کنار گذاش��تن فل��ه ای مدیران 
دولت های قبلی برخلاف اصول شایسته سالاری 
است«، خاطرنشان کرد: »در دولت انقلابی هیچ 
عقد اخوتی با هیچ مدیری نداشته و نداریم و حتی 
اگر در مورد مدیران نصب شده در این دولت نیز 
به این نتیجه رسیدیم که برخلاف تصور اولیه 
کارآم��دی لازم را ندارند، بدون تعارف و فوری 

آنها را تغییر داده ایم.«
به هر تفس��یر رییسی که در ادامه این سفر 
استانی در نشست مشترک شورای برنامه ریزی 
و توسعه و فعالان اقتصادی چهارمحال و بختیاری 
نیز حاضر ش��ده بود، در بخشی از سخنانش در 
این نشس��ت، با بیان اینکه »همه مس��وولان و 
مدیران در دستگاه های مختلف مامور و موظف 
به اجرای عدالت اداری هستند«، خاطرنشان کرد: 
»در نظام جمهوری اسلامی ایران هر مسوول و 
مدیری مسوول به اجرای عدالت در تخصیص و 
توزیع منابع و اعتبارات، به کارگیری نیروی انسانی 
صالح، مورد اعتماد و کارآمد و نظارت بر عملکرد 
آنان است.« او همچنین در بخش پایانی این سفر 
استانی، در یک نشست خبری با حضور شماری از 
فعالان رسانه ای استان چهارمحال و بختیاری نیز 
حاضر شد و ضمن تشریح نتایج و دستاوردهای 
این س��فر، از »دغدغه مندی دولت نس��بت به 
معیش��ت و سفره مردم با تنظیم بازار و کنترل 

قیمت ها« سخن گفت.
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»جهان صنعت« - انتشار ویدئویی از یکی از چهره های سیاسی 
وابسته به برخی جناح های درون حاکمیت، در حالی با واکنش 
انتقادی کاربران ش��بکه های اجتماعی مواجه ش��ده که این بار 
سیدمجید حسینی، از چهره های نزدیک به رییس مجلس انقلابی 
است که در خیابان های ونکوور کانادا مشغول گشت و گذار است. 
سیدمجید حسینی که البته آن طور که در همین ویدئوی پربازدید 
نیز گفته، مدتی است از قالیباف فاصله گرفته، در جریان انتخابات 
ریاست جمهوری اخیر از فعالان ستادی ابراهیم رییسی بود و به 
این اعتبار، احتمالا دوری مقطعی اش از رییس مجلس انقلابی 
نیز صرفا یک اختلاف موردی و جزئی بوده و چندان حائزاهمیت 
نیست. به بیان دیگر، حتی اگر این ادعا را از این چهره سیاسی 
به اصطلاح نواصولگرا بپذیریم، باز نمی توانیم منکر آن شویم که او 
کماکان از نیروهای فعال در جناح نزدیک به دولت انقلابی است. 
حسینی که در دوران شهرداری قالیباف، از یاران بسیار نزدیک به 
او بود و حتی در جریان انتخابات ۹۶ نیز به شدت در ستاد انتخاباتی 
قالیباف فعال بود، در واقع همان کسی است که ایده تبلیغاتی اصلی 
ستاد قالیباف در آن انتخابات را پیشنهاد کرده بود؛ ایده ای بر پایه 
دوقطبی سازی طبقاتی در جامعه که در آن سعی شده بود دولت 
اعتدالی وقت به ریاست جمهوری روحانی و مدیریت شماری از 
اقتصاددانان معتقد به اقتصاد بازار را با برچسب »لیبرال «، به عنوان 
اقلیتی ثروتمند معرفی کند و چهره آنان را به عنوان گروهی که 
تنها ۴ درصد جمعیت را تشکیل می دهند، در مقابل اکثریت ۹۶ 
درصدی جامعه، تخریب کند. مغز متفکر ستاد قالیباف که زمانی 
خود را متعلق به جریان به اصلاح نوچپ گرای جناح اصولگرا معرفی 
می کرد و فراتر از آن، بسیاری از چهره های سرشناس سیاسی و 
فرهنگی کشور را صرفا به دلیل اقامت موقت در کانادا مورد انتقاد 
قرار می داد، حالا عملا پا جای پای همان کس��انی گذاشته که 

زمانی آنان را جماعت ۴ درصدی معرفی می کرد. 
این در حالی است که همزمان با انتشار ویدئوی جدیدی که 
سیدمجید حسینی را در حال گشت و گذار در ونکوور کانادا نشان 
می دهد که با پالتوی برند، سوار خودروی بسیار گران قیمت خود 

می شود، ویدئوی دیگری نیز از یکی از مصاحبه های قدیمی تر او 
منتشر شده که در آن، به برخی چهره های صنعت سرگرمی و 
سینما به دلیل سفر به کانادا و دیگر کشورهای خارجی برای به دنیا 
آوردن فرزندانشان، انتقاد می کند. جالب آنکه حسینی در بخشی از 
آن مصاحبه نه چندان قدیمی که توسط رسانه عبدی مدیا منتشر 
ش��ده و ظاهرا مربوط به گفت وگوی تصویری شهریورماه ۹۸ او 
با »پایگاه خبری تحلیلی پارسینه« است، از سفر رامبد جوان به 
کانادا و برخی اظهارات صادق زیباکلام انتقاد می کند و می گوید: 

»آینده من و یک کانادایی به هم پیوند نخورده است!«
جالب آنکه اردیبهشت ماه سال گذشته نیز انتشار عکسی از 
سیدمجید حسینی در دوبی که ظاهرا همراه با زنی بدون حجاب 
اسلامی در یک رستوران نشسته بود، با واکنش مشابه کاربران 

مواجه شده بود، آن هم فارغ از پوشش زنی که ظاهرا همراه این 
چهره اصولگرا بود، پوشش خود حسینی نیز موجب شگفتی و 
البته انتقاد شماری از کاربران شده بود. آن زمان این چهره ارزشی 
بالاخره واکنش نش��ان داد و در اینستاگرام نوشت: »تخریب ها 
را در ایامی که پس��رم در فشار بیماریس��ت به اوج رساندند! در 
سفري که قبلا جهت گرفتن ویزاي کانادا )به دعوت و هزینه و 
براي دی��دن برادرم در کانادا( به دوبي رفتم، از غذا خوردن من 
همراه همسر هم شاگردي سابقم- که آنجا هر دو  به من کمک 
کردند- عکس هایی منتشر کردند.« آنچه از این جالب تر بود، اینکه 
سیدمجید حسینی حتی در جریان دفاع از خود نیز از اتهام زنی و 
طرح تئوری های توطئه همیشگی اش دست برنداشت و در ادامه 
با استفاده از هشتگ »مافیاي پزشکي«، نوشت: »اینکه در همه 

احوال علیه من تخریب مي کنید؛ یعني جان به لبتان رسیده! آماده 
باشید! حرف های جدید دارم! مافیای تخریب.« این در حالی بود 
که او در آن زمان، اضافه کرده بود که »به رغم پیگیری های برادر 
و هم ش��اگردی ام، نتوانستم ویزای کانادا را بگیرم. عجیب است 

دوستان مافیا دغدغه حجاب پیدا کردند!«
هرچه بود اما حالا روشن شده که دولت کانادا همان زمان یا شاید 
چندماه بعد، به او ویزای سفر داده است. با این همه در پی انتشار 
ویدئوی جدید و بالا گرفتن انتقاد افکار عمومی و کاربران شبکه های 
اجتماعی از رفتار متناقض سیدمجید حسینی، یک روزنامه نگار در 
یادداشتی در پایگاه خبری- تحلیلی خبرآنلاین، نوشت: »مجید 
حس��ینی یکی از هزاران قهرمان نمای ساخته شده پروپاگاندای 
سیاسی جریان های رادیکال صاحب رانت قدرت و ثروت در کشور 
است. او پس از سال ها کار با نواصولگراهای مفتخر به تجملگرایی 
و با استفاده از رانت وابستگی به جریان قالیبافیسم، در یک بزنگاه 
تاریخی، اینگونه سیبل می شود؛ مستاصل و درست در تضاد با همه 
شعارهای عامه فریبی که مدام در نقد و گاه سلاخی دیگران سر 
می داد!« فرهاد عشوندی می نویسد: »مجید حسینی تنها یکی از 
تولید و بازتولیدهای سیستم مروج پوپولیسم در کشور است. مدلی 
از پروپاگاندا که در آن به سبک تئوری های دهه ۳۰ در ارتباطات با 
تزریق گلوله ای و پمپاژ نکات ضربدار به افکار مخاطب و با برساخت 
فضایی رادیکال، کار را پیش می برند. غافل از اینکه اگرچه رادیکالیسم 
با فریاد بلند شاید در کوتاه مدت حربه ای برای پیشرفت باشد، اما 
این کارخانه تولید و بازتولید فرهنگ رادیکال هر روز »نوعش��ق 
شهرت های جدیدی« را از راه می رساند که تشت رسوایی شان را 
نزد افکار عمومی به زیر می اندازند!« او همچنین نوشته: »چه تلخ که 
درست پشت دوربین و آنکه اینچنین به مجید حسینی ده ها هزار 
کیلومتر آن طرف تر می تازد، یکی از تولیدات سیستم مدیریتی خود 
اوست؛ مجید رسولی طلبه ای که پیش نماز نمازخانه دفتر شهریاران 
جوان به مدیریت مجید حسینی بوده!« عشوندی همچنین نوشته: 
»شما که تولید خشم می کنید، هیچ نمی دانید این چرخه خشم اثر 

بومرنگی دارد و خودتان هم روزی اسیرش می شوید!«

انتشار ویدئویی از یكی از یاران رییس مجلس انقلابی در کانادا با واکنش انتقادی گسترده مواجه شد

پیوندآیندهسیاسیحسینیبابومرنگخشم

گزارش 2

در سفر رییسي به چهارمحال وبختیاری انجام شد

افتتاح طرح های آب رسانی براي رفع تنش آبي

چهره

رژیمآیندهدارچهرهبدترازحیوان
ازخودنشاننمیدهد

تسنیم- سیدعبدالرحیم موس�وی فرمانده کل 
ارتش: »روی دیگر »طوفان الاقصی« رس��وایی و بی آبرویی مدعیان حقوق 
بشر و در راس آن آمریکای جنایتکار و سکوت کنندگان مقابل جنایات این 
رژیم نحس است. این همان آمریکای هیروشیما، فلوجه، موصل و افغانستان 
است، البته به روز و وقیح تر شده و متکی به سازمان های بی خاصیت بین المللی 
است. دیوانه وار عمل کردن، نشان دهنده زوال است و اگر رژیمی آینده داشته 
 باشد، چهره بدتر از حیوانات از خود نشان نمی دهد. قطعا نماز در قدس را 

به چشم خواهیم دید.«

هیاتهایاجراییخردمندانهوهمسو
بامشارکتعملنکردند

مهر- سیدمحمدحسن ابوترابی خطیب جمعه 
تهران: »رقابت سیاس��ی یکی از مهم ترین عوامل افزایش مشارکت و 
حضور فعال کنار صندوق های رای اس��ت. باید اش��اره کنم تصمیمات 
بعض��ی از هیات های اجرایی عالمانه، خردمندانه و همس��و با مبانی و 
اص��ول نبود و مورد نقد صاحب نظران دغدغه مند و مس��وولان ارش��د 
اجرایی قرار گرفت. امیدوارم با برنامه ریزی صحیح و احساس مسوولیت 
دولتمردان و ملت عزیز شاهد حضور اقتدارآفرین ملت بزرگ ایران در 

انتخابات پیش رو باشیم.«

 اعتراضات 1۴۰1 تمام نشده، بلکه 
آتش زیر خاکستر است

فرهیختگان آنلاین- محمدرض�ا باهنر دبیرکل 
جبهه پیروان خط امام و رهبری: »به مسوولان نظام توصیه می کنم که 
اگر اغتشاشات }اعتراضات ۱۴۰۱{ تمام شده، معلوم نیست ریشه ای تمام 
ش��ده باشد. ممکن است بعضی جاها آتش زیر خاکستر باشد. کرسی های 
آزاداندیشی و سکوهای اعتراض می توانند مساله را حل کنند. قانون نگفته 
اگر کسی اصلاح طلب بود، ردصلاحیت شود. حرف بی منطقی است که بگوییم 
چون رقیبی، نباید بیایی. میدان باید برای اصلاح طلبانی که فتنه گر، اغتشاشگر 

و ضدانقلاب نیستند، باز شود.«
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خبر

رویکردجدیددولتدرتخصیصاعتبار
بهنیمهتمامها

تسنیم- معاون رییس جمهوری گفت: اولویت سازمان برنامه و بودجه، تکمیل 
طرح های دارای پیشرفت فیزیکی بالاتر از ۵۰درصد و شروع طرح های صرفا حیاتی 

است.
داود منظور در فضای مجازی نوش��ت: در دو دهه گذشته بیش از میزان کافی 

طرح و پروژه زیرساختی جدید در کشور کلنگ زنی شده است.
اولویت سازمان برنامه، تکمیل طرح های دارای پیشرفت فیزیکی بالاتر از ۵۰درصد 

و شروع طرح های صرفا حیاتی است.
منابع مالی م��ورد نیاز از محل صرفه جویی در هزینه ها و خلق منابع درآمدی 

جدید تامین خواهد شد.

معاون وزارت کار: 5/۲ میلیون شغل ایجاد شد
ایرنا- محمود کریمی بیرانوند معاون اشتغال وزارت کار در گفت و گویی با اشاره به 
اینکه گزارش مرکز آمار که خالص است و اشتغال ایجادی را نشان می دهد، گفت: یعنی 
ورود و خروج بازار کار. یعنی کسانی که شغل جدید برای شان ایجاد می شود منهای 
کسانی که از بازار کار خارج می شوند. مطابق با آمار تابستان ۱۴۰۲ نهصد و هفت هزار 

فرصت شغلی جدید بوده، یعنی خالص اشتغال ایجادی این میزان بوده است.
کریمی بیرانون��د با بیان اینک��ه بهار ۱۴۰۲ بیش از ۷۲۸هزار خالص اش��تغال 
ایجادی داشتیم اظهار کرد: سامانه رصد اشتغال به صورت برخط و لحظه ای نشان 
می دهد، مطابق با آمار س��امانه رصد در س��ال ۱۴۰۱بیش از ۱میلیون و ۳۵۰هزار 
فرصت ش��غلی جدید براس��اس کد ملی، نوع ش��غل، جایی که در آن شغل ایجاد 
شده، دستگاهی که کمک کرده آن شغل ایجاد بشود و تعداد اشتغال ایجادی هر 
طرح را ما شمردیم. بعد از شمارش ها نظارت سه مرحله ای یعنی پیامکی، تماسی 

و حضوری انجام شده است.
معاون اش��تغال وزارت کار با تاکید بر اینکه صحت سنجی در سه مرحله انجام 
می شود، گفت: همه آمار سامانه ملی رصد اشتغال را در سه مرحله صحت سنجی 
می کنیم، به متقاضی پیامک می زنیم، بعد صحت سنجی می کنیم؛ با متقاضی تماس 
می گیریم و ناظران حضوری ما در سراسر کشور طرح هایی را که تامین مالی شدند 

به صورت حضوری ارزیابی می کنند.
به گفته معاون اشتغال وزارت کار سامانه رصد اشتغال برای هر کد ملی را فقط 
یک بار می شود ثبت کرد. یعنی یک کد ملی را دو بار نمی شود روی سامانه ثبت 
کرد. وی ادامه داد: برای یک کد ملی چند تا خدمت اشتغال می شود ثبت کرد. مثلا 
کد ملی را ثبت می کنند؛ یک دستگاه به آن آموزش داده، یک دستگاه تسهیلات 
داده، یک دستگاه شرایط بازار را فراهم کرده، ولی در شمارش ما، آن کد ملی یک 

بار فقط شمارش می شود، نه سه بار.
کریمی بیرانود درباره میزان اشتغالزایی از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون گفت: با 
احتساب نیمه دوم ۱۴۰۰ در سال ۱۴۰۱ با آمار دقیقی که روی سامانه رصد داریم 
قریب به یک میلیون شغل ایجاد شد. در حال حاضر آمار سامانه رصد ۸۰۰ هزار 
تاست، یعنی تقریبا ۱ میلیون و ۸۰۰ هزار فرصت شغلی. علاوه بر این در نیمه دوم 
۱۴۰۰هم ما تقریبا ۶۸۰هزار فرصت شغلی جدید ایجاد کردیم. با ضریب صحت سنجی 
اگر در نظر بگیریم، از ابتدای مهر ۱۴۰۰تاکنون تقریبا دو و نیم میلیون فرصت شغلی 
جدید ایجاد شده است. هر یک نفر یعنی یک کد ملی که ما می دانیم، کجا مشغول کار 
است و چه کار می کند.وی درباره روند کاهشی نرخ بیکاری زنان در دولت سیزدهم 
گفت: یکی از دلایل کاهشی بودن نرخ بیکاری زنان در دولت سیزدهم توسعه مشاغل 
خانگی بوده. ما در سال گذشته برای اولین بار بیش از ۱۰۳هزار فرصت شغلی در 
حوزه مشاغل خانگی داشتیم که در نوع خودش کم نظیر است. این عدد در سال 
۱۳۹۹فقط ۲۸هزار شغل خانگی بوده است. ولی در سال ۱۴۰۱بیش از ۱۰۳هزار 
فرصت شغلی جدید ایجاد شد. علاوه بر این موضوع مطابق آمار سامانه رصد تاکنون 
حدود ۸۶ هزار شغل خانگی جدید ایجاد شده و تسهیلاتی هم که ما به حوزه مشاغل 
خانگی دادیم با هزار میلیارد تومانی که بانک مرکزی اخیرا تخصیص داد به ۵ هزار 
میلیارد تومان رسید. این مبلغ برای اولین بار بیشترین مقدار خودش در سال های 
اجرای قانون مشاغل خانگی است و طبیعتا عمده فرصت های شغلی هم مطابق با 
مرکز آمار، هم مطابق با سامانه ملی رصد اشتغال، ابتدا بخش خدمات، سپس بخش 

صنعت و بعد بخش کشاورزی است.
وی ادامه داد: تابستان ۱۴۰۲ سهم خدمات از اشتغال حدود ۵۳ و بخش صنعت 
حدود ۴۱ درصد و در بخش کشاورزی هم ۶ درصد بوده است. افزایش قابل ملاحظه ای 
از اشتغال ایجادی در بخش صنعت داشتیم، یکی از دلایل این موضوع هم موضوع 

احیای واحدهای نیمه فعال و نیمه تعطیل در دولت سیزدهم بوده است.

افزایشارزشکالابرگمعیشتی12۰هزارخانوار
ایسنا- معاون وزیر کار و رفاه اجتماعی با اشاره به اینکه طرح افزایش کالابرگ 
الکترونیک برای امنیت غذایی کودکان خانوارهایی است که توسط وزارت بهداشت 
شناس��ایی می ش��وند، از افزایش ۶۰۰ هزار تا یک میلیون تومانی ارزش کالابرگ 
الکترونی��ک برای ۱۲۰ هزار خانوار وی��ژه خرید از اقلام طرح کالابرگ الکترونیک 

خبر داد.
علیرضا عسگریان در یک برنامه تلویزیونی درباره جزئیات این طرح گفت: یکی از 
طرح های راهبردی دولت بحث امنیت غذایی و کالابرگ است که از ابتدای امسال 
شروع شده است، این طرح نیز برای افزایش امنیت غذایی کودکان است و تعداد 

خانوارهایی که مشمول این طرح می شوند ۱۲۰ هزار خانوار است.
وی افزود: خانوارها توس��ط وزارت بهداشت شناسایی شدند، سه شاخص برای 
این طرح درنظر گرفته شده و پس از تعیین بین دهک ها تقسیم بندی می شود و در 

نهایت یارانه جدید به خانوارها تعلق می یابد.
عسگریان با اشاره به جزئیات این یارانه گفت: برای دهک های یکم تا پنجم »یک 
میلیون تومان« به ازای هر نفر و در دهک های ششم و هفتم ۶۰۰ هزار تومان به ازای 
هر نفر تعلق می یابد.وی با بیان اینکه در یک خانواری که نیاز است برای دو فرزند 
امنیت غذایی اتفاق بیفتد، دو میلیون تومان برای آن خانواده درنظر گرفته می شود، 
اضافه کرد: این طرح پیوسته است و برای کودکان شش سال هستند و کودکانی که 

شش سال را تمام می کنند از پوشش این طرح خارج می شوند.
معاون وزیر رفاه تاکید کرد که این طرح ارتباطی با طرح کالابرگ ندارد و آن طرح 

محفوظ است و لازم است خانواده ها توجه ویژه ای به این طرح داشته باشند.
وی با بیان اینکه دولت یک طرح مفصل راهبردی در حوزه امنیت غذایی تعریف 
ک��رده که مهم ترین برش آن طرح کالابرگ بود، افزود:  این طرح اکنون نوزادان و 

کودکان  ۶ ماه تا شش سال را تحت پوشش قرار می دهد و پیوستگی دارد.
به گفته عس��گریان از روز یکشنبه هفته آتی این طرح آغاز می شود، اکنون به 
خانوارها پیامک ارس��ال شده و لازم است توجه ویژه ای به آن شود، اگر خانواده ای 
کودکی دارد و نیازمند تغذیه ویژه ای است در صورتی که در دهک یک تا ۳ باشد 

یک میلیون تومان دریافت می کند.
وی با بیان اینکه قبلا در مورد کالابرگ گفته می ش��د که تنها ۱۱ قلم کالا را 
دربرمی گیرد، اما به ۱۶ قلم افزایش یافته، چراکه خانواده ها باید پروتیین، ویتامین 
و میزان انرژی مورد نیاز را دریافت کنند و برای اینکه این اتفاق بیفتد سبزیجات و 
میوه جات هم اضافه شده است.وی با بیان اینکه ۱۱ قلم شامل لبنیات، شیر، ماست، 
پنیر، تخم مرغ، پروتئین ها شامل گوشت مرغ و گوشت قرمز، حبوبات، روغن، شکر، 

قند و برنج را دربرمی گرفت که اکنون به این لیست میوه جات اضافه شده است.
معاون وزیر رفاه با اشاره به نحوه خرید این اقلام کالا گفت: ۱۱ قلم اعلانی دارای 
بارکد هستند و قلم هایی که جدیدا اضافه شده نیز بارکد منحصر به فرد خوردند و 
اگر به فروش��گاه های واجد شرایط و زنجیره ای مراجعه کنید به دلیل اینکه بارکد 
خاص دارند به راحتی می توان آنها را خرید کرد.وی با اشاره به لیست فروشگاه ها 
گفت: این خانوارها برنامه کاربردی شما را نصب کنند، لیست اقلام و فروشگاه های 
واجد الشرایط در آنجا درج شده است.وی با بیان اینکه ابلاغ به صورت پیامکی است 
و خانوارها از این طریق می توانند مطلع شوند که واجد شرایط هستند و اگر برنامه 
کاربردی دارند می توانند مشاهده کنند که واجد الشرایط هستند یا خیر، گفت: این 
برنامه ادامه خواهد داشت و به صورت مفصل از آن صحبت می کنیم، اگر خانواری 
از این یک میلیون تومان استفاده نکند تنها یک ماه ذخیره می شود. در ماه دوم یک 
میلیون اضافه می شود اما اگر استفاده نشود قطع خواهد شد، میزان تاثیرگذاری این 
طرح توسط وزارت بهداشت بررسی می شود و اگر روی کودک اثر نداشته باشد به 

خانواده ها اطلاع می دهیم و قطع می شود.

گروه اقتصادی- مطابق با بند »ط« تبصره 
ش��انزدهم قانون بودجه ۱۴۰۲، بانک مرکزی 
موظف اس��ت هر س��ه ماه یک بار آم��ار میزان 
تس��هیلات پرداختی بانک ها به هم��ه افراد و 
عوامل وابسته به خودشان را منتشر کند. بانک 
مرکزی پس از تاخیری ۳ ماهه، آمار کل میزان 
تسهیلات پرداختی در ۱۴ بانک را منتشر کرد و 
البته که آمار سایر بانک ها- به دلایل نامعلومی که 
می تواند محل ابهامات فراوان باشد- منتشر نشده 
است. مطابق با این آمار، بیش از ۱۶۳ هزار میلیارد 
تومان از کل تسهیلات پرداختی توسط شبکه 
بانکی به نیروها و پرسنل خود بانک ها پرداخت 
شده است. مجددا لازم به یادآوری است که این 
میزان پرداختی، صرفا به ۱۴ بانک مرتبط است 
که آمار خود را با شفافیتی متمایز از بانک های 

پنهانکار منتشر کردند.
رکوردداران خود وام دهی  � 

با توجه ب��ه اینکه کل میزان تس��هیلات 
پرداختی تا پایان ش��هریورماه س��ال جاری 
حدود ۲۴۶۰ هزار میلیارد تومان بوده اس��ت 
که میزان تس��هیلات پرداخت��ی بانکی ها به 
خودش��ان، ۳ درصد از حجم کل تس��هیلات 
پرداختی توسط بانک ها را شامل می شود. بانک 
س��په که به علت ادغام چند بانک و موسسه 
مال��ی و اعتباری ورشکس��ته در بدنه خود، با 
افزایش حجم پرسنل و منابع و البته تعهدات 
روبه رو شده است، با پرداخت ۳۰ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات تا پایان شهریورماه، در صدر 
وام دهی بانک ها به پرس��نل خودش��ان قرار 
دارد. بان��ک ملی نیز بیش از ۲۵ هزار میلیارد 
تومان تس��هیلات به بدنه خود پرداخت کرده 
است. بانک های صادرات و ملت نیز به ترتیب 
با پرداخ��ت ۱۷ و ۱۶ هزار میلیارد تومان به 
پرس��نل خود، در رتبه ه��ای بعدی رده بندی 
»خ��ود وام دهی« ش��بکه بانکی ق��رار دارند. 
بانک های کشاورزی و مسکن نیز با پرداخت 
تس��هیلات ۱۲ و ۱۱ هزار میلیارد تومانی به 
پرسنل خود در نیمه نخست سال جاری، در 
رده ه��ای بعدی خودنمایی می کنند. با توجه 
ب��ه این مطابق با آخری��ن آمارها، کل نیروی 
انسانی مشغول به کار در شبکه بانکی کشور 
بال��غ بر جمعیت ۱۷۰ هزار نفری می ش��ود، 
به طور متوس��ط به هر پرسنل شبکه بانکی 
ت��ا انتهای نیمه نخس��ت س��ال، حدود ۹۵۰ 
میلیون تومان تس��هیلات با نرخ بهره پایین 
)احتمالا قرض الحس��نه و با بهره ۴ درصدی( 

و بازپرداخت طولان��ی و فرصت تنفس قابل 
ملاحظه را شامل می شود. به نظر می رسد اگر 
بانک ها همین آهنگ وام دهی به خودشان در 
نیمه نخست سال را بدون هیچ گونه تغییری 
در نیمه دوم س��ال نیز تداوم بخشند، بیش از 
۳۲۶ هزار میلیارد تومان از منابع بانکی صرف 
وام دهی بانک ها به خودشان می شود و سرانه 
میانگین سهم پرسنل بانکی نیز به دو برابر رقم 
یادشده یعنی ۱ میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومان 

خواهد رسید که جای شگفتی دارد.
بازی پانزی بانك ها با سپرده های مردم � 

با توج��ه به اینکه این تس��هیلات از محل 
سپرده های شهروندان  به پرسنل بانک ها پرداخت 
می ش��ود و نرخ بهره بسیار پایین و بازپرداخت 
طولانی مدتی نیز دارد، بانک ها عملا این منابع 

را به شکل بلاعوض در اختیار پرسنل خود قرار 
می دهند. به عنوان مثال مفروض بگیرید که با 
ف��رض تورم ثابت ۴۵ درصدی فعلی )زیرا در ۵ 
سال گذشته نرخ تورم از ثبات در همین کانال 
برخوردار بوده( بانک ها به پرسنل خود ۱ میلیارد 
تومان از س��پرده های ش��هروندان را تسهیلات 
بدهند. حتی اگر نرخ بهره اس��می بازپرداخت 
این تس��هیلات ۱۰۰ درصد نیز باش��د و زمان 
بازپرداخت تسهیلات ۵ سال در نظر گرفته شود، 
تفاوت ارزش پول و قدرت خرید میزان تسهیلات 
در بدو پرداخت، نسبت به زمان بازپرداخت ۲۲۵ 
درصد بیشتر خواهد بود و پرسنل بانک ها یک 
سود جبری ۲۱۵ درصدی از این منابع عاید خود 
خواهند ساخت. در واقع شبکه بانکی با این کار 
یک بازی پانزی تورمی نیز به نفع کارکنان خود 

انجام می دهد که شوربختانه از نگاه سیستم های 
نظارتی نیز تاکنون پنهان مانده است.

گفتنی ا س��ت میزان تس��هیلات پرداختی 
قرض الحسنه بانکی در شش ماهه نخست سال 
ج��اری نیز ۷/۵ درصد از کل تس��هیلات را دربر 
می گیرد که به معنای پرداخت ۱۸۵ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات قرض الحسنه توسط شبکه بانکی 
است و بازهم با فرض ثابت ماندن آهنگ پرداخت 
تسهیلات قرض الحسنه تا پایان سال، ۳۷۰ هزار 
میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه تا پایان سال 
پرداخت خواهد شد. با توجه به بهره بسیار ناچیز 
- عملا مایل به صفر- تسهیلات قرض الحسنه، نرخ 
بهره حقیقی پرداخت این تسهیلات به میانگین 
منفی ۴۲ درصد می رسد. شکل گیری بازار سیاه 
و صف فروش تسهیلات قرض الحسنه در سطح 

شهرها نیز به همین مناسبت رخ نمایی کرده است 
که بانک ها عملا بخشی از منابع خود را به شکل 
رایگان و با قدرت خرید ناچیز در زمان بازپرداخت 

واگذار خواهند کرد.
قیام بانك ها علیه تولید! � 

از س��ال ۱۳۸۴ تا ۱۳۹۵ که ش��ورای عالی 
پ��ول و اعتبار منحل ش��ده ب��ود، قانونگذاران 
اختی��ار برای میزان و نح��وه بازپرداخت و نرخ 
بهره تسهیلات را به اعضای هیات مدیره بانک ها 
واگذار کردند که نه تنها موجبات بروز شلختگی 
در منابع بانکی کش��ور ش��د، بلکه باعث ایجاد 
مطلوبیت چشمگیر استخدام در بانک ها برای 
بهره مندی از مزایای رانتیر این تسهیلات شد. 
این در شرایطی است که بیش از ۱۰۰ هزار زوج 
ثبت نام کرده در سال اخیر، مطابق با آمار خود 
شورای هماهنگی بانک ها موفق به اخذ تسهیلات 
موسوم به وام ازدواج نشده اند و بسیاری از افراد 
دیگر چش��م انتظار موافقت بانک ها با پرداخت 
تسهیلات خرد و ضروری مورد نظرشان هستند. 
آمار شگفت انگیزتری نیز به شکل ناقص تاکنون 
در دس��ترس هس��ت که بانک ها بیش از ۲۱۵ 
هزار میلیارد تومان تنها در س��ه ماهه نخست 
امسال به شرکت های وابسته به هلدینگ های 
زیرمجموعه خودش��ان وام داده اند. این آمار از 
زبان حسین صمصامی سرپرست اسبق وزارت 
امور اقتصادی و دارایی و رییس کنونی دانشکده 
اقتصاد دانشگاه شهیدبهشتی مطرح شده است. 
آماری نگران کننده که گویای تش��دید تعارض 
منافع میان بانک ها و بخش خصوصی در کشور 
اس��ت. اگر همین آهنگ وام ده��ی بانک ها به 
شرکت های وابسته شان تا پایان سال را در نظر 
بگیریم، ۸۶۰ هزار میلیارد تومان از منابع بانکی 
مصروف شرکت های وابسته به بانک ها خواهد 
ش��د و در نتیجه کمپانی های بانکی در مقابل 
شرکت های خصوصی رقیب که حتی امکان اخذ 
تسهیلات برای تامین نقدینگی مالی در گردش 
نیز ندارند، یک رقابت یک سویه علیه تولد و رشد 
و صنعتی به راه انداخته اند که بازنده نهایی آن، 
سرمایه گذاران ایرانی بخش های حقیقی و مولد 
اقتص��اد خواهند بود و در نتیج��ه چاره ای جز 
مهاجرت و خروج سرمایه )آن گونه که تاکنون 
رخ داده اس��ت(، نخواهند داشت. به واقع بانک 
مرکزی علاوه بر اعمال سختگیری های مرتبط 
با کنترل ترازنامه مقداری بانک ها، باید بر نحوه 
تسهیلات دهی بانک ها و تامین مالی بنگاه های 

وابسته به بانک ها نیز ورود کند.

اقتصادآنلاین- جمعه سیاه یک رویداد اقتصادی است 
که اگرچه به ظاهر یک حراج به نفع مصرف کنندگان است، 
اما منافع بسیاری برای فروشندگان دارد و انتظار می رود این 
فروش در س��ال ۲۰۲۳ میلادی برای آنها، ۹/۸ میلیارد دلار 

پول جذب و رکورد سال گذشته را جابه جا کند.
هرساله آخرین جمعه ماه نوامبر و درست پس از مراسم 
روز شکرگزاری، مصادف با بزرگ ترین رویداد خرید سال در 

ایالات متحده و بسیاری دیگر از کشورهاست.
این روز که به جمعه سیاه یا بلک فرایدی معروف شده است، 
به خاطر تخفیف های بالا و شگفت انگیز از سوی بسیاری از 
برندها که بعضا تا ۹۰ درصد نیز می رسد، از محبوبیت بالایی 

برخوردار است.
امس��ال این روی��داد در روز۲۴ نوامبر مصادف با س��وم 
آذرماه برگزار خواهد شد. البته جمعه سیاه، بدون شک، اوج 
خرید ارزان برای خریداران فروش��گاه های فیزیکی و آنلاین 
است. آمارهای مالی و اقتصادی جمعه سیاه آن را به عنوان 
روزی نشان می دهد که خریداران در جست وجوی بهترین 
پیشنهادات هس��تند؛ بدون اینکه نگران حساب های بانکی 

خود باشند.
این روز، فصل خرید، رویدادی پرجنب وجوش را همزمان 
با تعطیلات کریسمس و تبلیغات های چشم نوازی آغاز می کند 
که خریداران را به سمت خرج کردن پول نقدی سوق می دهد 

که به سختی به دست آورده اند.
چ��ه در حال گش��ت وگذار در مرکز خرید باش��ید، چه 
خری��د آنلای��ن از روی مب��ل راحتی، این روزی اس��ت که 
تقاضای محصولات به طرز عجیبی بالا می رود و پیدا کردن 
خرده فروشی که در این رویداد شرکت نکند، دشواراست، اما 
آیا این هجوم سالانه مصرف کننده واقعا به نفع خرده فروشان 

است؟ 
ب��ه عبارتی با توجه به اینکه خریداران باهوش��ی منتظر 
تخفیف های هنگفت هستند و خرده فروشان با چالش های 
لجستیکی عظیم برای انجام سفارشات مواجه هستند، آیا واقعا 

چنین رویدادی برای خرده فروشان می صرفد؟ 
مقط��ع پایانی س��ال تقویمی که ش��امل دوره جمعه 
س��یاه تا سال نو می شود، معمولا برای اکثر خرده فروشان 
س��ودآورترین فصل است. در سال ۲۰۱۷ میلادی، فروش 
تعطیلات بین نوامبر تا دس��امبر ب��ه ۶۹۱/۹ میلیارد دلار 

رس��ید، اما همه آنها به عنوان برنده از دوره فروش جمعه 
سیاه ظاهر نمی شوند.

در سال ۲۰۱۴ میلادی خرده فروشی آرگوس در بریتانیا، 
علی رغم افزایش ۴۵ درصدی فروش، این رویداد خرید را برای 
قیمت نهایی خود مفید دید. این خرده فروش کالاهای خانگی 
متوجه شد که تقاضا در روز خود بالا بود، اما مشتریان تقاضای 

تخفیف بیشتری داشتند.
قبل و بعد از این رویداد، درآمد حاصل از فروش ثابت بود، 
بنابراین اطلاع از آمار و ارقام سال های گذشته همچنین نحوه 
تخفیف گذاری روی محصولات برای بهره بردن از این رویداد 

حائز اهمیت است.
در این گزارش، آخرین روند جست وجوی محصولات، حجم 
فروش، آمارهای مالی و اقتصادی و الگوهای مربوط به جمعه 

سیاه ارائه شده است.
گردش مالی و ابعاد اقتصادی جمعه سیاه در سال ۲۰۲۲

جمعه س��یاه سال گذش��ته همچنان در سطح جهانی 
رش��د کرد و هم خرید در فروشگاه و هم از طریق تجارت 
الکترونیکی مورد علاق��ه بود، اما این دومی بود که برنده 
میدان ش��د. با این حال با کمرنگ شدن محدودیت های 
کووید- ۱۹ برخی از مصرف کنندگان برای خرید تعطیلات 
کریس��مس، به فروشگاه های فیزیکی بازگشتند. برخی از 
آمارهای مهم جمعه س��یاه س��ال ۲۰۲۲ میلادی از این 

قرار است:
* کسب وکارهای جهانی در طول فروش جمعه سیاه سال 
۲۰۲۲ حدود ۶۵/۳ میلیارد دلار درآمد کسب کردند که رشد 

۳/۵ درصدی را نشان می دهد.
*نزدیک به ۱۳ درصد از کل خرده فروشی ها در ایالات متحده 

بین جمعه سیاه و کریسمس رخ می دهد.
*در جمعه سیاه س��ال ۲۰۲۲ میلادی، ۱۹۶/۷ میلیون 
خریدار در ایالات متحده وجود داش��ت و خرده فروش��ی ۱۲ 

درصد افزایش یافت.
*خریداران در جمعه س��یاه سال ۲۰۲۲ میلادی، ۹/۱۲ 

میلیارد دلار را به صورت آنلاین خرج کردند. 
* فروش کلی آنلاین برای جمعه س��یاه نسبت به سال 

گذشته ۲/۳ درصد افزایش داشته است.

*آمریکایی ها به طور متوسط ۲۴ درصد در جمعه سیاه 
پس انداز می کنند.

* تحویل رایگان و س��ریع و بازخوردهای مشتریان برای 
خریداران جمعه سیاه مهم تر از قیمت ها هستند.

این داده ها تنها بخش کوچکی از آنچه را که پس از کاهش 
محدودیت های همه گیر برای خرده فروش��ان رخ داده است، 
نشان می دهد. برای سال ۲۰۲۲ میلادی، روند جمعه سیاه 

موارد زیر را نیز نشان می دهد:
*مصرف کنندگان مشاغلی را که گزینه های پرداخت متعدد 

دارند انتخاب می کنند.
*خرید هیبریدی محبوب تر خواهد شد.

*جوانان بیشتری در فروش جمعه سیاه و دوشنبه سایبری 
شرکت خواهند کرد.

*کس��ب و کارها به افراد VIP و اعضای وفادار دسترسی 
زودهنگام خواهند داد.

اکنون به برخی از داده های چشمگیر نگاه می اندازیم که با 
آمار فروش آنلاین جمعه سیاه شروع می شود.

تمام آنچه که باید از ابعاد اقتصادی حراج جمعه بدانید، 
گردش مال��ی ۹/۸ میلی��ارد دلاری بلک فرایدی در آخرین 

جمعه نوامبر است.
آمار فروش آنلاین و پیش بینی برای سال ۲۰۲3 �

با شیوع بیماری کووید-۱۹ صاحبان فروشگاه های تجارت 
الکترونیک در سال ۲۰۲۰ میلادی شاهد افزایش خریداران 
آنلاین بودند. اما این روند در جمعه های سیاه چند سال گذشته 

چگونه تکامل یافته است؟ نمودار زیر گویای آن است:
همان طور که ملاحظه می ش��ود در سال ۲۰۲۲، هزینه 
جمعه سیاه به ۹/۱۲ میلیارد دلار رسید که ۲/۳ درصد بیشتر 
از سال ۲۰۲۱ بود. انتظار می رود این فروش در سال ۲۰۲۳ به 
۹/۸ میلیارد دلار برسد و رکورد سال گذشته را جابه جا کند.

تعداد خریداران � 
براس��اس گزارش فدراس��یون ملی خرده فروشی آمریکا  
)NRF(، ۱۹۶/۷ میلیون آمریکایی در طول دوره خرید پنج 
روزه تعطیلات، از روز شکرگزاری تا دوشنبه سایبری ۲۰۲۲، 
از فروشگاه ها یا به صورت آنلاین خرید کردند. این رقم نسبت 

به سال ۲۰۲۱ نزدیک به ۱۷ میلیون افزایش داشت و از زمانی 
که NRF برای اولین بار ردیابی این داده ها را در سال ۲۰۱۷ 
آغاز کرد بالاترین رقم اس��ت. واضح است که طولی نکشید 
آمریکایی ها بی میلی خود را برای خرید که در طول بدترین 
ویرانی های کووید درچندسال گذشته رخ داده بود، به دست 

فراموشی سپردند.
پرفروش ترین محصولات جمعه سیاه � 

به نظر می رسد مصرف کنندگان اقلام ممتاز را با قیمت های 
بهتر ترجیح می دهند، از کنسول ها و جواهرات گرفته تا ایرپادها 

و ساعت های معروف اپل. 
آماره��ا نش��ان می دهد جمعه س��یاه روز بزرگی برای 
خرده فروش��ی اس��ت. به ندرت خرده فروشان این شانس 
را دارن��د که در چنین بازه زمان��ی کوتاهی چنین حجم 
 فروشی را تجربه کنند. این حتی به فروشگاه های فیزیکی 
امکان می دهد تا به طور موثر با س��ایت های خرید آنلاین 

رقابت کنند.
بلک فرایدی مثال کاملی از این است که چگونه یک تجارت 
می تواند با فروش اقلام با هزینه کم درآمد کسب کند. هنگامی 
که تخفیف ها به طور مناسب تخصیص می یابند، کسب وکار در 

واقع رشد بیشتری را مشاهده می کند.
همان طور که در آمارها مش��خص اس��ت، جمعه س��یاه 
تعطیلاتی بود که تح��ت تاثیر همه گیری اخیر قرار گرفت. 
همان طور که روند مصرف کنندگان تغییر می کند، کسب وکارها 
باید استراتژی های بازاریابی و فروش خود را برای واکنش موثرتر 

به تغییرات تطبیق دهند. 
آمارهای جمعه سیاه برای کمک به موفقیت هر دو قشر 
فروشندگان و مصرف کنندگان است. به ویژه که جمعه سیاه 
چند وقتی است درکشور ایران همزمان با دیگر کشورها به 
عنوان تخفیف های ویژه شب یلدا توسط برخی خرده فروشی ها 

رواج یافته است.
دانستن مهم ترین آمار جمعه سیاه و دوشنبه سایبری به 
شما کمک می کند تا تلاش های بازاریابی دیجیتال فصلی خود 
را از کمپین های ایمیلی گرفته تا تلاش های خود در رسانه های 

اجتماعی بهبود ببخشید.
بنابراین چه کسب وکار آنلاین یا یک فروشگاه خرده فروشی 
داشته باشید، اندکی وقت گذاشتن برای اطلاع از آمار و روند 

فروش سال های گذشته به نفع شما خواهد بود.

ایس�نا- مع��اون نظارت بانک مرکزی با اش��اره به 
ضرب الاجل بانک مرکزی به بانک ها برای پیاده س��ازی 
»دستورالعمل نحوه امهال مطالبات موسسات اعتباری« 
گفت: بانک ها باید با جدیت هر چه بیش��تر نس��بت به 
پیاده سازی این امر اقدام کنند و اگر تا دی ماه این کار 

عملیاتی نشده باشد، برخورد خواهد شد.
محمدپور در جلس��ه ای که به منظور تبادل نظر در 
رابطه با برنامه اجرایی ش��بکه بانکی برای ارتقای نظام 
مبارزه با پولش��ویی و رف��ع چالش های مرتبط با آن با 
حض��ور مدیران عامل بانک ها، اعض��ای هیات مدیره و 
نمایندگان مبارزه با پولش��ویی ش��بکه بانکی در محل 
بانک مرکزی برگزار ش��د، گفت: تا پایان سال ۱۴۰۳، 
روند پایش و ارائه گزارش های نظارتی به شیوه کنونی 

ادامه خواهد داشت.
وی با تاکید بر ضرورت نظارت جدی بانک ها در زمینه 
معضل حساب های اجاره ای  گفت: حساب های اجاره ای 
یکی از مهم ترین مباحثی است که اثرات مختلف منفی 

آن در حوزه های مختلف مشهود است و یکی از مهم ترین 
آثار منفی این پدیده در ماه های اخیر در زمینه کنترل 
بازار ارز به عینه مش��اهده ش��د و لذا توجه ویژه به این 

موضوع ضرورت دارد.
محمدپور اجرایی ش��دن »دستورالعمل نحوه امهال 
مطالبات موسس��ات اعتباری« را یک��ی از اولویت های 
حوزه نظارت عنوان کرد و گفت: بانک ها باید با جدیت 
هر چه بیشتر نسبت به پیاده سازی این امر اقدام کنند، 
چراکه این موضوع در تعاملات بانک مرکزی با بانک ها 
اثرگذار خواهد ب��ود و تا دی ماه در بانک هایی که این 
مهم عملیاتی نش��ده باش��د، برخورد متناسب و جدی 
می شود، چراکه معتقدم  عدم اجرای این دستورالعمل 
کیفیت درآمد و شناس��ایی درآمد و سود و طبقه بندی 
دارایی ه��ا را در صورت های مال��ی بانک ها تحت تاثیر 

قرار می دهد.

معاون نظارت بانک مرکزی خاطرنشان کرد: در جلسه 
اخی��ر رییس کل بانک مرکزی با مدیران عامل بانک ها 
به دلیل اهمیت مباحث نظارتی، مقرر شد در جلسه ای 
با تفصیل بیشتر مباحث مذکور برای نمایندگان شبکه 
بانکی ارائه شود. بر این اساس پیش از این نیز بازرسی 
جامع نحوه اجرای مقررات و الزامات مبارزه با پولشویی 
و تامین مالی تروریسم با رویکرد ریسک محور توسط این 
بانک انجام و نتایج برای هر یک از موسس��ات اعتباری 

ارسال شده بود.
بنا بر اعلام بانک مرکزی وی در ادامه افزود: ضروری 
است گزارش های بانک مرکزی در هیات مدیره بانک ها 
م��ورد توجه ق��رار گیرد و برنامه ای منس��جم و مدون 
توسط هیات مدیره بانک ها ارائه شود که ارتقای کیفیت 
موضوعات نظارتی و به ویژه مبارزه با پولشویی را مورد 
توج��ه قرار دهد. لذا از حوزه مبارزه با پولش��ویی بانک 

مرکزی نیز خواس��ته ام که برنامه های ش��بکه بانکی از 
آنها اخذ شود.

معاون نظ��ارت بانک مرکزی خاطرنش��ان کرد: در 
جری��ان این گزارش که تهیه آن بیش از یک س��ال به 
ط��ول انجامید، حوزه های مبارزه با پولش��ویی بانک ها 
حضور فعالانه داش��تند و از آنها قدردانی می کنم. البته 
در این باره گام بعدی آن است که هیات مدیره بانک ها 
این موضوع را جدی بگیرند و برنامه ای را برای آن تدوین 
کنند تا به واس��طه این برنامه در گزارش بعدی، شاهد 

رشد کیفی فعالیت های نظارتی بانک ها باشیم.
وی با بیان اینکه گزارش مذکور، اولین گزارش جامع 
درخصوص شرایط، جایگاه و نحوه رفتار بانک ها در حوزه 
مبارزه با پولشویی بود، تصریح کرد: این موضوع از ابعاد 
مختلفی ب��رای بانک ها حائزاهمیت اس��ت. تا یک ماه 
آینده همه بانک ها برنامه اصلاحی و ارتقایی را مبتنی 
بر گزارش بانک مرکزی ارائه کنند و تا پایان س��ال نیز 
گزارشی به روز از روند اصلاح، مجددا تهیه خواهد شد.

بزرگترینحراجمعاملاتخردآزادجهان

ضربالاجلبانکمرکزیبرایتحققاستانداردهایاعتباری

گزارش 2

گزارش 3

»جهان صنعت« حجم وام دهی بانک ها به کارمندان خود را بررسی می کند

بانک  ها در خدمت بانکي ها!
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حملهمقاومتعراقبهپایگاهعینالاسدآمریکا

مقاومت عراق اعلام کرد روز جمعه پایگاه عین الاسد آمریکا را در غرب عراق 
هدف قرار داده است. به گزارش ایسنا، به نقل از شبکه خبری روسیاالیوم، مقاومت 
عراق در بیانیه ای اعلام کرد که پایگاه عین الاسد آمریکا در استان الانبار واقع در 
غرب عراق را با دو پهپاد هدف قرار داده و این حمله در پاسخ به جنایت های 

رژیم صهیونیستی علیه ملت فلسطین در غزه بوده است.
پیش از این نیز مقاومت عراق اعلام کرد که پایگاه حریر آمریکا در استان 

اربیل در اقلیم کردستان عراق را هدف قرار داده است.
وزارت دفاع آمریکا )پنتاگون( سه ش��نبه گذش��ته اعلام کرد که نیروهای 
آمریکایی در عراق و سوریه طی ماه میلادی گذشته در معرض ۵۵ حمله قرار 

گرفته اند که منجر به زخمی شدن ۵۹ سرباز آمریکایی شده است.
از زمان ش��روع عملیات طوفان الاقصی توس��ط مقاومت فلس��طین علیه 
اراضی اشغالی و بعد از آن حملات متجاوزانه رژیم صهیونیستی علیه نوار غزه، 
گروه های مقاومت عراق حملاتی را علیه پایگاه های آمریکا در عراق و سوریه 

انجام داده اند.

واکنشچینبهاظهاراتبایدنعلیهشی

وزارت خارجه چین روز پنجشنبه توصیف دوباره جو بایدن از شی جین پینگ 
به عنوان یک »دیکتاتور« را اشتباه و غیرمسوولانه توصیف کرد.

جو بایدن رییس جمهوری آمریکا پیش تر از لفظ »دیکتاتور« خطاب به شی 
جین پینگ رییس جمهوری چین استفاده کرده بود و بازهم ساعاتی پس از دیدار 
با همتای چینی خود در سانفرانسیسکو در روز چهارشنبه، این توصیف را تکرار 

کرده و خشم پکن را برانگیخت.
در جریان یک کنفرانس مطبوعاتی انفرادی پس از مذاکرات، از بایدن پرسیده 
شد که آیا همچنان از واژه »دیکتاتور« برای توصیف شی جین پینگ همانند ماه 
ژوئن استفاده می کند یا خیر، بایدن گفت: »ببینید، او )اینطور( هست. او یک 
دیکتاتور است، به این معنا که او مردی است که کشوری را اداره می کند که 
کشوری کمونیستی است و براساس شکلی از حکومت کاملا متفاوت از ماست. 
مائو نینگ س��خنگوی وزارت خارجه چین در مورد اظهارات بایدن در جریان 
یک نشس��ت مطبوعاتی گفت: این اظهارات کاملا اشتباه است و پکن به این 
دستکاری سیاسی غیرمسوولانه اعتراض دارد. او تلاش ها برای ایجاد اختلاف 

میان این دو ملت را محکوم کرد.
پیش از این اجلاس، رییس جمهوری ایالات متحده ظاهرا در جریان مراسمی 
برای جمع آوری کمک مالی از رهبری شی جین پینگ انتقاد کرده بود. براساس 
گزارش رسانه ها، بایدن مدعی شد که با روی کار آمدن شی، چین »مشکلات 
واقعی« دارد و گفت که این »نمونه دیگری از چگونگی استقرار مجدد رهبری 
آمریکا در جهان است.« مائو روز چهارشنبه به این اظهارات واکنش نشان داد 
و تاکید کرد که احترام متقابل برای ایجاد روابط دوجانبه »اساسی« است. او با 
بیان اینکه همه کشورها مشکلاتی دارند، ابراز امیدواری کرد که آمریکا بتواند 

مشکلات خودش را حل کند و زندگی مردمش را بهبود بخشد.

بایدنبهصورتموقتازتعطیلیدولتجلوگیریکرد

رییس جمهوری آمریکا یک روز مانده به موعد تعطیل شدن نهادهای دولتش 
با امضای یک لایحه بودجه موقت دیگر جلوی تعطیلی آنها را گرفت.

با امضای این لایحه بودجه موقت توسط جو بایدن رییس جمهوری آمریکا، 
نزاع با جمهوریخواهان کنگره بر سر بودجه فدرال به سال آینده میلادی کشیده 
شده و بن بست بر سر کمک های واشنگتن برای اوکراین و رژیم صهیونیستی در 
کنگره نیز همچنان ادامه می یابد. به نوشته خبرگزاری »پرس اسوسیشن«، این 
لایحه بودجه موقت در هفته جاری توسط مجالس سنا و نمایندگان کنگره آمریکا 
به تصویب رسیده و جلوی تعطیلی دولت واشنگتن را تا بعد از فصل تعطیلات 
سال نوی میلادی گرفت و به قانونگذاران آمریکایی نیز مهلت بیشتری برای رفع 

اختلافات قابل توجه خود بر سر بودجه دولت برای سال مالی فعلی داد.
بایدن این لایحه را در ضمن حضور در شهر سان فرانسیسکو به منظور میزبانی 

از اجلاس سازمان همکاری اقتصادی آسیا-اقیانوسیه امضا کرد.
این بسته موقت، بودجه دولت بایدن را در سطح فعلی برای حدود دو ماه 
دیگر در ضمن آنکه مذاکرات بر سر یک بسته بودجه ای بلندمدت برگزار می شود، 
حفظ می کند. به موجب این لایحه دو ضرب الاجل برای تصویب لایحه تخصیص 
بودجه سالانه برای دو گروه از سازمان های فدرال شامل ۱۹ ژانویه برای یک گروه 
و دوم فوریه برای گروهی دیگر تعیین شده که همراه با خود ریسک تعطیلی 

مقطعی سازمان های دولت بایدن را دربر دارد.
این رویکرد دومرحله ای مورد حمایت مایک جانسون رییس  جمهوریخواه 
جدید مجلس نمایندگان آمریکا قرار داشته، اما بسیاری از اعضای مجلس سنا 
با آن مخالفت کردند. در نهایت همه دموکرات ها به جز یک نفر و همچنین ۱۰ 
جمهوریخواه از آن حمایت کردند چون موقتا جلوی تعطیلی دولت واشنگتن را 
می گرفت. جانسون وعده داد دیگر از هیچ لایحه بودجه موقتی که جلوی تعطیلی 
دولت را بگیرد حمایت نکند. او تاکید کرد،  این لایحه اخیر زمینه را برای جنگ 

بر سر بودجه با سنا در سال آینده میلادی فراهم کرده است.
در این لایحه بودجه موقت اخیرا تصویب شده و نیز بودجه مکمل حدودا 
۱۰۶ میلیارد دلاری درخواستی کاخ سفید که شامل کمک های زمان جنگ 

برای رژیم صهیونیستی و اوکراین است در نظر گرفته نشده است.
این لایحه اعتبارات بشردوستانه برای فلسطینی ها و دیگر بودجه های مکمل 

درخواستی شامل بودجه برای امنیت مرزی آمریکا را دربر ندارد.

گروه بین الملل- غافلگیری بزرگ اسرائیل دور دنیا
در عملی��ات طوفان الاقص��ی و پیوند خوردن 
آن به کش��تار بی س��ابقه غیرنظامی��ان در غزه 
وضعیتی را ایجاد کرده که بسیاری از تحلیلگران 
معتقدند با پایان یافتن جنگ نخستین قربانی 
سیاس��ی در داخل سرزمین های اشغالی دولت 
و شخص بنیامین نتانیاهو نخست وزیر اسرائیل 

خواهد بود.
در واق��ع عملیات حماس علیه اس��رائیل 
در ش��رایطی صورت گرفت که یک ش��کاف 
سیاس��ی و دوقطبی شدید در داخل اسرائیل 
وجود داشت و اغلب مقامات دولتی و امنیتی 
رژیم صهیونیستی حالا انگشت اتهام خود را 
به سمت نتانیاهو به عنوان عامل اصلی ضربه 

از حماس عنوان کرده اند. 
حت��ی کار به جایی رس��یده که برخی از 
ش��بکه های اس��رائیلی هفته گذشته گزارش 
دادند که یکسری مذاکرات میان اعضای حزب 
لیکود و نماین��دگان پارلمان جهت برکناری 
نتانیاهو کلید خورده و گفته می ش��ود که در 
داخل ح��زب نیز برخی معتقدن��د او باید از 
رهبری لیکود برکنار ش��ود؛ امری که نه تنها 
نشان دهنده پایان عمر سیاسی نتانیاهو است، 
بلکه به بحران در داخل حزب حاکم نیز دامن 
خواهد زد، چراکه هر چند بر سر رفتن نتانیاهو 
توافقی کلی وجود دارد، اما برای جانش��ینی 
وی ب��ه طور قطع یک جنگ قدرت در داخل 
ح��زب رقم خواهد خورد، به طوری که گفته 
می ش��ود میان نفتالی بنت نخست وزیر سابق 
و یوسی کوهن رییس س��ابق موساد رقابتی 
علنی بر س��ر جانش��ینی نتانیاه��و در حزب 

لیکود وجود دارد.
افزایش نفرت عمومی از نتانیاهو � 

برخ��ی دیگ��ر از ناظران معتقدن��د که از 
یک منظر نتانیاهو به دنبال طولانی تر کردن 
دامنه جنگ اس��ت، حتی اگر ای��ن اقدام به 
تش��دید بیش��تر نفرت عمومی از اسرائیل در 
افکار عمومی بین الملل��ی دامن بزند، چراکه 
وی و حامیان��ش به خوبی می دانند به محض 
تم��ام ش��دن درگیری ها او باید پاس��خگوی 
شکست اطلاعاتی اسرائیل در ۷ اکتبر باشد. 
این موضوع از آنجا حائزاهمیت است که وی 
پیش از طوفان الاقصی نیز در داخل اسرائیل با 
چالش های عمده ای دست و پنجه نرم می کرد؛ 
چالش هایی نظیر سه پرونده فسادش در دادگاه 
و همچنی��ن طرح جنجالی اصلاحات قضایی 
که نه تنها منجر به تظاهرات های اعتراض آمیز 
بی سابقه در سرزمین های اشغالی شد، بلکه به 

یک شکاف سیاسی در اسرائیل تبدیل شد.
در چنی��ن ش��رایطی روزنامه اس��رائیلی 
معاریو در تازه ترین نظرس��نجی خود با بیان 
اینک��ه نف��رت عموم��ی از نتانیاه��و در حال 
افزایش اس��ت، آورده که نتایج نشان می دهد 
در صورت برگزاری انتخابات زودهنگام تعداد 
کرسی های حزب لیکود که حزب حاکم است 
به ۱۷ کرسی رسیده و این در حالی است که 
کرسی های حزب مخالف یعنی بنی گانتش به 

۴۲ کرسی افزایش پیدا می کند.
 در شرایطی که حزب حاکم برای تشکیل 
دولت باید ۴۲ کرس��ی در پارلمان به دس��ت 
آورد، نظرسنجی ها نشان می دهد که احزاب 
اپوزیس��یون اکن��ون کرسی هایش��ان به ۷۸ 

کرسی در میان ۱۲۰ کرسی پارلمان رسیده 
اس��ت. علاوه بر این ۱۳ درص��د گفته اند که 
یوس��ی کوهن رییس پیشین موس��اد برای 
تصدی منصب ریاست حزب لیکود از نتانیاهو 
بهتر اس��ت و از س��وی دیگ��ر ۱۲ درصد نیز 
معتقدند که ی��و آو گالانت، وزیر جنگ رژیم 
صهیونیس��تی، باید به جای نتانیاهو رهبری 

حزب لیکود را برعهده بگیرد.

محکومی�ت مضاعف ب�رای حمله به  � 
بیمارستان الشفاء

لازم به ذکر است نتانیاهو به واسطه اقدامات 
و جنایت های صورت گرفته در نوار غزه در حالی 
با حجم مخالفت های بی سابقه در بعد بین المللی 
و منطقه ای مواجه شده که حمله روز چهارشنبه 
ارتش صهیونیس��تی به بیمارستان الشفاء غزه 
باعث ش��ده تا وضعیت او در بعد بین المللی از 

قبل نیز چالش برانگیزتر شود. او روز پنجشنبه 
در مصاحبه با برخی رسانه های آمریکایی مدعی 
شد که ارتش اسرائیل پس از حمله به بیمارستان 
الشفاء به عنوان بزرگ ترین بیمارستان غزه هیچ 
اسیری را پیدا نکرده است. این صحبت ها از سوی 
نخست وزیر اس��رائیل در شرایطی مطرح شده 
که یکی از بهانه های اصلی خود برای حمله به 
بیمارستان ها را وجود گروگان های اسرائیلی در 

این بیمارس��تان عنوان کرده بودند، با این حال 
نتانیاهو مدعی شده، ما نشانه های قوی داشتیم 
که زندانیان نزد حماس در مجتمع الشفاء هستند 
و ای��ن یکی از دلایلی بود که ما را وادار به ورود 
به بیمارستان کرد، اما به نظر می رسد اگر آنها 
آنجا بودند، از بیمارستان به جای دیگری منتقل 
شده اند! البته این موضوع از میزان محکومیت 
جهانی علیه نتانیاهو برای حمله به بیمارستان 
نکاس��ته است. در واقع در شرایطی که بمباران 
بیمارستان المعمدانی غزه در یک ماه قبل افکار 
عمومی بین المللی را در بهت فرو برده بود، حمله 
و اشغال بیمارستان الشفاء باعث شد کشورهای 
عرب��ی به صورت علنی و ب��ا صدور بیانیه هایی 
چنین اقدامی را رسما محکوم کنند. به عنوان 
مثال وزارت خارجه عربستان سعودی با صدور 
بیانیه ای با این مضمون که ما یورش نیروهای 
رژیم اشغالگر به بیمارستان »الشفاء« در غزه و 
بمباران اطراف بیمارستان صحرایی اردن را به 
شدت محکوم می کنیم، تصریح کرده، عربستان 
خواستار فعالسازی مکانیسم های پاسخگویی 
بین الملل��ی در قب��ال این نقض ه��ای پیاپی و 
اقدامات وحشیانه نیروهای رژیم صهیونیستی 

علیه کودکان، زنان و غیرنظامیان است.
در حالی که کویت نیز با عبارات شدیداللحنی 
یورش نیروهای رژیم اشغالگر به بیمارستان الشفاء 
را محکوم و اعلام کرده که هدف قرار دادن ملت 
فلسطین و بیمارستان ها توسط نیروهای رژیم 
صهیونیستی تنش��ی جدید به شمار می آید و 
ناقض قوانین بین المللی و قوانین بشردوستانه 
است، قطری ها حمله به این بیمارستان را جنایت 
جنگی و نقض آش��کار قوانی��ن و معاهده های 

بین المللی اعلام کرده اند.
بحران در حزب لیکود � 

همان طور که در ابتدای گزارش نیز اشاره شد، 
نه تنها بسیاری از تحلیلگران معتقدند که اکنون 
پایان عمر سیاسی نتانیاهو فرا رسیده، بلکه براساس 
گزارشی که رسانه های صهیونیستی هفته گذشته 
منتشر کردند، مذاکراتی میان وزرا و اعضای پارلمان 
از حزب لیکود درباره برکناری بنیامین نتانیاهو از 
نخست وزیری از طریق سلب اعتماد از وی کلید 
خورده است. در همین رابطه شبکه ۱۳ تلویزیون 
رژیم صهیونیستی گزارش داد، مذاکرات میان وزرا 
و اعضای کنست )پارلمان رژیم صهیونیستی( از 
حزب لیکود درباره برکناری بنیامین نتانیاهو از 
نخس��ت وزیری از طریق سلب اعتماد از وی در 
روزهای اخیر جدی تر شده است. تعداد این وزرا 
و اعضا رو به افزایش است و برخی رهبران احزاب 
اپوزیسیون نیز در این مذاکرات شرکت می کنند. 
در این راستا، برخی اعضای کنست معتقدند که 
بسیاری از اعضای لیکود در صورتی که با وجود 
نتانیاهو انتخابات برگزار شود جایگاه های سیاسی 
خود را از دس��ت می دهند و احتمالا این حزب 
شکست بزرگی در انتخابات خواهد خورد. برای 
همین آنها به دنبال سلب اعتماد از نتانیاهو بعد از 
پایان عملیات نظامی هستند. در نتیجه اگر تلاش  
آنها موفقیت آمیز باشد یکی از اعضای ارشد لیکود 
ریاست کابینه را برعهده خواهد گرفت و متعهد 
خواهد ش��د که در انتخابات بعدی نامزد نشود؛ 
اقدامی که به حمایت اعضای اپوزیسیون از جمله 
احزاب عربی نیاز دارد و ممکن اس��ت در صورت 
به نتیجه نرسیدن، شکاف سیاسی در اسرائیل را 

بیش از گذشته افزایش دهد.

»جهانصنعت«دورنمايافول»بيبي«رابررسيميکند

مرگ سیاسي نتانیاهو
نگاه

نتانیاهودرمحاصرهبحرانها
عبدالرضا فرجی راد* -  قبل از هفتم اکتبر 
یعنی عملیات طوفان الاقصی از سوی حماس، 

اسرائیل با بحران های چندگانه در داخل مواجه بود. این بحران ها از زمان 
روی کار آمدن نتانیاهو به عنوان نخست وزیر تشدید شد و به مواردی 
مانند طرح جنجالی اصلاحات قضایی و پرونده های فساد نتانیاهو در 
دادگاه پیوند خورد؛ امری که باعث شد نه تنها یک دوقطبی شدید در 
اسرائیل پدیدار شود، بلکه شاهد تظاهرات چند صد هزار نفری مخالفان 
علیه اقدامات نتانیاهو نیز بودیم، به طوری که گفته می ش��ود چنین 
تظاهرات و مخالفت هایی از زمان ۱۹۴۸ تاکنون در اسرائیل بی سابقه 
بوده اس��ت. وقتی قانون اصلاحات قضایی تصویب شد، بحران شدت 
گرفت و بعد به حوادث هفتم اکتبر پیوند خورد که باعث شد در داخل 
و خارج از اسرائیل، نتانیاهو را مسوول بروز چنین بحران هایی قلمداد 
کنند. به ویژه زمانی که بسیاری از اعضای اطلاعاتی و نظامی اسرائیل 
نیز به سمت مخالفان وی رفتند و درگیر دوقطبی سیاسی و اجتماعی 
به وجود آمده شدند. از سوی دیگر هفتم اکتبر و طوفان الاقصی ضربه ای 
بی سابقه به موجودیت اسرائیل بود، زیرا تعداد تلفات اسرائیل که گفته 
می شود به بیش از ۱۴۰۰ نفر رسیده حتی در جنگ های بزرگ این رژیم 
نیز بی سابقه بوده است. به همین دلیل اضطراب و نگرانی در اسرائیل به 
واسطه عدم امنیت شدت گرفت، به طوری که شاهد هستیم بسیاری از 
شهرک های صهیونیست نشین به خصوص در مرز لبنان تخلیه شده اند و 

افراد آن به صورت آواره در مکان های دیگری اسکان می یابند.
تمامی این مسائل و انباشت چالش ها باعث شده تا تمامی تقصیرها 
متوجه نتانیاهو شود تا به شدت محبوبیت وی کاهش یابد. در واقع نتایج 
نظرسنجی ها نشان می دهد که او ۲۵ درصد در اسرائیل محبوبیت دارد و 
طبیعا با چنین وضعیتی پس از پایان یافتن درگیری ها از کار برکنار شده 

و ممکن است حتی پرونده قضایی برای محاکمه او تشکیل شود.

این نکته وجود دارد که پس از پایان یافتن درگیری ها که البته به 
نظر نمی رسد به این زودی ها خاتمه یابد، مسائل بین المللی نیز به واسطه 
کشتار غیرنظامیان در غزه گریبانگیر اسرائیل و شخص نتانیاهو خواهد 
شد، یعنی در داخل او از یک منظر تحت فشار قرار خواهد گرفت و در 
خارج نیز نفرت عمومی از نتانیاهو تشدید می شود، کمااینکه شواهد نشان 
می دهد دولت آمریکا و بخش اعظمی از دولت های اروپایی نیز از ابتدای 

روی کار آمدن نتانیاهو و دولت تندروی او مخالف وی بوده اند.
اکنون چون در قضیه طوفان الاقصی موجودیت اسرائیل به خطر افتاد، 
غربی ها به نوعی ناچار به حمایت از نتانیاهو شدند. این در حالی است 
که افکار عمومی غربی به خصوص در اروپا مخالف نتانیاهو، ادامه جنگ 
و خواهان آتش بس در غزه هستند، بنابراین نتانیاهو در شرایط کنونی 
حداقل برای طولانی مدت دیگر جایگاهی در صحنه سیاسی اسرائیل 
نخواهد داشت، یعنی در حالی که او ۷۵ سال دارد و اگر ۵ سال هم از 
کنار رفتن او بگذرد به صورت طبیعی در سال های آینده نقشی برای او 

در صحنه سیاسی اسرائیل وجود نخواهد داشت.
ای��ن موضوع از آنجا اهمیت دارد که بعد از طوفان الاقصی و پایان 
یافتن جنگ، نه تنها اسرائیل دیگر اسرائیل سابق نخواهد بود، بلکه منطقه 
خاورمیانه نیز دیگر به شرایط قبلی باز نخواهد گشت. در واقع در حالی 
اسرائیلی ها به دنبال عادی سازی روابط با اعراب بودند که کشتار صورت 
گرفته از سوی نتانیاهو و دولت وی در غزه باعث ایجاد نفرت در جوامع 
عربی و مس��لمان شده و دولت های محافظه کار عربی ناچار می شوند 
از این به بعد در برابر اس��رائیل دست به عصا حرکت کنند. در نتیجه 
از آنجا که اسرائیل از سه جنبه داخلی، منطقه ای و بین المللی تحت 
فش��ار قرار دارد، به صورت طبیعی لازم است نتانیاهو کنار برود و فرد 
جدیدی جایگزین او شود تا بتواند اهداف اسرائیل را در بعد منطقه ای 

و بین المللی دنبال کند.
* دیپلمات پیشین و استاد ژئوپلیتیك دانشگاه

مهم ترین تحولات جنگ غزه بررسی شد
وضعیتبیمارستانالشفادرهالهایازابهام

تجاوزات رژیم صهیونیستی به غزه برای چهل 
و دومین روز در حالی ادامه داشت که نیروهای 
اشغالگر به هدف قرار دادن بیمارستان ها در نوار 
غزه ادامه می دهند. نگرانی ها در مورد تش��دید 
بحران انسانی به دلیل کمبود تجهیزات پزشکی 
و کمک های غذایی به ویژه با اعلام یوآو گالانت 
درباره آغاز مرحله جدید عملیات زمینی در نوار 

غزه افزایش یافته است.
حسام ابو صفیه مدیر بخش  اطفال مجتمع 
پزش��کی کمال عدوان در غزه گفت که شرایط 
غم انگیز غزه بیمارستان را بر آن داشت تا بخش 
انکوباتور را با بخش مراقبت های ویژه ادغام کند 

و این نشان می دهد که فشار زیادی بر بیمارستان وجود دارد. وی اظهار کرد: خانواده های مجروحان خواستار پایان 
جنگ اسرائیل در نوار غزه و ارائه سوخت لازم برای ادامه کار بیمارستان برای نجات مجروحان به ویژه با قطعی مکرر 

برق شده اند که جان خانواده های آنها را تهدید می کند.
هلال احمر فلسطین اعلام کرد که پس از محاصره بیمارستان المعمدانی توسط نیروهای اشغالگر، ارتباط جمعیت 
هلال احمر با تیم های پزشکی خود که در بیمارستان المعمدانی در جنوب شهر غزه کار می کردند، به طور کامل قطع 

شده است.
هلال احمر فلسطین پیش تر اعلام کرده بود که نیروهای امدادی این سازمان در بیمارستان المعمدانی محاصره 

شده اند و علاوه بر تیراندازی شدید، صدای انفجارهایی را نیز در منطقه شنیده اند.
به گزارش ایسنا، جمعیت هلال احمر فلسطین خاطرنشان کرد که تانک ها بیمارستان را در میان درگیری های شدید 
محاصره کرده اند. پس از حمله مجدد نیروهای اشغالگر رژیم صهیونیستی به مجتمع پزشکی الشفا، تخریب تاسیسات، 
حیاط های آن و منزوی کردن کامل آن از جهان به دلیل قطع برق و اینترنت، هم زمان با قطع اینترنت در نوار غزه 

بلاتکلیفی و ابهام بر وضعیت فعلی مجتمع پزشکی الشفا حاکم است.
دکتر محمد زقوت مدیرکل بیمارستان های غزه گفت که وزارت بهداشت ارتباط خود را با تیم های پزشکی داخل 
مجتمع الشفا از دست داده و نمی داند چه بر سر آنها آمده است. وی افزود: وزارتخانه تماس هایی را از سوی آژانس های 
امدادی و صلیب سرخ جهانی برای انتقال برخی از بیماران و نوزادان نارس به بیمارستان های داخلی دریافت کرد، اما 

کمبود ظرفیت، وزارتخانه را بر آن داشت تا درخواست کند که آنها برای درمان به مصر منتقل شوند.
دکتر محمد ابوسلمیه مدیر مجتمع پزشکی الشفا نیز تصویری از شرایط سخت بیش از ۷۰۰۰ نفر از جمله مجروحان، 
بیماران، آوارگان و کادر پزشکی در بیمارستان را ۴۸ ساعت پس از اشغال آن توسط سربازان صهیونیست ارائه کرد که 

تعدادی از بخش های مجتمع، داروخانه و دیوار شمالی آن بمباران شده است.
ابوسلمیه در تماس تلفنی با الجزیره با بیان اینکه در سایه سکوت عربی و جهانی همه افراد حاضر در بیمارستان 
محاصره ش��ده اند و در معرض مرگ تدریجی هس��تند، خاطرنشان کرد: در میان آنها ۷۵۰ زخمی، بیش از ۳۶ نوزاد 
نارس، ۴۵ بیمار دیالیزی و ۵۰۰۰ آواره وجود دارد. وی افزود که به دلیل کمبود دارو قادر به درمان کودکان نیستند و 

هر کسی که در حال حاضر در استان غزه بیمار شود ممکن است در خطر مرگ باشد.
خبرنگار المیادین در غزه اعلام کرد: پس از قطع اینترنت و ارتباطات هیچ گونه اطلاعاتی از وقایع شمال غزه نداریم. این 
خبرنگار گفت: سوخت ایستگاه های سوخت رسانی غزه تمام شده و ارتباطات و اینترنت نیز در سراسر غزه قطع است.

یورونیوز گزارش داد
مهاجرانکدامشهرهایاروپاییرامیپسندند؟

شرکت »اینترنیش��نز« هر سال با پرسش از 
مهاجران خارجی در شهرهای مختلف بهترین 
و بدترین ش��هرها برای اتب��اع خارجی را اعلام 

می کند.
به گزارش یورونیوز، این ش��رکت از ۱۲ هزار 
مهاجر خارجی درباره اسباب کشی به شهرشان، 
کار و امکانات تفریحی پرسش هایی را مطرح کرده 
است. شرکت کنندگان در این تحقیق در ۴۹ شهر 

مختلف جهان ساکن بودند.
خدمات دیجیتال، امور اداری، مسکن و تسلط 
ب��ر زبان از جمله ش��اخص هایی بوده که در این 

تحقیق مورد بررسی قرار گرفته است.
شهر مالاگا در جنوب اسپانیا در گزارش این پژوهش به عنوان بهترین شهر جهان برای اتباع خارجی معرفی شده 
است. نزدیک به ۹۰ درصد از شرکت کنندگان گفته اند که افراد محلی در مالاگا با مهاجران رفتاری دوستانه دارند. مالاگا 

دومین شهر جهان در فهرست بهترین شهرها برای دوست یابی و کیفیت زندگی قرار دارد.
مالاگا از نظر اقلیم و آب و هوا در جایگاه نخس��ت بین ش��هرهای مختلف جهان قرار گرفته است. با این حال این 
شهر از نظر بازار کار محلی در جایگاه چهل ویکم قرار دارد. البته این شهر از نظر توازن بین کار و تفریح در صدر است.

مهاجران در مالاگا همچنین از وضعیت بازار مسکن و قیمت ها ابراز رضایت کرده اند. این شهر از نظر خرج روزمره 
زندگی بهترین شهر جهان شناخته شده است. شهر دیگر اسپانیا پس از مالاگا در جایگاه های دوم و سوم به عنوان 

بهترین شهرهای جهان برای اتباع خارجی قرار گرفته اند.
آلیکانته جایگاه دوم و والنسیا جایگاه سوم را از آن خود کرده اند. مادرید، پایتخت اسپانیا نیز در جایگاه ششم شهرهای 

محبوب نزد اتباع خارجی دیده می شود.
این شهرهای اسپانیا مانند مالاگا به دلیل کیفیت زندگی و هزینه زندگی روزمره مورد استقبال مهاجران خارجی 

قرار گرفته اند. آنها به طور خاص از زندگی اجتماعی در آلیکانته ابراز رضایت کرده اند.
از سوی دیگر، والنسیا از نظر خدمات درمانی بهترین شهر جهان معرفی شده است. با این حال این شهر اسپانیا از 

نظر چشم انداز زندگی حرفه ای و فرصت های شغلی در قعر جدول شهرها قرار دارد.
اکثر اتباع خارجی در والنسیا بر این باور هستند که ساکنان محلی خوش برخورد هستند. هشت نفر از هر ۱۰ تبعه 

خارجی در والنسیا از زندگی اجتماعی خود در این شهر ابراز رضایت کرده اند.
شهر مادرید به دلیل امکانات فرهنگی خود از سوی خارجی ها مورد توجه قرار گرفته است. این در حالی است که 
مهاجران بر این باور هستند که زندگی در این شهر بدون تسلط به زبان اسپانیایی دشوار است. آنها همچنین از سطح 

امنیت شغلی و وضعیت اقتصادی در شهر ابراز ناخرسندی می کنند.
شهرهای میلان و رم در ایتالیا و  هامبورگ در آلمان در قعر جدول بهترین شهر برای اتباع خارجی دیده می شوند. 
برلین، دوبلین، لندن و پاریس در رتبه های بعدی از نظر بدترین شهرها برای مهاجرهای خارجی قرار دارند. مشکل 

میلان از نظر اتباع خارجی دشواری های اداری، مسکن و امنیت شغلی ذکر شده است.
مهاجران خارجی در رم از ش��بکه حمل و نقل عمومی ناراضی هس��تند و ش��رایط مالی خود را در این ش��هر 
نامناس��ب می دانند. در مقابل اتباع خارجی در  هامبورگ از زندگی اجتماعی و عدم دسترس��ی به ش��بکه ای از 

دوستان ناراضی هستند.

دیدگاه
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تقویتفرهنگسهامداریباطرحسهامیار
کارش��ناس بازار س��رمایه با بیان اینکه طرح »سهامیار« طی یک سال 
اخیر اقدام مناس��بی برای بازار و س��هامداران به حس��اب آمد، گفت: این 
طرح فرهنگ س��هامداری بلندمدت را در بازار سهام تقویت کرد. ابوالفضل 
شهرآبادی در گفت وگو با پایگاه خبری بازار سرمایه ایران )سنا( در رابطه با 
مزیت اجرای طرح سهامیار اظهار کرد: طرح بیمه سهام در برخی کشورهای 
پیشرفته از مدت ها قبل توسط شرکت های بیمه انجام می شد، در ایران نیز 
این طرح تحت عنوان »س��هامیار« برای نخستین بار در آبان سال گذشته 
توس��ط س��ازمان بورس و اوراق بهادار اجرایی شد. او با تاکید براینکه طرح 
»سهامیار« اقدام مناسبی برای بازار و سهامداران است، افزود: این طرح افزون 
بر مصون سازی سهامداران از ریسک های بازار، موجب ترغیب سرمایه گذاران 
به س��رمایه گذاری بلندمدت و کاهش خروج نقدینگی از بازار در زمان های 
پرنوسان شده است. این کارشناس بازار سرمایه در ادامه تاکید کرد: پرداخت 
۶۴ میلیارد ریالی سازمان بورس به شرکت کنندگان »سهامیار« در آبان ماه 
امسال موجب ترغیب سایر سهامداران شد. شهرآبادی در پایان با بیان اینکه 
اجرای مجدد طرح سهامیار موجب جذب نقدینگی های جدید خواهد شد، 
افزود: با توجه به اینکه اجرای این طرح در بلندمدت بدون داشتن برنامه های 
مدون موجب لطمه به س��رمایه گذاری غیرمس��تقیم می شود، توضیح داد: 
سازمان بورس و اوراق بهادار بهتر است این طرح را به سمت صندوق های 

سرمایه گذاری به منظور تضمین اصل سرمایه سوق دهد.

تلاشمجلسبرایهمراهیبیشترباسیاستهای
بازارسرمایه

عضو ناظر مجلس در شورای عالی بورس گفت: مجلس برای موضوعاتی 
که تاثیرگذاری زیادی در بازار سرمایه داشته و بتواند همراهی بیشتری با 
سیاست های بازار داشته باشد، تلاش خواهد کرد. محسن علیزاده عضو ناظر 
مجلس در ش��ورای عالی بورس در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبری بازار 
سرمایه ایران )سنا(، با اشاره به اینکه طبق وعده های پیشین وزیر اقتصاد 
و رییس س��ازمان بورس، بحث تجدیدارزیابی اجباری شرکت های بورسی 
در بودجه ۱۴۰۳ بررسی می ش��ود، گفت: موضوع تجدیدارزیابی دارایی ها 
مح��رک خوبی برای بازار س��رمایه خواهد بود. وی اف��زود: با این اتفاق، در 
راستای برنامه هفتم توسعه شرکت ها شفاف تر می شوند و انتظار می رود در 
بودجه ۱۴۰۳ هم به آن پرداخته ش��ود. علیزاده عضو کمیسیون اقتصادی 
ادامه داد: در برنامه هفتم توسعه با پیشنهادی که در کمیسیون تلفیق آورده 
شده بود، تنها شرکت های دولتی را ملزم به تجدید ارزیابی می کرد، اما در 
مجلس به دنبال این هس��تیم که تمام شرکت های پذیرفته شده در بورس 
اوراق بهادار بتوانند حداقل هر سه سال یکبار تجدید ارزیابی اجباری شوند 
که این محرک خوبی برای بازار س��رمایه است. وی در ادامه گفت: موضوع 
دیگر برای حمایت از بازار سرمایه این است که حامل های انرژی یک نرخ 
ثابت داشته باشند و نرخ خوراک صنایع پتروشیمی را بتوانیم براساس انتظار 
بازار س��رمایه مشخص کنیم و به صورت ثابت داشته باشیم. به گفته عضو 
ناظر مجلس در ش��ورای عالی بورس، به طور کلی مجلس برای موضوعاتی 
که تاثیرگذاری زیادی در بازار سرمایه داشته و بتواند همراهی بیشتری با 

سیاست های بازار داشته باشد، تلاش خواهد کرد. 

رونماییازنخستینگواهیصرفهجوییانرژی
تاپایانسال

مدیرعامل بورس انرژی گفت: براساس برنامه ریزی های انجام شده از نخستین 
گواهی صرفه جویی انرژی تا پایان سال با همکاری وزارت نیرو و سازمان برنامه 
و بودجه رونمایی خواهد شد. علی نقوی، مدیرعامل بورس انرژی در گفت وگو 
با خبرنگار پایگاه خبری بازار سرمایه ایران )سنا( ضمن بیان اینکه نخستین 
گواهی صرفه جویی انرژی ۲۱ آبان ماه در بورس انرژی پذیرش شد، اظهار کرد: 
براساس برنامه ریزی های انجام شده، از این ابزار مالی تا پایان سال با همکاری 
وزارت نیرو و سازمان برنامه و بودجه رونمایی خواهد شد. نقوی افزود: پذیرش 
ابزارهای معاملاتی دیگر نیز در دستور کار قرار دارد که در صورت نهایی شدن 
زیرساخت های معاملاتی جزئیات آن اعلام می شود. مدیرعامل بورس انرژی با 
اش��اره به تاثیر عرضه فرآورده های نفتی در بورس انرژی بر شفافیت قیمت ها 
گفت: انتش��ار اطلاعات شفافی که به طور روزانه از معاملات حامل های انرژی 
منتشر می شود، موجب تمایل بیشتر سمت عرضه کنندگان شده است، به طوری 
که از زمان عرضه این محصول راهبردی در بورس انرژی شاهد افزایش رقابت 
میان تولیدکنندگان و شفافیت قیمت ها هستیم. نقوی در پایان اضافه کرد: در 
حوزه برق نیز معاملات در بورس انرژی نشانگر مهمی برای جریان منظم ورود 
نقدینگی به نیروگاه ها، شفافیت قیمتی از طرق ارتباط بین نیروگاه با صنایع 

در بورس است. 

»جهان صنعت«- بازار س��رمایه با از س��ر 
گذراندن یک هفته تمام سبز، در هفته گذشته 
روند نوسانی و سینونی را تجربه کرد. این روند 
در حال��ی بود که برخی تص��ور می کردند روند 
مثبت در هفته گذشته کماکان حفظ شود، اما 
این اتفاق رخ نداد. با وجود این غالب تحلیل ها 
نشان می دهد که بازار اگرچه وارد فاز رالی مثبت 
نشده، اما کف حمایتی خود را حفظ کرده است و 
می تواند برای سرمایه گذارانی که نگاه بلندمدت 
دارند، محل مناسبی برای سرمایه گذاری باشد، 
چراکه فضای داخلی و بین المللی حاکی از کاهش 
ریس��ک های اقتصادی و سیاسی است. به نظر 
می رسد در هفته جدید شرایط کلی بازار مانند 

هفته گذشته باشد. 
کارنامه بورس در هفته چهارم آبان � 

بررس��ی معاملات بازار س��رمایه در هفته 
چهارم آبان  نشان می دهد سیلام با افزایش ۳۱ 
درصدی بیشترین بازدهی را میان سهم های 
بازار از خود نشان داد. همچنین تکشا با افت 
۱۳ درص��دی، کمترین بازدهی هفته چهارم 
آب��ان را از آن خود ک��رد. نگاهی به معاملات 
هفته چهارم آبان  نشان می دهد، شاخص کل 
از ابت��دای هفته درگیر مقاومت دو میلیون و 
۶۰ هزار واحدی بوده و همین موضوع سبب 
شد تا نماگر اصلی بازار به رشد خود پایان دهد. 
به این ترتیب در پنج روز معاملاتی، شاخص 
کل از دو میلی��ون و ۵۴ هزار واحد با کاهش 
۰/۸۳ درصدی به دو میلیون و ۳۸ هزار واحد 
رسید. نماینده س��هام شرکت های کوچک و 
متوس��ط بازار س��رمایه در ای��ن هفته قدری 
رشد کرد، چراکه به طور کلی این سهم ها در 
هفته چهارم آبان  وضعیت بهتری را پشت سر 
گذاش��تند. به این ترتیب شاخص هم وزن در 
ای��ن هفته حدود ۰/۴۴ درصد به ارتفاع خود 
اف��زود و از تراز ۶۹۹ هزار واحد به ۷۰۲ هزار 

واحد رسید. 
بی رمقی حرکات ش��اخص های بورس��ی 
را در ای��ن هفت��ه می ت��وان به پایی��ن بودن 
ارزش معاملات خرد نس��بت داد، چراکه بازار 
 سرمایه در این هفته به طور میانگین، روزانه

 ۶ میلیارد و ۹۶۰ میلیون برگه س��هم حجم 
خرد و ارزشی معادل چهار هزار و ۵۱ میلیارد 
تومان را رقم زد. اگر معاملات بورس در هفته 

چهارم آبان بررسی شود مشخص می شود که 
سهام شرکت سیمان ایلام )سیلام( توانسته در 
این هفته با رشد ۳۱ درصدی بیشترین بازدهی 
را میان رقبای بورسی خود به ارمغان بیاورد و 
به قیمت ۲۴۱۰ تومان برسد. همچنین کایزد 
و حآسا دیگر سهم هایی بودند که در این هفته 
بازدهی خوبی از خود بر جای گذاش��تند، به 
نحوی که کایزد ۲۸ درصد و حآسا ۲۵ درصد 
در این هفته افزایش قیمت داشتند و به ترتیب 
به ۱۱۵۶ و ۱۰۲۳ تومان رس��یدند. در طرف 
مقابل اما ارقام ریزش سهم های کم بازده کمتر 

بود، به طوری که تکشا با کاهش ۱۳ درصدی 
بدترین عملکرد را میان سهم های بورسی ثبت 
کرد. گفتنی است تکشا در حال حاضر در تراز 
۴۵۵۸ تومان قرار گرفته و نزدیک ترین حمایت 
آن سطح ۴۱۰۶ تومان است. همچنین وسرمد 
و رفاه دیگر سهم هایی بودند که با کاهش ۱۰ 
درصدی بیشترین کاهش را در هفته چهارم 

آبان به ثبت رساندند.
 الگ�وی U � ش�کل ب�ه ج�ای الگ�وی

 V شکل
درب��اره روند کلی بازار س��رمایه در هفته 

گذش��ته و همین طور پیش بینی هفته جاری 
امیرعلی امیرباقری، کارشناس بازار سرمایه، در 
گفت و گو با »جهان صنعت« اظهار کرد: به طور 
کلی بازار سرمایه به یک ثبات نسبی رسیده 
اس��ت، چراکه کلیت پارامتره��ای اقتصاد در 
سطح جهانی و در سطح داخلی به یک ثبات 
معقولی به سر می برند. در واقع هم از نوسان 
قیمت های جهانی کاس��ته شده و هم قیمت 
دلار در یک کانالی فیکس شده است. از طرفی 
ریس��ک قانونگذاری و مق��ررات و تصمیمات 
خلق الساعه هم تا حدودی از سر بازار برداشته 

شده است. او ادامه داد: با توجه به دیدگاه های 
تکنیکالی می توان گفت کف معقولی در بازار 
شکل گرفته و با توجه به اینکه انتظار الگوی 
U ش��کل به ج��ای الگوی V ش��کل در حال 
حاضر در کلیت بازار وجود دارد، رنج ش��دن 
بازار در مقطع فعلی خوب به نظر می رس��د و 
می تواند در یک سکوی پرتابی در میان مدت 
و بلندمدت برای کلیت بازار سرمایه عمل کند. 
از طرفی باید در نظر داش��ت که شرایط کلی 
اقتصاد جهانی با توجه به ریسک های سیاسی 
و پارامترهای سیاسی در شرایطی قرار گرفته 
که دیدگاه بدبینانه و خطرپذیر و شاخص های 
ریسک پذیری در اقتصاد جهانی تعدیل شده 
است و می توان گفت قیمت ها به ثبات نسبی 
دست یافته اند و چشم انداز کوتاه مدت باثباتی 

هم خواهند داشت.
 امیرباقری تصریح کرد: به نظر می رس��د 
جمیع این عوامل بر بازار تاثیر منفی نخواهد 
داشت. تنها نکته منفی سود بین بانکی و نرخ 
بالای بهره بین بانکی است که اگر تعدیل شود 
جریان نقدینگی به س��مت بازار روانه خواهد 
شد. از طرفی می توان با توجه به انتشار برخی 
داده ه��ا نرخ تورم موثر را در حدود ۵۰ درصد 

در نظر گرفت. 
با توجه به اینکه بازار سرمایه در کف قیمتی 
به س��ر می برد و چشم انداز تورمی حدود ۵۰ 
درصد اس��ت این می توان��د محرک یک رالی 
میان مدت برای بازار سرمایه باشد. او در بخش 
دیگ��ری از صحبت هایش عنوان کرد: دیدگاه 
کانالی باید جایگزین دیدگاه خطی شود. وقتی 
راجع به پارامترهای تصادفی مانند قیمت سهام 
صحبت می کنیم کانال ها برای ما ارزش��مند 

هستند، نه سطوح.
 اگ��ر در ی��ک هفته درای��و مثبت قیمتی 
داش��ته باش��یم و در یک هفت��ه درایو منفی 
قیمت��ی، کماکان کلیت بازار را رنج و س��اید 
خواهیم دید. اینگونه نیس��ت که با یک هفته 
مثبت به این نتیجه برسیم که قرار است یک 
رالی کاملا صعودی در کلیت بازار شکل بگیرد. 
اگر دیدگاه کانالی داش��ته باشیم این حرکات 
مثبت و منفی و رنج شدن نه تنها سرمایه گذار 
را مضطرب نمی کند بلکه فضای بازار سرمایه 

تحلیل پذیر خواهد شد.

خبر »جهان صنعت« روند پیش روي بازار سرمایه را بررسي مي کند

پایان ریسک هاي سیستماتیک

ت»
صنع

ن 
جها

 » 
ح :

طر

یک کارش��ناس بازار سرمایه گفت: به نظر می رسد با 
توجه به موضع گیری های اخیر در سپهر سیاسی کشور 
تا اندازه زیادی التهاب ها فروکش کرده باشد و در صورت 
تداوم همین روند باید توجه بیشتری به سایر متغیرهای 
کلان اقتصادی داش��ت. به گ��زارش صدای بورس، علی 
جبلعاملی ادامه داد: یکی از مهم ترین آنها بودجه س��ال 
۱۴۰۳ اس��ت که مفروض��ات آن ازجمله نرخ ارز، قیمت 
نفت و پیش بینی فروش آن و همچنین کس��ری بودجه 
می تواند مس��یر پیش روی بازارها در ادامه سال و حتی 
س��ال آینده را مش��خص کند. به نظر می رسد نرخ ارز با 
توجه به فروش مناسب نفت براساس آمارهای اعلام شده و 
گسترش ارتباطات منطقه ای دولت حداقل تا پایان سال از 
لحاظ ذخایر ارزی برای تامین نیازهای ضروری و کالاهای 
اساسی مشکلی نخواهد داشت و می تواند مشابه کنترلی 
که از ابتدای سال روی قیمت ارز داشته را تا پایان سال 

نیز همین گونه ادامه دهد. 
گرچه به نظر می رسد بخشی از توان کنترلی معطوف به 
کنترل تقاضا به خصوص در حوزه کالاهایی چون خودرو 
یا تلفن همراه باش��د، بنابراین در صورت عدم تغییر در 
شرایط نباید منتظر افزایش شدید یا جهش در قیمت ارز 
تا پایان سال باشیم. او تصریح کرد: باید توجه داشت که 
تورم علی رغم موفقیت در کنترل آن طی چند ماه اخیر 
کماکان در سطح بالایی وجود دارد و طبیعتا در آینده نرخ 
ارز هم به ناچار خود را با آن تنظیم خواهد کرد. درخصوص 

بازار مسکن هم با توجه به سابقه تاریخی افزایش قیمت در 
زمان افزایش نرخ ارز به نظر می رسد تا پایان سال و البته 
در فصل پاییز و زمستان و نقدشوندگی پایین این دارایی، 
نباید شاهد جهش در قیمت ها باشیم کمااینکه حتی در 

ماه های گذشته بنابر آمار، با تورم منفی هم روبه رو بوده 
است. بعضی از فعالان مسکن این زمان را بهترین زمان 
برای خرید مصرفی مسکن و برخی دیگر آن را استراحت 
بعد از یک تلاطم ۵، ۶ ساله می دانند و معتقدند که حرکت 

بازار مسکن همنوا با سایر بازارها به خصوص ارز خواهد 
بود. البته در این میان نباید از سیاست های دولت مبنی 
بر کنترل قیمت مسکن از طریق کنترل قیمت نهاده ها یا 
سیاست های تشویقی از جمله فروش متری مسکن یا الزام 
بانک ها به پرداخت وام غافل بود. درخصوص بازار سرمایه 
هم همان طور که می دانیم مشکل اصلی نبود نقدینگی 
اس��ت که از ماه های ابتدایی س��ال و بعد از ماجرای نرخ 
خوراک گریبانگیر بازار ش��ده است و علی رغم ارزندگی 
بسیاری از سهم ها و گزارش های خوب ۳ ماهه و ۶ ماهه 
جریان نقدینگی کماکان کم رمق اس��ت. این کارشناس 
بازار سرمایه افزود: در حال حاضر مشکل بازار عدم وجود 
پول است. بالا بودن نرخ بهره، ابزارهای درآمد ثابت مانند 
صندوق ها و همچنین سپرده را به رقیب جدی سهام تبدیل 
کرده است و امید فعالان بازار بیشتر به حرکت قیمت ارز 
و البته بودجه س��ال آینده است تا بتوانند با تکیه بر این 
عوامل چشم انداز مثبتی را برای آینده سرمایه گذاری در 
بازار س��هام ترس��یم کنند. در این میان تحرک بیش��تر 
صندوق های حمایتی ضروری به نظر می رسد و می تواند 
در این ش��رایط آرام آرام سرمایه گذاران را به ورود تشویق 
و از خروج بیشتر پول از بازار جلوگیری کند. اخبار خوب 
مانن��د تجدید ارزیابی ها نیز می تواند به کمک بازار بیاید 
مشروط بر اینکه هر از چند گاهی بخشنامه یا دستورالعملی 
به خصوص حول محور قیمت گذاری دستوری کالاها بازار 

را ناامید نکند.

بودجهمسیربازارهارامشخصمیکند

ش�رکت معدن�ی و صنعت�ی چادرمل�و در نظر دارد نس��بت به فروش 
30/000 تن ش��مش فولاد صادراتی 5SP تحویل با ترم تحویل FOB بندر 
شهیدرجایی با تاریخ تحویل 1402/09/30 از طریق برگزاری مزایده عمومی 
اق��دام نماید. از علاقه مندان به ش��رکت در مزایده مزبور دعوت به عمل 
می آید که از تاریخ 1402/08/27 لغایت 1402/08/30 جهت دریافت اسناد 
 مزایده به آدرس وب س��ایت ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو به نشانی

 www.chadormalu.com مراجعه فرمایند.
مهلت ارائه پیشنهاد قیمت مزایده مزبور حداکثر ساعت 12 ظهر چهارشنبه 
م��ورخ 1402/09/01 ب��ه آدرس ته��ران- بلوار نلس��ون مان��دلا- خیابان 

عاطفی شرقی- کوچه رفیع- کوچه شبنم پلاک 28 می باشد.
تلفن: 02179463176-  02179463117

TENDER NOTICE NO 402/05

Subject:30,000MT exporting steel billet

Please be informed that Chadormalu Mining & Industrial 
Company intends to sell one cargo steel billet to export with 
below details by public tender:
Quantity 30,000 MT
Specifications & Grade: 5SP )150mm*150mm*12000mm(
Delivery terms: FOB Bandar Abbas )Shahid Rajaei Port(
Delivery time: Mid of December
Those who are interested in participating in the Tender are 
invited to visit Chadormalu Mining & Industrial Company 
website.
The price bid form and the tender documents shall be submitted 
in accordance with the procedure laid down in tender document 
and delivered to below mentioned address, by hand or by special 
delivery not later than Nov 2023 ,22 on Monday at 12:00a.m. 
The bids made after the last date and time for submission will 
not be considered. The Iran local hour should be taken into 
account for the tender time.
Date of Tender: Nov 2023 ,22
Location: Tehran - IRAN
Address for bid submission: No.28, Shabnam Alley, Rafi Alley, 
east Atefi street, Nelson Mandela Blvd., Tehran website address: 
www.chadormalu.com
Phone No.: +982179463176-+982179463117 

 مزایده شماره 402/05
موضوع: فروش 30/0000 تن شمش صادراتی گرید 

5SP تحویل در بندر شهیدرجایی بندرعباس

ول
ت ا

نوب

بدینوس��یله به اطلاع می رساند ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو در 
نظر دارد تهیه مصالح و اجرای س��ازه و س��ایبان پارکینگ ماشین آلات 
س��نگین در مجتمع صنعتی چادرملو ش��امل تهیه مصالح و اجرای کامل 
سازه ترکیبی بتنی- فلزی و سقف سایبان و کلیه کارهای معماری، تهیه 
مصالح، اجرا و نصب، تهیه ابزار و ماشین آلات مورد نیاز با متراژ تقریبی 
3000 مترمربع را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی فنی 
به پیمانکار ذی صلاح و دارای حداقل رتبه 5 ابنیه سازمان برنامه و بودجه 
کشور واگذار نماید. تضمین شرکت در مناقصه برابر 5/360/000/000 
)پنج میلیارد و سیصد و شصت میلیون( ریال می باشد که می بایست به 

صورت ضمانتنامه معتبر بانکی در زمان تسلیم پیشنهادات ارائه گردد.
متقاضیان برای دریافت اسناد مناقصه، می توانند نماینده خود را به همراه 
معرفی نامه رسمی همراه با کارت شناسایی در ساعات اداری روزهای 
شنبه مورخ 1402/08/27 الی دوشنبه مورخ 1402/08/29 به همراه 
فیش واریزی به مبلغ 5/000/000 )پنج میلیون( ریال به حس��اب جاری 
1854800000133 نزد بانک س��په ش��عبه بلوار اسفندیار )کد 1854( 
به نام ش��رکت معدن��ی و صنعتی چادرملو، ب��ه آدرس تهران- خیابان 
نلسون ماندلا- خیابان عاطفی شرقی- کوچه رفیع- بن بست شبنم- پلاک 
28 واحد تامین خدمات بازرگانی )طبقه چهارم( ارسال و اسناد مناقصه 

را دریافت نمایند.
تلفن تماس: 79463146- 021 جناب آقای شاهواروقی فراهانی

v.farahani@chadormalu.com :پست الکترونیکی

موضوع: فراخوان عمومی انتخاب 
پیمانکار جهت احداث پارکینگ 

 ماشین آلات سنگین 
 در مجتمع صنعتی چادرملو

دوم
ت 

نوب

علی هدیه*- با رسیدن 
شاخص هم وزن به محدوده 

مقاومت��ی ۷۲۰ الی ۷۴۰ ه��زار واحد، احتمال 
نزول مجدد این شاخص تا کف ۶۵۰ هزار واحد 

محتمل بوده و ادامه واگرایی قیمتی و اندیکاتور، 
تایید کننده سناریو پیش رو خواهد بود. 

*کارشناس بازار سرمایه

سناریویبدبینانهشاخص»هموزن«
تحلیل روز
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مصرف قهوه در کشور افزایش یافت
واردات۳۳هزارتندانهقهوهسبز

رییس انجمن قهوه ایران از افزایش 
مصرف داخل��ی قهوه خبر داد و گفت: 
میزان واردات دانه قهوه س��بز در سال 
۱۳۹۸ مع��ادل ۸۰۰۰ ت��ن ب��وده، اما 
این رقم س��ال ۱۴۰۱ ب��ه ۳۳ هزار تن 

رسیده است.
حس��ام ربیعی در افتتاحیه اولین 
نمایش��گاه تخصص��ی قه��وه ای��ران 
اظهار کرد: ارزش افزوده این صنعت، 

جلوگی��ری از خ��روج ارز اس��ت. اکنون ای��ران به یک��ی از تولیدکنندگان 
محصولات قهوه تبدیل شده و میزان واردات مواد اولیه مثل دانه سبز نیز 

با روند افزایشی روبه رو شده است.
وی همچنین از افزایش مصرف داخلی قهوه خبر داد و گفت: میزان واردات 
دانه قهوه س��بز در س��ال ۱۳۹۸ معادل ۸۰۰۰ تن بوده، اما این رقم در س��ال 
۱۴۰۱ به ۳۳ هزار تن رسیده است. به گفته ربیعی این آمار نشان از افزایش 
مصرف داخلی و تعداد شرکت های فعال در صنعت قهوه دارد که باعث شده 

میزان واردات مواد اولیه رشد کند.
رییس انجمن قهوه ایران با بیان اینکه نمایشگاه تخصصی قهوه اجازه می دهد 
فعالان این حوزه با محصولات جدید آشنا شوند و شرکت ها نیز تنوع محصولات 
را به مشتریان و خرده فروشان معرفی کنند، گفت: نمایشگاه قهوه ایران در مرکز 
رویدادهای بین المللی ایران در روزهای ۲۴ تا ۲۸ آبان ماه از ساعت ۱۲ تا ۲۱ 

برگزار می شود.
به گفته وی ۵۵ شرکت در این نمایشگاه حضور دارند. هدف از برگزاری این 
نمایشگاه آشنایی جامعه با برندهای مطرح ایرانی و نمایش پیشرفت های این 

صنعت در عرصه تولید و فرآوری دانه قهوه است.

برنامهریزیبرایصادراتبرنجایرانی
به گفته رییس اتاق اصناف کشاورزی، 
با توجه به پتانسیل تولید برنج، امکان 
ص��ادرات محصول ب��ه بازار های هدف 
وج��ود دارد. قاس��م پیش��ه ور گفت: با 
توجه به پتانس��یل ص��ادرات برنج در 
کش��ور، مکاتباتی ب��ا وزارت جهاد در 
این خصوص شده که امیدواریم هرچه 

سریع تر ابلاغ شود.
به گفته او بنابر آمار سالانه ۲ میلیون 

تا ۲ میلیون و ۲۰۰ هزارتن برنج در کشور تولید می شود که امکان صادرات ۷۰۰ 
تا ۸۰۰ هزارتن از این میزان وجود دارد.

پیشه ور ادامه داد: با توجه به هزینه های بالای تولید و قیمت تمام شده محصول، 
دولت باید حمایت های لازم همچون خرید توافقی برنج از کشاورزان را انجام 

دهد تا محصول تولیدی روی دست تولیدکننده نماند.
رییس اتاق اصناف کشاورزی افزود: باوجود افزایش هزینه های تولید، قیمت 
برنج در استان های شمالی نسبت به سال گذشته کاهش داشته است. او گفت: 
با توجه به ش��رایط جوی، امکان خودکفایی ۱۰۰ درصدی برنج و بی نیازی از 

واردات در صورت حمایت های لازم وجود دارد.

افزایشاحتمالتحریمکوکاکولاوبرندهایحامی
رژیمصهیونیستیدرایران

سخنگوی کمیسیون اصل۹۰ مجلس شورای اسلامی بر لزوم تحریم برندهای 
حامی رژیم صهیونیس��تی در ایران در صورت تایید ارتباط آنها با شرکت های 

اصلی تاکید کرد.
علی خضریان اعلام کرد کمیسیون های اقتصادی و امنیت ملی مجلس شورای 
اسلامی یا کارگروه  اقتصادی دولت باید به صورت دقیق ارزیابی اطلاعاتی کنند 
که آیا شرکت های کوکاکولا و نستله ارتباطی در هر سطح حتی اسانس یا حق 

برند )نشان تجاری( با شرکت های اصلی خود دارند یا خیر؟
به گفته خضریان در صورتی که این ارتباط محرز شود با توجه به اینکه در 

این محصولات به خودکفایی رسیده ایم باید آنها را تحریم کنیم.

در نامه ای به روسای سه قوه مطرح شد
2/۳میلیارددلارچپاولارزبهناموارداتچای

انجمن تخصص��ی محصولی چای، 
دمنوش و فرآورده های گیاهی ایران در 
نامه ای به روسای قوای سه گانه خواستار 

تعیین تکلیف پرونده رانت چای شد.
انجمن تخصصی محصولی چای، 
دمنوش و فرآورده های گیاهی ایران 
در نامه ای به روس��ای قوای سه گانه 
با اشاره به عدم تعیین تکلیف پرونده 
رانت ش��رکت دبش و اتفاقاتی که به 
دنب��ال این مس��اله در صنعت چای 

کش��ور رخ داده اس��ت، عنوان کرد که باند فس��اد مذکور با ایجاد رانت و 
انحص��ار در واردات، ص��ادرات و توزیع چای نامرغ��وب و چپاول حدود ۲ 
میلیارد و س��یصد میلیون دلار ارز کشور خسارتی جبران ناپذیر به اقتصاد 

کشور وارد کرده است.
در این نامه آمده اقدامات انجام ش��ده منجر ش��ده تا فعالیت تجاری و 
اقتصادی ۳۶۰ تاجر و شرکت تجاری و ۱۴۰ کارخانه فرآوری چای کشور 
که در طول یک قرن گذشته صنعت چای را راهبری کرده اند با تهدید جدی 
مواجه ش��ود، به نحوی که حدود یک سال است هیچ گونه ثبت سفارش و 

وارداتی انجام نمی شود.
در همین راس��تا تاجران و تولیدکنندگانی که مایوس از اصلاح امور و 
سرخورده از گستره رانتخواری و تبانی ها هستند یا در آستانه ورشکستگی 

قرار گرفتند یا در اندیشه تغییر شغل هستند.

فراوانیروغنپالمدرچین
رویترز-  مالزی در س��ال جاری 
صادرات بالاتر روغن پالم و محصولات 

مرتبط را به چین خواهد داشت.
برناما خبرگزاری دولتی مالزی به 
نقل از وزیر این کشور گزارش داد که 
مالزی مطمئن اس��ت صادرات روغن 
پالم و محصولات مرتبط با آن به چین 
در سال جاری افزایش بیشتری خواهد 
یافت. وی گفت مالزی انتظار تقاضای 

بیشتری به ویژه از بخش های اولئوشیمی و خوراک دام چین دارد.
مالزی دومین تولیدکننده بزرگ روغن پالم در جهان سال گذشته ۳/۷۲ 
میلیارد دلار از این کالا و محصولات مرتبط را به چین ارسال کرد که ۱۱ 
درصد از کل صادرات مش��تقات پالم در سراسر جهان را به خود اختصاص 

داد. چین بزرگ ترین شریک تجاری مالزی است.

دور دنیا

ضایعات مواد غذایی در کدام مکان ها در مسیر 
زنجیره تامین مواد غذایی و در کدام مناطق از جهان 
بیشتر است و چه باید کرد؟ ضایعات مواد غذایی به 
دفع مواد غذایی اشاره دارد که به دلیل عدم استفاده 
یا نامناس��ب بودن برای مص��رف، از بین می روند. 
این ضایعات شامل مواد غذایی مانند سبزیجات، 
میوه ها، گوش��ت، ماهی، نان و غیره می شود. این 
ضایعات می تواند در منازل، رستوران ها، فروشگاه ها 
و س��ایر مکان هایی که م��واد غذایی را تولید یا به 
فروش می رسانند، اتفاق بیفتد. این ضایعات که یا 
در اثر تاریخ انقضا یا قبل از آن رخ می دهد، باعث 
اتلاف منابع مالی، زمان و انرژی می شود و می تواند 
به مشکلات زیست محیطی و بهداشتی منجر شود، 
لذا کاهش تلفات و ضایعات مواد غذایی در دنیایی که 
قحطی ها رو به افزایش است و روزانه صدها تن غذا و 

خوراکی از بین می رود، امری ضروری است.
آیا واقعا یك سوم غذا  در سطح جهان  � 

هرگز خورده نمی شود؟
بر اساس آمار موجود میانگین تلفات و ضایعات 
مواد غذایی س��الانه در سراسر جهان حدود ثلث 
غذای دنیاست که میزان آن از لحاظ وزنی حدود 
یک میلیارد و ۳۰۰ هزار تن و از لحاظ ارزش دلاری 
حدود یک هزار میلیارد دلار است. این ضایعات در 

بخش های مختلف مواد غذایی به شرح زیر است:
-  ۴۵ درصد از کل میوه ها و سبزیجات

-  ۳۵ درصد از کل ماهی و غذاهای دریایی
-  ۳۰ درصد از تمام غلات

-  ۲۰ درصد کل محصولات لبنی
-  ۲۰ درصد گوشت و مرغ

حقایق کلی�دی ضایعات جهانی مواد  � 
غذایی در ۲۰۲3

موضوع ضایعات مواد غذایی یکی از مهم ترین 
چالش های پیش روی جهان در زمان حاضر است. 
در س��ال ۲۰۱۱ سازمان خواربار و کشاورزی ملل 
متحد )فائو( گزارشی روشنگرانه اما تاسف بار تحت 
عنوان تلفات و ضایعات جهانی غذا منتشر کرد که 
در آن ادعا ش��ده بود، حدود یک سوم مواد غذایی 
تولید شده در سطح جهان هر ساله هدر می رود، یا 
حدود ۱/۳ میلیارد تن، که ارزش آن س��الانه بالغ 
بر یک تریلیون دلار بود. این ارزش از دست رفته 
تنها خسارتی نیست که بر ما تحمیل می شود، زیرا 
زباله های حاصل از فرآیند تولید مواد غذایی یکی 
از بزرگ ترین منابع تولید دی اکسید کربن در جهان 
است. اگر از دست دادن و ضایعات مواد غذایی به 
عنوان یک کشور طبقه بندی می شد، جایگاه آن در 
تولید گازهای گلخانه ای قبل از اروپا و پس از چین 
و ایالات متحده به عنوان سومین تولید کننده روی 

کره زمین قرار می گرفت.
از دست دادن مواد غذایی و ضایعات همچنان 
یک مشکل بزرگ در سال ۲۰۲۳ است، سازمان ملل 
متحد هدفی را برای کاهش اتلاف و ضایعات مواد 
غذایی به عنوان یکی از ۱۷ هدف توسعه پایدار در 
جهان تعیین کرده است که به SDG ۱۲- ۳ معروف 
است که در آن کاهش ۵۰ درصدی ضایعات غذایی 

تا سال ۲۰۳۰ هدف گذاری شده است.
بر اساس ارزیابی سال ۲۰۲۳ از پیشرفت جهان 
به سمت دستیابی به این هدف بلندپروازانه در هر 
منطقه در سراسر جهان دست نیافتنی باقی می ماند 
و به رغم رشد تولید انرژی از انرژی های تجدیدپذیر 
توفیق چندانی در جلوگیری از ضایعات مواد غذایی 
نداشته ایم و تقریبا ۳/۳ میلیارد تن دی اکسید کربن از 
ضایعات مواد غذایی تولید می شود که یکی از عوامل 

اصلی تغییرات آب و هوایی است.
محاسبه تلفات و ضایعات غذا براساس  � 

کشور
یکی از راه های بررسی مشکل، محاسبه میزان 
هدررفت غذا در هر کشور و همچنین محل وقوع 
آن در زنجیره تامین است. این دیدگاه می تواند به 
ما در درک بهتر علل هدررفتن مواد غذایی کمک 
کند. سازمان غذا و کشاورزی و برنامه محیط زیست 
س��ازمان ملل متحد برای محاس��به برآوردهای 

دقیق تری با یکدیگر همکاری کرده اند.
برای ارائه یک ایده واضح تر از مشکل کلی، بین 
»از دست دادن غذا« و »ضایعات غذا« تفاوت وجود 
دارد. از این رو برای هر کدام یک شاخص جداگانه 
وجود دارد. طبق توافق ها ش��اخص از دست دادن 
غ��ذا به آنچه در طول تولی��د یا در زنجیره تامین 
غذا قبل از رس��یدن غذا به خرده فروشان از دست 

می رود، نگاه می کند.
شاخص ضایعات غذایی بر مواد غذایی تمرکز 
دارد که در انتهای زنجیره تامین توسط خرده فروشان 
و مصرف کنندگان دور ریخته می شود. برآوردهای 
اولیه نشان می دهد حدود ۱۴ درصد از مواد غذایی 
جهان به طور متوس��ط  بین برداش��ت محصول و 
خرده فروشی از بین می رود. به طور کلی بیشتر از 
هر ماده غذایی دیگر، میوه ها و سبزیجات در طول 
زنجیره تامین جهانی از بین می روند، اگر چه با توجه 

به ماهیت فاسدشدنی آنها تعجب آور نیست!
تحقیقات انجام ش��ده به خوبی نشان می دهد 
بیش��ترین مواد غذای��ی در محل ه��ای زیر هدر 

می رود.
-  ۸ درصد در مزارع

-  ۱۷ درصد در خرده فروشان؛ منظور ارائه دهندگان 
خدمات غذا و خانه ها هستند.

-  1۴ � درص�د از درب م�زارع تا بخش 
خرده فروشی

م��واد غذای��ی ۸ درصد در م��زارع، ۱۷ درصد 
در خرده فروش��ان و ۱۴ درص��د از درب م��زارع تا 
بخش خرده فروش��ی هدر می رود. در کشورهای 
در حال توس��عه، این امر در مراحل اولیه زنجیره 
تامین م��واد غذایی رخ می ده��د. هدررفت مواد 
غذای��ی اغلب به دلیل محدودیت در تکنیک های 
برداشت و ذخیره سازی و زیرساخت های حمل و نقل 

ضعیف است.
کاهش از دس��ت دادن م��واد غذایی در طول 
زنجی��ره تامین مواد غذایی ت��ازه از منطقه ای به 
منطقه دیگر بسیار متفاوت است. به عنوان مثال، 
در کش��ورهای در حال توسعه، این امر در مراحل 
اولیه زنجیره تامین مواد غذایی رخ می دهد. هدررفت 
مواد غذایی اغلب به دلیل محدودیت در تکنیک های 
برداشت و ذخیره سازی و زیرساخت های حمل و نقل 

ضعیف است.
نرخ از دست دادن مواد غذایی در طول زنجیره 
برخی کشورهای در حال توسعه به طور میانگین 

به شرح زیر است:
- کش��ورهای اس��ترالیا و نیوزیلند ح��دود ۵ تا ۶ 

درصد
- آس��یای مرک��زی و جنوب��ی ح��دود ۲۰ تا ۲۱ 

درصد
- اروپا و آمریکای شمالی حدود ۱۶ درصد

این تفاوت ها نشان می دهد از دست دادن مواد 
غذایی را باید بیش��تر در سطوح ملی و منطقه ای 
م��ورد توجه قرار داد و ل��ذا راه حل ها هم متفاوت 
خواهند بود و همچنین تا حد زیادی به ش��رایط 
محلی، محصولات، زیرس��اخت های حمل و نقل و 

رفتار مصرف کننده بستگی دارند.
در بخ��ش مص��رف بای��د اذع��ان ک��رد که 
مصرف کنن��دگان ب��ه دور ریختن م��واد غذایی 
خوراک��ی ادامه می دهند و این ام��ر به ویژه برای 

کشورهای صنعتی بیشتر صادق است. با این حال 
آمارهای جالبی در مورد ضایعات مواد غذایی وجود 

دارد که باید برجسته شوند.
نرخ از دست دادن مواد غذایی در طول زنجیره 
اس��ترالیا و نیوزیلند حدود ۵ تا ۶ درصد، آسیای 
مرک��زی و جنوبی حدود ۲۰ تا ۲۱ درصد، اروپا و 

آمریکای شمالی حدود ۱۶ درصد است.
کدام مصرف کنندگان بیش�تر غذای  � 

خود را هدر می دهند؟
آمری��کا: به ط��ور کلی خانواره��ای آمریکایی 
ح��دود ۴۸ درصد از مواد غذایی مازاد خود را هدر 
 می دهند، به این معنی که ۴۴ میلیون تن غذا، از

 ۲۴۱ میلیون تن تولید ش��ده در ایالات متحده، از 
خانه ها به محل های دفن زباله فرستاده می شود.

اتحادیه اروپا: مش��خص شده است که بیش از 
۵۰ درصد ضایعات غذایی خوراکی و غیرخوراکی 
در اتحادیه اروپا از خانوارها به دست می آید که بالغ 
بر ۴۷ میلیون تن زباله با هزینه ۹۸ میلیارد یورو 

در سال است.
انگلستان: در این کشور ضایعات غذای خانگی 
۷۰ درص��د از کل زباله های خوراکی را تش��کیل 
می دهد. خانوارهای بریتانیا هنوز ۴/۵ میلیون تن 
مواد غذایی را سالانه هدر می دهند که می توانست 

قابل خوردن باشد.
اس��ترالیا: دولت این کشور تخمین می زند که 
اس��ترالیا در مجموع س��الانه ۷/۳ میلیون تن غذا 
را هدر می دهد که سالانه حدود ۲۰ میلیارد دلار 

استرالیا برای اقتصاد هزینه دارد.
کدام کشورها کمترین مواد غذایی را  � 

هدر می دهند؟
زم��ان زی��ادی تا س��ال ۲۰۳۰ ب��رای تحقق 
هدف گذاری کاه��ش ۵۰ درصدی ضایعات مواد 
غذایی باقی نمانده اس��ت؛ س��الی که بسیاری از 

کشورها به این هدف متعهد شده اند.
با این ح��ال، طبق آخرین گزارش ش��اخص 
ضایعات غذایی که توس��ط محیط زیست سازمان 
بین الملل »UNEP« در سال ۲۰۲۱ منتشر شد، 
پیش��رفت کلی بسیار کند بوده است. با این حال 
برخی کش��ورها اقدامات روش��نی را برای کاهش 
هدررف��ت و ضایعات مواد غذایی انجام داده اند. در 
انگلس��تان اگرچه ارقام ضایعات مواد غذایی هنوز 
بسیار بالاست، اما این کشور به سمت دستیابی به 
هدف توسعه پایدار ۱۲- ۳ پیشرفت قابل توجهی 

کرده است.
اتحادیه اروپا نیز برای رسیدگی به اتلاف مواد 
غذای��ی و ضایعات در ط��ول کل زنجیره تامین، 
برنامه جالبی را ارائه داده اس��ت. کمیسیون اروپا 

دستورالعمل های واضحی را برای گزارش اجباری 
میزان ضایعات مواد غذایی توسط کشورهای عضو 

صادر کرده است.
چین نیز در سال ۲۰۲۱ در تلاشی برای کاهش 
هدررفت و ضایعات مواد غذایی، قانونی را تصویب 
کرد که تهیه و مصرف بیش از حد مواد غذایی را 

جریمه می کرد.
عوامل موث�ر در کاهش ضایعات مواد  � 

غذایی 
اهداف زیست محیطی می توانند به عنوان یک 
چارچوب کلی برای حمایت از اقدام جمعی برای 
کاهش ضایعات غذایی به نصف تا سال ۲۰۳۰، از 
جمله هدف ۱۲- ۳ از اهداف توس��عه پایدار عمل 
کنن��د. با این حال، موفقیت به یک رویکرد جامع 
و چند وجهی و همچنین ابتکارات دولت ها بستگی 
دارد؛ پاسخ به این سوال که چرا باید کاهش ضایعات 

مواد غذایی در اولویت قرار گیرد؟
ضایعات مواد غذایی در ایران هم اگرچه با کاهش 
ق��درت خرید و عدم تناس��ب میان حقوق قاطبه 
مردم با تورم کم شده، اما همچنان آمارهای اتلاف 
در برخی مواد غذایی به ویژه در نان که سوبسید 
به آن تعلق می گیرد و انحراف از هدف نهایی وجود 
دارد. همی��ن چن��د روز پیش بود ک��ه خانه ای با 
احتکار چند هزار نان کشف شد که ظاهرا قرار بود 
این قوت غالب مردم به خوراک دام بدل ش��ود یا 
همچنان آمارهای اتلاف خرما ۳۵ درصد، ضایعات 
میوه ها و سبزیجات تا ۵۰ درصد، ضایعات در برنج 

۲۰ درصد و... است.
دولت باید با الگوگی��ری از طرح های موفق 
جهانی برای ارائه طرح های مدون اقدام کند که 
در آن منافع سرمایه گذاران لحاظ شود، همچنین 
باید بررسی شود چرا در منطقه خاورمیانه بیش 
از سایر مناطق جهان ضایعات مواد غذایی بیشتر 
است در حالی که برای تولید مواد غذایی در این 
منطقه و در قیاس با سایر مناطق هزینه بیشتر و 
یارانه بیشتر تخصیص می یابد. شاید برای شروع 
لازم باش��د  دو محور اساس��ی اصلاح فرآیندها 
را ت��ا قب��ل از خرده فروش��ی، به وی��ژه میادین 
میوه و تره بار شهرها و سوبسیدها و یارانه ها مورد 

بازنگری قرار داد.
از یاد نبریم که کاهش ضایعات مواد غذایی به 
نصف می تواند به پاسخگویی به تقاضای رو به رشد 
جمعیت کمک کند، در حداقل رساندن اثرات منفی 
زیست محیطی کشاورزی نقش آفرینی داشته باشد، 
حافظ جان انسان ها باشد، هزینه ها را کاهش دهد 
و بالاخره به محافظت از س��یاره برای نس��ل های 

آینده کمک کند.

آخرینآمارضایعاتموادغذاییدرجهاندر2۰2۳بررسیشد

هدررفت یک هزار میلیارد دلاری غذا
یکسومغذادرجهانخوردهنمیشود!

یک نهاد بین المللی فعال در حوزه غذا و کشاورزی پیش بینی کرد
کاهشتورموتقاضایموادغذاییدرجهان

یک  نهاد مالی بین المللی فعال در حوزه غذا و کشاورزی واقع در هلند اعلام کرد: 
تورم مواد غذایی به واسطه افزایش عرضه و کاهش قیمت مواد غذایی اصلی در جهان 

کاهش پیدا خواهد کرد، اما برای گندم همچنان مشکلاتی وجود خواهد داشت.
رابوبانک بزرگ ترین موسسه تامین مالی در صنعت کشاورزی و یکی از بزرگ ترین 
س��رمایه گذاران محصولات غذایی جهان واقع در هلند، در گزارش��ی اعلام کرد: 
مصرف کنندگان می توانند برای سال آینده انتظار کاهش قیمت مواد غذایی را داشته 
باشند، زیرا قیمت مواد اصلی مانند شکر، قهوه، ذرت و دانه های سویا به واسطه افزایش 

عرضه در واکنش به سه سال متوالی افزایش قیمت کاهش خواهد یافت.

بانک تخصصی غذا و تجارت کشاورزی در این گزارش اعلام کرد: با وجود کاهش 
قیمت مواد اولیه، تقاضا برای غذا ضعیف باقی خواهد ماند، زیرا مصرف کنندگان 
همچنان با چالش های اقتصادی ازجمله تورم کلی بالا و نرخ های بهره بالادست و 
پنجه نرم می کنند. براساس این گزارش قرار نیست قیمت همه مواد غذایی کاهش 
پیدا کند. رابوبانک انتظار دارد گندم که کشورهای درحال توسعه به طور خاص به آن 
وابسته هستند، تحت تاثیر شرایط جوی نامساعد و محدودیت های احتمالی صادرات 

روسیه، پنجمین کسری متوالی خود را در سال آینده ثبت کند.
کارلوس مرا رییس بخش کالاهای کشاورزی در رابوبانک گفت: سال آینده سال 
چندان راحتی نخواهد بود، اما چشم انداز مثبت بیشتر برای اکثر کالاها باید در بیشتر 

کشورها منجر به کاهش قیمت غذا برای مصرف کنندگان شود.
به گفته او سال آینده برندگان و بازنده ها چرخه عرضه غذا مشخص خواهند شد و 

کسانی که در بخش های نانوایی، لبنیات و پروتئین حیوانی فعالیت می کنند، به واسطه 
بهبود عرضه از سوی آمریکای جنوبی، بزرگ ترین برندگان خواهند بود.

رابوبانک انتظار دارد بازار قهوه به لطف بهبود تولید در برزیل و کلمبیا، در سال آینده 
۶/۸ میلیون کیسه مازاد ثبت کند. در حالی که قیمت شکر به لطف بهبود وضعیت 
تایلند، کاهش خواهد یافت. برزیل همچنین شاهد تولید رکورد ۱۶۳ میلیون تنی 
محصول سویا خواهد بود. در زمینه گندم رابوبانک هشدار داد که تولید آرژانتین و 
استرالیا احتمالا در چند ماه آینده ضعیف خواهد بود؛ در حالی که جنگ در اوکراین 

منجر به کاهش مازاد صادراتی در سال آینده خواهد شد.
این بانک خاطرنشان کرد: باوجوداینکه انتظار می رود محصول این کشور بالای 
۸۷ میلیون تن باقی بماند، محدودیت های صادراتی برای گندم روسیه همچنان 

تداوم خواهد داشت.

یه
نما

رونمایی از برنامه راهبردی صنعت شیرینی و شکلات 
در نشست بررسی برنامه راهبردی صنعت شیرینی و شکلات که با محوریت 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و مش��ارکت انجمن صنفی صنایع بیسکویت، 
شیرینی و شکلات، سازمان غذا و دارو، سازمان ملی استاندارد، گمرک، سازمان 
صنایع کوچک و ش��هرک های صنعتی، معاونت فناوری و نوآوری وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری و... برگزار شد، مرضیه مرادی معاون دفتر غذا و داروی معاونت 
صنایع عمومی وزارت صمت طی سخنانی با اشاره به برنامه های وزارت صمت 
برای تدوین برنامه های راهبردی برای شاخه های مختلف صنایع غذایی گفت: 
پس از بیش از دو ماه تلاش مداوم در وزارت صمت و مکاتبات و پیگیری های 
گسترده، پیش نویس برنامه راهبردی صنعت شیرینی و شکلات تهیه شد و در 
نظر است با بهره گیری از نظرات بخش خصوصی و همچنین سایر وزارتخانه ها و 

سازمان های مرتبط این پیش نویس اصلاح، تکمیل و نهایی شود.
مرادی افزود: در این برنامه راهبردی، زنجیره ارزش افزوده شیرینی و شکلات، 
ظرفیت اسمی و عملیاتی، توانمندی های صادراتی، بازارهای هدف، فناوری های 
نوین، تامین مواد اولیه و الزامات تولید و نقش و جایگاه صنف در کنار صنعت 

شیرینی و شکلات و سهم آنها در بازار و مصرف مواد اولیه بررسی شده است.
معاون دفتر غذا و داروی معاونت صنایع عمومی وزارت صمت با بیان اینکه 
شیرینی و شکلات صنعتی با ارزش افزوده بالا و صادرات محور است، خاطرنشان 
کرد: یکی از پروژه های مهم در حوزه صنعت، خودکفایی ارزی صنایع مختلف 
است و هر چه بتوانیم از ارزهای نیمایی و یارانه ای فاصله بگیریم صنایع به رشد 

و بلوغ واقعی می رسند.

ارزآوری 1/5 میلیارد دلار صادرات خرما 
رییس انجمن ملی خرمای ایران گفت: صادرات خرما ۱/۵ میلیارد دلار برای 
کش��ور ارزآوری دارد، بر همین اساس باید از این ظرفیت به طور ویژه استفاده 
شود. محسن رشیدفرخی در حاشیه همایش بین المللی تخصصی خرما و صنایع 
وابسته در استان بوشهر در گفت وگو با ایرنا اظهار کرد: اجرایی شدن مصوبه های 
میز ملی خرما از راهکارهای مهم برای توسعه این صنعت سودآور است که امید 
است از سوی وزارتخانه های مربوطه این مهم به خوبی محقق شود. وی افزود: 
در حوزه عوارض صادراتی، ممنوعیت ها و برگشت ارز صادرات خرما در میز ملی 
خرما راهکارهای خوبی تصویب شده که می تواند گره های موجود در حوزه خرما 
را باز کند. رییس انجمن ملی خرمای ایران تصریح کرد: اکنون در استان بوشهر 
نزدیک به چهار هزار تن خرما فصل گذشته در انبارهای استان بوشهر باقی مانده 
که این مهم به سبب تصمیمات و مقررات اتخاذشده در زمینه برگشت ارز حاصل 
از صادرات و ممنوعیت های صادراتی بوده است. رشیدفرخی ادامه داد: با چنین 
شرایطی انتظار می رود برای سال های آینده با همکاری مسوولان ذی ربط این 
مشکلات برطرف شود. وی ایجاد یک تشکل نوبنیان و دانش بنیان توسط سازمان 
برنامه و بودجه را از دیگر مصوبه های میز ملی خرما در برنامه هفتم توسعه دانست. 
رشیدفرخی اظهار کرد: این مهم به بخش خصوصی و انجمن ملی خرما واگذار 
شده که می تواند در عرصه های نوآوری و فناوری پیشرفته در تولید، بسته بندی و 
فرآوری خرما و صادرات زمینه برای اقدام های اثربخش فراهم کند. وی افزود: اکنون 
۱۵ درصد نخلستان ها در کشور آلوده به آفت »سوسک سرخرطومی حنایی« شده 

که این آفت می تواند ارزآوری این محصول را با خطر جدی مواجه کند.

کاهش تورم تولید بخش کشاورزی در تابستان 1402
در تابس��تان ۱۴۰۲ بیشترین تورم نقطه به نقطه با ۱۷۲/۳ درصد مربوط به 
گروه »پرورش گوسفند و بره سنتی« و کمترین با ۹/۸ درصد مربوط به گروه 

»غلات« بود.
در فصل تابس��تان ۱۴۰۲، ش��اخص قیمت تولیدکننده بخ��ش »زراعت، 
 باغداری و دامداری سنتی« ۱۱۲۲/۷ است که نسبت به فصل مشابه سال قبل 
)تورم نقطه به نقطه( ۳۳/۸ درصد افزایش داشته  است. در این فصل شاخص ۴ 
فصل منتهی به فصل جاری نسبت به شاخص دوره مشابه سال قبل )تورم سالانه( 

با رشد ۴۶/۸ درصد مواجه بوده است.
در فصل تابستان ۱۴۰۲، درصد تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده بخش 
زراعت، باغداری و دامداری س��نتی نس��بت به فصل مشابه س��ال قبل )تورم 
نقطه به نقطه( ۳۳/۸ درصد اس��ت که در مقایسه با همین اطلاع در فصل قبل 
)۴۵/۱ درصد(، ۱۱/۳ واحد درصد کاهش داشته است. در این فصل بیشترین 
تورم نقطه به نقطه با ۱۷۲/۲ درصد مربوط به گروه »پرورش گوسفند و بره سنتی« 

و کمترین تورم نقطه به نقطه با ۹/۸ درصد مربوط به گروه »غلات« است.
در فصل تابستان ۱۴۰۲، درصد تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده بخش 
زراعت، باغداری و دامداری سنتی در ۴ فصل منتهی به این فصل نسبت به دوره 
مشابه سال قبل ۴۶/۸ درصد است که در مقایسه با همین اطلاع در فصل قبل 
)۵۶/۵ درصد(، ۹/۷ واحد درصد کاهش داشته است. در این فصل بیشترین تورم 
سالانه مربوط به گروه پرورش گوسفند و بره سنتی با ۱۲۴/۸ درصد و کمترین 

تورم سالانه مربوطه به گروه سایر محصولات زراعی با ۱۴/۰ درصد است.

رویداد
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آغوشبازچینبرای»ایلانماسک«

»جهان صنعت«- رییس جمهوری چین اعلام کرده از تولید خودروهای 
»تس��لا« در کشورش حمایت می کند. تس��لا از بزرگ ترین تولیدکنندگان و 
پیش��روان خودروهای الکتریکی در جهان محسوب می شود و به  نوعی باعث 
گسترش چشمگیر این خودروها میان مردم شد. در واقع حضور تسلا باعث شد 
بسیاری از شرکت های خودروساز جهان به ساخت محصولات برقی رو بیاورند و در 
نتیجه با افزایش رقابت در بازار مذکور، دسترسی خریداران به چنین خودروهایی 
با قیمت مقرون به صرفه تر فراهم شد. براساس بیانیه  منتشرشده در حساب ویبو 
تس��لا، »شی جین پینگ« رییس جمهوری چین به ایلان ماسک، مدیرعامل 
خودروساز برقی اعلام کرد که از توسعه  محصولات تسلا در کشورش حمایت 
می کند. ماسک در پاسخ به حمایت رییس جمهوری چین از شرکت خودروسازی 
تسلا، قدردانی خود را ابراز و از روند سریع توسعه  بخش خودروهای برقی در 
چین تمجید کرد. »شی جین پینگ« در تاریخ ۱۵ نوامبر در سانفرانسیسکو با 

»ماسک« ملاقات داشت.

»اپل«تسلیمقوانیناروپاشد
»جهان صنعت«- اپل پس از کش و قوس فراوان سرانجام در برابر قانون 
اروپا س��ر خم کرد. استاندارد پیام رس��انیِ RCS از سال آینده وارد آیفون 
می ش��ود. جدال حباب های سبز و آبی س��رانجام به پایان می رسد. اپل در 
بیانیه ای مطبوعاتی که برای وب سایت to۵Mac ۹ ارسال کرد، گفت که 
گوش��ی آیفون از سال آینده  میلادی به استاندارد پیام رسانی RCS مجهز 
می ش��ود. اکثر گوش��ی های اندرویدی همین  حالا مشغول استفاده از این 

استاندارد هستند.
 اپ��ل در بیانی��ه اش می گوی��د: »بعداً در س��ال آینده، ما پش��تیبانی از 

 

 RCS Universal Profile  را اضافه می کنیم، اس��تانداردی که توسط 
اتحادیه  GSM منتش��ر شده است.« تولیدکننده  آیفون، مک بوک و آیپد 
در ادام��ه  بیانیه می گوید: »ما معتقدی��م RCS Universal Profile در 
مقایس��ه  با SMS یا MMS تجربه  تعامل پذیری بهتری ارائه می دهد. این 
استاندارد در کنار آی مسیج فعالیت خواهد کرد. آی مسیج همچنان بهترین و 
 RCS ایمن ترین تجربه پیام رسانی برای کاربران اپل خواهد بود.« اضافه شدن
به آیفون بدان معناست که هنگام پیام دادن به کاربران گوشی اندرویدی، به 
قابلیت هایی مثل تیک  خوانده شدن پیام )Read Receipts(، نشانگر تایپ، 
ارسال عکس و فیلم باکیفیت و موارد اینچنینی دسترسی خواهید داشت. 
تغییر بزرگ آیفون احتمالاً نتیجه قرارگرفتن سیستم عامل iOS و مهم تر 
از آن پیام رسان آی مسیج در فهرست پلتفرم های »دربان« اتحادیه  اروپاست. 
همچنین آخرین مهلت شرکت ها برای اعتراض به این قانون به پایان رسید. 
شرکت هایی مثل »گوگل« و »سامسونگ« سال هاست که از اپل می خواهند 
RCS را به آیفون اضافه کند، اما غول کوپرتینویی صنعت فناوری تاکنون 

مقاومت کرده بود. اتحادیه  اروپا در نهایت یکی از مهم ترین سرویس های اپل 
را هدف گرفت و این شرکت را به سازگاری با قوانین مجبور کرد.

در کره جنوبی
 هوش مصنوعی جایگزین ۴ میلیون 

شغل پردرآمد می شود
»جهان صنعت«- مطالعات بانک مرکزی کره جنوبی نش��ان داد هوش 
مصنوعی ممکن است طی دو دهه آینده، جایگزین چهار میلیون معادل ۱۴ 
درصد از مش��اغل این کشور ش��ود. محققان بانک مرکزی کره جنوبی اعلام 
کردند که کارکنان درآمد بالاتر با سوابق تحصیلی بهتر، با تهدید بزرگ تری 
روبه رو هستند، زیرا هوش مصنوعی می تواند کار تحلیلی و شناختی آنها را 
راحت تر انجام دهد. شیمیدان ها، پزشکان، وکلا، حسابداران و مدیران دارایی 
از جمله افرادی هستند که مشاغل آنها در معرض بیشترین تهدید از سوی 
هوش مصنوعی قرار دارد، در حالی که افراد در زمینه های مذهبی، خدمات 
غذایی، تدریس و آوازخوانی، کمترین آس��یب پذیری را دارند. کره جنوبی در 
حال حاضر یکی از کش��ورهایی در جهان اس��ت که بالاترین نرخ استفاده از 
روبات ها را دارند، زیرا تلاش می کند پیامدهای ناشی از سالمندی جمعیت خود 
را کاهش دهد. با این حال، این کشور در میان کشورهایی است که استفاده 

کمتری از هوش مصنوعی دارد.
 مطالعات بانک مرکزی کره جنوبی این دیدگاه ها را تایید می کند که هوش 
مصنوعی، یک عامل تاثیرگذار بوده و باعث رونق بهره وری می شود و همچنین 
ممکن است مشاغل اداری را در سراسر جهان به خطر بیندازد. بانک آمریکایی 
»گلدمن ساکس«، امسال در گزارشی تخمین زد که ۳۰۰ میلیون شغل در 
سطح جهان در معرض تهدید از سوی هوش مصنوعی مولد مانند چت بات 
چت جی پی تی شرکت OpenAI  قرار دارند، اما این فناوری ممکن است 
در نهای��ت تولی��د اقتصاد جهانی را طی یک دهه، هفت درصد افزایش دهد. 
گزارش ش��رکت »مک کنزی اند کو« هم پیش بینی های مش��ابهی از تهدید 
هوش منصوعی برای کارکنان متخصص و در عین حال، تس��ریع بهره وری 
در سراسر جهان، مطرح کرده است. طبق مطالعات بانک مرکزی کره جنوبی، 
ه��وش مصنوعی، تقاضا برای آموزش علوم، فناوری، مهندس��ی و ریاضیات 
)STEM(  را به همراه با مهارت های بین فردی نرم تر مانند ارتباطات و کار 
تیمی، افزایش می دهد. براس��اس گزارش بلومبرگ، این تیم مطالعه خود را 
براساس روش های به کار گرفته شده توسط »مایکل وب«، اقتصاددان دانشگاه 

»استنفورد«، استوار کرد.

گروه فناوری- در سال های اخیر، زنجیره 
تامین نیمه هادی ها با مشکلاتی از جمله کمبود 
عرض��ه و افزایش قیمت ها مواجه بوده اس��ت. 
ش��رکت های تولیدکننده پردازنده نیز در حال 
سرمایه گذاری های گس��ترده ای برای افزایش 
ظرفیت تولید خود هستند. این سرمایه گذاری ها 
به بهبود وضعیت عرض��ه پردازنده ها و کاهش 
قیمت ها کمک خواهد کرد. به گفته تحلیلگران، 
س��ال های پیش  رو دوران خوبی برای صنعت 
تراش��ه و نیمه هادی ه��ا خواهد بود. ش��رکت 
تحقیقاتی و مش��اوره ای IDC  در گزارش��ی 
جدید، چش��م انداز خود از بازار نیمه هادی را در 
ماه سپتامبر )شهریور و مهر( ارائه و رشد ۲۰/۲ 
درصدی نسبت به سال قبل را برای سال ۲۰۲۴ 
پیش بینی کرده است که بخشی از آن به افزایش 

تقاضا از سوی بازار آمریکا مربوط می شود.
در حالی که انتظار می رود درآمد جهانی از 
بازار پردازنده و صنایع نیمه هادی  از ۵۹۸ میلیارد 
دلار در س��ال ۲۰۲۲ به ۵۲۶/۵ میلیارد دلار در 
سال ۲۰۲۳ کاهش پیدا کند، IDC معتقد است 

که علاوه بر انعطاف پذیری در بازار ایالات متحده، 
افزایش تقاضا از سوی تولیدکنندگان سرورهای 
هوش  مصنوعی و دستگاه های مصرفی به بازار 
کمک خواهد کرد تا رشد ۶/۳۳ میلیارد دلاری 
را در س��ال ۲۰۲۴ تجربه کن��د. انتظار می رود 
موجودی کامپیوترهای شخصی و گوشی های 
هوشمند در نیمه دوم سال ۲۰۲۴ به حالت عادی 
بازگردد، زیرا ادامه الکتریکی س��ازی تجهیزات 
تولیدی، تولید نیمه هادی را در طول یک دهه 
آینده دوباره به جریان می اندازد. در این گزارش 
آمده است که معرفی کامپیوترهای شخصی و 
گوشی های هوشمندی که سال آینده از هوش 
مصنوعی اس��تفاده می کنند، ع��لاوه  بر بهبود 
میانگین قیمت فروش حافظه ذخیره سازی و رم، 
نیاز روزافزون به نیمه هادی ها را نیز بین سال های 

۲۰۲۴ تا ۲۰۲۶ به دنبال خواهد داشت.
IDC  می گوید اگرچه قیمت گذاری پردازنده 

در س��ال آینده ثابت باق��ی خواهد ماند، انتظار 
می رود هزینه های ناش��ی از س��رمایه گذاری تا 
نیمه  دوم س��ال ۲۰۲۴ بهبود پی��دا کند، زیرا 

منابع درآمدی با تقاضای نهایی مطابقت دارند و 
مشوق های منطقه ای آمریکا، سرمایه گذاری در 
سراسر زنجیره تامین را تقویت می کنند. در ماه 
آگوست )مرداد و شهریور(، حدود یک سال پس 
از امضای قانون جدید توسط آمریکا، اعلام شد که 
بیش از ۴۶۰ شرکت به کسب بودجه یارانه ای در 

صنعت نیمه هادی ابراز علاقه کرده اند.
ب��ازار نیمه هادی ها در ح��ال حاضر به کف 
قیمتی خود رسیده و رشد را به صورت فصلی 
آغاز کرده است. »ماریو مورالز«  نایب رییس بخش 
نیمه هادی ها در IDCمی گوید: »میانگین قیمت 
فروش در بخ��ش رم ها در حال بهبود بوده که 
شاخص اولیه خوبی است و IDC  انتظار دارد 
تامین کنندگان به کنترل افزایش ظرفیت و نرخ 
بهره برداری ادامه دهند تا بهبودی پایدار ایجاد 
شود.« افزایش تقاضا برای سرورها و دستگاه های 
مصرفی مبتنی بر هوش  مصنوعی باعث افزایش 
تولید نیمه هادی ها در سال های ۲۰۲۴ تا ۲۰۲۶ 
خواهد ش��د که چرخه ارتق��ای جدیدی را در 
میان شرکت ها ایجاد می کند. او گفت: »انتظار 

داریم تا پایان دوره پیش بینی شده، پردازنده های 
هوش مصنوعی حدود ۲۰۰ میلیارد دلار از درآمد 

نیمه هادی ها را به خود اختصاص دهد.«
با وج��ود تحریم های آمریکا علیه چین که 
هدف ش��ان محدود  کردن پیش��رفت   صنعت 
تراشه سازی این کشور است، شرکت های چینی 
دستگاه های پیشرفته تراشه سازی را می خرند تا 
بتوانند تراشه های پیشرفته ای مانند پردازنده  ۷ 
نانومتری گوشی هوآوی میت ۶۰ پرو را بسازند. 
گ��زارش س��الانه ۷۴۱ صفحه ای کمیس��یون 
بررسی روابط اقتصادی و امنیتی آمریکا و چین 
به محدودیت های صادراتی ای اشاره می کند که 
در اکتب��ر ۲۰۲۲ )مهر و آبان ۱۴۰۱( در دولت 
بایدن به  تصویب رسیده است. طبق این تحریم ها، 
فروش هرگونه تجهیزات تولید تراش��ه هایی با 
فناوری جدیدتر از ۱۴ نانومتر به ش��رکت های 

چینی ممنوع است.
در گزارشی از وزارت بازرگانی آمریکا بیان شده 
است که چینی ها در بعضی مواقع تجهیزاتی را با 
این ادعا می خرند که در خطوط تولید قدیمی تر 

و با ظرفیت تولید کمتری اس��تفاده می ش��ود. 
آنان ممکن است این تجهیزات را برای تولیدات 
پیشرفته تری به  کار بگیرند. این یافته در حالی به 
 دست آمده است که ایالات متحده تلاش می کند 
تا بفهمد با وجود محدودیت های صادراتی سال 
گذشته، چگونه شرکت »هواوی« توانسته است 
 ،SMIC تراشه ای با فناوری پیشرفته ۷  نانومتری
بزرگ ترین شرکت تراشه ساز چین را برای گوشی 

میت ۶۰ پرو استفاده کند.
شرکت های هواوی و SMIC از سال ۲۰۱۹ 
به فهرست تحریم های تجاری آمریکا اضافه شدند 
که طبق آن، هیچ  یک از شرکت های آمریکایی، 
کره ای، تایوانی یا کشورهای دیگر، حق نخواهند 
داش��ت قطعات یا تجهیزات پیشرفته را به این 
دو ش��رکت بفروشند. کارشناسان معتقدند که 
SMIC ممکن اس��ت تراشه های ۷ نانومتری 

خود را با تجهیزاتی ساخته باشد که قبل از قوانین 
اکتبر ۲۰۲۲ تهیه کرده بود، اما گزارش نش��ان 
می دهد که این شرکت گزینه های دیگری برای 

تهیه تجهیزات از کشورهای دیگر داشته است.
همچنی��ن آمریکا توانس��ت ضع��ف اصلی 
تلاش های��ش ب��رای منع دسترس��ی چین به 
ابزارهای پیشرفته تراشه سازی را اصلاح کند. این 
کار با متقاعد  کردن متحدینی مانند ژاپن و هلند 
به  عنوان دارندگان تجهیزات پیشرفته تولید تراشه 
برای اعلام صادر نکردن تجهیزات به چین انجام 
شد. بر اساس گزارش کمیسیون بررسی روابط 
اقتصادی و امنیتی آمریکا و چین، چشم بادامی ها 
با بهره گیری از فاصله زمانی بین قوانین اکتبر 
۲۰۲۲ ایالات متحده و محدودیت های مش��ابه 
ژاپن و هلند در س��ال ۲۰۲۳، موفق ش��دند به 

تجهیزات دست پیدا کنند.
طب��ق این گزارش، چین در فاصله ژانویه تا 
آگوس��ت ۲۰۲۳ )دی ۱۴۰۱ تا مرداد ۱۴۰۲(، 
بیش از ۳/۲ میلیارد دلار دس��تگاه تولید تراشه 
از هلند وارد کرد که در مقایس��ه  با همین بازه 
زمانی در س��ال ۲۰۲۲، افزایش ۹۶/۱ درصدی 
را نش��ان می دهد. همچنین واردات تجهیزات 
چین از تمامی کشورها در ۸ ماهه نخست سال 
۲۰۲۳ به ۱۳/۸ میلیارد دلار رسید. کمیسیون 
نظ��ارت بر روابط اقتص��ادی و امنیتی آمریکا و 
چین در سال ۲۰۰۰، برای ارائه گزارش سالانه 
به کنگره درباره تاثیرات امنیتی تعاملات اقتصادی 
بین ایالات متحده و چین تاسیس شده است و 

توصیه هایی برای اقدامات دولتی ارائه می دهد.
با این حال انتظار م��ی رود بازار پردازنده در 
سال ۲۰۲۴ شاهد رشد چشمگیر باشد. عوامل 
مختلفی از جمله افزایش تقاضا برای سرورها و 
دستگاه های مصرفی مبتنی بر هوش مصنوعی، 
بهبود وضعیت زنجی��ره تامین نیمه هادی ها و 
افزایش سرمایه گذاری شرکت های تولید کننده 

پردازنده، باعث رشد این بازار خواهند شد.

»جهان صنعت«- گزارش اسپیدتست از میانه سرعت 
اینترنت موبایل و ثابت ایران نشان می دهد که جایگاه کشور 
در این فهرست ها نسبت به ماه گذشته تغییری نکرده است. 
وب سایت اسپیدتس��ت جدیدترین رده بندی کشورهایی با 
بیش��ترین میانه سرعت اینترنت در سراسر جهان را منتشر 
کرده اس��ت. طبق ای��ن گزارش، در اکتب��ر ۲۰۲۳ میلادی 
میانه سرعت اینترنت موبایل جهان ۴۸/۴۷ و میانه سرعت 
اینترنت ثابت جهان نیز ۸۷/۷۹ مگابیت برثانیه بوده اس��ت. 
براساس اطلاعاتی که اسپیدتست ثبت کرده در دهمین ماه 
۲۰۲۳ میلادی میانه سرعت اینترنت موبایل ایران ۳۱/۶۶ و 
میانه اینترنت ثابت کشور ۱۳/۰۳ مگابیت برثانیه بوده است. 
همچنین در رده بندی کشورهایی با بیشترین میانه سرعت 
اینترنت موبایل جایگاه ایران بدون تغییر نسبت به ماه قبل 
رده ۷۵ است. جایگاه ایران در کشورهایی با بیشترین میانه 
سرعت اینترنت ثابت نیز نسبت به ماه قبل تغییری نکرده و 

رده ۱۵۳ است.
در ماه سپتامبر میانه سرعت اینترنت موبایل ایران ۳۱/۶۷ 
مگابی��ت برثانیه و جای��گاه آن در رده بندی کش��ورهایی با 
بیشترین سرعت اینترنت موبایل رتبه ۷۵ بود. از سوی دیگر 
میانه س��رعت اینترنت ثابت کشور ۱۱/۶۶ مگابیت برثانیه و 
جایگاه آن در رده بندی اسپیدتس��ت با یک پله سقوط رده 
۱۵۳ بود. در رده بندی کشورهایی با بیشترین میانه سرعت 
اینترنت موبایل مانند ماه گذشته جایگاه های نخست و دوم 
به ترتیب به امارات متحده عربی )۲۶۹/۴۱ مگابیت برثانیه( و 

قطر )۲۰۶/۸۰ مگابیت برثانیه( قرار دارند. در رده های س��وم 
و چهارم به ترتیب کویت )۱۹۱/۷۴ مگابیت برثانیه( با یک 
پله صعود و چین )۱۶۴/۱۴ مگابیت برثانیه( قرار دارند. ماکائو 
)۱۵۵/۷۵ مگابیت برثانیه( و نروژ )۱۴۶.۰۲ مگابیت برثانیه( 
به ترتیب در رده های پنجم و ششم قرار دارند و جایگاه آنها 

نسبت به ماه سپتامبر تغییری نکرده است. کره جنوبی با میانه 
سرعت اینترنت موبایل ۱۴۵/۲۵ مگابیت برثانیه و ۳ پله صعود 
در رده هفتم قرار دارد. در رده  هش��تم نیز دانمارک با میانه 
س��رعت ۱۴۳/۶۳ مگابیت برثانیه قرار دارد و جایگاه آن در 
رده بندی نسبت به ماه قبل میلادی یک پله رشد کرده است. 

بلغارستان با میانه سرعت اینترنت موبایل ۱۴۲/۰۷ و ایسلند 
با میانه سرعت اینترنت ۱۳۹/۵۲ مگابیت برثانیه به ترتیب در 
رده های نهم و دهم قرار دارند. جایگاه بلغارس��تان یک پله و 
ایسلند ۳ پله نسبت به سپتامبر ۲۰۲۳ میلادی سقوط کرده 
است.در رده بندی کشورهایی با بیشترین میانه سرعت اینترنت 
ثابت سنگاپور )۲۶۴/۱۵ مگابیت برثانیه( در رده نخست قرار 
دارد و جایگاه آن نس��بت به ماه گذشته میلادی )سپتامبر( 
یک پله رش��د کرده اس��ت، اما در جایگاه دوم این رده بندی 
هنگ کنگ با میانه سرعت ۲۶۳/۰۷ مگابیت برثانیه قرار دارد و 
جایگاه آن نسبت به ماه گذشته یک پله سقوط کرده است. در 
رده های سوم و چهارم این فهرست به ترتیب کشورهای شیلی 
)۲۴۸/۶۵ مگابی��ت برثانیه( و امارات متحده عربی )۲۳۵/۷۲ 
مگابیت برثانیه( قرار دارند که جایگاه آنها نسبت به رده بندی 
سپتامبر ۲۰۲۳ میلادی هیچ تغییری نکرده است. در جایگاه 
پنجم فهرست کشورهایی با بیشترین میانه سرعت اینترنت 
ثابت چین با میانه سرعت ۲۳۰/۳۹ مگابیت برثانیه قرار دارد. 
رده این کش��ور در اکتبر ۲۰۲۳ میلادی نسبت به ماه قبل 
۲ پله صعود کرده است. تایلند )۲۱۸/۹۴ مگابیت برثانیه( و 
آمریکا )۲۱۵/۷۲ مگابیت برثانیه( هر کدام با یک پله سقوط 
در رده های شش��م و هفتم قرار دارند. در جایگاه هشتم این 
فهرست مانند ماه گذشته دانمارک با میانه سرعت اینترنت 
ثابت ۲۰۶/۸۰ مگابیت برثانیه قرار دارد. ایس��لند )۲۰۴/۸۰ 
مگابیت برثانیه( و فرانسه )۲۰۰/۹۹ مگابیت برثانیه( هرکدام با 

یک پله صعود به ترتیب در رده های نهم و دهم قرار دارند.

براساس گزارش «اسپیدتست»
رتبهایراندرردهبندیجدیدسرعتاینترنتثابتماند

اینترنت

»جهان صنعت« از رشد چشمگیر بازار پردازنده در سال 2024 گزارش می دهد

آینده روشن صنعت تراشه

»جهان صنعت«- یک شرکت چینی از اعداد کوانتومی 
برای به حداقل رساندن تهدیدهای امنیت سایبری استفاده 
کرده و همزمان هزینه ها را به شکل قابل توجهی کاهش داده 
است. پژوهشگران امنیت سایبری همیشه به دنبال راه های 
جدیدی برای تامین امنیت اطلاعات در فضای ابری هستند. 
اکنون پژوهشگران در چین یک قدم پیش رفته اند و از فیزیک 
کوانتومی برای ایمن نگه داشتن داده ها بهره برده اند. استفاده 
روزافزون از فضای ذخیره سازی ابری خطراتی را برای امنیت 
داده ها به وجود آورده است و پژوهشگران امنیت سایبری به 
ذخیره سازی ابری توزیع شده به عنوان راه حل قابل قبولی برای 
این مشکل نگاه می کنند. با نزدیک شدن به عصر کوانتومی 
محاسبات، پژوهشگران شرکت فناوری اطلاعات کوانتومی 
»کوانتوم سی تک« در چین، راهی مقرون  به  صرفه برای انجام 

این کار پیدا کرده اند.
ای��ن تیم تحقیقاتی از اعداد تصادفی کوانتومی به عنوان 
کلیدهای رمزگذاری برای ایمن س��ازی اطلاعات در فضای 
ابری استفاده کرده ند. از آنجایی که این کلیدها را می توان با 
رایانه های کوانتومی شکست، این تیم یک قدم جلوتر رفت و 
آنها را از طریق »اشتراک مخفی شامیر« پراکنده کرد و آن را 
با الگوریتم های توزیع کلید کوانتومی)QKD( ترکیب کرد. 
همانطور که از نام آن پیداست، اشتراک گذاری مخفی شامیر 
یک الگوریتم توزیع کلیدی اس��ت که برای توزیع اطلاعات 
خصوصی به گروهی از افراد استفاده می شود. بدین ترتیب، 
اطلاعات شخصی تا زمانی که اغلب گروه ها دانش خود را به 

اش��تراک بگذارند و با هم کار کنند، به صورت یک راز باقی 
می ماند. انتظار می رود که از اشتراک گذاری مخفی شامیر با 
سایر الگوریتم های QKD استفاده شود، اما این موارد با الزامات 
قابل توجه فضای ذخیره سازی ابری و در نتیجه هزینه های 

قابل توجهی همراه است.
تیم تحقیقاتی شرکت »کوانتوم سی تک« از همین رویکرد 
اما با یک تفاوت جزئی استفاده کرد و آن، استفاده از کدگذاری 
محو در متن رمزگذاری ش��ده قبل از انتقال داده ها از طریق 

الگوریتم های QKD بود. »کدگذاری محو« با تقسیم داده ها 
به چند قطعه یا بلوک داده و بلوک های برابر و متوازن مورد 
اس��تفاده برای بازیابی داده ها کار می کند. این مرحله اضافی 
نه تنها امنیت کوانتومی را فراهم می کند، بلکه تحمل خطا 
را نیز بهبود می بخشد. ذخیره سازی کارآمدِ به دست آمده با 
استفاده از این مرحله  میانی، امکان رویکرد مقرون به صرفه تری 

را فراهم می کند.
»یونگ ژائو«، معاون این شرکت در یک بیانیه مطبوعاتی 

گف��ت: در اصل، راه حل ما از نظر کوانتومی امن اس��ت و به 
عنوان یک کاربرد عملی از ادغام بین فناوری های کوانتومی و 
 QKD رمزنگاری عمل می کند. کلیدهای تولید شده توسط
هم از آپلود داده های کاربر به سرورها و هم از انتقال داده ها 
به پایانه های پراکنده ذخیره سازی ابری محافظت می کنند. 
این تیم همچنین بررسی کردند که آیا این رویکرد می تواند 
فراتر از انتقال داده ها استفاده شود و امنیت کوانتومی را برای 
ذخیره سازی داده ها ارائه دهد یا خیر و آیا سیستم به همان 
اندازه خوب کار می کند؟ پژوهشگران پس از انجام یک مجموعه 
آزمایش ها مانند رمزگذاری/ رمزگشایی، حفظ حیاتی و ذخیره 
داده ها قبل از پذیرش نتایج به این نتیجه رسیدند. »ژائو« افزود: 
این راهکار نه تنها امنیت کوانتومی را در اختیار قرار می دهد، 
بلکه در مقایس��ه با روش های سنتی یا روش های مبتنی بر 
اشتراک گذاری مخفی شامیر که معمولا برای مدیریت توزیع 
داده های حساس استفاده می شود، در فضای ذخیره سازی نیز 

صرفه جویی می کند.
مهم ت��ر از همه، ای��ن راه حل هم از منظر فناوری و هم از 
منظر مهندسی امکان پذیر است و استانداردهای کوانتومی 
و رمزن��گاری را برای مقاومت در برابر چالش های ناش��ی از 
محاسبات کوانتومی برآورده می کند. رایانه های کوانتومی با 
توانایی محاسبه سریع، سال ها جلوتر از سریع ترین رایانه های 
امروزی هستند و می توانند به سرعت در برابر هک مقاومت 
کنند. نیاز به یک راهکار امنیت سایبری در عصر کوانتومی 

تاکنون هرگز به این اندازه حیاتی نبوده است.

چینیهابااعدادکوانتومیامنیتسایبریرامتحولکردند
امنیت

آگهی مفقودی 
برگ سبز، سند کمپانی و کارت خودرو نیسان مدل 1359 
به ش��ماره پ��لاک  515ع19 ایران86 به ش��ماره موتور 
844260 و شماره شاسی A47567 مفقود گردیده و از 

اعتبار ساقط می باشد. 
شاهرود

آگهی مفقودی 
سند کمپانی خودرو سواری پژو 206 هاچ بک مدل 1380 
به ش��ماره پ��لاک 852ط45 ایران96 به ش��ماره موتور 
10FSD83609974 و شماره شاسی 80604838  مفقود 

گردیده و از اعتبار ساقط می باشد. 
شاهرود
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لغوقیمتگذاریدستوریلاستیک

وزیر صمت گفت: قطعا از تولیدات صادرات محور در کشور حمایت 
می کنیم، چراکه به واس��طه عرضه محصولات تولیدی در بازارهای 

جهانی است که راه موفقیت واقعی طی می شود.
عباس علی آبادی با تاکید بر اینکه ارز باید به کسانی اختصاص 
پیدا کند که آن را به کشور برمی گردانند، عنوان کرد: باید به دنبال 
بازارهایی در دنیا باشیم که به کالای تولیدی ما نیاز دارند و اتاق های 

بازرگانی باید به دنبال بازارهای صادراتی جدید باشند.
وی ب��ا تاکید بر اینک��ه مزیت مهم چهارمحال و بختیاری حوزه 
گردشگری است، گفت: این حوزه بسیار وسیع است. باید به صنایع 
وابس��ته در این حوزه توجه ویژه ش��ود تا شاهد جذب گردشگر در 

این استان باشیم.
وزی��ر صمت با بی��ان اینکه ب��رای تخصیص ارز ب��رای واردات 
ماش��ین آلات و مواد اولیه مورد نی��از هیچ محدودیتی وجود ندارد، 
عنوان کرد: در مسیر حمایت از تولید با وزارت اقتصاد و بانک مرکزی 
موافقتنامه ای امضا کردیم تا ۵ برابر سال گذشته تسهیلات در قالب 

اوراق گام به تولیدکنندگان پرداخت شود.
وی با اشاره به کمبود لاستیک در کشور  عنوان کرد: این کمبود 
به عل��ت نات��رازی در تولید و مصرف به وجود آمده اس��ت، بنابراین 
با کاهش تعرفه واردات تا حدودی مش��کل برطرف شد، همچنین 
قیمت گذاری دستوری برداشته شد تا انگیزه تولیدکنندگان افزایش 

پیدا کند.

جریمهاشتغالاتباعخارجیغیرمجازاعلامشد
 وزارت کار طی ابلاغیه ای به اس��تان ها میزان جریمه استفاده از 

کارگر اتباع بیگانه غیرمجاز را اعلام کرد.
با توجه به لزوم اجرای قانون و مقررات مربوط به اش��تغال اتباع 
خارجی ضمن تاکید بر مسوولیت قانونی دستگاه های اجرایی ذی ربط 
و تش��کل های صنفی کارفرمایی و کارگ��ری و تمامی کارفرمایان، 
خواهشمند است دستور فرمایید جهت اجرای کامل قوانین و مقررات 
فوق نکات ذیل به نحو مقتضی به ذی نفعان و واحدهای زیرمجموعه 

اطلاع رسانی شود.
۱- حسب ماده ۱۸۱قانون کار کارفرمایی که اتباع بیگانه فاقد پروانه 
کار را ب��ه کار گیرن��د یا در کاری غیر از آنچه در پروانه کار آنها قید 
شده است بپذیرند، به مجازات حبس از ۹۱ روز تا۱۸۰روز محکوم 

خواهند شد.
۲- بر اس��اس بند ج ماده ۱۱ قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی 
دولت مصوب ۱۳۸۰/۱۱/۲۷ کارفرمایی که اتباع خارجی غیرمجاز 
را به کار گمارند، برای هر روز اشتغال غیر مجاز معادل ۵برابر حداقل 
دس��تمزد روزانه جریمه خواهند شد و در صورت تکرار تخلف این 

جریمه دو برابر خواهد شد.
۳- ب��ا توج��ه به ابلاغ بخش��نامه تعیین حداقل مزد س��ال ۱۴۰۲ 
ش��ورای عالی کار، در س��ال جاری جریمه تعیین شده برای هر روز 
به کارگیری تبعه خارجی غیرمجاز ۸۸۴۷۱۴۰ ریال )هشتصد و هشتاد 
و چهارهزار و هفتصد و چهارده تومان( می باشد و در صورت تکرار 

تخلف این جریمه به میزان ۲برابر افزایش خواهد یافت.
۴- خواهشمند است ضمن اطلاع رسانی سریع به تمامی کارفرمایان 
متذک��ر می گردد به کارگیری اتب��اع خارجی فاقد مدارک هویتی و 
پروانه کار معتبر)دفترچه ای یا کارتی( با هر عنوان ش��غلی ممنوع 
بوده و عواقب حقوقی )جریمه به کارگیری غیرمجاز اتباع( و کیفری 

)مجازات حبس از ۹۱تا۱۸۰روز( به همراه خواهد داشت.

آغازچهارمینمرحلهثبتنامخودروهایوارداتی
متقاضی��ان خودروه��ای وارداتی که در مرحل��ه اول ثبت نام در 
اسفند ماه سال گذشته ثبت تقاضا کرده و نوبت دهی شده اند، طی 
سه مرحله برای دریافت خودروی مورد نظر خود طبق اولویت های 
انتخابی اقدام کرده و تخصیص متناسب با ظرفیت موجود خودروها 
)خودروها براساس ظرفیت موجود به اولویت اول افرادی اختصاص 

پیدا می کند( صورت گرفت و نتایج آن مشخص شد.
در حال حاضر که حدود ۱۰ روز از عرضه قبلی که شش خودرو 
عرضه شده بود، می گذرد، سایت سامانه  یکپارچه خودروهای وارداتی 
برای باقی متقاضیان که هنوز تخصیصی به آنها صورت نگرفته، از 

امروز شنبه ۲۷ آبان بازگشایی و فعال می شود.
براساس اطلاعیه ای که سامانه یکپارچه خودروهای وارداتی ارائه 
کرده اس��ت، برای متقاضیان خودروهای وارداتی که در مرحله اول 
ثبت نام کرده و اولویت آنها مشخص شده، سامانه صرفا جهت انتخاب 
خودروهایی که در جداول آمده است، از روز )شنبه ۲۷ آبان ماه( تا 
پایان روز دوشنبه )ساعت ۲۳:۵۹ روز ۲۹ آبان ماه( در دسترس خواهد 
بود. در این مرحله که چهارمین دوره عرضه خودروهای وارداتی است، 
متقاضیان می توانند سه اولویت از میان محصولات اعلامی که شامل 
پنج محصول دارای قیمت قطعی در مبادی ورودی و سه محصول 

دارای قیمت علی الحساب در مبادی ورودی است را انتخاب کنند.
لازم به تاکید است هیچ گونه ثبت نام جدیدی در این مرحله انجام 
نمی شود و انتخاب خودرو در سامانه صرفا مختص ثبت نام کنندگان 

مرحله اول است.
گفتنی است، عدم واریز وجه حداکثر ۵ روز پس از فراخوان صورت 
گرفته، به منزله انصراف از طرح بوده و متقاضی از اولویت بندی سامانه 

حذف می شود.
حداکثر زمان تحویل خودرو برای قراردادهای منعقده ۳ ماه است، 
لذا واردکنندگان باید حداکثر تا سه ماه پس از انعقاد قرارداد نسبت 
به صدور دعوت نامه تکمیل وجه براس��اس قیمت قطعی اعلام شده 
توس��ط ش��ورای رقابت اقدام کنند و هم زم��ان تحویل خودرو به 

متقاضی صورت پذیرد.

گروه صنعت- طی چند سال اخیر همواره خبر
مردم برای خرید خودرو از خودروسازان داخل 
با مشکلات زیادی مواجه بوده اند؛ از جمله این 
مشکلات می توان به قرعه کشی، احتکار، گرانی، 
افزایش قیمت، کاهش و عرضه خودرو در بورس 
کالا و غی��ره اش��اره کرد. همه این مش��کلات 
چالش هایی را برای خریداران واقعی خودرو ایجاد 

کرده است که  گویا پایانی هم ندارد.
در این بین س��ال گذش��ته فروش خودرو 
از طریق فروش به ش��یوه قرعه کشی و توسط 
خودروس��ازان انجام می ش��د. این شیوه که از 
س��ال های پایانی دولت دوازدهم مرسوم شده 
بود، همواره به عنوان یکی از عوامل نابس��امانی 

بازار خودرو معرفی می شد.
بر همین اس��اس به دنبال نابسامانی هایی 
که در عرضه خودرو توسط خودروسازان وجود 
داشت و پیرو مصوبه ۵۴۳ شورای رقابت، وزارت 
صنعت، معدن و تج��ارت در دوره تصدی گری 
سیدرضا فاطمی امین بر این وزارتخانه، سامانه 
یکپارچه فروش خودرو را به عنوان ابزاری برای 
عرضه خودروی تمام خودروسازان اعم از دولتی 
و خصوص��ی راه اندازی ک��رد. در واقع هدف از 
راه اندازی این شیوه رصد فرآیند تولید، عرضه و 
تحویل خودرو در یک سامانه و جایگزینی فرآیند 
نوبت دهی به جای فرآیند قرعه کشی اعلام شد.

در همین راستا عبدالله توکلی مدیرکل دفتر 
صنای��ع خودروی وزارت صمت در مکاتبه ای با 
شرکت های خودروساز دس��تور داد که عرضه 
خودرو باید صرفا از طریق »س��امانه متمرکز« 
انج��ام و هر گون��ه ف��روش از ط��رق دیگر باید 

متوقف شود.
دولتمردان تاکید دارند که سامانه یکپارچه 
مجری سیاس��ت های وزارت صمت است و در 
صف انتظار ماندن ب��رای دریافت خودرو بهتر 
از قرعه کشی است زیرا در شیوه عرضه خودرو 
به روش قرعه کشی افرادی که برنده نمی شدند 
معلوم نبود چه زمان��ی در عرضه های بعدی و 
در قرعه کش��ی ها  برنده شوند و بتوانند خودرو 
خریداری کنند، اما در شیوه نوبت دهی مشتری 
از زمان خرید خودرو خود مطلع است و برای آن 

برنامه ریزی می کند.
قانون چه می گوید؟ � 

براساس بند ۵ ماده ۵ )شرایط طرف عرضه( 
دستورالعمل تنظیم بازار خودروی سواری شورای 
رقاب��ت، عرضه کنندگان خ��ودرو باید از طریق 
سامانه یکپارچه فروش خودرو نسبت به ثبت نام 

و فروش خودرو اقدام کنند.
در همین راس��تا، تاکنون عرضه یکپارچه 
خ��ودرو از طری��ق س��امانه مذک��ور دو بار، 
ی��ک بار در اس��فند م��اه ۱۴۰۱ و یک بار در 
اردیبهش��ت ماه ۱۴۰۲، انجام ش��ده و پیرو 
این عرضه ها تمامی متقاضیان خرید خودرو، 
بدون قرعه کشی در نوبت دریافت خودرو قرار 
گرفته اند. البته به دلیل تکمیل ظرفیت برخی 
شرکت ها، نوبت تعدادی از متقاضیان به سال 
۱۴۰۳ موکول ش��د، اما بالاخره با این روش، 

بساط قرعه کشی برچیده شد.

مرحله سوم چه زمانی آغاز می شود؟ � 
بنابراین نزدیک به ۶ ماه از اجرای مرحله دوم 
عرضه خودرو از طریق سامانه یکپارچه می گذرد، 
ام��ا هنوز زم��ان اجرای مرحله س��وم با وجود 

وعده های بی شمار مشخص نشده است.
در ای��ن رابط��ه مه��دی تقدس��ی مدی��ر 
س��امانه یکپارچه عرضه خ��ودرو در گفت وگو 
با »جهان صنعت« درب��اره نحوه عرضه خودرو 
توسط خودروسازان در سامانه یکپارچه  اظهار 
کرد: در حال حاضر عرضه خودرو در سامانه به 
این صورت اس��ت که هر خودروسازی براساس 
میزان افزایش تولید و ظرفیت باقی مانده، می تواند 
در س��امانه عرضه یکپارچه خودروهای داخلی، 
عرضه داشته باشد، بنابراین رویکرد این نیست 
که عرضه های گسترده در مدت زمان مشخصی 
داشته باشیم. براین اساس در سامانه یکپارچه 
زیر س��اختی فراهم شده تا هر خودروسازی هر 
وقت که ظرفیت داشته باش��د اقدام به عرضه 
خودرو در س��امانه یکپارچه  کن��د.  در واقع در 
حال حاضر خودروسازان در هر زمانی که ظرفیت 
عرضه داشته باشند، می توانند در سامانه یکپارچه 
خودروهای داخلی به آدرس esalecar.ir عرضه 

داشته باشند.
وی گف��ت: در ح��ال حاض��ر وزارت صمت 
برنامه ای برای عرضه گسترده خودرو در سامانه 
یکپارچ��ه  ن��دارد و از س��وی وزارت صمت نیز 
درخصوص عرضه گسترده  خودروسازان در این 

سامانه اطلاع رسانی به ما نشده است.
به گفته تقدس��ی، اگر ایران خودرو و سایپا 
افزایش تولید و ظرفیت خالی داش��ته باش��ند 
اقدام به عرضه خودرو در سامانه یکپارچه خواهند 
کرد، اما هنوز در این رابطه موضوعی به ما اعلام 

نشده است.

مدیر سامانه یکپارچه عرضه خودرو با بیان 
اینکه براساس مصوبه ش��ورای رقابت هر گونه 
عرضه برای خودروه��ای داخلی و وارداتی باید 
در سامانه یکپارچه انجام شود لذا عرضه خودرو 
خارج از سامانه غیرقانونی است، تصریح کرد: از 
آنجا که ظرفیت خودروس��ازان برای عرضه در 
س��امانه ثبت می شود، بنابراین وزارت صمت از 
طریق س��امانه یکپارچه بر این فرآیند نظارت 
می کند؛ در واقع سامانه یکپارچه عرضه خودرو 
ابزاری برای مدیریت تولید و عرضه خودرو است 
و عرضه خودروس��از خارج از این سامانه معلوم 

نیست براساس کدام ظرفیت انجام می شود.
منوچهر منطقی معاون صنایع حمل و نقل وزیر 
صمت در گفت و گویی در مورد زمان بازگشایی 
نوبت بعدی سامانه یکپارچه خودرو، اظهار کرد: 
درخصوص عرضه خودرو، در مرحله اول و دوم 
خودروس��ازان ظرفیت ش��ان را اعلام کردند و 
براس��اس این ظرفیت، عرضه خودرو در سامانه 
یکپارچه انجام شد، متقاضیان در نوبت تحویل 
خودرو قرار گرفتند و در حال حاضر عرضه خودرو 
توسط خودروسازان در سامانه یکپارچه براساس 

افزایش ظرفیت انجام می شود.
معاون وزیر صمت در پاسخ به این سوال که 
مرحله بعدی عرضه یکپارچه خودرو چه زمانی 
اس��ت، گفت: با توجه ب��ه ظرفیت های موجود 
خودروسازان اگر الان عرضه خودرو برای مرحله 
بعد انجام شود، تعداد بیشتری در نوبت تحویل 
قرار می گیرند و ب��ه عبارتی صف طولانی تری 
تشکیل می شود و ممکن است نوبت های تحویل 

به زمان دورتری موکول شود.
معاون صنایع حمل ونقل وزارت صنعت، معدن 
و تجارت افزود: براساس تجربه ای که از عرضه های 
یکپارچه در سامانه خودرو داشتیم، متقاضیان 

خرید خودرو که نوبت تحویل خودروهایشان در 
س��ال دوم قرار گرفته است، نگرانی های زیادی 
دارند؛ بنابراین با توجه به این بازخوردها، تصمیم 
گرفتیم تا برای عرضه های بعدی منتظر بمانیم تا 

صف نوبت دهی تحویل خودرو کوتاه تر شود.
منطقی بیان کرد: بنابراین بعد از اینکه صف 
نوبت ده��ی تحویل خودرو به مش��تریان کوتاه 
شد در صورتی که خودروسازان امکان تولید و 
عرضه بیشتر را داشته باشند آن وقت می توان 
درخصوص عرضه خ��ودرو در نوبت های بعدی 

تصمیم گیری کرد.
وی با تاکید بر اینکه باید روحیات مشتریان 
را در نظ��ر گرف��ت، گفت: قطعا ق��رار گرفتن 
در نوب��ت یک یا ۲ س��اله ب��رای خرید خودرو 
مطلوب مش��تریان نیست، بنابراین سیاست ما 
هم پاس��خگویی به صف ایجاد شده برای خرید 

خودرو است.
معاون حمل ونق��ل وزارت صنعت، معدن و 
تجارت اضافه کرد: براساس محاسبه روند تولید 
و عرضه امس��ال، می توان زمان عرضه بعدی را 
محاسبه کرد. در بعضی از سایت ها روند تولید 
مطلوب است و در بعضی سایت ها خوب نیست،  
اما در مجموع هر چه جلوتر می رویم می توانیم 

واقع گرایانه تر  تصمیم گیری کنیم .
منطقی گفت: نکته مهم این اس��ت که اگر 
عرضه خودرو به اندازه کافی انجام شود آن وقت 
دیگر نیازی به این صف ها و نوبت دهی ها نیست. 
وی افزود: ۲ خودروساز بزرگ محصولات شان را 
تا پایان ۱۴۰۳ در سامانه یکپارچه برای فروش  
نوبت دهی کرده اند و برای اینکه این نوبت دهی 
را تمدید کنند باید به آنها پاسخ دهند و ظرفیت 
آینده را محاسبه کنند و بر مبنای آن عرضه بالا 

داشته باشند.

بازار تشنه است � 
این اظهارنظرات در مورد زمان عرضه خودرو 
که مشخصا نشان می دهد به این زودی ها نباید 
امیدی به برگزاری مرحله سوم داشت در حالی 
اس��ت که بازار خودرو در این روزها به شدت از 

کمبود خودروی صفر رنج می برد.
در این رابطه سعید موتمنی رییس اتحادیه 
فروشندگان و نمایش��گاه داران خودروی تهران 
به »جهان صنعت« می گوید: برای کنترل بازار 
باید عرضه به صورت محسوس��ی افزایش یابد. 
اگر عرضه خ��ودرو افزایش یابد قطعا قیمت ها 
می ش��کند، اما در صورت عدم افزایش عرضه، 
ش��اهد بالا رفتن قیم��ت خودرو در ب��ازار آزاد 

خواهیم بود.
وی معتقد است که نوسانات نرخ ارز و تورم 
منجر به افزایش قیمت خودرو می شود، اما اگر 
وزارت صمت نس��بت به افزای��ش عرضه اقدام 
کند، قطع��ا التهابات بازار کاهش خواهد یافت. 
در ح��ال حاضر تهیه خودروی صفر از بازار آزاد 

سخت است.
رییس اتحادیه فروشندگان و نمایشگاه داران 
خودروی ته��ران با یادآوری اینکه تنها راهی 
که داریم این است که خودرو به میزان کافی 
عرضه شود، زیرا در حال حاضر خودرو در بازار 
کم است، تصریح می کند: وزارت صمت باید 
از راه ه��ای مختلف نس��بت به افزایش عرضه 
اقدام کن��د؛ واردات خ��ودرو می تواند کمک 
خوبی باش��د. البته واردات خودروی کارکرده 
نیز می تواند نقش موثری  در کاهش التهابات 

بازار داشته باشد.
وی تاکی��د می کند آنچه مس��لم بوده این 
اس��ت که وزارت صمت و تولیدکنندگان برای 
کنترل بازار و قیمت ه��ای آزاد باید نیاز بازار را 

تامین کنند.
تاثیر نوسانات تولید بر بازار � 

نگاهی به آمار تولید خودروس��ازها براساس 
گزارش تحولات صنع��ت »مرکز پژوهش های 
مجلس«  می تواند عملکرد کارخانه های خودروساز 
را تصوی��ر کند. براس��اس این گ��زارش، تولید 
خودروس��ازها امسال با رشد ۴۰/۱ درصدی در 
فروردین  نسبت به فروردین سال گذشته آغاز 
ش��د  و این رشد تا مردادماه ادامه داشت، اما در 
ش��هریور و مهر ۱۴۰۲ نس��بت به مدت مشابه 
سال قبل، ش��اهد کاهش تولید خودرو توسط 

خودروسازها بودیم.
تولید خودرو در ش��هریور امسال نسبت به 
پارسال ۱۴/۵ درصد و در ماه مهر ۱۴۰۲ نسبت 
به مهر ۱۴۰۱، میزان ۳۲/۱ درصد کاهش داشت، 
برای مثال اگر یک شرکت خودروسازی در مهر 
سال گذش��ته ۱۰۰۰ دستگاه تولید  کرده بود، 
تولید مهر سال ۱۴۰۲ آن به ۶۷۹ خودرو تقلیل 

پیدا کرده است.
این در حالی است که کاهش تولید در اقتصاد 
به معنای افزایش قیمت این کالا در آینده است 
و دستگاه نظارتی باید با وسواس بیشتری علت 
این کاهش تولید را رصد و زمینه را برای افزایش 

تولید مهیا کند تا بازار به هم نریزد.

»جهانصنعت«بررسیمیکند

عرضه خودرو در کما

صدا وسیما- جهانگیر مجیدی دبیر انجمن صنعت چرم 
کش��ور گفت: از ۱۸ میلیون کشتار گوسفندی که سالانه در 
کشور انجام می شود، به راحتی می توان ۴ میلیون دست لباس 
تولید کرد و ۸۰۰ میلیون دلار تا یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون 

دلار صادرات داشت، ولی خام فروشی می کنیم.
مجیدی افزود: انجمن صنایع چرم ایران متش��کل از ۲۲۰ 
عضو از تولیدکنندگان تبریز ، تهران و مشهد است، اما بیشتر 
کارخانه ه��ای تولیدی، به خاطر ناقص ب��ودن زنجیره ارزش، 
مش��کلات ارزی و تحریم ه��ا، ب��ا ۳۰ درصد ظرفیت فعالیت 

می کنند.
وی گفت: در ایران به لحاظ جمعیت قابل توجه دام سبک 
و سنگین، مزیت نسبی برای رونق و رقابت پذیری صنعت چرم 

وجود دارد به شرط اینکه دولت و بانک مرکزی حمایت کند.
دبیر انجمن صنعت چرم کشور گفت: با توجه به اینکه مواد 
اولیه صنعت چرم در کشور موجود است باید شرایط نسبی را به 
مزیت رقابتی تبدیل کرد، اما چون زنجیره ارزش در داخل تکمیل 
نیست مواد اولیه ما به صورت خام یا سالامبور به کشور های 
متقاضی مثل هند، پاکستان، ترکیه، ایتالیا صادر می شود و با 
مواد اولیه ما، صنعت و اشتغال آنها رونق می گیرد و محصول 

نهایی را با چند برابر قیمت به ما می فروشند.
مجیدی ادامه داد: زنجیره ارزش زمانی تکمیل می شود که 
پوست به درستی استحصال و به چرم تبدیل شود و صنعتگران 
بتوانند چرم تولید شده را به محصول نهایی یعنی پوشاک، کیف، 

کفش و کمربند تبدیل کنند.
دبیر انجمن صنعت چرم کشور افزود: اگر ۲۰ خط فرآوری 
چرم سبک در کشور ایجاد شود می توان پوست ۱۵ میلیون 
کشتار سالانه را استحصال کرد و به جای اینکه پوست خام را 
صادر کنیم آن را به حلقه بعدی یعنی تکمیل زنجیره ارزش و 

تولید پوشاک تبدیل کرد.
مجیدی با اشاره به اینکه در ایران به غیر  از چند استان که 
سردسیر هستند، پوشیدن لباس چرمی خیلی کاربرد ندارد، 
گفت: با سرمایه گذاری حدود ۴۰ میلیون دلاری برای ایجاد ۲۰ 
خط فرآوری چرم، می توان پوست مورد نیاز برای تهیه چرم را 
استحصال و آن را به پوشاک تبدیل و به کشور های سردسیر 
صادر کرد و در مدت کوتاهی )دو تا سه سال( سرمایه گذاری که 
در این زمینه شده است را به کشور بازگرداند؛ ضمن اینکه سالانه 
۸۰۰ میلیون دلار تا یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار از صادارت 

پوشاک چرمی می توان درآمد ارزی داشت.
وی افزود: از ۱۵ میلیون کشتاری که سالانه انجام می شود 
می توان ۴ میلیون دس��ت لباس )۲۰۰ دلار( تولید کرد که با 

صادرات محصول نهایی ارزآوری قابل توجهی می شود.
این کارش��ناس اقتصادی با اشاره به اینکه باید سیاستی 
اتخاذ شود که پوست دام ها سالم و باکیفیت باشد، افزود: اگر 
فرآیند زنجیره ارزش این صنعت از دامداری، کشتار، استحصال 
پوست، چرم سازی و پوشاک و محصول نهایی علمی و اصولی 

انجام ش��ود این صنعت ارزش اف��زوده بالایی دارد و به اقتصاد 
کشور کمک می کند.

وی اضافه کرد: در نخستین حلقه )تبدیل پوست خام به 
سالامبور( برای هر ۱۰۰۰ جلد پوست گوسفند، ۷ نفر اشتغال 
و ۱۳ درصد ارزش افزوده، در دومین حلقه )تبدیل سالامبور به 
وت بلو( ، ۴ نفر اش��تغال و ۱۰ درصد ارزش افزوده، حلقه سوم 
)وت بلو به کراس��ت( ۱۲ نفر اشتغال و ۴۰ درصد ارزش افزوده 
و در مرحله تکمیل زنجیره )کراست به چرم( ۱۰ نفر اشتغال 
و ۳۷ درص��د ارزش اف��زوده،  افزایش می یابد. بنابراین برای هر 
۱۰۰۰ جلد پوست، ۳۰ نفر اشتغال با ۱۰۰درصد ارزش افزوده 

خواهیم داشت.
مجیدی گفت: هیچ صنعتی در کش��ور وج��ود ندارد که 
ارزش افزوده ۱۰۰ درصدی داشته باشد، فقط اراده ملی می خواهد 

صنعت پوشاک چرمی رونق بگیرد.
وی گفت: هم اکنون منابع ارزی کش��ور، به دلیل مس��ائل 
بین المللی و کاهش صادارت نفت، کم شده است، بنابراین یک 
اراده  ملی می خواهد تا مزیت هایی که در کشور وجود دارند را 

به تولید انبوه، به رقابت پذیر بودن تبدیل کند.
مجیدی افزود: برای راه اندازی صفر تا صد یک کارخانه تقریبا 

به ۲ میلیون یورو سرمایه گذاری نیاز است.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به اینکه بعضی از کالا ها مثل 
پوست اگر در گمرک دپو شود فاسد می شود، گفت: هم اکنون 
زمان بر بودن صدور مجوز برای واردات پوست سنگین )پوست 
گاوی( یکی از معضلاتی است که تولید را با مشکل مواجه کرده 
است گاهی اوقات ۳ تا ۴ ماه پوست وارداتی در گمرک به دلیل 
کاغذ بازی های اداری معطل می شود که در نهایت پوست از حیز 

انتفاع خارج شده و دیگر قابل استفاده نمی شود.
مجیدی افزود: حدود ۱۰ سال پیش دولت طبق مصوبه ای، 
سازمان محیط زیست را ملزم به ایجاد فضایی برای دفن پسماند 
صنعت چرم کرد اما تاکنون این مصوبه اجرایی نشده است و 

صنعت چرم جای مشخصی برای دفن پسماند ندارد.
وی با اشاره به اینکه در همه جای دنیا، از صنعت چرم به 
عنوان صنعت سبز یاد می شود، گفت: سالانه ۱۷ تا ۱۸ میلیون 
پوست از دام جداسازی می شود، اگر پسماند آن مدیریت نشود 
حتما به محیط زیست آسیب می رساند. متاسفانه سازمان های 
مربوطه تکلی��ف خود را در زمینه دفن پس��ماند چرم انجام 
نمی دهند و صنعت چرم را به خاطر تولید پس��ماند، جریمه 

سنگین می کنند.
دبیر انجمن صنعت چرم کشور تکمیل نشدن زنجیره ارزش را 
مهم ترین چالش صنعت چرم برشمرد و افزود: با تکمیل زنجیره 

ارزش، اشتغال، صنعت و تولید هم توسعه خواهد یافت.
مجیدی دیوان سالاری و بوروکراسی اداری را مشکل دیگر 
این صنعت نام برد و گفت: اگر به تشکل هایی که شناخته شده 
و نماین��ده صنعتگران و تولیدکنندگانی که میلیارد ها تومان 
سرمایه گذاری کردند اختیارات داده شود، تولید رونق می گیرد، 
زیرا کاغذ بازی اداری و زمان بر بودن صدور مجوز ها و معطلی در 
ترخیص مواد اولیه از گمرک، به صنعت و تولید لطمه می زند.

وی افزود: در بیشتر کشور های توسعه یافته، دولت ۲ درصد 
تولید را به آموزش اختصاص می دهد، زیرا معتقد است نیروی 
انسانی تامین کننده و تعیین کننده ترین فاکتور در تولید صنعتی 
و کیفیت آن است. متاسفانه در کشور ما برای ارتقای مهارت، 

درست هزینه نمی شود.
این کارشناس اقتصادی معضل بعدی صنعت کشور را پایین 
بودن حجم تولید بیان کرد و گفت: اگر حجم تولید واحد های 
تولیدی کشور پایین باشد قدرت رقابت پذیری در سطح جهان 
را نخواهیم داشت؛ بنابراین باید با آموزش و مهارت، حجم تولید 
واحد های تولیدی ارتقا یابد تا قدرت رقابت پذیری و صادرات 

داشته باشیم.
مجیدی با اشاره به اینکه هم اکنون ظرفیت خوبی از لحاظ 
تامین نیاز مواد م��ورد نیاز صنعت کفش و کیف وجود دارد، 

افزود: ۱۲ هزار واحد تولیدی کفش در کشور فعالیت می کنند، 
ام��ا در هر واحد تولیدی به صورت میانگین ۲۰ جفت کفش 
تولید می شود که اگر این واحد ها و کارگاه های تولیدی با افراد 
ماهر و متخصص و ماشین آلات پیشرفته و به روز مجهز کنیم 
حجم تولیدات را می توان به ۳۰۰ تا ۴۰۰ میلیون جفت کفش 

در سال افزایش داد.
وی ادام��ه داد: ب��رای اینکه بتوانیم حجم تولید را افزایش 
دهیم و در زمینه صادرات حرفی برای گفتن داشته باشیم باید 
زنجیره ارزش تکمیل ش��ود. صنعت چرم ظرفیت تامین نیاز 
صنعت کفش، کیف، کمربند و پوشاک را دارد، اما تا زمانی که 
نگاه منطقی به این صنعت با ارزش افزوه بالا نشود هیچ اتفاقی 

در این زمینه نمی افتد.
این کارشناس اقتصادی درخصوص صنعت ماشین سازی 
صنعت چرم گفت: در گذشته صنعتگران چرم دستگاه پاشش 
رنگ را از کشور هایی مثل ایتالیا و آلمان که قدمت ۲۰۰ ساله 
دارند، وارد می کردند، اما هم اکنون این دستگاه توسط متخصص 

داخلی تولید شده و قابل رقابت با نمونه خارجی آن است.
مجیدی افزود: دو کشور هندوستان و پاکستان به لحاظ 
بالا بودن جمعیت گوسفندی و به ویژه بز، تولید چرم بالایی 
دارد و جزو نخستین های تولیدات پوشاک چرمی محسوب 
می شوند، اما به لحاظ شرایط آب و هوایی، استفاده از پوشاک 
چرمی برای مردم این دو کشور خیلی کاربرد ندارد، بنابراین 
به علت مزیت جمعیت دامی به تجارت جهانی وصل شده 
و تولیدات را صادر می کنند. در کش��ور ایران هم ظرفیت و 
مزیت نس��بی برای تولید پوشاک چرم و کفش وجود دارد 
و جز برخی اس��تان های سردسیر، استفاده از پوشاک چرم 
خیلی کاربرد ندارد. ما نیز می توانیم این مزیت را رقابت پذیر 
کنیم و با تولید و صادرات آن به کشور های هدف، ارزی آوری 

خوبی برای کشور داشته باشیم.
مجی��دی گفت: خوش��بختانه در چند س��ال اخیر، چند 
تولیدکننده در زمینه تولید چرم شتر مرغ ورود کرده اند، اگر 
درست فراوری و به محصول نهایی تبدیل شود، ارزش افزوده 
بالایی دارد؛ زیرا یکی از گران ترین چرم های جهان محسوب 

می شود.
وی افزود: با توجه به اینکه ایران رتبه چهارم جمعیت دامی 
و یک درصد جمعیت جهان را دارد انتظار می رود یک درصد 
از پوش��اک چرمی دنیا از آن ایران باشد، بنابراین باید شرایط 
و زمینه ها مس��اعد باش��د تا یک درصد ارزش افزوده جهان را 

کسب کنیم.
مجیدی با اشاره به اینکه بازار داخلی توسط تولیدکنندگان 
داخلی تامین می شود، گفت: سالانه ۳۰ تا ۴۵ میلیون دلار از 

صادرات ۱۵ میلیون جلد سالامبور ارز آوری می شود.
این کارش��ناس صنعت افزود: صادر کردن منابع نفتی که 
خدادادی است هنر نیست، هنر آن است که پوست را فرآوری 

و به پوشاک یک میلیارد دلاری تبدیل کرد.

صادراتیکمیلیارددلاریازدسترفت!
گزارش 2
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یک کارشناس بازارهای جهانی و داخلی گفت: دولت ترکیه با 
مطالعه بازار، به شرکت های فولادی برای شرکت در نمایشگاه های 
مختلف کمک می کند و این در حالی است که چنین حمایت هایی 

برای فولادسازان ایرانی در داخل کشور شکل نگرفته است.
مهدی سرلک با اش��اره به رقابت فولادی ایران و ترکیه در 
بازارهای جهانی مطرح کرد: س��نگ بنای فولاد ترکیه در سال 
۱۹۳۹ میلادی با کاردمیر، اولین و قدیمی ترین شرکت فولادی 
این کشور گذاشته شده و این در حالی است که پایه ریزی فولاد 
ایران در سال ۱۹۷۱ میلادی با ذوب آهن اصفهان به وجود آمده 
اس��ت. در واقع می توان گفت از لحاظ قدمت و صنعتی شدن، 

کشور ترکیه ۳۰ سال جلوتر از ایران قرار دارد.
وی اضافه کرد: تولید فولاد ترکیه به سوی مصرف بیشتر آهن 
قراضه پیش رفته و در ایران تولید فولاد با کوره بلند آغاز شد. 
سپس با احیای مستقیم گسترش یافت، اما مصرف سنگ آهن 
و گندله بسیار بیشتر از ترکیه اس��ت که این دو روش، تفاوت 
بنیادینی از لحاظ کیفیت و قابل اتکا بودن دارند. از لحاظ تجاری 
و منطقی نیز میزان س��وددهی و خط کش��ی مالی تفاوت ها را 
مشخص می کند که در این راستا، تفاوت بسیار زیادی بین ایران 

و ترکیه وجود دارد.
کارشناس بازارهای جهانی و داخلی تصریح کرد: امروزه بیشتر 

صادرات فولاد ایران، محصولات میانی با بازارهای هدف محدود 
است، اما اکثر محصولات صادرشده ترکیه، محصولات نهایی با 
بیش از ۱۰۰ بازار هدف است. عمده دلیل این امر را نیز می توان 
تولید براساس استانداردهای متنوع و ملزومات بازارهای هدف، 

تنوع بیشتر در محصولات و حمایت های دولتی عنوان کرد.

سرلک با اشاره به یک مورد از حمایت های دولتی ترکیه از 
صنعت فولاد گفت: بخش بندی بازارهای هدف بین صادرکنندگان 
به ش��کلی که در برخی بازارهای صادراتی ترکیه فقط ۳ یا ۴ 
شرکت حضور دارند و رقابت منفی بین آنها نیست و البته در این 
خصوص هیچ قانون نوشته ای وجود ندارد. در واقع هماهنگی ها 

و تقسیم کاری توسط ارگان های دولتی و حمایت ها نیز مرتبط 
با بازار هدف است.

به گفته وی، بازارهای جدید فولادسازان که براساس مطالعات 
ب��ازار و توانمندی های خود، حمایت واقع��ی دولت را دریافت 
می کنند، در قالب کمک هزینه های نمایشگاهی، حمایت های 

گمرکی و اطلاعاتی است.
کارشناس بازارهای جهانی و داخلی اظهار کرد: طی سالیان 
سال در مراحل مختلفی ترکیه به عنوان یک رقیب برای ایران، 
باعث رش��د فولاد کشور شد و بر همین اساس، می توان گفت 
هر چه فولاد ترکیه قوی تر باش��د، میزان رقابت ایران با ترکیه 
برای تنوع محصولات، استاندارد بودن آنها و رشد تولید افزایش 
می یابد. رتبه صنعت فولاد در رنکینگ جهانی، دو پله پایین و 
بالا تفاوت زیادی ندارد و توجه به میزان ماندگاری و رشد کمی 
و کیفی دائمی و سودآوری از مهم ترین ملاک ها برای بهبود این 

وضعیت خواهد بود.
وی خاطرنش��ان کرد: فولاد صنعتی است شغل ساز و به 
رشد تقسیم عادلانه ثروت در جامعه کمک شایانی می کند 
و باید هم مدیران دولتی و هم بخش خصوصی از رویه های 
موثر س��ایر کش��ورها الگوبرداری و منفع��ت این صنعت را 

دوچندان کنند.

سال بیستم    شنبه ۲7 آبان 1۴۰۲      شماره  5395

خبر

مدیرعامل شرکت ملی مس ایران خبر داد
کشفمنابعزمینشناسیجدیدمسدرایران

»جهان صنعت«- خرمی شاد مدیرعامل شرکت ملی مس ایران از کشف 
منابع زمین شناسی جدید مس در ایران خبر داد. امیر خرمی شاد گفت: منابع 
جدید با عمیق ترین حفاری اکتشافی در کشور در معدن مس میدوکِ استان 
کرمان به دست آمده است. وی افزود: حفاری ای که انجام شده، نشان می دهد 

باز هم در عمق دو کیلومتری زمین ماده معدنی با عیار مناسب وجود دارد.
مدیرعامل شرکت ملی مس ایران با اشاره به اینکه معدن میدوک بزرگ ترین 
معدن زیرزمینی پروفیلی مس در غرب آسیاست، گفت: اکنون فقط یک گمانه 
زده شده و نیاز است که گمانه های زیادی زده شود تا بتوان برآورد کرد که عدد 

دقیق درباره میزان ذخایر معدنی و افزایش ذخایر چقدر است.

وزیر صمت:
برایورودفرآوردههایمعدنی،ارزیتخصیصدادهنمیشود

ایرنا- وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: برای ورود فرآورده های معدنی یا 
کسانی که بخواهند با خام فروشی منافع ناشی از این کالا را از کشور خارج کنند، 
ارزی تخصیص داده نمی شود. عباس علی آبادی گفت: برای حمایت از واحدهای 
تولیدکننده فرآورده های معدنی، دیگر به منظور ورود فرآورده های معدنی، ارزی 
تخصیص داده نمی شود و باید شرایطی فراهم شود که این واحدها از ظرفیت 

رقابت  با صادرکنندگان مواد خام معدنی برخوردار شوند.
وی ادامه داد: تولید فرآورده های معدنی یکی از مهم ترین و باآینده دارترین 
محصولات صنعتی است که کشورمان در آن از ظرفیت بالایی برخوردار است و 
سرمایه گذاری در این حوزه آینده درخشانی را برای سرمایه گذاران رقم می زند. 
وزیر صمت اظهار کرد: س��رمایه گذاران داخلی می توانند با وجود برخورداری 
کشورمان از دانش گسترده در زمینه مواد معدنی در این عرصه سرمایه گذاری 
کنند و در راه گسترش و پیشبرد این صنعت و افزایش تولید این گونه محصولات 

در کشورمان نقش آفرین باشند.

در زنجیره آهن و فولاد
۴1برابروارداتتولیدداخلیداریم!

ایسنا- از ابتدای سال جاری تا پایان مهر ماه بالغ بر ۶۶ میلیون تن فولاد 
در کشور تولید شده که واردات ۱/۶ میلیون تنی اقلام زنجیره آهن و فولاد در 
مقابل آن بسیار ناچیز بوده و بیانگر این است که بخش قابل توجه نیاز فولادی 
کشور از تولید داخل تامین می شود. همچنین طبق روال سال های اخیر، واردات 

اسلب و آهن اسفنجی صفر است.
بر اساس آمار ارائه شده توسط انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، طی هفت 
ماهه نخست سال جاری مجموع واردات انواع مقاطع فولادی، شمش فولادی 
و محصولات فولادی حدود یک میلیون و ۵۹۶ هزار تن ثبت شده است که در 
مقابل بالغ بر ۶۶ میلیون و ۶۰۰ هزار تن تولیدی در داخل، رقم ناچیزی است 
و نشان می دهد نه تنها اکثریت قریب به اتفاق نیاز فولادی کشور از داخل تامین 

می شود که بخشی از آن نیز صادر می شود.
این در حالی است که جز همان ماه های ابتدایی سال که ۲۰۰۰ تن شمش 
فولاد آن هم بیلت وبلوم وارد کشور شده، دیگر واردات نداشته و واردات اسلب 
صفر ثبت شده است؛ ضمن اینکه واردات آهن اسفنجی نیز سال هاست که صفر 

است و نیازی به واردات این ماده معدنی در کشور دیده نشده است.
طبق آمار، میزان واردات مقاطع طویل فولادی در هفت ماهه ابتدایی امسال 
۵۲ هزار تن ثبت شده که ۱۰ هزار تن آن متعلق به مهر ماه است. بیشترین 
میزان حجم وارداتی فولاد در مدت مذکور سال جاری مختص محصولات فولادی 
معادل ۷۹۷ هزار تن است که ۱۲۷ هزار تن آن در ماه هفتم سال وارد شده است. 
میزان واردات مقاطع تخت فولادی نیز در مجموع هفت ماهه ابتدایی امسال به 
۷۴۵ هزار تن رسیده که ۱۱۸ هزار تن آن در هفتمین ماه از سال جاری وارد 
کش��ور شده است. طبق آمار، واردات شمش فولادی نیز امسال به ۲۰۰۰ تن 
رسیده که همه آن بیلت وبلوم بوده و نیازی به واردات اسلب نبوده و تغییری هم 

نسبت به واردات آن نسبت به هفت ماهه سال ۱۴۰۱ نداشته است.
همچنین واردات آهن اسفنجی هم در هفت ماهه امسال همچون مدت مشابه 

سال گذشته و طبق روال سال های اخیر همچنان صفر ثبت شده است.

دادگستری رفسنجان:
مسوولانشرکتمسوعدهپرداختحقوققانونی

شهرستانرادادند
ایرنا- رییس دادگستری رفسنجان از پیگیری برای پرداخت حقوق قانونی 
شهرستان در نتیجه فعالیت های شرکت ملی مس خبر داد و گفت که مسوولان 
مس در این زمینه قول دادند. به گفته حسین رمضانی زاده مدیرعامل و مسوولان 
صنایع ملی مس ایران برای پاسخ به مطالبات مسوولان به نیابت از مردم این 
شهرس��تان حاضر ش��دند و پس از بیان مبانی و مس��تندات قانونی در زمینه 
مسوولیت های قانونی صنایع ملی مس ایران در شهرستان رفسنجان، در نهایت 
قول مساعد برای اجرای قوانین و مقررات در راستای تادیه حقوق قانونی مردم 

شهیدپرور رفسنجان علی الخصوص در حوزه مسوولیت های اجتماعی دادند.
رییس حوزه قضایی رفس��نجان در این جلسه بیان کرد: به موجب قوانین 
موضوعه از جمله تبصره ۶ ماده ۱۴ قانون معادن، قانون مالیات های مستقیم در 
زمینه هزینه های قابل قبول در حوزه های اجتماعی، عوارض کالا و خدمات و 
ارزش افزوده، دستورالعمل اجرایی عوارض آلایندگی مسوولیت های قانونی صنایع 
ملی مس ایران نسبت به شهرستان رفسنجان مشخص شده و به نمایندگی از 
مردم انتظار داریم اقدامات مسوولان این مجموعه برابر قوانین و مقررات موضوعه 

برای مردم تشریح و تبیین شود.
رییس شورای حفظ حقوق بیت المال رفسنجان در ادامه عنوان کرد: اقدامات 
صنایع ملی مس ایران و مجتمع مس سرچشمه در حوزه های مختلف از جمله 
جذب نیروی انسانی و برگزاری آزمون، بومی گزینی، پرداخت حقوق و مزایا در 
شرکت های زیرمجموعه و جلوگیری از ایجاد اعتراض و نارضایتی، رعایت ضوابط 
قانونی در حوزه مسائل زیست محیطی، منابع طبیعی و منابع آب و همچنین در 
حوزه های سازمانی از جمله برگزاری مناقصه ها، عقد قراردادها و اجرای طرح های 
عمرانی، توسعه و غیره باید با رعایت کامل ضوابط و قوانین انجام و از هرگونه 

بروز اشکال قانونی در این خصوص جلوگیری شود.
رییس شورای پیشگیری از وقوع جرم دادگستری رفسنجان تاکید کرد: باوجود 
نقش نظارتی دستگاه قضایی و پیگیرانه مجدانه و بدون اغماض در این خصوص، 
دستگاه قضایی در شهرستان به طور جدی پیگیر حل مشکلات مجتمع مس 
سرچش��مه در حوزه تولید و اشتغال نیز خواهد بود و در این جلسه مقرر شد 
مجموعه مس در صورت وجود و بروز هرگونه مشکل در حوزه تولید و اشتغال و 
فراهم کردن زیرساخت ها در این خصوص، مراتب را به دادسرا و شورای پیشگیری 
از وقوع جرم شهرستان اعلام کند تا دادگستری در کمترین زمان ممکن در 
چارچوب قوانین و مقررات نسبت به حل مشکلات موجود در راستای حمایت 
قاطع از تولید و اشتغال اقدام کند. نماینده دستگاه قضایی در شهرستان رفسنجان 
گفت: با برگزاری این جلسه و پاسخگویی قابل تقدیر مسوولان صنایع ملی مس 
ایران به ویژه مدیرعامل جدید صنایع مس به مس��وولان رفسنجان، امیدواریم 
مجموعه مس به تکالیف قانونی خود عمل کنند و تاکید می شود مطالبه حال 
حاضر دستگاه قضایی در رفسنجان در راستای تکلیف قانونی مقرر در اصل ۱۵۶ 
قانون اساسی مبنی بر حفظ و احیای حقوق عامه و صرفا در راستای استیفای 
حقوق قانونی مردم انجام شده است. رفسنجان در ۱۰۰ کیلومتری شمال غرب 
مرکز استان کرمان قرار دارد و مجموعه غنی معادن مس کشور در این منطقه 

در مجتمع مس سرچشمه استخراج و فرآوری می شود.

گروه معدن- انتش��ار گازه��ای گلخانه ای 
موضوعی است که مدت ها مورد توجه دوستداران 
محیط زیست قرار گرفته است. مساله ای که عواقب 
جدی ای از جمله گرم شدن زمین را به دنبال داشته 
است و برای ادامه حیات بشری باید جدی گرفته 
شود. در این بین صنایع مختلف در سطح جهان 
در انتشار این گازها سهم قابل توجهی دارند که یکی 

از آنها صنعت فولاد است.
در واقع صنعت فولاد به دلیل مصرف انرژی بالا 
و در نتیجه انتشار بالای دی    اکسیدکربن به یکی از 
منابع عمده در گرمایش زمین و تغییرات اقلیمی 
تبدیل شده است. البته در این حوزه نوع کارخانه 
فولادس��ازی و مصرف انرژی آن هم مهم است و 
باید گفت که همه به یک میزان در آلودگی موثر 
نیستند و در این زمینه عوامل مختلفی همچون 
نوع سوخت مصرفی، از اینکه زغال سنگ باشد یا 
گاز طبیعی متفاوت است، همچنین نوع فناوری 
مورد استفاده در خط تولید و خوراک مصرفی، بر 

میزان انتشارات گلخانه   ای تاثیر دارد.
در کل از آنج��ا که تولید ف��ولاد در جهان 
ح��دود ۷ تا ۹ درصد کربن دی اکس��ید در هوا 
منتشر می کند، در نتیجه صنایع و دولت ها برای 
رهایی از آلودگی محیط زیست، تولید فولاد سبز 
را مطرح کرده اند. ما هم باید بدانیم که مس��یر 
آینده صنعت فولاد دنیا حرکت به سمت فولاد 
س��بز اس��ت و اگر ما از چالش های امروز عبور 
نکنیم سرمایه گذاری های گذشته در این صنعت 

محکوم به فناست.
نقش زغال سنگ � 

ساخت فولاد به  عنوان روشی برای تولید انبوه 
آلیاژ آهن از دهه ۹۰ تا به امروز با درآمد بسیار بالا 
و اشتغالزایی برای میلیون ها نفر، به عنوان صنعتی 
تاثیرگذار در دنیا مطرح است. این در حالی است 
که حدود ۷۵ درصد از فولاد جهان، هنوز به  طور 
انبوه در کوره بلندهایی با س��وخت زغال س��نگ 
تولید می شود که حجم زیادی CO۲ به اتمسفر 
تزریق می کند، همچنین مقادی��ر زیادی انرژی 
برای رس��اندن حرارت کوره ها ب��ه بالای ۱۰۰۰ 

نیاز است.
در واقع از گذشته تا به امروز جهت تولید فولاد 
از زغال سنگ استفاده شده است که با بیان کردن 
طرح فولاد سبز، فعالان صنعت فولاد سعی دارند 
با جایگزین کردن کک در کوره های بلند، گاز در 
کوره قوس الکتریکی و جریان برق در کوره القایی از 
تولید دی اکسید جلوگیری کنند. به عبارتی می توان 
گفت تولید فولاد با روشی که کربن کمتری تولید 
کند، روش تولید به کمک گاز هیدروژن اس��ت 
که در این روش به جای استفاده از سوخت های 
فس��یلی از هیدروژن جهت تولید حرارت کمک 

گرفته می شود.
اهمیت استفاده از فولاد سبز � 

دلیل مطرح کردن طرح فولاد سبز در جهان، 
نگرانی های ناشی از آسیب های زیست محیطی 
و همچنی��ن افزایش هزینه های زنجیره تامین 
بوده اس��ت که امروزه تولیدکنندگان بزرگ در 
س��طح جهان در تلاش هس��تند فعالیت خود 
را براس��اس فولا س��بز انجام دهن��د. در مورد 
هزینه های تولید فولاد سبز می توان گفت که 
تولید هیدروژن پاک در مقیاس صنعتی نیاز به 
سرمایه گذاری های میلیارددلاری در بخش تولید 
انرژی های تجدیدپذیر دارد که یک کلید اساسی 
در راستای تحقق هدف دستیابی به صفر خالص 

تا سال ۲۰۵۰ در اروپاست.

چین، آمریکا، ژاپن، س��وئد و آلمان از جمله 
کش��ورهایی هس��تند که دسترس��ی بالایی به 
تکنولوژی های روز دنیا دارند و جزو اولین کشورهایی 
بوده اند که به طرح فولاد س��بز پیوسته اند. چین 
بزرگ ترین و اولین تولیدکننده فولاد در جهان اعلام 
کرده است تا سال ۲۰۳۰ بیش از ۹۰ درصد فولاد 
خود را سبز و تا سال ۲۰۶۰ تمامی صنایع خود 
را سبز خواهد کرد. در واقع با ورود چین به فولاد 
سبز می توان به کاهش چشمگیر کربن در سطح 

کره زمین امیدوار بود.
تخصیص3۰ �  میلیارد دلاری اروپا

ی��ک فعال معدن��ی گفت: برای اس��تفاده از 
تکنولوژی های فولاد س��بز هم اکنون کشورهای 
اروپایی اجرای ۶۰ طرح را با ۳۰ میلیارد دلار منابع 

مالی در دستور کار خود قرار داده اند.
محمدعلی عزیزمحمدی افزود: در عرصه های 
جهانی در بعد صنعت، تولید فولاد سبز مورد توجه 
جدی کش��ورها قرار گرفته و چهارمین انقلاب 
صنعتی حرکت به سمت دیجیتال سازی است. 
او افزود: کارخانه های تمام هوش��مند محصولات 
کیفی را به بازار عرضه می کنند و بهینه س��ازی، 
سفارشی س��ازی و ارتقای تحقیقات از مهم ترین 

اهداف انقلاب صنعتی و فولاد سبز است.
وی گفت: در این راستا حفظ سرمایه و منابع 
انسانی و امنیت از چالش های مهم انقلاب صنعتی 
است در حالی که در حوزه زیرساخت های صنعت 
فولاد هم اکنون در کشورمان به علت کمبود انرژی 
مش��کلات زیادی داری��م. او بیان کرد: در تحقق 
استفاده از فناوری های فولاد سبز زیرساخت ها باید 
توسط دولت فراهم شود و اگر به مقوله بهره وری 
در این صنعت توجه نشود، بدون شک موفقیتی 
نخواهیم داشت. عزیز محمدی با اشاره به اهمیت 
تامین انرژی و برق مورد نیاز صنعت فولاد اظهار 
کرد: مهم ترین راهکار افزایش بهره وری در صنعت 
فولاد ایران ارتقای به��ره وری تکنولوژی، بهبود 
زیرس��اخت های آی تی و بهبود زیرساخت های 
انرژی است که باید برای عملی شدن آن راهکارهای 

اساسی در نظر گرفته شود.
وی با اشاره به اهمیت استفاده از فناوری های 
نوین در صنعت فولاد تاکید کرد: برای دستیابی 
به تولید فولاد س��بز باید اس��تفاده و بهره مندی 
از تکنولوژی های جدید مورد توجه فولادس��ازان 

قرار گیرد.

زیرس�اخت های تولید فولاد سبز در  � 
کشور مهیا نیست!

رییس انجمن فولاد ای��ران در این خصوص 
چندی پیش گفته بود: اگر به هدف تولید فولاد 
س��بز نگاه کنیم درمجموع به  جای استفاده هر 
نوع مواد کربنی باید هیدروژن جایگزین ش��ود 
که شرکت های مختلف در ایران به  طور مستقل 
مطالعات��ی را در این زمین��ه آغاز کرده اند و چند 
شرکت فولادی بزرگ نیز در این مسیر گام هایی 
را برداشته  اند. لذا پیش بینی شده که کشور ایران 
به دلیل عدم دسترسی به به روز ترین دستگاه ها تا 
سال ۲۰۶۰ به تکنولوژی تولید فولاد سبز به طور 

کامل دست پیدا کند.
به نظر کارشناس��ان فولاد تاکنون هیچ اقدام 
اساسی برای تولید فولاد سبز در کشور نشده است 
و برای پیش رفتن به این سمت و سو نیازمند یک 
نگاه ملی هستیم. مجید رضاپور یکی از کارشناسان 
فولاد در پاسخ به این پرسش که در داخل کشور 
چه اقداماتی در راستای فولاد سبز انجام شده است، 
عنوان کرد: تقریبا ما در داخل کشور در راستای 
تولید فولاد سبز هیچ کاری انجام نداده ایم. البته 
برخی فولادسازی ها نیروگاه خورشیدی احداث 
کرده اند یا برخی فولادس��ازان دیگر نیز در حال 
احداث هستند که این امر چندان در زمینه تولید 

فولاد سبز مثمرثمر نخواهد بود.
او تصری��ح کرد: ب��ه ازای هر تن فولاد به ۱/۷ 
کیل��ووات مصرف ان��رژی داریم، ای��ن انرژی در 
نیروگاه ه��ای حرارتی که عمده م��اده تولید آن 
براساس نفت و گاز است یا مازوت یا گاز طبیعی 
می سوزانند که هر دو تولید کربن می کند، سبب 
ایجاد آلودگی می شود. در نیروگاه های خورشیدی 
این موضوع مطرح می شود که کربن تولید نمی  شود. 
البته در روند مصرف انرژی در کارخانه های فولاد، 
این مطلب صحیح است، اما اگر در چرخه تولید 
فولاد بخواهیم از هیدروژن اس��تفاده کنیم، کار 

خاصی در کشور انجام نشده است.
مهران خرمی    نیا یک فعال دیگر حوزه معدن با 
بیان اینکه ابرچالش و بزرگ ترین چالش ما در کشور 
در زمینه تولید فولاد سبز هزینه   های سرمایه گذاری 
در این زمینه است، گفت: فناوری های فولادسازی 
در کش��ور مستقر است و امکان تغییر آن وجود 
ندارد، بنابراین باید بر همین فناوری تمرکز کنیم و 
فرآیند تولید را بهینه کنیم. از طرفی چالش دیگر 

ما در زمینه تولید فولاد س��بز، به چالش مصرف 
برق و انرژی   های تجدیدپذیر برمی   گردد. موضوع 
دیگر جذب و ذخیره س��ازی کربن است که باید 

مورد توجه قرار گیرد.
فولاد سبز و مطالبات فولادسازان در  � 

انگلیس
موض��وع اصلی در تولید فولاد س��بز در دنیا، 
موافقت کشورهای بزرگ جهان برای رسیدن به 
این هدف است که ۵۷ درصد از فولاد دنیا توسط 
کشور چین تولید می ش��ود که ۹۰ درصد از آن 
توسط کوره  بلند است به این معنی که تقریبا هزار 
و صد میلیون تن فولاد جهان از طریق روش کوره 
بلند تولید می شود و اگر بخواهیم این میزان تولید 
را به سمت فولاد سبز ببریم، چیزی حدود ۵ هزار 

میلیار دلار به سرمایه نیاز است.
نمونه بارز مطالبات شرکت های فولادی جهان 
در گذر غول های فولادی دنیا از روش های سنتی 
تولید به ساخت فولاد سبز مشاهده می شود. به طور 
مثال روزنامه انگلیسی فایننشال تایمز در گزارشی 
که چند وقت پیش منتشر کرده هشدار می دهد 
صنعت فولاد انگلیس برای ورود به فولاد سبز نیاز 

به کمک دولتی دارد.
بنابر این گزارش دو ش��رکت بزرگ فولادساز 
انگلیس می گویند دولت باید فولادسازان انگلیسی را 
مشمول حمایت هایی کند که همه عرضه کنندگان 
داخلی در سراسر اروپا از آن برخوردارند. تاتااستیل 
انگلیس در جایگاه یکی از زیرمجموعه های گروه 
تولیدی تاتااستیل در هند و شرکت چینی جینگ یه 
مالک شرکت فولادساز انگلیسی بریتیش استیل نام 
دو شرکت یادشده است که در گفت وگو با دولت 
انگلیس برای جذب حمایت مالی دولت هستند. 
آنها می گویند بدون دریافت کمک مجبورند فعالیت 

خود را متوقف و خاک انگلیس را ترک کنند.
این در حالی است که بیش از ۴۰۰۰ نفر در هر 
یک از این واحدهای فولادسازی به طور مستقیم 
مشغول به کارند و توقف کار آنها موقعیت حرفه ای 
هزاران نفر دیگر را به خطر می اندازد. تاتااس��تیل 
انگلیس س��الانه ۳ میلیون و ۶۰۰ هزار تن فولاد 
تولید می کند و تامین کننده مواد و مصالح مورد نیاز 
صنایع خودروسازی و ساخت و سازی کشور است.

آنچه سبب ش��ده این دو شرکت فولادی در 
گذر از فولاد سنتی به فولاد سبز تقاضای دریافت 
کمک های دولتی را داشته باشند، تغییر منبع انرژی 

در فرآیند تولید است؛ این امر هزینه زیادی را در 
تامین انرژی متوجه فولادسازان می کند. در تولید 
فولاد سبز فولادسازان ملزم هستند یا از کوره های 
قوس الکتریکی برای ذوب قراضه فولاد استفاده 
کنند یا از هیدروژن یا گاز طبیعی به جای زغال 

کک برای اخذ آهن از سنگ آهن بهره ببرند.
دغدغه فولادسازان هندی  � 

در هن��د هم همی��ن جریان برقرار اس��ت، 
اکونومیک تایم��ز نیز در گزارش��ی ب��ه دغدغه 
فولادس��ازان هندی در تامین هزینه های تولید 
فولاد سبز می پردازد. بنابر این گزارش، فولادسازان 
بزرگ هند برای تولید فولاد سبز حمایت دولت های 
محلی را طلب می کنند. آنها بر این باورند که تولید 
فولاد سبز نسبت به تولید فولاد به روش  مرسوم 
هزینه های زیادی را به فولادسازان تحمیل می کند 
و آنها نمی توانند این هزینه مازاد را از مصرف کننده 

نهایی دریافت کنند.
ت��ی وی نارن��دران مدیرعامل تاتااس��تیل در 
اظهارنظری در این باره گفته که گذر به فولاد سبز 
و در پی آن تغییر رویه از مصرف زغال سنگ به گاز 
طبیعی یا هیدروژن نیاز به صرف سرمایه سنگین 
دارد و هزینه تمام شده محصول را برای فولادسازان 
بالا می برد؛ موضوعی که از جذابیت کالا در بازار 

رقابتی فولاد جهان می کاهد؛ این یعنی بحران!
کمك  دولت های اروپای مرکزی برای  � 

توسعه فولاد سبز
دولت در اروپای مرکزی و کشور اسلواکی به 
سه ش��رکت فولادساز ۳۰۰ میلیون یورو کمک 
هزین��ه کربن زدایی از تولید و تولید فولاد س��بز 
می دهد، این رقم حدود یک س��وم از هزینه های 
مربوط به تغییر یادشده را در هر یک از شرکت های 

پوشش می دهد.
از مجموع آنچه روایت شد، این نتیجه حاصل 
می شود که در زمان وقوع یک بحران فارغ از آنکه به 
چه دلیلی به وجود آمده باشد، مطالبات حمایتگرانه 
واحدهای تولیدی از جمله کارخانه های فولادساز 
امری رایج در سطح بین الملل تلقی می شود. ایران 
نیز از این قاعده مستثنی نیست. با این حال آنچه 
از عملکرد نهادهای دولتی در هنگام وقوع بحران 
برمی آید نه تنها حاکی از حمایت نیس��ت، بلکه 
فولادسازان را در تنگنای محدودسازی دستوری 
تولید قرار می دهد، آن هم در س��الی است که با 

عنوان رشد تولید نام گذاری شده است.
تولید هیدروژن سبز در منطقه اقتصادی  � 

کانال سوئز
اخی��را در خبره��ا آم��ده که مصر ب��ا انعقاد 
توافقنام��ه ای ۱۵/۶ میلی��ارد دلاری با چینی ها 
توس��عه تولید هیدروژن س��بز را دنبال می کند. 
بنابر اعلام سرویس اطلاعات دولت مصر منطقه 
اقتصادی کانال سوئز توافقنامه ای به ارزش ۱۵/۶ 
میلیارد دلار با سرمایه گذاران چینی منعقد کرد. 
ای��ن توافقنامه با هدف اج��رای ۱۱ پروژه تولید 
هیدروژن سبز امضا شده است. پیش بینی می شود 
اجرای این پروژه های جدید به ایجاد ۹۰۰۰ شغل 
بینجامد. هنوز اطلاعات بیشتری در مورد پروژه ها 
و سرمایه گذاران منتشر نشده است. مصر در ماه های 
اخیر معاملات زیادی با شرکای خارجی ترتیب داده 
است. این معاملات با هدف تولید هیدروژن سبز و 
مشتقات آن در منطقه اقتصادی کانال سوئز انجام 
ش��ده است. انتظار می رود با انعقاد این قراردادها 
انتشار کربن کاهش یابد و استفاده از انرژی های 
تجدیدپذیر و دیگر منابع انرژی که آلایندگی کمی 

دارند از جمله هیدروژن سبز بیشتر شود.

حمایت واقعی دولت ترکیه از صنعت فولاد
فولادترکیهازایران۳۰سالجلوتراست

چالش

»جهانصنعت«اهمیتتولیدفولادسبزرابررسیکرد

هزینه   های سرمایه گذاری؛ ابرچالش فولاد  ایران 

یک فعال بازار آهن و فولاد گفت: می توان گفت از صادرات 
میلگرد، ورق و تیرآهن ایران جلوگیری شده و نهایتا فولاد به 
بازار داخل سرازیر شده است. این اتفاق باعث رکود بازار و افت 

قیمت فولاد در داخل کشور خواهد شد.
محمدصادق چیت ساز با تحلیل هفتگی بازار آهن اظهار 
کرد: قیمت های پیشنهادی میلگرد این هفته در بازار تهران 
۲۱ هزار و ۲۰۰ تومان با احتس��اب ارزش افزوده اس��ت که 
نس��بت به هفته گذشته حدود هزار تومان کاهش قیمت را 
نشان می دهد. همچنین بازار تیرآهن ثابت با برخی کاهش 

قیمت ها در سایزهای مختلف مشاهده می شود.
وی با اشاره به دلیل حباب موجود در بازار قوطی و پروفیل، 

این بازار نیز در روند کاهشی قرار دارد، افزود: عرضه های فولادی 
در بورس کالا مانند میلگرد فولاد خراسان، تیرآهن شرکت 
ذوب آهن اصفهان، میلگرد فولاد کویر کاشان و جهان فولاد 
سیرجان عمدتا اعتباری و نسیه هستند و عرضه های فوق به 
صورت ال سی جهت جذب نقدینگی از بازار برنامه ریزی شده اند. 
از طرفی، فولاد در بورس کالا بالاتر از قیمت بازار خریداری 
می شود و زیر قیمت بورس به صورت نقدی در بازار به فروش 
می رس��د. به گفته فعال بازار آهن و فولاد، مشاهده شده در 
برخی موارد تولید کننده، شمش و تختال فولادی را به قیمت 

میلگرد، تیرآهن و ورق خریداری می کندو کالای تولیدی نیز 
با قیمت بالا تولید می شود که در این صورت، آهن به صورت 

عرفی در اختیار مصرف کننده قرار می گیرد.
چیت ساز عنوان کرد: به دلیل تحریم ها و حمایت کشورهای 
واردکننده فولاد از صنایع کشورشان می توان گفت از صادرات 
میلگرد، ورق و تیرآهن ایران جلوگیری شده و نهایتا فولاد به 
بازار داخل سرازیر شده است. این اتفاق در نهایت باعث رکود 

بازار و افت قیمت فولاد در داخل کشور خواهد شد.
وی ادامه داد: قیمت ش��مش فولادی صادراتی ایران هر 

کیلوگ��رم ۱۸ هزار تومان با دلار ۴۰ هزار تومانی محاس��به 
می شود. همچنین نرخ تیرآهن نمره ۱۴ شرکت ذوب آهن 
اصفهان هر شاخه ۴ میلیون و ۷۰ هزار تومان، نمره ۱۶ هر 
ش��اخه ۴ میلیون و ۶۶۰ هزار تومان و نمره ۲۷ هر ش��اخه 
۱۰ میلیون و ۹۲۰ ه��زار تومان تحویل انبار تهران گزارش 
شده است. فعال بازار آهن و فولاد خاطرنشان کرد: از طرفی، 
قیمت میلگرد آجدار نمرات ۱۴ تا ۲۸ شرکت فولاد خراسان 
هر کیلوگرم ۲۲ هزار و ۹۹۹ تومان، نبشی نمره ۱۰ ضخامت 
۱۰ هر کیلوگ��رم ۲۳ هزار و ۸۰۰ تومان و ناودانی نمره ۲۰ 
هر کیلوگرم ۳۰ هزار و ۳۰۰ تومان در بازارهای آهن تهران 

قیمت گذاری شده است.

تداومروندنزولیقیمتمحصولاتفولادیباکاهشصادرات
بازارها
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س�اختمان آنلاین- نماینده مجلس با اش��اره به اینکه 
دستگاه های دولتی املاک تحت تملک خود را ملک پدری شان 
قلمداد می کنند، گفت: از رییس جمهوری خواهش می کنم، 
وزیر علوم و روسای دانشگاه ها را کنترل کند، چراکه آنها در 
مقابل قانون جهش تولید مسکن مقاومت کرده و از واگذاری 
اراضی تحت تملک خود در جهت اجرای طرح نهضت ملی 

مسکن امتناع می کنند.
محمدعلی نقدعلی درجریان یک نشست خبری درخصوص 
قانون جوانی جمعیت و همکاری دستگاه های دولتی اذعان کرد: 
ارگان های دولتی، امکان نظامی و مراکز دانشگاهی علی رغم 
اینکه سالیان سال دارای اراضی راکد و بلااستفاده هستند، اما 
به خاطر عادت نادرس��تی که در کشور حاکم است، هرکس 

زمینی دارد، آن را ملک پدری خود قلمداد می کند.

او ادام��ه داد: به عنوان مثال در ح��وزه انتخابیه بنده در 
شهرستان خمینی شهر که دارای جمعیت ۴۰۰ هزار نفری 
است، با موافقت و دستور مستقیم وزیر راه و شهرسازی، رییس 
س��ازمان ملی زمین و مسکن، رییس راه وشهرسازی استان 
اصفهان و سایر مقامات محلی مربوطه، ۲۳۰۰ هکتار زمین 
متعلق به دانشگاه صنعتی اصفهان که در حوزه انتخاباتی بنده 

قرار دارد، به طرح نهضت ملی مسکن اختصاص یافت.
نماینده مجلس اذعان کرد: با وجود این، وزیر علوم و روسای 
دانشگاه عنوان شده، تمام قد در برابر اجرای این امر ایستادگی 
کردند. او تاکید کرد: مقامات یادشده، مخالفت خود را در برابر 

قانون انتقال زمین به طرح نهضت ملی مسکن، صرفا به طور 
لفظی اعلام نکردند، بلکه به صورت مکتوب مخالفت خود را 

عنوان کردند و این مساله واقعا جای تعجب دارد.
او تصریح کرد: از همین تریبون از رسانه ها درخواست دارم 
که عرض بنده را به گوش رییس جمهوری برسانند که وزیر 
علوم و روسای دانشگاه ها را کنترل کنند تا مشخص شود چرا 
این وزارتخانه در مقابل نص صریح قانون مصوب مجلس یعنی 

قانون جهش تولید مسکن ایستادگی می کند.
نماینده مجلس خاطرنشان ساخت: قطعا واگذاری اراضی 
تحت تملک دس��تگاه ها در چارچ��وب قانون جهش تولید 
مس��کن، نقش موثری در اج��رای قانون جوانی جمعیت در 
جه��ت واگذاری زمین رایگان به خانوارهایی که دارای س��ه 

فررند هستند خواهد داشت.

»جهان صنعت«- مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری 
ایران با بیان اینکه سهمیه مسکن هر استان در طرح کلید به 
کلید مش��خص شده است، گفت: در قالب این طرح، امسال 
نوس��ازی ۱۰ هزار واحد مس��کونی بافت فرسوده در دستور 

کار قرار دارد.
محمد آیینی  با اشاره به تصویب و ابلاغ آیین نامه اجرایی 
طرح کلید به کلید، اظهار کرد: در طرح کلید به کلید، امسال 
نوسازی ۱۰ هزار واحد مسکونی بافت فرسوده در دستور کار 
قرار دارد. او افزود: سهمیه هر استان در طرح کلید به کلید 

مشخص شده است.

مدیرعامل شرکت بازآفرینی ش��هری تاکید کرد: توجه 
به نوس��ازی بافت های فرس��وده و ترغیب و تش��ویق مردم، 
س��ازندگان و پیمانکاران به اهمیت نوس��ازی این بافت ها و 
همچنین ساماندهی سکونتگاه های غیررسمی مورد تاکید 

دولت سیزدهم است.
معاون وزیر راه وشهرس��ازی در ادامه با اعلام افتتاح ۱۰۸ 
واحد نوس��ازی مسکن در بافت فرسوده استان چهارمحال و 

بختیاری، اظهار کرد: یکی از این پروژه ها به تعداد ۳۰ واحدی 
نوسازی مس��کن در شهرکرد و در زمینی به مساحت ۷۸۰ 
مترمرب��ع قرار دارد ک��ه دارای زیربنای ۵ هزار مترمربع و ۵ 

طبقه با ۴ پلاک تجمیع شده است.
مدیرعامل ش��رکت بازآفرینی ش��هری ایران درخصوص 
نوسازی و بهسازی راه های استان چهارمحال و بختیاری نیز 
توضیح داد: طی دو سال دولت سیزدهم ۱۵ میلیارد تومان 
قیر رایگان برای آس��فالت معابر در شهرهای مختلف استان 
چهارمحال و بختیاری اختصاص یافته و در حال حاضر معابر 

خاکی شهرها در سطح استان آسفالت شده اند.

نماینده مجلس:
رییسجمهوری،وزیرعلومرابابتامتناعازاجرایقانونجهشتولیدمسکنمواخذهکند

معاون وزیر راه و شهرسازی:
سهمیهمسکنهراستاندرطرحکلیدبهکلیدمشخصشد

زاویه

انعكاس

کارشناس اقتصاد مسکن:
دولتدستاوردیدربازارمسکننداشت

ایلنا- کارش��ناس بازار مس��کن اظهار کرد: اگر قیمت ها به طور دنباله دار 
افزایش پیدا نمی کند به این دلیل اس��ت که قیمت ها آنقدر افزایش یافته که 
کس��ی توان خرید ندارد. تعداد معاملات مسکن در تهران در شهریورماه به ۳ 
هزار معامله رسیده، در حالی که در مقطعی تعداد معاملات به ۲۰ هزار فقره 

معامله هم می رسید.
در حالی که وزیر راه وشهرسازی گفته بود میانگین ریزش قیمت مسکن در 
تابستان امسال ۳۰ درصد بوده و سیاست کاهش قیمت مسکن ادامه دارد و 
همچنین مدیرکل راه وشهرسازی استان تهران در گفت وگو با ایلنا کاهش قیمت 
مس��کن در تهران را ۲۰ درصد اعلام کرده بود، آخرین گزارش بانک مرکزی 
اعلام می کند که در شهریور ۱۴۰۲ تورم ماهانه قیمت آپارتمان های مسکونی 
شهر تهران منفی ۱/۷ درصد بوده که در مقایسه با همین اطلاع در ماه قبل 
)۰/۷- درصد(، یک واحد درصد کاهش داشته است. از سوی دیگر کارشناسان 
بازار مسکن بر این باورند که قیمت ها در بازار مسکن کاهش پیدا نکرده بلکه 

روند افزایش قیمت مسکن متوقف شده تا دوباره به این بازار برسد.
این تناقض ها در آمار ابهاماتی را از وضعیت بازار مسکن ایجاد کرده خروجی 
این بوده که هرچند مسوولان مدعی کاهش قیمت مسکن در بازار هستند، اما 

فروشندگان بازار خریدار ندارند.   
فردین یزدانی کارشناس اقتصاد مسکن با اشاره به ابهامات و تناقض ها در 
اعداد و ارقام اعلام شده درباره کاهش قیمت مسکن در بازار اظهار کرد: آماری 
که از س��وی مسوولان اعلام می شود سندیت ندارد و هرچند که مرکز آمار و 
بانک مرکزی بخشی از دولت هستند، اما می توان گفت تا حدی آمار مستند 

ارائه می دهند.
او ادامه داد: طبق آمارهای رس��می در بازار مسکن تا تیرماه شاهد افزایش 
قیمت ها بودیم و از سال گذشته تا تیرماه افزایش قیمت در بازار مسکن ادامه دار 
بود و در این ماه قیمت ها درصد بسیار کمی کاهش پیدا کرد که به این میزان 

کاهش، نمی توان ریزش قیمت گفت.
کارش��ناس اقتصاد مس��کن با بیان اینکه در این بازار ش��اهد رکود شدید 
هستیم و قیمت ها هم از سال گذشته تا تیرماه آنقدر افزایش داشتند که دیگر 
خریداری وجود ندارد، گفت: افزایش قیمت مسکن در بازار متوقف شده که این 
به معنای ریزش یا افت قیمت ها نیست و اساسا کاهش ۲ درصدی قیمت ها 
مفهومی از ریزش ندارد، کمااینکه در گزارش مهرماه بانک مرکزی هم کاهشی 

در قیمت ها اعلام نشد.
یزدانی درباره دلیل توقف افزایش قیمت مسکن در طول چند ماه گذشته 
گفت: وقتی دولت این شرایط بازار مسکن را دستاورد می داند و آن را ناشی از 
برخورد با مشاوران املاک متخلف اعلام می کند باید به این نکته توجه داشته 
باشد آن چیزی که بانک مرکزی در گزارش ها اعلام می کند، حاصل معاملات 
انجام شده  و معمولا هم قیمت پیشنهادی بالاتر از قیمت معاملاتی است و قیمت ها 

در بازار بیشتر از این اعداد اعلام می شوند.
او با تاکید بر اینکه دولت برای توقف افزایش قیمت ها در بازار مسکن کاری 
انجام نداده است، گفت: اگر قیمت ها به طور دنباله دار افزایش پیدا نمی کند به 
این دلیل است که قیمت ها آنقدر افزایش یافته که کسی توان خرید ندارد. تعداد 
معاملات مسکن در تهران در شهریورماه به ۳ هزار معامله رسیده در حالی که در 
مقطعی تعداد معاملات به ۲۰ هزار فقره معامله هم می رسید، بنابراین معاملات 

به حداقل و کف رسیده و بازار راکد است.

هشدارسازمانبازرسیبههواپیماییکشوری
درپیکنسلیپروازها

»جهان صنعت«- بازرس کل راه وشهرس��ازی سازمان بازرسی کل کشور 
در نامه ای به رییس سازمان هواپیمایی کشوری، نسبت به وضعیت تاخیرها و 

کنسلی متعدد پروازها هشدار داد.
مهدی خنجری در نامه ای به محمد محمدی بخش معاون وزیر راه وشهرسازی 
و رییس س��ازمان هواپیمایی کشوری، نسبت به وضعیت تاخیرها و کنسلی 
متعدد پروازها هشدار داد و خواستار بازرسی منظم از نحوه عملکرد شرکت های 

هواپیمایی و نمایندگان فروش آنها شد.
او در این نامه بیان کرده اس��ت: برابر بررس��ی های میدانی در فرودگاه ها و 
رصد فروش بلیت در فضای مجازی در مسافرت های هوایی مواردی از تضییع 
حقوق عامه، بازار سیاه، دلالی بلیت در ترمینال فرودگاه ها، تاخیرهای پی در پی 
و کنسلی های متعدد مشاهده می شود که باعث آسیب به مسافرین و تضییع 

حقوق آنان و ضررهای مادی و معنوی شده است.
خنجری به بازرسی بازرسان این سازمان در تاریخ ۲۴ آبان اشاره کرده و ادامه 
داده است: در این روز در ۷ مسیر پروازی از مبدأ تهران ۱۱ پرواز کنسل و برای 
تاریخ ۲۵ آبان نیز در ۴ مسیر پروازی تا زمان ابلاغ این هشدار ۷ پرواز کنسل 
ش��ده است. بازرس کل راه وشهرسازی سازمان بازرسی با بیان اینکه آمارهای 
موجود در شش ماهه اول سال  جاری در مقایسه با مدت مشابه سال قبل نشان 
از بی برنامگی یا عدم نظارت لازم بر شرکت های هواپیمایی دارد، در این نامه به 

بیان تحلیلی از آمارها پرداخته است. 
مطابق بررسی های انجام شده پرواز و مسافر جابه جا شده در پروازهای داخلی 
نشان از کاهش ۲ درصد نشست و برخاست و ۳ درصد جابه جایی مسافر دارد، 
همچنین ۲۶ درصد پروازها با تاخیر بالای ۳۰ دقیقه مواجه بوده و متوسط زمان 
تاخیر در پروازهای تاخیردار بالای ۹۰ دقیقه بوده است. از سوی دیگر به طور 
میانگین ۴۹ درصد مجوزهای پروازی اخذشده توسط شرکت های هواپیمایی 
کنسل شده است. خنجری در پایان نامه آورده است: به منظور اصلاح و تمشیت 
امور و جلوگیری از ادامه تضییع حقوق عامه ضمن ابلاغ هشدار قانونی موضوع بند 
)ج( ماده )۱۱( قانون تشکیل سازمان بازرسی کل کشور و ماده )۴۲( آیین نامه 
اجرایی قانون، نسبت به بازرسی منظم از نحوه عملکرد شرکت های هواپیمایی 
و نماین��دگان فروش آنها و نظارت بر برنامه ریزی پرواز، توزیع و فروش بلیت، 
همچنین رسیدگی به وضعیت مسافران پروازهای کنسلی و تاخیری طبق مقررات 
حقوق مسافر اقدام و درخصوص متخلفین و اشخاص گرداننده بازار سیاه ضمن 
معرفی به س��ازمان تعزیرات حکومتی و مراجع قضایی نتیجه اقدامات با قید 
تسریع ظرف یک هفته به این بازرسی امور منعکس نمایند، بنا بر این گزارش، 
شرکت های هواپیمایی کارون، ایران ایر، آسمان، وارش، کاسپین، آتا ایر، تابان، 
قشم ایر، چابهار ایر و ایرتور ۱۰ شرکت هواپیمایی هستند که در مهر سال جاری 

به ترتیب بیشترین زمان تاخیر پروازی برای آنها ثبت شده است. 
ترتیب آمار میانگین درصد پروازهای تاخیری در شش ماهه اول امسال شامل 
شرکت های هواپیمایی تابان، ساها، کیش ایر، کارون، چابهار، ایرتور، معراج، وارش، 
آسمان و ایران ایر است. گفتنی است احمد اسدیان معاون تولیدی سازمان بازرسی 
دوم آبان ماه درخصوص شرکت های هواپیمایی که بیشترین تاخیر را در شهریور 
ماه داشته اند، گفته بود: شرکت های ایران ایر، کارون، وارش، آتا ایر، چابهار ایر، 
آسمان، اروان، کاسپین، زاگرس و قشم ایر به ترتیب بیشترین زمان تاخیر را در 

شهریور ماه امسال داشته اند.

خبر

گروه مس�کن- بررس��ی ها 
حاکی از آن است که سهم خرید 
و فروش خانه های کوچک تر از ۶۰ 
متر در معاملات مسکن پایتخت به 
بالاترین سطح خود رسیده است. 
قیمت آپارتمان ۶۰ متری در تهران 
براس��اس آمار های رس��می چهار 
میلیارد و ۵۶۰ تومان تخمین زده 
می شود. این عدد میانگین قیمت 
آپارتمان ۶۰ متری در تهران است 
و اگر سراغ محله های گران قیمت 
شهر برویم همین خانه تقریبا دوبرابر 
چیزی که گفتیم، معامله می شود. 
نسبت به ۶ س��ال قبل که اولین 
داده های رس��می از جزئیات بازار 
مس��کن تهران وجود دارد، قیمت 
آپارتم��ان ۶۰ متری در تهران ۱۴ 
برابر ش��ده اس��ت. آمار های بانک 
مرکزی مشخص می کند در همین 
مدت سهم خانه هایی با متراژ زیر 
۶۰ متر در معاملات رس��می بازار 
مسکن تهران افزایش داشته و حالا 
از هر ۱۰ معامله در پایتخت، به شکل 
دقیق ۳/۳ خانه بابت واحد های نقلی 

به امضا می رسد.
آپارتمان های زیر ۶۰ متر اکنون 
۳۳/۵ درص��د از س��هم معاملات 
مسکن پایتخت را در اختیار دارند، 

اما براساس آمار های رسمی فراوانی 
این مدل خانه ها ۶ سال قبل کمتر 

از ۲۳ درصد بوده است.
آمار هایی که در آرش��یو بانک 
مرک��زی وج��ود دارد، مش��خص 
می کند مهر س��ال ۹۶ خانه هایی 
با متراژ ۶۰ تا ۷۰ متر بیش��ترین 
سهم را در مقایسه با آپارتمان هایی 
با متراژ دیگر در خریدوفروش های 
بازار مسکن داشتند؛ روندی که تا 
سال ۹۸ ادامه داشت، اما از آن موقع 
بییشترین فراوانی در معاملات بازار 
مسکن تهران در اختیار واحد هایی با 

متراژ ۵۰ تا ۶۰ متر قرار گرفت.
برای اینکه تصور بهتری از این 
روند در ذهن تان داشته باشید، بد 
نیست بدانید مهر ماه ۶ سال قبل که 
هنوز ماجرای خروج آمریکا از برجام 
مطرح نشده بود و دلار در محدوده 
چهار هزار تومان معامله می ش��د، 
حدود ۸۰ درصد خریدوفروش های 
بازار مسکن تهران بابت خانه هایی با 
متراژ بالای ۶۰ متر به  امضا می رسید. 
در مدت یک سال سهم این مدل 
خانه ها در معاملات رسمی به کمتر 

از ۷۰ درصد تنزل پیدا کرد.
س��هم خانه های بالای ۶۰ متر 
در معاملات مس��کن مهرماه ۹۸ 

تا ۱۴۰۱ در مح��دوده ۷۰ درصد 
باقی ماند و حالا آخرین داده های 
رسمی که به مهر امسال تعلق دارد، 
مشخص می کند این عدد آب رفته 
دقیقا به ۶۶/۵ درصد رسیده است.

قیم��ت آپارتمان ۶۰ متری در 
تهران ۶ سال قبل از زبان آمار های 
رسمی به طور متوسط ۲۸۷ میلیون 
و ۴۰۰ هزار تومان بوده است. اگر 
آن موقع سراغ گران ترین محدوده 
بازار مسکن تهران یعنی منطقه یک 

می رفتی��د، خرید خانه ۶۰ متری 
به ش��کل میانگین ۶۱۵ میلیون و 
۵۴۰ هزار تومان هزینه داش��ت. 
همین خانه را در منطقه ۱۸ واقع 
در جن��وب ش��هر ۱۳۶ میلیون و 
۴۴۰ ه��زار توم��ان می فروختند. 
فراموش نکنید ه��ر متر خانه در 
تهران آن زمان به ش��کل میانگین 
چهار میلی��ون و ۷۹۰ هزار تومان 

معامله شده است.
قیمت آپارتمان ۶۰ متری حالا 

با گذش��ت ۶ سال تقریبا ۱۴ برابر 
شده است. بانک مرکزی می گوید در 
ماهی که پشت سر گذاشتیم، هر متر 
آپارتمان مسکونی در تهران تقریبا 
۷۶ میلیون معامله شده و این طوری 
خرید آپارتمان ۶۰ متری در تهران 
چهار میلیارد و ۵۶۰ میلیون پول 

لازم دارد.
قیمت آپارتمان در تهران مهرماه 
۹۷ با رشد تقریبا ۸۰ درصدی در 
مقایسه با مهر ۹۶ به متری هشت 

میلیون و ۶۰۰ هزار تومان رسید. 
یک سال بعد یعنی مهر ۹۸ متوسط 
قیمت مسکن در تهران متری ۱۲ 
میلیون و ۷۲۰ هزار تومان به ثبت 
رسید. مهر ۹۹ خرید هر متر خانه 
ح��دود ۲۶ میلی��ون و ۷۰۰ هزار 
توم��ان و مه��ر ۱۴۰۰ تقریبا ۳۱ 
میلیون و ۶۳۰ هزار تومان هزینه 
داشت. مهر پارس��ال این عدد به 
۴۳ میلی��ون و ۷۲۰ هزار تومان و 
مهر امس��ال به ۷۶ میلیون تومان 

ارتقا پیدا کرد.
قیم��ت آپارتمان ۶۰ متری در 
مجیدیه تهران توسط فروشنده ای 
چهار میلیارد و ۷۵۰ میلیون تومان 
اعلام شده اس��ت. فروشنده برای 
خانه ای که ۱۷ سال از عمر بنا آن 
می گذرد، تقریبا متری ۷۹ میلیون 
تومان قیمت گذاشته که نزدیک 
متوس��ط قیمت مس��کن در کل 

تهران است. 
مجیدیه بخشی از منطقه هشت 
تهران به حس��اب می آید که بانک 
مرکزی می گوید متوسط قیمت 
خانه در این بخش از شهر به متری 
۷۲ میلیون تومان رس��یده است. 
چنین خانه ای در ش��مال تهران 
الان به شکل متوسط نزدیک هشت 

میلیارد و ۹۴۰ میلیون تومان ارزش 
دارد.

متوس��ط قیمت مس��کن در 
منطقه ی��ک تهران که گران ترین 
محدوده شهر است، به متری ۱۴۸ 
میلیون و ۹۰۰ هزار تومان رسیده 
و بررسی ها از جدید ترین فایل های 
مسکونی نشان می دهد فروشنده ای 
در محله ازگل تهران واقع در منطقه 
یک برای آپارتمان ۶۰ متری هشت 
میلی��ارد و ۷۰۰ میلی��ون قیمت 
گذاش��ته است. خانه ای که تقریبا 
۱۰ سال از زمان ساختش می گذرد 
و با امکاناتی مثل آسانسور، انباری و 

پارکینگ فروخته می شود.
قیم��ت آپارتمان ۶۰ متری در 
جنوب شهر طبیعتا کمتر است و 
وقتی سراغ محله ای مثل یافت آباد 
در منطقه ۱۸ می رویم، می توانیم با 
پیشنهادی های کمتر از دو میلیارد 

ملاقات داشته باشیم.
قیم��ت آپارتم��ان ۶۰ متری 
به عنوان مثال توسط فروشنده ای 
در یافت آباد، دقیقا یک میلیارد و 
۹۰۰ میلیون اعلام ش��ده اس��ت. 
این یکی ۲۰ س��ال قبل س��اخته 
شده و مهم ترین ایراد آن نداشتن 

آسانسور است.

آخرینوضعیتمعاملاتبازارمسکنتهرانبررسیشد

بازار داغ  نقلی ها

قیمت های پیشنهادی واحدهای مسكونی کوچك در شهر تهران

قیمت (تومان) سن بنا اتاق متراژ محله

3 میلیارد و 100 میلیون 21 1 50 خواجه نظام
2 میلیارد و 800 میلیون 22 1 48 دامپزشكی
3 میلیارد و 600 میلیون 21 1 55 پیروزی
4 میلیارد و 250 میلیون 10 1 50 نارمك
3 میلیارد و 150 میلیون 3 1 46 سلسبیل
7 میلیارد و 350 میلیون بیش از 30 1 57 شهرك اکباتان
3 میلیارد و 430 میلیون 17 2 60 شكوفه

12 میلیارد نوساز 1 60 ظفر
5 میلیارد و 100 میلیون 8 1 48 پونك
3 میلیارد و 550 میلیون 7 1 55 حشمتیه

»جهان صنعت«- یک کارشناس بازار مسکن، گفت: اگر 
بازار مس��کن قصد احیای خود را داشته باشد، شرط آن فعال 
بودن سایر بازار های موازی است؛ پس از اینکه این بازار ها رشد 

کردند، مسکن نیز از رکود خارج می شود.
بازار مسکن ماه هاست در رکود به سر می برد. براساس آمار ها، 
این رکود در معاملات گاهی شدت گرفته و گاهی تا اندازه ای 
فروکش کرده است، اما هرگز از پیکر بی جان بازار مسکن در ایران 
جدا نشده است ولی با چه راهکاری می توان این بازار را از رکود در 
معاملات نجات داد؟ امروز و پس از گذشت حدود هشت ماه از 

سال ۱۴۰۲، هنوز رکود، بازیگر اصلی بازار مسکن است.
هر چند براساس گزارش بانک مرکزی از بازار مسکن تهران 
در مهرماه تعداد خریدوفروش آپارتمان افزایش نسبی را تجربه 
کرده، اما باز هم به معنای رونق در بازار نیست و مشاوران املاک 
می گویند همچنان کمتر خریداری می توان برای ملک های 
عرضه شده در بازار پیدا کرد. حالا با توجه به ضرباتی که رکود 

معاملات می تواند به بدنه بازار مسکن وارد کند، چه راهی برای 
خروج از این وضع وجود دارد؟

منصور غیبی کارشناس حوزه مسکن در مورد سرمایه گذاری 
در بازار مسکن به تجارت نیوز گفت: »بازار مسکن در مقایسه با 

دیگر بازار ها به عنوان آخرین گزینه برای خرید و سرمایه گذاری 
از سوی مردم انتخاب می شود. در این بین به بازار های موازی 
که سرمایه کمتری برای ورود به آنها لازم است، بیشتر پرداخته 
می شود.« او ادامه داد: »بنابراین بخش مسکن در انتهای توجه 
برای س��رمایه گذاری قرار گرفته است و به همین دلیل مبلغ 
س��رمایه گذاری بالاتری را می طلبد. همچنین زمانی که بازار 
مسکن شروع به جلب مخاطب برای سرمایه گذاری می کند، 

قیمت آن نیز بالا می رود.«
این کارشناس مسکن همچنین در مورد خروج بازار از رکود 
توضیح داد: »اگر بازار مسکن قصد احیای خود را داشته باشد، 
شرط آن فعال بودن سایر بازار های موازی است. پس از اینکه این 

بازار ها رشد کردند، مسکن نیز از رکود خارج می شود.«
غیبی همچنین بیان کرد: »نکته ای که اکنون می توان به 

آن اش��اره کرد اینکه مس��کن به نوعی رکود و نظام قهری از 
سوی سرمایه گذاران و مصرف کنندگان رسیده است. مطالعات 
میدانی نش��ان می دهد حتی اگر فروشنده بخواهد قیمت را 
به صورت دلخواه کاهش دهد، باز هم مخاطبی وجود ندارد تا با 

آن قیمت تحریک شود.«
او درباره نقش دولت برای خروج بازار مسکن از رکود توضیح 
داد: »بنابراین دولت باید در نظام کلی اقتصاد کشور و رفتار مقابله 
با آن تمهیداتی بیندیش��د. بازار باید از رکود خارج شود و در 
مجموع تمام بازار ها بتوانند برای مردم سودآور باشند و همچنین 
مورد توجه مصرف کنندگان قرار بگیرند تا بتوان از این رکود عبور 

کرده و تعادلی نسبی در بازار تعریف کرد.«
ضربه ای که رکود در این چند ماه به بدنه بازار مسکن در ایران 
وارد کرده تا مدت ها جبران ناپذیر است، اما دولت باید هر چه 
سریع تر تمهیداتی بیندیشد تا به وسیله آن بتواند بازار را از رکود 

خارج کرده و دوباره روحی بر تن بی جان بازار مسکن بدمد.

راهخروجمسکنازرکود
نمایه
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رییس س��ازمان بورس و اوراق بهادار با اش��اره به اینکه 
مخاطبان بازار سرمایه با احتساب سهامداران عدالت در حال 
حاضر بیش از ۶۰ میلیون نفر هستند، اظهار کرد: حدود ۸۰ 
درصد از جمعیت کش��ورمان درگیر موضوعات بازار سرمایه 
بوده و به همین س��بب باید مفاهیمی همچون ابزارها و نیز 
ریس��ک س��رمایه گذاری در این بازار با زبان هنری، ساده و 
قابل فهم به جامعه انتقال یابد. به گزارش پایگاه خبری بازار 
س��رمایه ایران )سنا(، مجید عشقی  رییس سازمان بورس و 
اوراق بهادار در کارگاه آموزش و تبیین مفاهیم بورسی برای 
برگزیدگان نخستین رویداد فیلمنامه نویسی کوتاه با محوریت 
بورس که روز پنجشنبه برگزار شد، اظهار کرد: بازار سرمایه 
در برخی موارد از پیچیدگی در بحث مفاهیم برخوردار است 
و برای اشخاصی که آشنایی چندانی با این بازار ندارند، درک 
مفاهیمی همچون پذیرش شرکت ها، بورس و فرابورس، ارکان 

بازار سرمایه و... دشوار است.
لزوم فرهنگ سازی موثر � 

رییس سازمان بورس اوراق بهادار گفت: این در حالی است 
که یکی از دلایل اتفاقات س��ال ۹۹، دعوت عمومی از مردم 
برای سرمایه گذاری در بورس پیش از فرهنگ سازی و آموزش 
چگونگی سرمایه گذاری در این بازار کنند و بیان ریسک های 

این سرمایه گذاری بود.
تبیین و انتقال صحیح مفاهیم � 

مجید عش��قی تصریح کرد: گاهی انتقال برخی مفاهیم 
مثل ابزارهایی چون اوراق بدهی، اوراق مشتقه، اسناد خزانه 
و... برای بعضی مخاطبان عادی دشوار است. ضمن اینکه باید 
انتقال و تبیین مفاهیم برای مخاطبان خاص از جمله برخی 
نمایندگان مجلس که در حوزه قانونگذاری فعال هستند نیز 

اتفاق بیفتد.
وی با اشاره به اینکه اتفاقات و تصمیمات در بازار سرمایه 
اثرگ��ذاری لحظه ای دارند، گفت: مفاهی��م مختلف در بازار 
س��رمایه باید برای مخاطبان گوناگون تبیین ش��ود. این در 
حالی  است که در حوزه عمومی این مفاهیم منتقل نشده و 
جای کار بسیار دارد. ضمن اینکه لازم است برخی دستگاه های 
تصمیم گیرنده و سیاستگذاران آشنایی بیشتری با مفاهیم این 

بازار داشته باشند.
حمای�ت از فیلمنامه و آثار جذاب هنری در حوزه  � 

سرمایه گذاری
رییس س��ازمان بورس و اوراق به��ادار تصریح کرد: این 
سازمان آمادگی دارد جهت انتقال مفاهیم به مخاطبان مختلف 
سرمایه گذاری کند و در این راستا از فیلمنامه و آثار جذاب در 

حوزه هنر، فیلم و مستند استقبال و حمایت می کنیم.
وی با بیان اینکه طی چند دهه گذش��ته در حوزه فیلم و 
مستند، کار شاخص و قابل قبولی در حوزه بازار سرمایه انجام 
نش��ده است، عنوان کرد: فرق بین معامله در بازار سرمایه و 

سرمایه گذاری در بورس، یکی از موضوعات مهمی است که 
باید به زبان هنر در قالب مستند، فیلم کوتاه، سریال و فیلم 
بلند تبیین شود. به عنوان مثال در سال ۹۹، در حالی گاها 
شاهد ورود روزانه هزار میلیارد تومان نقدینگی به این بازار و 
معاملات بیش از ۲۰ هزار میلیارد تومان س��هام در یک روز 
بودیم که این حجم از نقدینگی منجر به سرمایه گذاری در 

شرکت ها و توسعه و افزایش تولید آنها نشد.
تامین مالی صنعت سینما از مسیر بازار سرمایه � 

عشقی با بیان اینکه تبیین این مفهوم که نقدینگی ورودی 
به بازار س��رمایه، باید منجر به تولید محصول و خدمات در 
شرکت ها شود، ضروری است، گفت: به عنوان مثال صنعت 
س��ینما می تواند بخشی از تامین مالی خود را از طریق بازار 
س��رمایه انجام دهد و این تامین مالی با استفاده از ابزارهای 
مختلف منجر به تولید فیلم و س��ریال و مستندهای فاخر 

شود.
وی گفت: مفهوم سرمایه گذاری در بورس را باید در ساخت 
فیلم ها با زبان هنری به مخاطبان انتقال دهیم. سرمایه گذاران 
باید بدانند پولی که وارد بورس می کنند، در کجا هزینه می شود 
و در نهای��ت ورود نقدینگی به این بازار  باید به رونق تولید و 

بهبود خدمات و اجرای بهتر پروژه ها بینجامد.
رییس سازمان بورس در ادامه، یکی دیگر از موضوعات قابل 
بیان به زبان هنر در قالب فیلم و سریال و مستند را پرداختن به 
موضوعات کسب بازدهی های نامتعارف اعلام کرد و افزود: در 
کشور ما کسب بازدهی نامتعارف، پدیده عادی در تمامی بازارها 
از جمله بازار مسکن، طلا، خودرو و حتی بازار سرمایه است. این 
وعده که خرید سهمی خاص، خودرو یا حتی مسکن در بازده 
کوتاه مدت، بازدهی چندصد درصدی را نصیب سرمایه گذاران 
خواهد کرد، نادرست است و باید به وعده بازدهی های نامتعارف 

بویژه در بازار سرمایه شک کرد.
کس�ب بازدهی نامتع�ارف در کوتاه م�دت، امری  � 

ناشدنی است
عش��قی افزود: لازم است این واقعیت در همه حوزه های 
اقتصادی به ویژه بازار سرمایه تبیین شود که کسب بازدهی 

نامتعارف در کوتاه مدت امری ناشدنی است و از این جهت 
سرمایه گذاران در تمامی حوزه ها بویژه بازار سرمایه باید به این 

مهم توجه داشته باشند.
رییس سازمان بورس همچنین اظهار کرد: متعادل شدن 
انتظارات سهامداران از دیگر مباحثی است که از حساسیت 
خاصی برخوردار بوده و تبیین موضوع بازدهی نامتعارف در 

بازارهای مختلف به زبان هنر باید مورد توجه قرار گیرد.
اهمیت پیش بینی پذیر بودن اقتصاد � 

عشقی اضافه کرد: بحث پیش بینی پذیری اقتصاد هم از 
جمله مواردی اس��ت که اثرگذاری زیادی بر بازارهای مالی 
از جمله بازار سرمایه و رفتار سرمایه گذاران دارد. این موضوع 
هم از ظرفیت بالایی برای تبیین مفاهیم برای مخاطبان از 
دریچه هنر و سینما برخوردار است. البته پیش بینی پذیری 
س��رمایه گذاری صرفاً از ضروریات بازار سرمایه نیست و این 

موضوع لازمه سایر بازارهای اقتصادی است.
وی گفت: زمانی که اقتصاد کشور پیش بینی پذیر باشد، 
سرمایه گذاران می دانند با چه هدفی و برای چه بازه زمانی در 
کدام بازار مالی ورود کنند و این اصل مهم در خصوص بازار 

سرمایه هم صدق می کند.
رییس سازمان بورس ادامه داد: یکی دیگر از موضوعاتی 
که می توان در قالب فیلم و س��ریال به آن پرداخت، ریسک 
سرمایه گذاری است که در سرمایه گذاری در تمامی بازارها به 
ویژه بازار سرمایه، کمتر به آن پرداخته شده و در برخی موارد 
م��ردم انتظاراتی را که از س��پرده گذاری در بانک ها که یک 
سرمایه گذاری بدون ریسک است، دارند، از سرمایه گذاری در 
سایر بازارها از جمله بازار سرمایه هم طلب می کنند و در هر 
ش��رایطی انتظار کسب سود از معاملات خود داشته و تصور 
می کنند در صورت خرید هر سهمی باید از سود و منفعت 

برخوردار شوند.
ظرفیت های زبان هنر برای فرهنگ سازی � 

عشقی در ادامه گفت: این در حالی است که عوامل مختلفی 
در سودآوری شرکت ها و رشد قیمت سهام تاثیرگذار است و 
به همان اندازه که ممکن است سهمی رشد کند، در مقابل 

بسته به عوامل مختلف، امکان افت قیمت آن سهم هم وجود 
دارد. بنابراین علاوه بر آنکه باید تبیین شود که چه موضوعات 
و عواملی در صعود و نزول بازار س��رمایه و نمادهای مختلف 
تاثیرگذار است، این نکته هم باید به زبان هنر به مخاطبان 
انتق��ال یاب��د که هر بازاری از جمله بازار س��رمایه همواره با 
ریسک کاهش قیمت مواجه است. به گفته عشقی، در سایر 
بورس های دنیا هم عوامل مختلفی در صعود و نزول بورس ها 
تاثیرگذار است و به همین دلیل هم باید در تولید آثار هنری، 
مفهوم ریس��ک را هم به مخاطبان منتقل کرد. وی در ادامه 
اذعان کرد: بخش زیادی از انتقادات و اعتراضات به مسوولان 
در حوزه های اقتصادی و بازار س��رمایه، به دلیل عدم آگاهی 
سرمایه گذاران نسبت به ریسک های این بازارها است. از این 
رو سازمان بورس اوراق بهادار از تولید آثار هنری که به تبیین 
این موضوع بپردازد، استقبال کرده و آمادگی دارد در این حوزه 
هم با فعالان هنری اقدامات مشترک انجام دهد. البته انتقال 
این موضوعات هم از حساسیت بالایی برخوردار بوده و باید 
با ظرافت به مخاطبان مختلف انتقال یابد. عشقی با اشاره به 
اینکه مخاطبان بازار سرمایه با احتساب سهامداران عدالت در 
حال حاضر بیش از ۶۰ میلیون نفر هستند، اظهار کرد: حدود 
۸۰ درصد از جمعیت کشورمان درگیر موضوعات بازار سرمایه 
بوده و به همین سبب باید مفاهیم مختلف با زبان هنری، ساده 

و قابل فهم به جامعه انتقال یابد.
جایگاه اقتصاد روایی در آشکار سازی حقایق � 

رییس سازمان بورس اوراق بهادار اقتصاد روایی را یکی از 
موضوعات قابل تامل در تمامی بازارها برش��مرد و گفت: اگر 
روایت ها در تمامی بازارها درس��ت و صادقانه نباشد، قطعاً از 
برخی جنبه ها مشکلات متعددی برای اقتصاد کشور ایجاد 
خواهد شد. این در حالی  است که باید تلاش کنیم روایت های 
صحیح و صادقانه ای در بازارهای مختلف از جمله بازار سرمایه 
توسط اهالی این بازار و اصحاب رسانه منتشر شود که از این 
منظر قطعا بس��یاری از مشکلات قابل حل خواهد بود. وی 
افزود: در برخی موارد به ویژه موارد مربوط به بازار س��رمایه، 
آنقدر روایت ها و خبرهای نادرست در رسانه ها و فضای مجازی 
روایت می شود که از اثرگذاری هم برخوردار هستند و همین 
موضوع، تصمیم گیری سرمایه گذاران را دچار اشتباه کرده و 
بازار سرمایه را هم تحت تاثیر قرار می دهد. از این منظر هم باید 
فرهنگ سازی و اطلاع رسانی مناسبی انجام شود. وی در پایان 
یادآور شد: اعتماد در بازار سرمایه در حال شکل گیری است و 
این موضوع را می توان در برخی موارد از جمله پذیره نویسی 
۲ هزار میلیارد تومانی که چند  هفته قبل، طی چند ساعت 
برای پروژه یکی از شرکت ها انجام شد، مشاهده کرد. بنابراین 
اعتماد در بازار سرمایه از برخی جنبه ها وجود دارد و باید با 
بعضی تصمیمات از جمله پیش بینی پذیر کردن اقتصاد، این 

اعتماد را پررنگ تر کنیم.
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آخرینوضعیتسهامعدالتاستانی

به گفته رییس اتاق تعاون ایران، سهام عدالت با برگزاری تدریجی مجامع 
شرکت های سرمایه گذاری استانی، تا شهریور سال آینده قابل معامله می شود. به 
گزارش تجارت نیوز، بهمن عبداللهی در مورد آزادسازی سهام عدالت و باز شدن 
نمادهای شرکت های سرمایه گذاری استانی سهام عدالت  اظهار کرد: شورای عالی 
بورس در یک سال و نیم گذشته روی سهام عدالت کار کرده و مصوبات زیادی 
داشته که آخرین آن مربوط به مردادماه سال جاری است که به عنوان اتاق تعاون 
ایران به آن اعتراض داشتیم که چرا شرکت های تعاونی سهام عدالت نادیده گرفته 
شده اند،  در حالی که ابتدا قرار بود مجامع شرکت های سرمایه گذاری استانی با 
حضور شرکت های سهام عدالت شهرستانی برگزار شود. وی افزود: شرکت های 
تعاونی سهام عدالت شهرستانی به عنوان عضو شرکت های سرمایه گذاری استانی 

به شمار می روند و باید در مجامع این شرکت ها حضور داشته باشند.
اعضای مجامع استانی باید چه کسانی باشند؟ � 

ریی��س ات��اق تعاون ایران گف��ت: از نظر ما س��هامداران عدالت چه روش 
مستقیم و چه روش غیرمستقیم را انتخاب کرده باشند که در روش مستقیم 
۲۰ میلیون نفر و در روش غیرمستقیم ۳۰ میلیون نفر هستند و همه اینها از 
اعضای شرکت های تعاونی شهرستانی هستند. بنابراین اعضای مجمع استانی 
باید از بین شرکت های تعاونی شهرستانی تشکیل شوند، لذا حضور دیگران را 

در مجامع استانی به رسمیت نمی شناسیم.
عبداللهی عنوان کرد:  این نقطه اختلاف ما با سایر اعضای شورای عالی بورس 
است و به خاطر همین مصوبه شورای عالی بورس در مردادماه را امضا نکردیم، 
چون به نظر ما خلاف مقررات و اس��ناد موجود اس��ت و از نظر ما شرکت های 

سرمایه گذاری متشکل از شرکت های تعاونی شهرستانی عدالت هستند.
وی با اش��اره به جلس��ه دو هفته قبل با رییس س��ازمان بورس اظهار کرد: 
براس��اس توصیه ای که وزیر اقتصاد داشته اند، مجامع استانی سهام عدالت با 
حضور اعضای شرکت های تعاونی شهرستان برگزار می شود، مگر مواردی که 
صاحب سهم رأساً یا از طریق وکالت در مجمع شرکت کند و قرار است در اولین 
جلسه شورای عالی بورس که هفته جاری برگزار می شود، موضوع مجامع استانی 

سهام عدالت بررسی شود.
انتقال مدیریت و مالکیت سهام عدالت به مردم � 

رییس اتاق تعاون ایران تاکید کرد: مجامع استانی سهام عدالت به تدریج تا 
شهریورماه سال ۱۴۰۳ برگزار و بعد از این مرحله به تدریج مدیریت و مالکیت 
س��هام عدالت به مردم منتقل می ش��ود. عبداللهی در مورد بازشدن نمادهای 
سهام عدالت گفت: این امر به شرط برگزاری مجامع استانی است، اما در این 
زمینه یک نگرانی وجود دارد که س��هامداران اقدام به فروش س��هام کنند و از 

سهامداری خارج شوند.
وی ادامه داد: به محض اینکه مجامع شرکت های استانی برگزار شود، نماد 
معاملاتی شرکت های استانی باز می شود و قرار است طی چند روز آینده این 
مش��کل به صورت ریشه ای حل ش��ود، زیرا سهامداران عدالت باید بتوانند بر 
دارایی ه��ای خود مدیریت و مالکیت اعمال کنند.  رییس اتاق تعاون ایران در 
مورد اینکه نحوه برگزاری مجامع استانی چگونه است و چطور می توان جمعیت 
۴۵۰ هزار نفری یک استان را در یک مجمع جمع کرد، اظهار داشت: در مجامع 
شرکت های عادی بورسی هم که بیش از ۱۰ هزار نفر عضو دارند، امکان حضور 
همه سهامداران وجود ندارد و در هر مجمع معمولا از افراد حقیقی بین۱۰ تا 
۲۰ نفر حضور پیدا می کنند و بقیه س��هامداران عمده هستند، اما در مجامع 
شرکت های استانی قرار شده است با ۲۰ درصد اعضای تعاونی ها تشکیل شود.

نقض قانون تجارت؟ � 
عبداللهی در مورد اینکه آیا قانون تجارت در این زمینه نقض می شود که گفته 
است، برگزاری مجمع با حضور ۵۰ درصد + ۱ نفر برگزار می شود، توضیح داد: 
این گونه نیست، بلکه مجامع شرکت های استانی با حداقل ۲۰ درصد از اعضای 
شرکت های تعاونی شهرستانی به صورت حضوری و بقیه به شکل غیرحضوری 
تشکیل می شود و اگر در نوبت اول به نصاب قانون تجارت نرسید، در نوبت دوم 
مجمع برگزار می شود. وی تاکید کرد: آیین نامه اجرایی مجامع استانی به صورت 
دو مرحله ای برگزار می شود. نمادهای معاملاتی شرکت های سرمایه گذاری استانی 
سهام عدالت بعد از ورود به بازار سرمایه از تیرماه ۹۹ قابلیت معامله یافتند،  اما 
بعد از ریزش بازار در سال ۱۳۹۹ بسته شدند و معاملات این سهام غیر ممکن 
شده اس��ت، برای بازگشایی نمادهای معاملاتی یاد شده،  باید مجامع عمومی 
این ش��رکت ها برگزار شود، افزایش سرمایه این شرکت ها اعمال و ثبت شود، 
هیات مدیره شرکت های سرمایه گذاری استانی انتخاب شود و سپس معاملات 

این نمادها آزاد می شود.

سودشرکتلنووچهمیزاناست؟
سود سه ماهه دوم شرکت لنوو با افت ۵۴ درصدی به ۲/۰۹ دلار رسید. 
به نقل از بیزنس، ش��رکت رایانه ای چندملیتی چینی لنوو، از بزرگ ترین 
شرکت های تولید و توزیع کننده لپ تاپ، رایانه شخصی )PC(، تجهیزات 
جانبی و دیجیتالی در جهان است. این شرکت در گزارش درآمد خود اعلام 
کرد که درآمد آن در س��ه ماهه دوم س��ال میلادی ۲۰۲۴- ۲۰۲۳ با ۱۶ 
درصد کاهش به صورت سالانه به ۱۴/۴ میلیارد دلار رسیده است. درآمد 
خالص شرکت لنوو نسبت به سال قبل ۵۴ درصد کاهش یافته و به ۲۷۳ 
میلیون دلار رسیده است و سود هر سهم ۵۳ درصد نزول کرد و به ۱/۹۹ 
دلار رس��ید. این شرکت فناوری گفت که حاشیه سود ناخالص آن با ۰/۷ 
واحد درصد افزایش به ۱۷/۵ درصد رسیده که نشان دهنده رکورد بالایی 
برای سه ماهه دوم است. یوانکینگ یانگ مدیرعامل شرکت لنوو اظهار کرد 
که در سه ماهه گذشته، علی رغم چالش های کلان، شاهد نشانه های واضحی 
از بهبود در بخش فناوری بودیم. با کمک اجرای قدرتمند، ارتقای عملیاتی 
و سرمایه گذاری مستمر در نوآوری، بهبود عملکرد سه ماهه متوالی را ارائه 

کردیم که نشان دهنده مسیر دلگرم کننده ای است.
 وی گفت: هوش مصنوعی برای لنوو جدید نیست و مدت هاست که روی 
تحول دیجیتال و هوشمند تمرکز کرده است. این شرکت در رویداد سالانه 
نوآوری دنیای فناوری در ماه اکتبر چشم انداز خود در حوزه هوش مصنوعی 
را برای همه ترسیم و به ویژه روی مدل خود برای هوش مصنوعی ترکیبی 
تمرکز کرد که در آن مدل های پایه عمومی، خصوصی و شخصی به منظور 
فعال کردن هوش مصنوعی برای همه با توجه به امنیت و حریم خصوصی 
وجود دارد. چشم انداز لنوو شامل مجموعه ای از دستگاه های هوشمند غنی 
از جمله رایانه های شخصی، تلفن های هوشمند و تبلت های مجهز به هوش 
مصنوعی و همچنین زیرساخت ها، راه حل ها و سرویس های بهینه شده برای 

هوش مصنوعی است.

»جهان صنعت« - شاخص داوجونز در ادامه 
صعود شارپی به محدوده مقاومتی ۳۵۱۰۰ واحدی 
رس��یده و واکنش به این محدوده تعیین کننده 
خواهد بود. ویدزوز بروکرز در تحلیل فاندامنتال 
و تکنیکال روز بازارهای مالی بین المللی چنین 

نوشته است:
 ۱- کاه��ش قابل توجه در ش��اخص تورمی 
آمریکا موجب ش��ده که انتظ��ارات نرخ بهره ای 
کاهش یابد و فعالان و کارشناس��ان پیش بینی 
می کنند که از میانه س��ال ۲۰۲۴ سیاست های 
انقباضی معکوس ش��ود و نرخ بهره کاهش یابد. 
مجموع این اخبار موجب افزایش ریسک پذیری 
و تقاضا در بازار های س��هام شده و شاخص های 
س��هام در موج میان مدت صع��ودی در حرکت 
هستند. شاخص داوجونز در ادامه صعود شارپی 
به محدوده مقاومتی ۳۵۱۰۰ واحدی رس��یده 
و واکن��ش به این محدوده تعیین کننده خواهد 
ب��ود. احتمال اول واکنش اصلاحی کوتاه مدت و 
پ��س از آن عبور معتبر از این محدوده مقاومتی 
است. شاخص نزدک نیز در ادامه روند صعودی 
به محدوده سقف دو ساله خود در ۱۵۹۴۰ واحدی 
رس��یده و در کوتاه مدت نسبت به این محدوده 
واکنش برگش��تی داشته اس��ت. در میان مدت 
همچنان احتمال اول ادامه روند صعودی با عبور 
S&P ۵۰۰ از سقف دو ساله خواهد بود. شاخص

به محدوده PRZ حاصل از مقاومت های ۴۵۲۲ 
و ۴۵۴۶ رسیده و واکنش به این محدوده برگشتی 

تعیین کننده است.
۲- در بازار نفت و شاخص نفت برنت، با اعلام 
شاخص تغییرات هفتگی ذخایر نفت خام آمریکا 
در دو هفته اخیر که نشان می دهد سطح ذخایر 
افزای��ش یافته ، قیمت در موج نزولی در حرکت 
اس��ت، اما ب��ه محدوده مه��م PRZ  حاصل از 
حمایت های ۷۸ تا ۸۰ دلاری رس��یده و واکنش 
به این محدوده تعیین کننده خواهد بود. احتمال 

حرکات اصلاحی در این محدوده وجود دارد.
۳- در بازار طلا، قیمت در ادامه موج اصلاحی 
نزولی به محدوده PRZ حاصل از میانگین های 
میان مدت روزانه و سطح ۳۸/۲ فیبوناچی موج 
ماژور قبلی رسیده و نسبت به آن واکنش برگشتی 

داشته است.  کاهش تقاضا برای دلار در پی کاهش 
انتظارات نرخ بهره ای، از این روند حمایت کرده و 
قیمت به بالای محدوده ۱۹۵۰ دلاری برگشته 
است. احتمال اول در میان مدت ادامه روند صعودی 
خواهد بود  و در ادامه واکنش قیمت نس��بت به 
محدوده مهم و روانی ۲۰۰۰ دلاری، تعیین کننده 
است. همچنین تفحص در روند معاملاتی بازارهای 
جهانی در نیم سال  اول ۲۰۲۳ نشان می دهد که 
دو عامل مهم از جمله عملکرد فدرال رزرو و در پی 
آن نوسانات شاخص دلار می تواند مسیر بازارهای 
جهانی را تحت  تاثیر قرار دهد. برای درک بهتر این 
موضوع باید روند قیمتی بازارهای مختلف را مورد 

بررسی قرار داد. داده ها بیان می کنند که طلا در 
نیمه نخست ۲۰۲۳ با رشد ۸/ ۸  درصدی مواجه 
شد. قبل از انتشار داده های تورمی آمریکا از سوی 
اداره آمار کار و همچنین نتایج نشست فدرال رزرو، 
قیمت این فلز درخشان با نوسان همراه می شد. 
دلیل این امر چه بود؟ این دارایی محبوب با امید 
به توقف سیاست های پولی انقباضی گاهی در مسیر 
صعودی قرار می گرفت، اما با انتشار داده ها تغییر 
مسیر می داد و به کانال سابق خود بازمی گشت. 

 گزارش مدتی پیش WFE نش��ان می دهد 
که چگونه بحران های جهانی بر بازارها تاثیرگذار 
بوده اند. مهم تر از همه اینکه در این دوره در مقایسه 

با دوره مشابه در سال ۲۰۲۲، شاهد کاهش تعداد 
جهانی عرضه های اولیه عمومی)IPO(  و جریان 
سرمایه گذاری هستیم که حاکی از محتاط بودن 
شرکت ها و سرمایه گذاران است. بر اساس گزارش 
WFE، تنها شاخص چند بازار، به ویژه در ایالات 

متحده روندی مثبت داشتند. 
به طور مشابه، فعالیت معاملاتی در سهام نقدی 
در مناطق مختلف کاهش یافت که نشان دهنده 
علاقه کمتر سرمایه گذاران برای مشارکت در بازارها 
بود. برعکس، حجم مشتقات معامله شده در بورس، 
به وی��ژه در قراردادهای ن��رخ بهره و کالا افزایش 
یافت که نشان از احساس نیاز سرمایه گذاران به 

مدیریت ریسک، عدم اطمینان ناشی از افزایش 
نرخ بهره، چشم انداز جغرافیای سیاسی و ترس 

از تورم دارد.
سیر نوسانی ارزش سهام در بازارهای آسیا � 
شاخص های اصلی بازارهای بورس کشورهای 
آسیایی سیر نوسانی در پیش گرفتند. شاخص های 
اصلی اغلب بازار سهام در کشورهای آسیایی روز 
پنجشنبه ۱۶ نوامبر ۲۰۲۳ سیر نوسانی در پیش 
گرفتند. در این راستا، شاخص »کوسپی« بورس 
کره جنوبی رشد نسبی در سطح ۲/۴۸۶ واحد و 
شاخص ترکیبی ش��انگهای چین با ۰/۵ درصد 
افت در سطح ۳/۰۶۰ واحد قرار گرفتند. همچنین 
شاخص »نیکی ۲۲۵« بورس ژاپن با ۰/۲۸ درصد 
کاهش ب��ه ۳۳/۴۲۴ واحد افت کرد. نرخ برابری 
دلار آمریکا نسبت به ین ژاپن در سطح ۱۵۱/۳ 
قرار گرفت. از سوی دیگر شاخص »سنسکس« 
بورس هند با رشد ۰/۶ درصدی در سطح ۶۶/۰۹۰ 
واحد قرار گرفت و شاخص »هنگ سنگ« بورس 
هنگ کنگ با افت یک درصدی به ۱۷/۸۸۰ واحد 

نزول کرد.
سیر نوسانی ارزش سهام در بازارهای  � 

اروپا
بازار بورس کش��ورهای اروپایی معاملات روز 
پنجشنبه را با روند نوسانی آغاز کردند.  شاخص های 
اصلی بازار سهام کشورهای اروپایی روز پنجشنبه، 
۱۶ نوامبر ۲۰۲۳ معاملات خود را با سیر نوسانی 
آغاز کردند. در این راستا، شاخص »یورو استوکس 
۶۰۰« با افت نس��بی در س��طح ۴۵۴/۲ واحد و 
ش��اخص »دکس ۴۰« بورس آلمان نیز با رشد 
۰/۵ درص��دی در س��طح ۱۵/۸۲۰ واح��د قرار 
گرفتند. شاخص »فوتس��ی ۱۰۰« بورس لندن 
ب��ا ۰/۱ درصد کاهش ارزش ب��ه ۷/۴۸۳ واحد و 
شاخص »ام آی بی ۳۰« بورس ایتالیا با ۰/۴ درصد 
رشد به ۲۹/۵۴۴ واحد رسیدند. همچنین شاخص 
»ایبکس ۳۵« بورس اسپانیا با ۰/۷ درصد افزایش 
ارزش به ۹/۷۰۶ واحد و شاخص »کک ۴۰« بورس 
فرانسه با افت ۰/۱ درصدی در سطح ۷/۲۰۴ واحد 
قرار گرفتند. از سوی دیگر، نرخ برابری یورو/ دلار 
هم اکنون با ۰/۱ درصد نزول در سطح ۱/۰۸۵۰ 

واحد قرار دارد.

»جهانصنعت«ازنوساناتبازارهایجهانیگزارشمیدهد

نقشه بورس در آسیا و اروپا

گفت و گو

شرکت صنعتی و معدنی توسعه فراگیر سناباد در نظر دارد »ساخت 
4 مجموع��ه هوزینگ بیرینگ کوره« را با برگزاری مناقصه طبق ش��رایط 
مندرج در اسناد مناقصه به یک شرکت دارای صلاحیت واگذار نماید. لذا 
از کلی��ه ش��رکت های توانمند در این حوزه دع��وت می گردد در صورت 
تمایل به حضور در مناقصه، با ارس��ال نامه رس��می به ایمیل ش��رکت به 
آدرس tender@simidco.com یا ش��بکه های مجازی، تقاضای دریافت 

اسناد مناقصه نمایند.
مهلت ارائه پیشنهادات ساعت 14:00 مورخ 1402/09/04 است و می بایست 

به آدرس ذیل تحویل گردد.
مشهد، بلوار وکیل آباد، نبش وکیل آباد 6، پلاک 1

 کد پستی 9178686742
شماره تلفن : 09354607865 )روبیکا- آی گپ(

                آگهی تمدید مناقصه عمومی 
 ساخت هوزینگ بیرینگ

 شماره 216568 
شرکت صنعتی و معدنی توسعه فراگیر سناباد در نظر دارد »ساخت 
1 مجموعه هد شفت گریت ماشین« را با برگزاری مناقصه طبق شرایط 
مندرج در اسناد مناقصه به یک شرکت دارای صلاحیت واگذار نماید. لذا 
از کلی��ه ش��رکت های توانمند در این حوزه دع��وت می  گردد در صورت 
تمایل به حضور در مناقصه، با ارس��ال نامه رس��می به ایمیل ش��رکت به 
آدرس tender@simidco.com  یا ش��بکه های مجازی، تقاضای دریافت 

اسناد مناقصه نمایند.
مهلت ارائه پیشنهادات ساعت 14:00 مورخ 1402/09/04 است و می بایست 

به آدرس ذیل تحویل گردد.
مشهد، بلوار وکیل آباد، نبش وکیل آباد 6، پلاک 1

 کد پستی 9178686742
شماره تلفن : 09354607865 )روبیکا- آی گپ(

                آگهی تمدید مناقصه عمومی 
ساخت شفت گریت ماشین شماره 

 216565
شرکت صنعتی و معدنی توسعه فراگیر سناباد در نظر دارد »ساخت 
200 مجموعه رولر نوار نقاله« را با برگزاری مناقصه طبق شرایط مندرج 
در اس��ناد مناقصه به یک شرکت دارای صلاحیت واگذار نماید، لذا از کلیه 
ش��رکت های توانمند در این ح��وزه دعوت می گ��ردد در صورت تمایل 
به حضور در مناقصه، با ارس��ال نامه رس��می به ایمیل ش��رکت به آدرس 
tender@simidco.com یا ش��بکه های مجازی، تقاضای دریافت اس��ناد 

مناقصه نمایند.
مهلت ارائه پیشنهادات ساعت 14:00 مورخ 1402/09/04 است و می بایست 

به آدرس ذیل تحویل گردد.
مشهد، بلوار وکیل آباد، نبش وکیل آباد 6، پلاک 1

 کد پستی 9178686742
شماره تلفن : 09354607865 )روبیکا- آی گپ(

                آگهی تمدید مناقصه عمومی 
 ساخت رولر

 شماره 203106 

حمایتسازمانبورسازتولیدآثارهنریبامضامینبورسی
گزارش 2
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رتبهدومخوزستاندرمبادلاتتجاریکشور
ایسنا- به گفته ناظر گمرکات خوزستان، رتبه دوم مبادلات تجاری کشور 

به گمرکات خوزستان اختصاص یافت.
بهروز قره بیگی با اشاره به جایگاه خوزستان در مبادلات تجاری کشور اظهار 
کرد: با توجه به عملکرد ۷ ماهه در بحث واردات و صادرات، گمرکات خوزستان در 
رتبه دوم مبادلات تجاری کشور قرار گرفت. وی افزود: گمرکات استان خوزستان 
با ترخیص ۱۹ میلیون و ۷۶۵ هزار تن کالا به ارزش ۸ میلیارد و ۲۹۷ میلیون 

دلار در بین ۳۱ استان کشور حائز رتبه دوم مبادلات تجاری کشور شد.
ناظر گمرکات خوزس��تان گفت: در این بازه زمانی ۱۹/۶۸ درصد از وزن و 
۱۲/۸۹ درصد از ارزش کل مبادلات بازرگانی کشور توسط گمرکات خوزستان 

انجام شد.
قره بیگی عنوان کرد: گمرکات استان خوزستان در این مدت با واردات بیش 
از ۸ میلیون و ۸۶ هزار تن کالا در رتبه نخس��ت کش��ور در بحث واردات قرار 
گرفت، همچنین در صادرات، با انجام تشریفات ۱۱ میلیون و ۶۷۸ هزار تن کالا 
به ارزش بیش از ۳ میلیارد و ۲۳۶ میلیون دلار در جایگاه سوم بین استان های 

کشور قرار گرفته است.
وی خاطرنشان کرد: میزان درآمد گمرکات استان خوزستان طی ۷ ماهه 
امسال، ۱۰۳ هزار و ۱۲۰ میلیارد ریال بوده که نسبت به مدت مشابه سال قبل 

۴۴ درصد رشد داشته است.

1۰بازاراولکالاهایصادراتیایران
مهر- براس��اس آمارهای منتشرشده از سوی سازمان توسعه تجارت ایران 
حدود ۸۸/۱ درصد کل صادرات غیرنفتی کشور، به ۱۰ کشور انجام شده که سه 

کشور چین، عراق و امارات متحده عربی در صدر این جدول قرار دارند.
جدیدترین آمار منتشرشده از سوی سازمان توسعه تجارت نشان می دهد 
در ۶ ماهه نخست امسال مجموع صادرات غیرنفتی شامل پتروشیمی و پایه 
نفتی، معدن و صنایع معدنی، صنعت و کشاورزی ۶۷ میلیون و ۷۴۴ هزار 
تن به ارزش ۲۴ میلیارد و ۱۴۴ میلیون دلار بوده است. در مجموع در این 
مدت نس��بت به نیمه نخست سال قبل وزن صادرات غیرنفتی ۲۹ درصد 
رشد داشته، اما ارزش آن با افت ۲/۶ درصدی مواجه شده است. بیشترین 
سهم این صادرات مربوط به پتروشیمی و میعانات گازی است که نزدیک 
به ۵۲ درصد )به لحاظ ارزشی( کل صادرات غیرنفتی را به خود اختصاص 
داده است. معدن و صنایع معدنی نیز با رقمی نزدیک به ۲۷ درصد در رتبه 
دوم قرار دارد. سهم صنعت و کشاورزی نیز از کل ارزش صادرات غیر نفتی 

به ترتیب ۱۵ و ۶ درصد است.
از طرف دیگر براساس این آمار در نیمه نخست امسال حدود ۸۸/۱ درصد 
 کل صادرات غیرنفتی کش��ور، به ۱۰ کش��ور انجام ش��ده اس��ت. در اصل در

 نیمه نخس��ت امسال صادرات ایران به ۱۰ کشور چین، عراق، امارات متحده 
عربی، ترکیه، هند، پاکس��تان، افغانستان، عمان، فدراسیون روسیه و اندونزی 
معادل ۲۱ میلیارد و ۲۴۵ میلیون دلار بوده است. میزان صادرات ایران به ۱۰ 
بازار اول کالاهای صادراتی در این مدت به لحاظ ارزشی و وزنی به ترتیب یک 

و ۳۷ درصد رشد داشته است.
در میان این ۱۰ کشور، چین، عراق و امارات متحده عربی در صدر جدول 
قرار دارند که به ترتیب ۲۸/۷، ۱۸/۸ و ۱۲/۵ کل صادرات غیرنفتی را به خود 

اختصاص داده اند.
در اصل در نیمه نخست امسال صادرات ایران به چین، عراق و امارات متحده 
عربی به ترتیب ۶/۹، ۴/۵ و ۳ میلیارد دلار بوده که نسبت به مدت مشابه سال 
قبل به ترتیب ۱۲ درصد کاهش، ۳۳ درصد افزایش و ۱۱ درصد کاهش داشته 
است. همچنین صادرات ایران به این سه کشور در مجموع معادل ۶۰ درصد 

کل صادرات غیرنفتی ایران در نیمه نخست امسال بوده است.
بررس��ی رتبه های بعدی این جدول نشان می دهد که ترکیه ۱۰/۳ درصد، 
هند ۴/۴، پاکستان ۳/۹، افغانستان ۳/۴، عمان ۲/۶، فدراسیون روسیه ۱/۸ و 
اندونزی ۱/۵ درصد از کل صادرات غیرنفتی ایران را به خود اختصاص داده اند.

گفتنی است در این مدت بیشترین کالای صادراتی به چین گاز LPG، به 
عراق گاز طبیعی، به امارات روغن های نفتی، به ترکیه گاز طبیعی، به هند قیر، 
به پاکستان و افغانستان سایر کالاها، به عمان شمش فولاد، به روسیه میوه و 

تره بار و به اندونزی شمش فولاد بوده است.

گروه بازرگانی- باوجود آنکه وزیر جهاد کشاورزی خبر
به صراحت اعلام کرده است: »در هیچ مرجعی مجوز 
افزایش قیمت نان داده نشده و دولت برنامه ای برای 
افزایش قیمت نان ندارد«، مردم در بسیاری از نانوایی ها 
نان را گران تر از قیمت مصوب خریداری می کنند، 
نانواها هم در واکنش به گلایه های مردم مدعی هستند 

که »به ما گفته شده نان  گران  شده است.«
این روزها با وجود آنکه هنوز نانوایی  های منصفی 
هم در سطح شهر هستند، اما بسیاری از نانوایی ها به 
کم فروش��ی و گرانفروشی روی آورده اند، با پاشیدن 
چند دانه کنج��د روی نان، آن را به دو برابر قیمت 
می فروشند،  نان را کوچک می کنند یا اندکی خمیر 
نان را بیشتر می کنند و سنگک ۳ هزار تومانی را ۱۰ 
هزار تومان می فروشند یا نان کنجدی را برای تشویق 
به خرید، بدون صف می دهند، در حالی که حداقل ۲۰ 
نفر در انتظار خرید نان ایستاده اند و همه این تخلفات 

کماکان در سایه نبود نظارت ها ادامه دارد.
نان قوت غالب مردم است و بخشی از هزینه زندگی 
را تشکیل می دهد، گران شدن نان دخل و خرج خانوار  
ضعیف را به هم می ریزد ، از س��وی دیگر این روزها 
شاهد افزایش عرضه نان های کنجدی و سبوس دار با 
قیمت های ۱۰ تا ۲۰ هزار تومان آن هم بدون صف و 
مقابل چشمان افرادی که در صف ایستاده اند، هستیم 

که برای مردم آزار دهنده است.
وزی��ر جهاد کش��اورزی روز ۲۴ آب��ان، در مرکز 
پاسخگویی ریاست جمهوری درباره گران شدن نان در 
برخی استان ها گفت: »در شورای اقتصاد قیمت نان 
مطرح شد و به صورت قانونی در هیچ مرجعی مجوز 
افزایش قیمت نان داده نشده است و دولت برنامه ای 

برای افزایش قیمت نان ندارد.«
با استناد به این صحبت های وزیر جهاد، گرانفروشی 
در نانوایی های س��طح شهر از سوی نانوایان صورت 
گرفته و کسی مجوزی در این زمینه حداقل به صورت 
مکتوب نداده است، اما سازمان تعزیرات حکومتی، 
سازمان حمایت  مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و 
بازرسی وزارت جهاد کشاورزی هم نتوانسته است با 

این تخلفات مقابله کند.
نهادهای نظارتی هم با توجه به تعدد نانوایی ها در 
سطح شهرها، از کمبود نیرو می گویند که نمی توانند 
به همه نانوایی ها سرکشی کنند؛  فقط ۷۲ هزار واحد 

نانوایی سنتی در کشور وجود دارند .
راه ان�دازی س�امانه نظ�ارت  برخط بر  � 

نانوایی های کشور 
معاون عملیات طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان 
در این باره می گوید: سامانه نظارت  برخط بر نانوایی های 
کشور راه اندازی می شود و اطلاعات عملکرد نانوایان 
به ط��ور برخط در اختیار وزارت جهاد کش��اورزی و 

بازرسان شورای آرد و نان قرار می گیرد.
به گفته کوروش نجم آبادی، همه داده ها در اختیار 
وزارت جهاد کشاورزی قرار می گیرد و سامانه بازرسی 
که برای همکاران ایجاد ش��ده امکان را فراهم کرده 
تا به شکل هوش��مندتر بازرسی ها را انجام بدهند. 
پرونده افراد متخلف پس از ارجاع به سازمان تعزیرات 
حکومتی کشور، برای رسیدگی توسط کد سیمبا 
)سامانه مدیریت بازرسی؛ مبارزه با گرانفروشی( صادر 
می شود که تعزیرات می تواند از همان جا رای واحد 
متخلف را صادر کند. با این حال هنوز مشخص نیست 
 سامانه نظارت برخط نانوایی های کشور چه زمانی 

راه اندازی می شود.
با وجود طرح هوشمندس��ازی ط��رح آرد و نان 
بسیاری از مردم معتقدند که طی چند ماه اخیر قیمت 
نان بیشتر از نرخ مصوب در نانوایی ها به فروش می رسد 
و با این نرخ همخوانی ندارد، به طوری که به عنوان مثال، 
مشاهدات خبرنگار روزنامه جام جم نشان می دهد در 

برخی مناطق نان کنجدی ۲۸۰۰ تومانی با بیش از 
۲۰۰درصد گرانفروش��ی با قیمت ۱۰هزار تومان و 
در برخی مناطق دیگر نان س��اده ۳۰۰۰ تومانی با 
قیم��ت ۵۰۰۰ تومان و نان کنجدی ۴۰۰۰ تومانی 
براساس وزن و شانه با قیمت ۱۰هزار تومان به مردم 

عرضه می شود.
البته اوج این گرانفروشی را می توان در نرم افزار 
اس��نپ فود به وضوح دید، به طوری که نان سنگک 
ک��ه نرخ آن با احتس��اب آرد یارانه ای ۳۰۰۰ تومان 
تعیین شده، در این سامانه با قیمت حداقلی ۱۰هزار 

تومان عرضه می شود.
این اما پایان ماجرا نیس��ت، به طوری که مردم 
می گویند عمده این نانوایان فروش نان را در اسنپ در 
اولویت قرار می دهند و حتی هنگامی که مشتریان در 
صف و منتظر پخت نان هستند نیز ابتدا نان سفارشی 
اسنپ را آماده و ارسال می کنند و سپس به مشتریان 

حضوری خدمات می دهند.

با این حال نانوایان نیز این گرانفروشی خود را قبول 
می کنند و دلیل اصلی آن را افزایش هزینه های شان 
طی چند سال اخیر و عدم تغییر قیمت نان عنوان 
می کنند، به طوری که آخرین نرخ نامه های نانوایان 
نیز مربوط به دو س��ال گذش��ته اس��ت. این امر در 
حالی صورت گرفته که طی دو سال اخیر علاوه بر 
هزینه های آب، برق، گاز و دیگر تورم های موجود در 
جامعه، قیمت خمیرمایه و کنجد نیز با افزایش قابل 

توجهی روبه رو بوده است.
در همی��ن خصوص محمد س��لیمانی رییس 
اتحادیه نانوایان سنگکی می گوید: چرا باید نانوایان، 
نان عرضه ش��ده خود را با قیمت دو س��ال پیش به 
فروش برس��انند، در حالی که هزینه  آنها به شدت 
افزایش یافته و ۹۰درصد آن مربوط به بازار آزاد است. 
علاوه بر مشکل ناهمخوانی قیمت نان عرضه شده 
توسط نانوایان با نرخ های مصوب، چانه های نان نیز در 
حال کوچک تر شدن است، به طوری که پیگیری ها 

نش��ان می دهد از نان ۴۵۰ گرمی که باید به دست 
مصرف کنندگان با نرخ مصوب برسد، ۱۰۰گرم کمتر 
شده و عمدتا نان های سنگک ۳۵۰گرمی به مشتریان 

تحویل داده می شود.
محمد سلیمانی رییس اتحادیه نانوایان سنگکی 
تهران دراین باره می گوید: قیمت نان سنگک اگر نان 
معقولی باشد، یعنی وزن و کیفیت مناسبی داشته 
باش��د، کمتر از ۵۰۰۰ تومان صرفه اقتصادی ندارد. 
یعنی اگر قرار باش��د نان ۳۰۰۰ تومانی بخرید، نانوا 
مجبور است کم فروشی کند که بتواند هزینه هایش 
را آن هم نه به طور کامل جبران کند. چندی پیش 
بود که در ۱۳ استان کشور نرخ نان تغییر کرد تا رویه 
واحد برای افزایش قیمت و فروش نان در کشور به 
اجرا درآید، به طوری که قیمت نان سنگک ریگی در 
اس��تان فارس از ۲۰۰۰ تومان به ۲۸۰۰ تومان، نان 
لواش در استان قزوین از ۶۵۰ تومان به ۸۵۰ تومان و 
نان بربری در استان خراسان رضوی از ۱۲۰۰ تومان 
به ۱۸۰۰ تومان رسید و این پایانی بر عدم تغییر قیمت 

نان طی سال های اخیر بود.
با این حال گزارش ها حاکی از آن اس��ت که در 
دیگر اس��تان ها نرخ های مصوب رعایت نمی شود و 
نرخ واحدی برای عرضه نان وجود ندارد، از همین رو 
هر نانوا به سلیقه خود، نان را با یک قیمت مشخص 
به مش��تریان عرضه می کند به همین دلیل عمده 
کارشناسان متفق القول معتقدند تا زمانی که در نرخ 
نان بازنگری نشود و هزینه های نانوایان جبران نشود، 

این وضعیت همچنان ادامه دار خواهد بود.
سخنگوی طرح هوشمند سازی یارانه آرد و نان 
تیر  امسال از افزایش این کمک هزینه از ۳۰ درصد به 
۴۰ درصد خبر داد، اما ظاهرا هیچ کدام از این کمک ها 
هنوز نتوانسته است نانوایان را قانع کند که با نرخ  های 

مصوب بفروشند.
ا ین روزها در سطح شهر،  دو گروه از نانوایی ها فعال 
هستند،  عده بیشتری،  قیمت نان را بالا برده  اند و برخی 
محدود تر  به قیمت های قبل پایبند مانده اند و شاهد 
بروز معضل چندقیمتی در انواع نان ها هستیم که مردم 
را سرگردان کرده است . حرف مردم هم این است که 
دولت قیمت نان را افزایش نداده و چرا سیستم های 
نظارتی برای مقابله با این  گرانفروشی اقدام ملموسی 

انجام نمی دهند.
پیش از این هم عنوان شده بود که  »در شورای 
آرد و نان هر استان و شهرستان، به صورت ضمنی 
عددی بابت افزایش قیمت نان مصوب شده   و نانوایان 
با استناد به این توافق ضمنی، قیمت نان را افزایش 
داده اند«. ریاس��ت شورای  آرد و نان هر شهرستان را 

فرمانداران بر عهده دارند.

»جهانصنعت«ازافزایشغیرقانونیقیمتناندربازارگزارشمیدهد

جولان نان چندنرخی 

ش�هرداری فردیس در نظر دارد پروژه های ذیل را از طریق برگزاری  مناقصه عمومی به متقاضیان واجد حداقل ش��رایط به ش��رح ذیل 
واگذار نماید )مشروح شرایط در اسناد مناقصه درج شده است( لذا متقاضیان می توانند از تاریخ انتشار آگهی )چاپ اول( تا ساعت 14:30 روز 
شنبه مورخ 1402/08/27 جهت خرید اسناد مناقصه به سامانه الکترونیک دولت )ستاد( مراجعه نمایند. 1- مبلغ 2/000/000 ریال به عنوان 
 هزینه خرید اس��ناد می بایس��ت به حساب 400819688645 به نام ش��هرداری فردیس از طریق سامانه الکترونیک دولت )ستاد(  به آدرس

 www.setadiran.ir واریز گردد 2- شرکت کنندگان می بایست نسبت به تحویل )صرفا پاکت الف( اصل ضمانت نامه یا فیش واریز نقدی به 
ش��ماره حس��اب 100823004139 تا پایان وقت اداری ساعت 14:30 مورخ 1402/09/07 سه شنبه به آدرس فردیس- بلوار شهید سلیمانی 
رو به روی پارک منظریه شهرداری فردیس طبقه همکف واحد دبیرخانه اقدام نمایند و هم زمان پاکات الف- ب و ج را در سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد ایران( بارگذاری نمایند. 3- در صورت بروز هرگونه تناقص در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ، ملاک عمل 
سامانه ستاد خواهد بود. 4- پیشنهادات رسیده در روز دوشنبه مورخ 1402/09/08 در کمیسیون عالی معاملات شهرداری فردیس مطرح و پس 

از بررسی و کنترل برنده مناقصه اعلام خواهد  شد. 5- جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت  www.shahrdarifardis.ir  مراجعه نمایید.

برآورد مبلغ ریالی شرح عملیاتردیف
پروژه

مبلغ سپرده شرکت 
حداقل رتبه محل اجرادر مناقصه   به ریال

مدتدرصد نقد و تهاترلازم

1

بهبود عبور و مرور 
شهری)جدولگذاری و 
پیاده رو سازی( معابر 

سطح منطقه دو- الف 
)شماره فراخوان 

)2002050288000155

شهر 20/000/000/0001/000/000/000
فردیس

5 راه و 
4 ماه50 درصد نقد و 50 درصد تهاترترابری

2

بهبود عبور و مرور شهری 
)جدولگذاری و پیاده روسازی(

معابر سطح منطقه 
دو- ب )شماره فراخوان 
)2002050288000156

شهر 20/000/000/0001/000/000/000
فردیس

5 راه و 
4 ماه50 درصد نقد و 50 درصد تهاترترابری

3
احداث ساختمان سرای محله 
منطقه یک)شماره فراخوان 

)2002050288000157
شهر 89/40/000/0004/471/000/000

4 ابنیهفردیس

  100درصد نقد
 10/000/000/000 ریال

از بودجه سال 1402  و الباقی مبلغ از 
متمم بودجه سال 1402 یا بودجه سال 

1403 تامین خواهد شد

6 ماه

4
احداث ساختمان سرای محله 

منطقه دو)شماره فراخوان 
)2002050288000158

شهر 89/40/000/0004/471/000/000
4 ابنیهفردیس

  100درصد نقد
 10/000/000/000 ریال

از بودجه سال 1402  و الباقی مبلغ از 
متمم بودجه سال 1402 یا بودجه سال 

1403 تامین خواهد شد

6 ماه

نوبت چاپ اول : 1402/08/20 )شنبه( و نوبت چاپ دوم : 1402/08/27 )شنبه(
شناسه آگهی: 1598275

آگهی مناقصه عمومی از طریق سامانه ستاد

شهرداری فردیس

نوبت دوم

شرکت برق منطقه ای خراسان در نظر دارد »احداث سه مجموعه بانک خازنی 20کیلوولت در پست های 132/20 کیلوولت بوعلی، 
سپاد و صنعت« را از طریق برگزاری مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی ساده به پیمانکار حائز شرایط  ذیل واگذار نماید.

شماره فراخوان  در سامانه 
 مدتموضوع مناقصهشماره مناقصهستاد

پیمان
مبلغ تضمین شرکت در فرآیند 

محل اعتبارارجاع کار  ) ریال(

احداث سه مجموعه بانک خازنی 20کیلوولت در ط/2002001123000052402/22
 منابع داخلی 45/456/101/316 ماهپست های 132/20 کیلوولت بوعلی، سپاد و صنعت

)غیرعمرانی(

*شرایط لازم  جهت شرکت در مناقصه:
1. دارا بودن گواهینامه صلاحیت معتبر پیمانکاری حداقل رتبه 5 نیرو از سازمان برنامه و بودجه کشور و ظرفیت آزاد.

2. دارا بودن گواهینامه صلاحیت معتبر ایمنی از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی. 
*نحوه دریافت اسناد مناقصه : 

مناقصه گران حائز شرایط فوق، می توانند پس از ثبت نام در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت و واریز الکترونیکی مبلغ 1/000/000 ریال 
به حساب مندرج در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به نام شرکت مهانیر طوس ) مشاور( فایل اسناد مناقصه را بارگیری نمایند. 

*تاریخ دریافت اسناد مناقصه: 
از ساعت 10:00 صبح روز چهارشنبه به تاریخ 1402/8/24 تا ساعت19:00 روز یک شنبه  به تاریخ 1402/8/28.

*تاریخ بارگذاری اسناد مناقصه و محل تحویل پاکت تضمین: 
از پیشنهاد دهندگان تقاضا می گردد ؛ ابتدا تصویر کلیه مستندات و مدارک پاکات مناقصه )پاکت الف ، ب و ج ( را در سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت حداکثر تا س��اعت 00 8: صبح روز ش��نبه  به تاریخ 1402/9/11 بارگذاری نمایند و اصل پاکت الف با ش��رایط درج 
ش��ده در اس��ناد مناقصه و به صورت لاک و مهر ش��ده تا ساعت 9:00 صبح روز شنبه به تاریخ 1402/9/11 پس از ثبت در دبیرخانه 
شرکت برق منطقه ای خراسان به آدرس : مشهد- انتهای بلوار وکیل  آباد- نرسیده به جاده شاندیز- سمت راست- به امور تدارکات 

و قراردادها- تلفن 36103608– 051 - دورنگار 6103629 3-051 تحویل نمایند.
*تاریخ و محل گشایش پاکات: ساعت 10:00 صبح روز شنبه  به تاریخ 1402/9/11 در محل امور تدارکات و قراردادها.

   * در صورت نیاز به دریافت توضیحات بیشتر، متقاضیان می توانند با مشاور )شرکت مهانیر طوس- آقای مهندس جلیلی( به شماره  
05138704806 یا با امور تدارکات و قراردادها به شماره 36103608-051 )خانم طمنی( تماس حاصل فرمایند. 

*به پیشنهادها و مستندات  فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از انقضاء مدت مقرر واصل شود ، مطلقا ترتیب اثر 
داده نخواهد شد.

*مناقصه گران موظف به ارائه تضمین ش��رکت در فرآیند ارجاع کار معتبر و قابل تمدید مطابق آیین نامه تضمین معاملات دولتی 
می باشند.  به پیشنهادهای فاقد سپرده ، سپرده های مخدوش ، سپرده های کمتر از میزان مقرر، چک شخصی و نظایر آن ترتیب اثر 

داده نخواهد شد.
*سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه درج شده است.

ضمنا  جهت کسب اطلاعات بیشتر به پایگاه های اطلاع رسانی به آدرس ذیل مراجعه نمایند:
http://tender.tavanir.org.ir                                                                                                                                       پایگاه اطلاع رسانی معاملات توانیر
http:/iets.mporg.ir                                                                                                                                                            پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات
www.krec.ir                                                                                                                                 پایگاه اطلاع رسانی مناقصات شرکت برق منطقه ای خراسان
www.setadiran.ir                                                                                                                                                  »سامانه تدارکات الکترونیکی دولت »ستاد

شناسه آگهی:1604431

 »آگهی مناقصه عمومي یک مرحله ای
 با ارزیابی ساده به شماره ط/ 402/22 «

روابط عمومی شرکت برق منطقه ای خراسان

شرکت برق منطقه ای خراسان

»با استفاده از لامپ های LED و کم  مصرف در هزینه برق مصرفی خود  صرفه جویی کنیم«

به گفته عضو هیات مدیره اتاق بازرگانی ایران و امارات، امارات 
پس از تشدید تحریم ها علیه ایران واس��طه ای برای دور زدن 
تحریم ها بوده اس��ت. بسیاری از کالاهای ایرانی ابتدا به امارات 
می روند و بع��د با برندی غیرایرانی در بازارهای جهانی عرضه 
می شوند. حتی محصولات کشاورزی ایران هم در همین چارچوب 

در بازارهای جهانی عرضه می شوند.
براساس سالنامه آمار تجارت خارجی ایران در سال ۱۴۰۱ 
که در وب سایت گمرک جمهوری اسلامی منتشر شده، در سال 
۱۴۰۱ امارات متحده عربی پس از چین، عراق و ترکیه چهارمین 
مقصد اصلی صادرات کالاهای ایرانی بود و در کل این سال ۶/۲۰۳ 

میلیون دلار کالا از ایران به امارات صادر شد.
داده های گمرک گویای این است که در سال ۱۴۰۱، بیشترین 
واردات به ایران از مبداء امارات بوده و ارزش کل واردات ایران از این 

کشور در طول این سال به ۱۸/۵۵۳ میلیون دلار رسیده است. 
آمار یادشده حکایت از آن دارد که واردات کالا از امارات به ایران 

حدود ۳ برابر بیشتر از صادرات از ایران به امارات است.
مهدی نجاردیسفانی عضو هیات مدیره اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و امارات در گفت وگو با ایلنا دلیل حجم بالای واردات کالا 
از امارات به ایران را واسطه گر بودن این کشور در تجارت جهانی 
ایران دانست و گفت: به طور کلی پس از چین امارات اصلی ترین 
شریک تجاری ایران در تجارت کالاهای غیرنفتی است. ایران 
بیشترین واردات را از مبداء امارات انجام می دهد، اما در صادرات 

امارات در رتبه های پایین تر قرار می گیرد.
وی افزود: امارات پس از تشدید تحریم ها علیه ایران واسطه ای 

برای دور زدن تحریم ها بوده است؛ بسیاری از کالاهای ایرانی ابتدا 
به امارات می روند و بعد با برندی غیرایرانی در بازارهای جهانی 
عرضه می شوند. حتی محصولات کشاورزی ایران هم در همین 
چارچوب در بازارهای جهانی عرضه می شوند. بیش از ۹۰ درصد 
کالاهای ایرانی با هدف صادرات دوباره از ایران به امارات می روند، 
بنابراین نمی توان امارات را بازار مصرف کالاهای ایرانی تلقی کرد و 
این کشور تنها یک واسطه است.نجار ادامه داد: کشتی های متعلق 
به بسیاری از خطوط کشتیرانی جهان به دلیل تحریم ایران حاضر 
به تخلیه بار در بنادر کشور ما نیستند، بنابراین بارهای ایرانی 
در بندر جبل علی امارات تخلیه و سپس به بنادر ایران منتقل 
می شوند.عضو هیات مدیره اتاق بازرگانی ایران و امارات خاطرنشان 

کرد: با این تفاسیر امارات واسطه کارآمدی برای تسهیل صادرات 
ایران در تنگنای تحریم است، هر چند با این راهکار امکان حضور 

برندهای ایرانی در تجارت بین الملل از بین می رود. 
وی در ادامه گفت: با این حال شبکه صرافی که در امارات 
وجود دارد و شبکه حمل و نقلی که در بندر جبل علی برقرار بوده 
شرایط مناسبی برای انتقال پول و کالا فراهم آورده است. نجار 
تصریح کرد: در تجارت ایران رویه غالب این است که مواد خام 
صادر و محصول نهایی وارد می ش��ود، امارات هم از این قاعده 
مستثنی نیست.  وی درباره ادعای دبیر شورای عالی مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی مبنی بر آمادگی امارات برای سرمایه گذاری ۱۰۰ 
میلیارد دلاری در مناطق آزاد ایران اظهار کرد: چنین چیزی زمانی 
ممکن است که شرایط ایده آل تر از اکنون باشد و برای این امر 

لازم است ایران ابتدا از تحریم ها خارج شود.

غیبتبرندهایایرانیدرتجارتجهانی
گزارش 2
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آمریکاترمزصادراتنفتایرانرامیکشد؟
روز گذشته مشاور رییس جمهوری آمریکا در مصاحبه ای عنوان کرد که دولت 

بایدن، صادرات نفت ایران را پایین خواهد آورد.
به گزارش رویترز، طبق آمار موسسه کپلر، پس از روند نزولی فروش نفت ایران 
در دو ماه گذشته و بازگشت به ارقام بالای ۱/۵ میلیون بشکه در روز، حال مجددا 

این عدد در ۱۵ روز ماه نوامبر به مرز ۲ میلیون بشکه جهش داشته است.
روز گذشته مشاور رییس جمهوری آمریکا در مصاحبه ای عنوان کرد که دولت 

بایدن، صادرات نفت ایران را پایین خواهد آورد.
مشاور امنیت انرژی جو بایدن، رییس جمهوری آمریکا  به بلومبرگ نیوز گفت 
که ایالات متحده تحریم های نفتی علیه ایران در بحبوحه درگیری های تازه در 

خاورمیانه اجرا خواهد کرد.
آموس هوچس��تاین با اشاره به بیش از یک میلیون بشکه در روز صادرات 
نفت ای��ران، به بلومبرگ نیوز گفت: » تحریم ها را اجرا خواهیم کرد. این اعداد 

پایین خواهند آمد.«
اظهارات هوچستاین در حالی مطرح می شود که قانونگذاران آمریکایی درباره 
چندین طرح برای تحت فشار قرار دادن ایران پس از حملات ۷ اکتبر حماس 

به اسرائیل، بحث می کنند.

تغییررژیمخشکسالیدراستانتهران
»جهان صنعت«- مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران گفت: برای 
تامین و توزیع آب در استان تهران هر اقدامی که ممکن بود انجام دادیم و اولویت 

امسال ما برای پایداری آب استان تهران، مدیریت مصرف است.
محسن اردکانی در سومین قرارگاه رسانه آبفای استان تهران گفت: مطابق 
داده های ثبت شده و تجربیات پیشین، دوره های خشکسالی در استان تهران دو 
ساله بوده و سپس چند سال ترسالی در این استان ثبت شده است، اما امسال 
شاهد سومین  خشکسالی پیاپی در استان تهران هستیم و رژیم خشکسالی این 

استان تغییر یافته است.
اردکانی با اشاره به اینکه ۷۵ درصد آب شرب استان تهران از منابع پشت 
سد تامین می شود، افزود: استان هایی مانند تهران که بخش عمده ای از تامین 
آب شرب ش��ان وابسته به آب س��طحی است، در خشکسالی ها آسیب پذیری 

بیشتری دارند.
وی افزود: با شروع سالی آبی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ حجم ذخایر سدهای پنجگانه 
استان تهران ۵۷ میلیون مترمکعب نسبت به سال گذشته کسری داشته و این 

در حالی است که اکنون با گذشت دو ماه از پاییز، بارش ها شروع نشده است.
وی با بیان اینکه برای تامین و توزیع آب در استان تهران هر اقدامی که ممکن 
بود انجام دادیم و اکنون نوبت مدیریت مصرف اس��ت، افزود: مدیریت مصرف 
دارای س��ه رکن قانونی، ابزاری و فرهنگی است که فعالیت در حوزه فرهنگی 
ظرفیت های بالایی دارد و این وظیفه روابط عمومی هاس��ت که ظرفیت های 

جدید را شناسایی کنند.
محسن اردکانی ادامه داد: علی رغم اینکه امسال شاهد افزایش ۲/۵ درصدی 
مشترکان آب در استان تهران بودیم، اما مردم تهران ۶۲ میلیون مترمکعب نسبت 
به سال گذشته کمتر مصرف کردند که از این میزان،۲۰ میلیون مترمکعب آن 

مربوبط به مشارکت های مردمی و مدیریت مصرف آنان بوده است.
وی تاکید کرد: اینکه با مدیریت فش��ار و مدیریت توزیع، تلاش کنیم که 
مردم آب کمتری مصرف کنند نیاز سرکوب شده در جامعه ایجاد خواهد شد، 
باید تلاش کنیم تا با آموزش مردم و تغییر فرهنگ در جامعه، شاهد مشارکت 

خودجوش و مداوم مردم در مدیریت مصرف آب باشیم.

شمارپارکهایپتروشیمیاییدردستورکار
به1۰عددرسید

»جهان صنعت«- مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس گفت: 
پارک های پایین دستی هلدینگ خلیج فارس با افزوده  شدن پارک پتروشیمیایی 

پلی پروپیلن در منطقه آزاد مهران به ۱۰ عدد رسید.
علی عسکری در بازدید از منطقه آزاد مهران به همراه استاندار ایلام و تایید 
جانمایی انجام شده برای احداث پارک پلی پروپیلن، تاکید کرد: احداث پارک های 
پایین دس��تی به منظور تکمیل زنجیره ارزش و عمل به راهبرد تعیین شده از 
سوی مقام معظم رهبری و دغدغه رییس جمهوری مبنی بر فاصله  گرفتن از 

خام فروشی است.
وی افزود: مقدمات تامین خوراک این پارک با پیگیری های انجام شده از سوی 

معاون اول رییس جمهوری انجام می شود.
مدیرعامل ش��رکت صنایع پتروش��یمی خلیج فارس با گرامیداشت یاد و 
خاطره و حماسه آفرینی های شهدای دفاع مقدس در استان ایلام و همچنین 
گرامیداشت شهدای غزه و آرزوی موفقیت برای آنها و اضمحلال رژیم جنایتکار 
صهیونیستی، تصریح کرد: اجرای این طرح و طرح های مشابه کمک شایانی به 
توسعه اقتصادی این منطقه خواهد کرد و باید جنبه های مختلف طرح هایی مانند 
پارک پایین دستی پلی پروپیلن را در نظر بگیریم تا سرمایه گذاران از نقاط مختلف 

کشور برای سرمایه گذاری در این منطقه جذب و جلب شوند.
علی عسکری ابراز امیدواری کرد که با راه اندازی این طرح شاهد نقطه عطفی 
در توسعه این نقطه از ایران اسلامی باشیم و گفت: پترول برای احداث این پارک 
پیگیری های فراوانی کرد و باتوجه  به احداث ش��رکت جدیدی به نام شرکت 
پارک های پتروشیمیایی افق خلیج فارس برای احداث ۹ پارک پتروشیمی در 
نوار جنوبی کشور در هلدینگ خلیج فارس، پارک پلی پروپیلن در منطقه مهران 
به آن ۹ پارک اضافه خواهد شد و تیم جدید، با عزم و جدیت و نیروی جدید 

این طرح را به پیش خواهند برد.

 بازار 6 میلیارد دلاری احداث نیروگاه
 در کشورهای همسایه

معاون بازاریابی و فروش بخش برق گروه مپنا گفت: ۱۰ هزار مگاوات ظرفیت 
بالقوه برای احداث نیروگاه در کشورهای همسایه وجود دارد و به این معنی است 

که در مورد یک ظرفیت ۶ میلیارد دلاری صحبت می کنیم.
سید عبدالرحیم کاظمی در حاشیه بیست و سومین نمایشگاه بین المللی 
صنعت برق در جمع خبرنگاران با بیان اینکه گروه مپنا به صورت کلی در صادرات 
خدمات فنی و مهندسی بر کشورهای منطقه تمرکز دارد و تا امروز نیز تجارب و 
همکاری های زیادی در زمینه صنعت برق با کشورهای منطقه داشته ایم، افزود : 
آن چیزی که ما را می تواند در صادرات خدمات فنی و مهندسی امیدوار نگه 
دارد، تقاضایی است که برای احداث نیروگاه در منطقه خودمان در کشورهای 
همسایه وجود دارد که این ظرفیت ۱۰ هزار مگاواتی شامل نیروگاه های حرارتی، 

تجدیدپذیر، زغال سنگ سوز و ... می شود.
وی در خصوص چالش های توسعه صادرات خدمات فنی و مهندسی برق 
گفت: آن چیزی که اکنون مانع توس��عه صادرات خدمات فنی و مهندس��ی و 
اس��تفاده از این ظرفیت بوده، همان موانعی اس��ت که همواره در طی سال ها 
گریبانگیر صادرات خدمات فنی و مهندسی بوده، از جمله نبود منابع مالی لازم 
برای سرمایه گذاری، مشکلات ارتباطات بانکی، مباحث مربوط به انتقال پول، 
صدور ضمانت نامه ها و تمام موضوعاتی که پایداری یا ثبات در صادرات را دچار 
نوسان می کند.کاظمی با بیان اینکه مباحثی در خصوص ارز و ملاحظات مربوط 
به بازگشت ارز که همه و همه بحث پایداری در صدور خدمات فنی و مهندسی 
را دچار مشکل می کند، گفت: پایداری امکانی است که صادرکننده به دنبال آن 
است، چرا که متعاقب پایداری، امکان برنامه ریزی برای صادرکننده فراهم می شود 
و برنامه ریزی است که صادرکننده را به موفقیت می رساند، وقتی در یک محیط 

با تغییرات بالا حرکت می کنیم، امکان برنامه ریزی وجود ندارد.

بر
خ

گروه انرژی- بدهی دولت به پیمانکاران برق 
به ۹۰ هزار میلیارد تومان رسیده است؛ عددی 
که  سال گذشته ۶۰ هزار میلیارد تومان اعلام 
شده بود و حالا با افزایش ۳۰ هزار میلیارد تومانی 
ظرف یک سال و ناترازی بیش از ۱۲ هزار میلیارد 
تومانی برق چشم انداز سرمایه گذاری در صنعت 

برق را مبهم کرده است.
پیام باقری نایب رییس سندیکای برق ایران 
می گوید: کمبود سرمایه گذاری در صنعت برق 
سبب رکود فعالیت ها شده و فضای کسب وکار 

آن از رونق لازم برخوردار نیست.
به گفته وی، نوسان های نرخ ارز در سال های 
اخی��ر اثر خود را روی افزایش قیمت نهاده های 
تولید گذاش��ته و این امر باعث افزایش قیمت 
آنها متناس��ب با نرخ ارز ش��ده اس��ت. افزایش 
قیمت نهاده های تولید نیز سبب شده بسیار از 
قراردادهای صنعت برق دیگر توجیه نداشته باشد 
و اکنون با تعداد زیادی از قراردادها روبه رو هستیم 
که متوقف شده اند. غربالگری این نوع قراردادها 
و اصلاح ساختارهای حقوقی و قراردادی باید در 

دستور کار قرار گیرد.
نایب رییس س��ندیکای بر ق ایران هش��دار 
می دهد که میزان مصرف برق در کش��ور فراتر 
از رق��م فعلی خواهد رفت . او تاکید می کند که 
پیک مصرف طی سال گذشته، ۶۹هزار مگاوات 
بود که تابس��تان امس��ال به ۷۳ هزار مگاوات 

رسیده است.
 ریش��ه نات��رازی در ب��رق که به س��بقت 
 گرفتن مصرف از تولید دامن زده  است، فقدان 
س��رمایه گذاری است. گزارش ها نشان می دهد 
که  برای جبران ناترازی برق که نرخ رشد ۵ تا 
۶ درصدی برای آن اعلام می شود لازم است برای 
احداث نیروگاه ها جهت تولید ۵هزار مگاوات برق 
در سال برنامه ریزی کرد که این میزان نیز نیاز به 

سرمایه گذاری دستکم ۵ میلیارد دلاری دارد.
نتیجه یک مطالعه توسط مرکز پژوهش های 
اتاق درباره کمبود برق در اوج مصرف سال ۱۴۰۲ 
نشان می دهد که در سال های اخیر این ناترازی 
ابعاد گسترده تری به خود گرفته به گونه ای که 
می توان گفت در زمره ناترازی های س��ابق قرار 
نمی گیرد و باید به عنوان پدیده »کمبود برق« 

شناخته شود.
بررسی های انجام شده نشان می دهد به دلیل 
فقدان رویکرد مش��خص در توسعه زیرساخت 
و جذب سرمایه گذاری جدید نیروگاهی، سایه 
کمب��ود برق طی س��ال های آتی )حداقل طی 
برنامه پنج س��اله هفتم توسعه( در کشور برقرار 
خواهد بود و لازم اس��ت وزارت نیرو با همکاری 
وزارتخانه های ذی ربط برنامه های جابه جایی بار 
مشترکین و افزایش بهره وری را در دستور کار 
خ��ود قرار دهد تا میزان خس��ارت تحمیلی به 

اقتصاد ملی کمتر شود.

چشم انداز نگران کننده � 
در حال��ی که برنامه هفتم توس��عه تکالیف 
جدیدی را برای ح��ل ناترازی برق برای دولت 
مشخص کرده اس��ت، پرویز محمدنژاد رییس 
کمیت��ه برق مجلس می گوید رقم ناترازی برق 
به حدود ۱۲ هزار و ۵۰۰ مگاوات رسیده است.  
به گفته او این کسری حاصل سال ها کوتاهی و 
بی توجهی به صنعت برق بوده است، زیرا تنها ۳۰ 
درصد اهداف برنامه ششم توسعه در بخش برق 
محقق شده است. ضمن اینکه در بهترین حالت 
نیمی از قوانین آمده در لوایح بودجه ای، معمولا 

اجرایی نمی شود.
او که معتقد است نحوه اجرای قانون از خود 
قانون مهم تر اس��ت، می گوید: بخش زیادی از 
نات��رازی ۱۲/۵ هزار مگاواتی موجود در صنعت 
برق حاصل همین اجرا نش��دن قوانین اس��ت. 
البته در قانون مانع زدایی قوانین به گونه ای تنظیم 
شده است که دستگاه های مسوول باید نسبت به 

اجرای آن جدی باشند.
محمدنژاد تاکید می کند: اجرای قوانین از خود 
قوانین مهم تر است. بدون شک اگر قوانینی که در 
کشور به تصویب رسیده به درستی اجرا می شد، 
مشکلات صنعت برق خیلی کمتر بود. همواره 
در قوانین توسعه ای و لوایح بودجه ای تکالیفی 
وجود داش��ته که به درستی و به صورت کامل 

اجرا نش��ده و همین مساله باعث شده که رقم 
نات��رازی برق به حدود ۱۲ هزار و ۵۰۰ مگاوات 
برسد. این میزان ناترازی رقمی نیست که در یک 
یا دو سال گذشته ایجاد شده باشد. این کسری 
حاصل سال ها کوتاهی و بی توجهی به صنعت برق 
بوده که امروز تا اندازه  قابل توجهی بزرگ شده و 
دیگر قابل کتمان نیست. البته این ناترازی تنها 
محدود به برق نبوده و در گاز، بنزین، گازوییل 
و آب هم مش��اهده می شود. کشوری که روزی 
صادرکننده انرژی بوده در حال تبدیل شدن به 

یک واردکننده انرژی است.
بنا به گفته او، براس��اس آمار منتشر ش��ده 
وزارت نیرو چیزی حدود ۹۰ هزار میلیارد تومان 
به پیمانکاران خود بدهکار اس��ت. مشکل این 
رقم بدهی را نمی توان در کوتاه   مدت حل و آن 
را پرداخ��ت کرد، اما باید به مرور زمان از محل 
افزایش تعرفه ها و واقعی کردن قیمت برق نسبت 

به پرداخت این حجم از بدهی اقدام کرد.
قوانین روی زمین مانده � 

از آنجایی که در سال ۱۴۰۱ بخش عمده ای 
از مدیریت سمت مصرف از طریق محدودیت در 
شکل گیری تقاضای جدید صنعتی )محدودیت 
در افزایش مصرف بالقوه کشور( بوده است و از 
سوی دیگر شاهد عملکرد سرمایه گذاری ضعیف 
نیروگاهی و روند نامطلوب بهره وری مصرف انرژی 

هستیم، به نظر می رس��د رویه سال ۱۴۰۱ در 
واگذاری انشعاب جدید برق تداوم داشته باشد 
و پاشنه آشیل شروع و توسعه فعالیت بنگاه های 

تولیدی در سال های آتی شود.
محمدنژاد می گوید: بدون ش��ک اگر زمینه 
برای انجام س��رمایه گذاری های جدید فراهم و 
 قیمت گذاری ب��رق از طریق مدل های منطقی 
اصلاح ش��ود، قطعا ناترازی فعلی بین عرضه و 
تقاضا با ات��کا به ظرفیت های بخش خصوصی 
و غیر دولت��ی قابل حل خواهد بود، فقط کافی 
است صنعت برق به یک صنعت سودآور تبدیل 
شود و سرمایه گذاران را به حضور در این حوزه 

ترغیب کند.
رییس کمیته برق مجلس با بیان اینکه قوانین 
برق کامل ترین قوانین کشور است، می گوید: به 
جرات می توانم بگویم قانون مانع زدایی از صنعت 
برق کامل تری��ن قانون مجلس در صنعت برق 
است. صنایع یکی از بزرگ ترین مصرف کنندگان 
برق در کشور هستند که بیش از ۳۰ درصد برق 

تولیدی در کشور را مصرف می کنند.
او اضاف��ه می کند:  به دلی��ل ارزانی برق، در 
عمل س��هم برق در قیمت تمام شده بسیاری 
از کالاها بس��یار ناچیز و نزدیک به صفر است. 
حالا قیمت ها کمی اصلاح شده ضمن اینکه در 
قانون »مانع زدایی از صنعت برق« اعلام شده که 

صنایع باید حدود ۱۰ هزار مگاوات از برق کشور را 
تامین کنند. در این قانون همچنین سیاست های 
تشویقی و تنبیهی هم با هدف مدیریت مصرف 
برق در نظر گرفته شده است، ضمن اینکه بعد 
از مدت ه��ا بالاخره در این قانون جدول الگوی 
مصرف اصلاح شد. هم اکنون چنانچه مشترکی 
سقف مجاز تعیین شده را رعایت نکند، متناسب 
با افزایش مصرف باید بیشتر پول پرداخت کند 
که این عدد بزرگی است و تا حدودی می توان 
آن را بازدارنده دانست. قوانین تنها برای صنایع 
یا مشترکان خانگی نیست. طبق قانون، نهادهای 
دولتی موظف هستند ۲۰ درصد از برق مورد نیاز 

خود را از محل تجدیدپذیرها تامین کنند.
او می گوید: برنامه های توس��عه ای قبلی در 
صورت اجرایی ش��دن می توانس��تند به بهبود 
وضعیت در صنعت برق کمک کنند، اما متاسفانه 
بررسی های انجام شده نشان می دهد در بخش 
برق تنها ۳۰ درصد برنامه های توسعه ششم و 
حدود ۵۰ درصد لوایح بودجه ای اجرا ش��ده اند. 
ب��ا این وجود باید تاکید کنم که برای توس��عه 
س��رمایه گذاری در صنعت ب��رق نیازمند یک 
نقشه راه هستیم، حساسیت جایگاه و موقعیت 
صنعت برق، لزوم تدوین راهبردهای متفاوت در 
این صنعت را به درستی نشان می دهد. باید به 
جای مسکن های مقطعی به دنبال راهکارهای 
بلندمدت، اما اس��تراتژیکی باشیم که به درمان 

کامل اقتصاد بیمار این صنعت کمک کند.
رییس کمیته برق می گوید: در حال حاضر 
درآمد حاصل از فروش برق در وزارت نیرو تقریبا 
معادل هزینه های این وزارتخانه است، بنابراین 
برای اینکه چ��رخ تولید این صنعت همچنان 
بچرخ��د، باید از منابع دیگری همچون تبصره 

۱۵ کمک گرفت.
ب��ه گفته وی، بخش زیادی از مش��کلات 
صنعت ب��رق در دولت های گذش��ته به عدم 
رعایت و اجرای قوانین از س��وی وزارت نیرو 
بازمی گردد. به عن��وان مثال در قانون برنامه 
شش��م توس��عه و لوای��ح بودج��ه ای مجلس 
وزارت نی��رو را مکلف ب��ه پرداخت مطالبات 
تولیدکنندگان برق و پیمانکاران صنعت برق 
یا حل مشکل بدهی های ارزی آنها به صندوق 
توسعه ملی کرده بود، اما وزارت نیرو توجهی 
به آنها نداشته است. به همین دلیل وزیر نیرو 
در دولت دوازدهم به دلیل استنکاف از اجرای 
قانون هم اکنون مش��مول ماده ۲۰۴ ش��ده و 
پرونده ایش��ان هم برای رسیدگی دقیق تر به 
مراجع قضایی ارسال شده است. البته در قانون 
مانع زدایی، قوانین به گونه ای تنظیم شده است 
که دستگاه های مسوول باید نسبت به اجرای 
آن جدی باشند، چرا که در غیر این صورت با 
آنها برخورد خواهد شد و مدیرانی که کوتاهی 

می کنند باید پاسخگو باشند.

توقف »طرح بنزین برای همه«
دولتعقبنشینیکرد

گروه انرژی- طرح »بنزین برای همه«  س��رانجام بعد از کش و قوس های 
فراوان متوقف شد؛ این خبر را احسان خاندوزی وزیر اقتصاد اعلام کرده است؛ 
طرحی که بنا بود در راس��تای صرفه جویی در مصرف بنزین  اجرایی ش��ود، به 
دس��ت اندازهای بس��یار برخورد کرد و انتقادهای فراوان به این طرح باعث شد 

اجرای آن متوقف شود.
آن طور که وزیر اقتصاد گفته این طرح در ستاد هماهنگی اقتصادی متوقف 
شده است. به گفته او در زمینه سیاستگذاری اصلاح نرخ حامل های انرژی، هزینه 

زیاد داده ایم، اما درس کمتر گرفته ایم.
او با اش��اره به  وضعیت پیش روی حوزه انرژی اظهار کرد: اگر سیاستگذار، 
شجاعت به خرج ندهد و با ابتکار عمل، به استقبال مساله و حل آن نرود، آن وقت 
آن »مساله« است که خودش را تحمیل کرده و او را ناچار از پرداخت هزینه های 
اجتماعی و اعتباری خیلی بالاتری برای انجام اصلاح می کند، این در حالی است که 
در تنگنای حاصل از تبعات اجتماعی و اعتباری ناشی از این تحمیل، ممکن است 

اجرای آن سیاست، کیفیت و نتایج لازم را نیز که می توانست، نداشته باشد.
وزی��ر اقتصاد با یادآوری به تاریخچه طرح بنزین برای همه گفت: در همان 
شش ماه اول شروع به کار دولت سیزدهم، با همکاری دوستانی که پیش تر با 
آنها در حوزه ایجاد بازار مبادله سهمیه انرژی برای همه ایرانیان کار کرده بودیم، 
پیشنهادی را به ستاد هماهنگی دولت بردیم و تا حد اجرای آزمایشی هم پیش 

رفتیم اما متاسفانه به جهت عدم موافقت دستگاه متولی، کار متوقف شد.

او افزود: چه بسا اگر طرح مزبور در آن نقطه متوقف نمی شد، تا امروز به نقطه 
بلوغی رسیده بودیم، چرا که به هر حال برای اجرایی کردن آن ناچار می شدیم 
خیلی از زیرساخت های فنی را آماده کنیم و توسعه دهیم، ضمن اینکه تاکنون، 
بخش��ی از راه را رفته بودیم و امروز هنوز در نقطه صفر نبودیم. متاس��فانه این 
مشکل که ما سیاستگذاران، از سر احتیاط، همواره تا رسیدن به اجماع کامل 
در سطوح پایین، جهت ارائه طرح های اصلاحی به رده های بالاتر دولت، تعلل 
می کنیم، موجب شده است، در حوزه سیاست های انرژی، در موضعی منفعلانه 
قرار بگیریم.طرح  بنزین شهروندی طرحی بود که در اوایل  آغاز به کار دولت 
سیزدهم در کمیته ای تحت عنوان »بازتوزیع یارانه بنزین« پیشنهاد شد و پس 
از اجرا در جزیره کیش به صورت آزمایش��ی، قرار شد در سراسر کشور اجرایی 
شود. براساس این طرح بنزین به صورت یارانه ای ۱۵۰۰ تومان و قیمت بنزین 
آزاد سه هزار تومان بازتوزیع خواهد شد، اما افراد فاقد خودرو که مصرف بنزین 
ندارند می توانند سهمیه بنزین یارانه ای خود را به دیگران انتقال دهند یا به فروش 
برسانند. سهمیه خودرو های عمومی هم قرار بود کماکان مانند قبل به کارت 

سوخت آنها تعلق بگیرد.
وزیر اقتصاد می گوید: برخی پیشنهادات صاحبنظران حاضر در جلسه مبنی 
بر ذینفع کردن مردم در اصلاحات غیرقیمتی و قیمتی انرژی و اجرایی کردن 
هر چه سریع تر طرح هایی چون ارائه »گواهی صرفه جویی« حوزه انرژی مندرج 
در سند برنامه هفتم توسعه، جزو اتفاقات خیلی خوبی هستند که باید در دولت 
سیزدهم اجرایی شوند و ما در وزارت اقتصاد برای یک مدل غیرقیمتی اصلاح 

بخاری ها وارد تعامل با اتاق بازرگانی شده ایم.
او افزود: متاس��فانه به دلیل تحریم های ظالمانه، همچون س��ال های وفور 

درآمد های نفتی نیمه دوم دهه هشتاد شمسی، اعتبارات لازم به منظور جبران 
افزایش نرخ حامل های انرژی برای مردم را نداریم و گرنه دست مان برای انجام 
اقدامات اصلاحی اعم از اصلاح قیمتی یا توسعه انرژی های تجدید پذیر، بازتر از 

امروز بود.
 وی گفت: در س��فر اخیر بنده که در معیت معاون اول رییس جمهوری به 
چین صورت گرفت، تلاش کردیم با انجام تفاهماتی در مساله خودروهای برقی، از 
ظرفیت های »بیرونی« اقتصاد استفاده کنیم تا قدری از تنگنای بودجه ای موجود 

در خصوص اجرای طرح های حوزه انرژی رها شویم.
این گزارش حاکی است، در این جلسه، اساتید دانشگاه و صاحبنظران حاضر به 
ارائه نظرات و  پیشنهادات خود در حوزه انرژی پرداختند که از جمله آنها پیشنهاد 
»اصلاح قیمت گذاری برق« به شکلی بود که باعث ایجاد انگیزه برای سرمایه گذاری 

جدید توسط شرکت های خصوصی به منظور تاسیس نیروگاه شود.
حذف انحصار ش��رکت توانی��ر در صادرات، واردات و ف��روش برق و اعطای 
امتی��ازات در ای��ن خصوص به بخ��ش خصوصی و ورود ب��ه عرصه تولید برق 
خورشیدی از جمله دیگر پیشنهاد های مطرح شده توسط اساتید و صاحبنظران 

در این جلسه بودند.
بنا بر این گزارش، کاهش مصرف بنزین از طریق الزام استانداردهای اجباری 
به خودرو سازان برای کاهش مصرف خودرو های تولیدی، معرفی منابع جایگزین 
به جای بنزین و توسعه وسایل حمل و نقل عمومی و ایجاد مزیت برای استفاده 
از آنها توسط شهروندان از دیگر پیشنهادهای مطروحه توسط حضار در جلسه 
با وزیر اقتصاد بودند. راه اندازی بازار انرژی و ایجاد امکان خرید و فروش سهمیه 

بنزین از دیگر پیشنهاد های مطرح شده در این جلسه بودند.
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گ�روه انرژی- خوش بینی ای که فع��الان بازار نفت در 
سپتامبر با تمرکز بر محدودیت عرضه اوپک پلاس داشتند، 
جای خود را به بدبینی داده و پرسش هایی را درباره تصمیم 

این گروه درباره سیاست تولید خود برانگیخته است.
اویل پرایس در گزارشی نوشت: تغییر موضع معامله گران 
نف��ت در هفته های اخیر، به ریزش قیمت در بازارهای نفت 
منتهی شده، زیرا نگرانی ها نسبت به وضعیت شکننده اقتصاد 

جهانی و تقاضا برای نفت، تجدید شده است.
خوش بینی ای که بازار در سپتامبر تحت تاثیر محدودیت 
عرضه اوپک پلاس داشت، جای خود را به بدبینی در اکتبر و 
نوامبر داده  ، زیرا نگرانی ها نسبت به کمبود عرضه، جای خود 
را به واهمه نسبت به تقاضای ضعیف داده است. در نتیجه، 
قیمت نفت برنت و وست تگزاس اینترمدیت، هفته گذشته به 

پایین ترین رکورد چهار ماه اخیر سقوط کردند.
اوپک و عربستان سعودی که بزرگ ترین عضو این گروه 
هستند، اصرار دارند که تقاضا همچنان قوی است و ریزش 
قیم��ت نف��ت از ۹۰ دلار به ۸۰ دلار در هر بش��که برنت در 
هفته ه��ای اخیر، در بحبوحه نگرانی های بیش از حد درباره 

تقاضا، تشدید شده است.
ادامه روند نزولی قیمت نفت، ممکن است عربستان سعودی 
را مجبور کند کاهش اضافی عرضه به میزان یک میلیون بشکه 
در روز را در س��ال ۲۰۲۴ یا حداقل بخشی از سال میلادی 

آینده، ادامه دهد.
در حال حاضر، کاهش داوطلبانه تولید عربستان و کاهش 
صادرات روسیه به میزان ۳۰۰ هزار بشکه در روز تا پایان سال 
۲۰۲۳ ادام��ه دارد. با کاهش قیمت نفت به ۸۰ دلار، هر دو 
تولیدکننده اوپک پلاس ممکن است با تمدید کاهش اضافی 

عرضه، دوباره قیمت ها را تقویت کنند. با توجه به کاهش فصلی 
تقاضا برای نفت در سه ماهه اول هر سال، تمدید کاهش اضافی 

عرضه می تواند مطرح باشد.
براساس داده های صرافی ها که توسط جان کمپ، تحلیلگر 
بازار رویترز، گردآوری شده است، معامله گران در پنج هفته 
از شش هفته گذشته، فروشندگان بزرگ ۶ قرارداد آتی مهم 

نفت بوده اند.
در حالی که معامله گران همچنان نسبت به نفت بدبین 
هستند، اوپک و عربستان سعودی می گویند که حرکت نزولی 
بازار، بیش از حد بوده و تقاضا از جمله در چین، قوی است.

هیثم الغیص دبیر کل اوپک هفته گذشته اظهار کرد: اقتصاد 
با وجود چالش ها هنوز خوب است. الغیص در فاصله کمتر از 
سه هفته تا زمان برگزاری نشست وزیران گروه اوپک پلاس 
در ۲۶ نوامب��ر، نس��بت به تقاضای جهانی ب��رای نفت ابراز 

خوش بینی کرد.
اوپک در جدیدترین گزارش ماهانه بازار نفت اعلام کرد که 
شرایط بنیادی بازار نفت همچنان قوی است و واردات نفت به 
چین به رکورد سالانه جدیدی در سال ۲۰۲۳ افزایش خواهد 

یافت و احساسات منفی بازار را اغراق آمیز خواند و رد کرد.
هفته گذشته، شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی 
عربستان سعودی، اظهار کرد: تقاضا برای نفت همچنان قوی 

است و سفته بازان را عامل کاهش اخیر قیمت نفت خواند.
حت��ی آژانس بین المللی انرژی )IEA( در جدیدترین 
گ��زارش ماهان��ه خود اع��لام کرد در حال��ی که وضعیت 

نزولی تر ممکن اس��ت منطقی باشد، تقاضای جهانی برای 
نفت، همچنان فراتر از انتظارات اس��ت و پیش بینی خود 
از رش��د تقاضا برای نفت در س��ال های ۲۰۲۳ و ۲۰۲۴ را 

اندکی افزایش داد.
براس��اس گزارش اویل پرایس، وارن پترسون و اوا مانتی، 
استراتژیست های بانک  ای ان ج، در یادداشتی درباره حرکت  
اخیر قیمت نفت، نوش��تند: بر این باوریم که میزان کاهش 
قیمت نفت در هفته های اخیر ش��دید بوده اس��ت. اگرچه 
ممکن است عوامل بنیادین آن طور که در ابتدا تصور می شد 
صعودی نباشند، اما همچنان حمایت کننده هستند و احتمالا 
بازار تا پایان سال جاری با کسری مواجه خواهد بود. مازادی 
که برای اوایل سال آینده پیش بینی می شود، در صورتی که 
سعودی ها، کاهش اضافی عرضه خود را تمدید کنند، پیش 

نخواهد آمد.
عربستان به دنبال کاهش بیشتر تولید نفت � 

یک ش��رکت مش��اوره انرژی آمریکایی پیش بینی کرد، 
عربستان س��عودی در سه ماهه نخست سال ۲۰۲۴ و شاید 
در نیمه اول سال میلادی آینده، به کاهش اضافی تولید نفت 

خود ادامه  دهد.
رویترز به نقل از آمریتا سِ��ن، یکی از موسس��ان شرکت 
مشاوره انرژی اسپکتس نوشت: قیمت فعلی نفت به حد کافی 
پایین نیست تا تولیدکنندگان اوپک پلاس، محدودیت عرضه 
داوطلبانه خود را در سال ۲۰۲۴ عمیق تر کنند و عوامل بنیادین 

بازار به حد کافی، ضعیف نیست تا این امر را تضمین کند.

نشست بعدی وزیران اوپک پلاس در ۲۶ نوامبر برای بررسی 
دورنمای بازار و بازبینی سیاست تولید برگزار می شود.

قیمت نفت برنت روز چهارشنبه به دلیل نگرانی ها نسبت 
به رش��د اقتصادی و تقاضا ک��ه محدودیت عرضه داوطلبانه 
اوپک پلاس را تحت الش��عاع قرار داد، به زیر ۸۲ دلار در هر 

بشکه سقوط کرد.
آژانس بین المللی انرژی )IEA(  سه  ش��نبه هفته جاری 
پیش بینی خود از میزان رشد تقاضا برای نفت در سال میلادی 
جاری و آینده را با وجود کاهش رشد اقتصادی تقریبا همه 

اقتصادهای بزرگ، بالا برد.
انتظار می رود لغو موقتی تحریم های واشنگتن علیه نفت 
ونزوئلا، عرضه نفت سنگین به آمریکا و اروپا را بهبود بخشد 
و همزم��ان، صادرات نفت روس��یه و ایران با وجود تحریم ها، 

ادامه دارد.
آمریتا سِن در نشست کالاهای آسیایی فایننشال تایمز در 
سنگاپور گفت: مشکل، هنوز دوگانگی اساسی در سیاست های 
آمریکا است که می خواهد بدون ایجاد اختلال در جریان عرضه 

نفت، درآمدهای روسیه را کاهش دهد.
وزارت خزانه داری آمریکا، جمعه گذشته، اخطاریه هایی 
را برای شرکت های مدیریت کشتی ارسال کرده و خواستار 
اطلاعاتی درباره ۱۰۰ کشتی مشکوک به نقض تحریم های 

غرب علیه نفت روسیه شد.
براساس گزارش رویترز، این اقدام بزرگ ترین اقدام آمریکا، 
از زمانی اس��ت که واش��نگتن و متحدانش به تلافی جنگ 
اوکراین، مکانیزم س��قف قیمت را با ه��دف محدود کردن 
درآمدهای نفتی مسکو، برای صادرات نفت روسیه از طریق 

دریا، اعمال کردند.

آیا ریزش قیمت نفت به تشدید کاهش تولید می انجامد؟
نقشهتازهاوپکپلاسبرایبازار

گزارش 2

بدهی دولت به پیمانکاران 90 هزار میلیارد تومانی شد

راه ناهموار تولید برق 
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برخلاف وعده دولت، آبگرفتگی در اهواز فقط با چند دقیقه بارندگی
 اگر باد و باران نباشد این آلودگیِ هواست که سهم مردم از زندگی را مختل 
می کند و اگر باران ببارد آبگرفتگی خیابان ها، این قصه این روزهای خوزستان 
و اهواز شده است، آنها تمام طول هفته هشدار آلودگی هوا داشتند و دیروز که 
چند دقیقه باران آمد تا آلودگی هوا را از بین ببرد، آبگرفتگی در خیابان های شهر 
جاری شد، طوری که محمدرضا کرمی نژاد، مدیرعامل آبفای خوزستان   با بیان 
اینکه این بارش »۲۰ میلیمتر« بوده است وعده داد که با »فعال شدن پمپ ها« 

مشکل آبگرفتگی را برطرف می کند.
کاسبان آبگرفتگی اهواز، حالا کجا هستید؟ � 

این بارش ۲۰ میلیمتری در اهواز که سبب آبگرفتگی معابر شد، واکنش هایی 
را هم در بر داشت. کیوان ساعدی  فعال سیاسی- اجتماعی در اهواز درباره این 
آبگرفتگی در شبکه اجتماعی ایکس )توئیتر( نوشت: »تنها چند میلیمتر بارش 
دوباره باعث آبگرفتگی در چندین نقطه از ش��هر اهواز ش��د. تکلیف شهرداری 

بی کفایت و پر مدعای اهواز و حامیان محدودش روشن است، اما سوال اینجاست 
آنهایی که زمانی فریاد »اولویت اولویت« ش��ان گوش فلک را کر کرده بود و با 
هر باران چکمه پوش و همراه با دوربین به میان آبگرفتگی ها دویده و وااسفا سر 
می دادند، حالا کجا هس��تند و چرا لال شده اند؟ دلیل آنروشن است؛ آن زمان 

منافع شان در فریاد بود و امروز منافع شان تامین است و مصلحت در سکوت.«
برخلاف وعده دولت، آبگرفتگی در اهواز فقط با چند دقیقه بارندگی/  � 

»یك روز منافع شان در فریاد بود امروز در سکوت!«
همچنین در واکنش��ی دیگر موسی ش��اعری شهردار سابق اهواز در شبکه 
اجتماعی ایکس )توئیتر( نوش��ت: »سه سال اس��ت که در اهواز خبری از ورود 
سامانه های بارشی همرفتی سودانی که بارش های سیل آسای بالای ۷۰ میلیمتر 
را در چند ساعت ایجاد می کرد نیست، اما حالا جتی با بارش های کمتر از ۱۰ 
میلیمتر هم شاهد آبگرفتگی هستیم! اگر سامانه سودانی آمد چه می کنید؟ کاسبان 
آبگرفتگی اهواز، حالا کجا هستید؟« برخلاف وعده دولت، آبگرفتگی در اهواز فقط 

با چند دقیقه بارندگی/ »یک روز منافع شان در فریاد بود امروز در سکوت!«

وعده های بی نتیجه � 
درحالی مردم در ش��هر اهواز با بارش��ی ۲۰ میلیمتری شاهد آبگرفتگی 
معابر هس��تند که همواره وعده های کوچک و بزرگ برای رفع این مش��کل 
را ش��نیده اند. از صحبت های محمد مخبر معاون رییس جمهوری که گفته 
بود »در ش��هر اهواز کاری ش��ده است که از این به بعد با بارش باران مردم 
نگران نیستند هر بارشی موجب خوشحالی مردم است و از آبگرفتگی دیگر 

خبری نیست.«
همچنین آن طور که باش��گاه خبرنگاران جوان نوشته، در روزهای ابتدایی 
دولت سیزدهم و در شهریور ۱۴۰۰ حجت الاسلام والمسلمین ابراهیم رییسی 
رییس جمهوری در اولین سفر استانی خود به استان خوزستان سفر کرد و اولین 
مقصد خود را بازدید از پروژه س��اماندهی ش��بکه فاضلاب شهر اهواز قرار داد و 
همانجا به وزرای کشور و نیرو دستور داد تا برای جلوگیری از بروز آبگرفتگی های 
معمول فصول بارش اهواز اقدام کنند، اما با وجود گذشت دو سال از این دستور 

همچنان در خوزستان مردم شاهد آبگرفتگی معابر هستند. 

ری
شه

گروه جامعه-  این روزها روزهای سرد و گرم بودن 
توامان هواس��ت! یک ساعت گرم است و یک ساعت 
سرد! انگار هوا با بدن ما سر شوخی باز کرده است! مدام 
رنگ و رو عوض می کند و همین شخصیت تکانشی هوا 
بسیاری را در دام بیمار شدن می اندازد و روانه دکتر و 
بیمارستان می کند. پاییز فصل برگ ریزان و حرکت به 
سمت خمودگی و رخوت طبیعت است و در این میان 
افراد مختلف نیز از این خمودگی در امان نیستند. ننه 
سرما کم کم پشت در خانه هر کسی در حال ساخت 
خانه زمس��تانی اس��ت و هر روز عزم خود را جدی تر 
می کند تا با رسوخ به خانه و جدال با بدن اعضای خانه، 
یکی را در همین روزهای ابتدایی فصل پاییز روانه دکتر 
و مط��ب کند. این روزها روزهای جولان بیماری های 
ویروس��ی از مجموعه ده ها ویروس سرماخوردگی و 
بیماری های مرتبط است؛ همان ۲۰۰ نوع ویروسی که 
اگر دامن هرکسی را بگیرند به این آسانی ول کن ماجرا 
نیستند! بیماری های سرماخوردگی، آنفلوآنزا و بیماری 
نوظهور کرونا در این روزهای پاییزی جولان می دهند و 
تمام هم و غم خود را مصروف می کنند تا در کسری از 
ثانیه غافل ماندگان از سلامتی و رعایت اصول بهداشتی 
را قربانی کنند. این در حالی است که به تازگی میزان 
مراجعه کودکان و اقشار گروه های پرخطر به بیمارستان ها 

افزایش چشمگیری داشته است.
مراجعه روزانه 35۰ � بیمار به بخش سرپایی 

اورژانس
»یوسف مجتهدی« رییس بیمارستان کودکان 
بهرامی به »جهان صنعت« گفت: در حال حاضر روزانه 
بین ۳۰۰ تا ۳۵۰ مراجعه کننده به بخش س��رپایی 
اورژانس بیمارستان کودکان داریم و در این بیمارستان 
۱۴۰ تخت بیمارستانی فعال وجود دارند. همچنین هفت 
تخت دیالیزی فعال است که  ۱۲ بیمار به طور مرتب 
از این تخت ها استفاده می کنند. به گفته وی، با شروع 
مدارس و شروع اجتماعات، شیوع بیماری های ویروسی 
و تنفسی در بین دانش آموزان افزایش پیدا می کند که 
باید آموزش های لازم درباره رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی توس��ط والدین به کودکان و نوجوانان داده 
شود. رییس بیمارستان کودکان بهرامی بیان کرد: بر 
اساس آخرین بررسی های انجام شده  درصد کمی از 
مراجعه کنندگان به بیمارستان مبتلا به بیماری آنفلوآنزا 
هستند. والدین باید به دانش آموزان نحوه صحیح شستن 
دست با آب و صابون را آموزش دهند و در هنگام بروز 
علامت سرماخوردگی حتما ماسک بزنند و حتی الامکان 

بر سر کلاس درس حاضر نشوند.
وی با اش��اره به اینکه والدین باید سرفه منجر به 
بی حالی فرزندان را جدی بگیرند، ادامه داد: در فصل پاییز 
میزان مراجعه کنندگان به بیمارستان نسبت به فصل های 
دیگر افزایش پیدا می کند و در حال حاضر اکثر تخت های 

بیمارستان کودکان بهرامی اشغال است.
مصونیت دو هفته ای بعد از ابتلا به آنفلوآنزا � 

دکتر »حمید سوری« متخصص اپیدمیولوژی و 
استاد دانشگاه درخصوص مصونیت دو هفته ای مبتلایان 
به آنفلوآنزا به »جهان صنع��ت« گفت: الگوی توزیع 
بیماری ها و پاتوژن ها به این صورت است که معمولا 
وقتی در یک دوره  در جامعه ای عمومیت پیدا می کند، 
آن بیماری با توجه به قابلیت انتشارش می تواند گروه های 
مختلف را مبتلا کند، اما معمولا فرد در یک دوره زمانی 
تعریف شده، ۲ بار یا بیشتر دچار همان بیماری نمی شود. 

وی افزود: در مورد ویروس ها چون مرتبا دچار جهش 
یا موتاسیون می شوند، تضمینی وجود ندارد و ممکن 
است واریانت ها و ساب واریانت های دیگرِ یک ویروس 
موجب شوند که علی رغم ایجاد ایمنی اولیه در فرد، 
او باز هم مبتلا به آن بیماری شود، زیرا مثلا آنفلوآنزا 
فقط یک ویروس نیست و زیرسویه های زیادی دارد. 
هرچند احتمال ابتلا نسبت به کسی که حساس است 
و آنتی ب��ادی لازم برای مقابله با آن ویروس در بدنش 
ایجاد نش��ده، خیلی کمتر است. وقتی مبتلا به یک 
عفونت تنفسی می شویم، اگر آن عفونت از نوع ویروسی 
باشد، احتمال ابتلای دوباره فرد وجود دارد، ولی درباره 

عفونت های باکتریایی، موضوع کاملا متفاوت است.
ب��ه گفته دکتر س��وری، البته ابت��لای مجدد به 
ویروس های مختلف، متفاوت است. درمورد بعضی از 
ویروس ها ممکن است حتی تا چند ماه طول بکشد 
تا مجددا مبتلا شویم و درمورد برخی ویروس ها هم 
این دوره کوتاه تر است. معمولا فرد یک تا ۲ هفته بعد 
از ابتلا به بیماری در برابر آن مصونیت دارد. چه در برابر 
واکسن باشد و چه درخصوص بیماری، اما بعد کم کم 
سطح ایمنی پایین می آید و فرد مانند دو هفته اول بعد از 
بیماری نمی تواند مصون بماند. این اپیدمیولوژیست ادامه 
داد: این موضوع را در دوره اوج کرونا هم شاهد بودیم؛ 
افراد مدتی بعد از ابتلا مصونیت داشتند و بعد با ورود 
واریانت ها و ساب واریانت های جدید یا عوامل بیماری زای 
دیگر، احتمال ابتلای دوباره به این ویروس )کرونا( را 
داشتند. دکتر سوری به این موضوع مهم اشاره می کند 
که ویروس های تنفسی مانند آنفلوآنزا متنوع هستند و به 
دلایلی از جمله تغییرات مداوم در ساختار ژنتیکی خود 
می توانند از ایمنی بدن فرد عبور کنند. بنابراین حتی پس 
از بهبود از یک عفونت تنفسی، احتمالا هنوز می توانید 

مبتلا به عفونت های تنفسی دیگر شوید. همچنین گرچه 
پس از بهبود از یک عفونت تنفسی، احتمال بهبودی و 
کاهش عوارض در فرد نسبت به افرادی که هنوز بیمار 
هستند بالاتر است، اما همچنان می تواند ویروس را به 

دیگران انتقال دهد.
کرونا هنوز تمام نشده است � 

دکت��ر »احمد طباطبای��ی« عضو کمیته علمی 
کشوری مقابله با کرونا در توضیح چرایی افزایش بروز 
عفونت های تنفسی در کشور همزمان با فصل سرما، 
گفت: به غیر از دو-  سه سالی که کرونایی محسوب 
می شد، هر ساله در ایام پاییز و با شروع فعالیت مدارس، 
دانشگاه ها و شکل گیری فعالیت های اجتماعی، با پیکی 
از عفونت های تنفسی مواجه هستیم که معمولا علت 
این عفونت ها، ویروس ها هس��تند. وی با بیان اینکه 
سرماخوردگی شایع ترین بیماری ناشی از عفونت های 
ویروسی تنفسی در فصل سرماست، درباره افزایش موارد 
بروز این عفونت ها به ایسنا توضیح داد: در برخی سال ها 
عفونت آنفلوآنزا به یک باره افزایش می یافت و آنفلوآنزا در 
کنار سرماخوردگی قد علم می کرد؛ بنابراین شیوع این 
بیماری نسبت به سرماخوردگی بیشتر نیست، اما نگرانی 
از آنجاست که اولا آنفلوآنزا علائم شدیدتری ایجاد می کند 
و ثانیا افراد به دنبال ابتلا ممکن اس��ت دچار عوارض 
بیشتری شوند؛ این عوارض هم می تواند از پنومونی 
باشد تا تجمع چرک در ریه، نارسایی تنفسی و غیره. در 
مجموع ماهیت آنفلوآنزا آن است که می تواند عوارض 
بیشتری داشته باشد نه اینکه شایع تر از سرماخوردگی 
باشد. عضو کمیته علمی کشوری مقابله با کرونا با اشاره به 
اینکه در دو سال کرونا به دلیل رعایت مسائل بهداشتی از 
سوی جامعه و اعمال برخی محدودیت ها، شاهد کاهش 
عفونت های ویروسی سرماخوردگی و آنفلوآنزا بودیم، 

افزود: سال گذشته با کاهش محدودیت ها و بازگشایی 
مدارس و دانشگاه ها و برقراری تجمعات، از اوایل مهر و 
آبان با افزایش و پیک شدیدی از عفونت های ویروسی 
و از جمله بروز موارد آنفلوآنزا و همچنین در مواردی 
کرونای اومیکرون مواجه شدیم که البته از اواخر آذر و 
دی ماه نیز به تدریج کاهش شیوع را داشتیم، هرچند 
که باز هم از موارد تک گیر آنفلوآنزا و کرونا رها نشدیم. 
در بهار و تابستان امسال نیز دوباره موارد کاهش یافت و 
اکنون دوباره روند افزایشی را خواهیم داشت. وی با اشاره 
به چهار گروه بیماری شامل سرماخوردگی، آنفلوآنزا، کرونا 
و حساسیت های فصلی که ممکن است علائمی مشابه 
یکدیگر داشته باشند و افراد در افتراق آنها از یکدیگر 
دچار مشکل شوند، افزود: در برخی عفونت ها، برخی 
علائم شایع تر است. دوره »کمون« در سرماخوردگی 
بدون علامت است و علائم در این بیماری سریع ظاهر 
می شود. در آنفلوآنزا هم همین طور بوده و تنها ممکن 
است مقداری دوره کمون طولانی تر باشد، اما در کرونا 
دوره کمون بسیار طولانی تر است. در حساسیت های 
فصلی هم که »کمون« معنی ندارد. طباطبایی ادامه 
داد: در بیماری کرونا، شروع علائم تدریجی است، این 
درحالی است که در آنفلوآنزا شروع علاوم معمولا ناگهانی 
است. در سرماخوردگی ها نیز شروع علائم شبیه کرونا 
بوده و تدریجی اس��ت. در بیماری آنفلوآنزا تب بسیار 
شایع است. کرونا نیز ممکن است تب بالا ایجاد کند، اما 
سرماخوردگی ها معمولا تب بالا ایجاد نمی کنند، بنابراین 
اگر تب بیمار بالا باقی بماند یا کروناست یا آنفلوآنزا. در 
حساسیت های فصلی نیز معمولا تب مشاهده نمی شود. 
این عضو کمیته علمی مقابله با کرونا افزود: کوفتگی، 
خس��تگی و بدن درد ه��م در آنفلوآنزا و هم در کرونا 
مشاهده می شود، اما سرماخوردگی و حساسیت های 

فصلی این علائم را ندارند. به این ترتیب بر اساس این 
علائم می توان بین کرونا و آنفلوآنزا افتراق قائل شد.

وی با بیان اینکه »س��رفه« در هر چهار گروه این 
بیماری ها می تواند مشاهده ش��ود، افزود: معمولا در 
آنفلوآنزا، س��رفه ها خشک تر است. کرونا هم می تواند 
با سرفه خشک همراه باشد. افرادی که زمینه آلرژی 
داشته باشند به دنبال ابتلا به این دو بیماری، ممکن است 
سرفه های شدیدی داشته باشند و خس خس سینه نیز 
می تواند بروز یابد، اما تنگی نفس در بیماری کرونا بسیار 
شایع تر است. تنگی نفس ممکن است در سرماخوردگی 
و آنفلوآنزا نیز مشاهده شود، اما به شدت کرونا نیست. 
طباطبایی با بیان اینکه عطسه در عفونت های ویروسی 
شایع است، اما در آنفلوآنزا علامت پیش درآمد بیماری 
نیست، افزود: حساسیت های فصلی با عطسه های مکرر 
همراه است. آبریزش بینی هم در هر چهار گروه این 
بیماری ها می تواند ایجاد ش��ود، اما در آنفلوآنزا بسیار 
کمتر است. گلودرد می تواند در عفونت های آنفلوآنزایی 
و کرونایی شدید باشد. در سرماخوردگی ممکن است 
گلودرد داشته باشیم، اما شدید نیست. در حساسیت های 
فصلی هم چندان گلودرد را شاهد نیستیم. خارش چشم ، 

گلو و بینی هم بیشتر در حساسیت ها دیده می شود.
وی همچنین گفت: علائم گوارشی در آنفلوآنزا و 
در کودکان می تواند شایع تر باشد و به صورت اسهال و 
استفراغ خود را نشان دهد. در کرونا هم این علائم دیده 

می شود، اما نسبت به آنفلوآنزا کمتر است.
عض��و کمیت��ه علمی مقابله ب��ا کرون��ا در ادامه 
صحبت هایش در پاسخ به سوال ایسنا درباره افزایش 
موارد کرونای شناسایی ش��ده در کش��ور طی هفته 
گذش��ته و آمار فوتی ناشی از این بیماری  تاکید کرد: 
اف��راد و خانواده ها تصور نکنند که کرونا دیگر وجود 
ندارد و تمام شده است، علت افزایش آمارها به دلیل 
عدم رعایت و بازگشایی مدارس و دانشگاه ها و شرکت 
در مجامع و میهمانی ها و غیره است؛ چنین شرایطی 
زمینه را برای افزایش ابتلاها فراهم می کند. طباطبایی 
ادامه داد: به این ترتیب رعایت موازین بهداشتی، رعایت 
فاصله اجتماعی، شست وشوی دست ها، پوشش ماسک 
به ویژه در افراد دارای علامت بیماری مهم است. افراد 
علامت دار لازم است در منزل استراحت کنند و تا بهبود 
علائم در مدارس یا محل کار حضور نیابند و باعث انتقال 
بیماری به سایرین نشوند. وی با بیان اینکه در حال حاضر 
آنفلوآنزا نسبت به کرونا شایع تر است، گفت: شاید از این 
جهت که آمارهای آنفلوآنزا اعلام نمی شود، اهمیت این 
بیماری کمتر برای افراد به چشم می آید. با این وجود لازم 
است تاکید شود که هنوز هم کرونا وجود دارد و افراد و 
خانواده ها باید رعایت موارد بهداشتی را جدی بگیرند. 
او درباره واکسیناسیون علیه کرونا به ایسنا گفت: هنوز 
علیه سویه های جدیدی که از کرونا گزارش می شود، 
واکسن طراحی نشده است. اگر کسی واکسیناسیون 
قبلی را کامل نکرده ، توصیه بر آن است که برای تکمیل 
واکسیناسیون اقدام کند. در بیماران زمینه ای هم توصیه 
بر تزریق واکسن است. طباطبایی در پایان صحبت هایش 
گفت: به نظر می رسد در هفته اخیر عفونت های تنفسی 
نسبت به هفته های قبل افزایش یافته و این موضوع تحت 
تاثیر عواملی همچون حضور در مدارس، دانشگاه ها و 
شکل گیری مجامع عمومی است، بنابراین لازم است 
افراد و خانواده ها توصیه ها را جدی بگیرند و همچنان به 

رعایت موارد بهداشتی توجه کنند.

سال بیستم    شنبه ۲7 آبان 1۴۰۲      شماره  5395

درصدبالایابتلایایرانیهابهمیگرن!

»جهان صنعت«- رییس انجمن سردرد ایران با اعلام شیوع بالای سردرد 
بین نوجوانان کش��ور  گفت: سردرد میگرنی در کشور ما حدود ۱۴ درصد در 

جمعیت بزرگسالان است.
منصوره تقاء در حاشیه برگزاری اولین دوره آموزش پرستار متخصص سردرد 
که در روزهای ۲۴ الی ۲۶ آبان در محل بیمارستان سینای تهران در حال برگزاری 
است، اظهار کرد: در کشورهای پیشرفته پرستار متخصص سردرد عنوانی بسیار 
آشنا است و خدماتی که توسط این پرستاران ارائه می شود بسیار گسترده بوده 

و بهره بسیار خوبی برای بیماران به همراه دارد.
وی گفت: هدف اصلی این برنامه آموزش پرستاران در حوزه سردرد است 
که بتوانند پش��تیبانی درمانی خوبی برای افرادی که مبتلا به انواع س��ردرد 
هستند مثل بیماران مراجعه کننده به کلینیک های سردرد و کلینیک های مغز 
و اعصاب و نیز بیماران بستری به دلیل سردردهای خاص مانند افزایش فشار 
داخل جمجمه یا وجود لخته در سیستم سیاهرگی مغز داشته باشند و از نظر 
روند درمانی از بابت احتمال بروز عوارض دارویی و درمانی و حتی نیاز آنها به 

ویزیت مجدد خدمات ارائه دهند.
رییس انجمن سردرد ایران با اشاره به آمارهای ارائه شده در سال ۲۰۱۸ توسط 
سازمان های جهانی در خصوص سردرد بیان کرد: در این بررسی ها سردرد میگرن 
در افراد زیر ۵۰ سال در دنیا به عنوان اولین علت ناتوانی شناخته شده است 
که در کشور ما نیز طبق یک بررسی در چند سال قبل در مورد علل ناتوانی در 

حیطه بیماری ها، سردرد علت اول ناتوانی شناخته شد.
تقاء اعلام کرد: س��ردرد میگرنی در کشور ما حدود ۱۴درصد در جمعیت 
بزرگسالان است که نسبت به جمعیت کل کشور برای افرادی که فقط مبتلا 
به میگرن هستند بسیار بالا است متاسفانه این آمار در گروه نوجوانان درصد 

بسیار بالاتری را نشان می دهد.
این استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران افزود: در یک بررسی انجام شده از 
طرف گروه تحقیقاتی ما در گروه نوجوانان که در مدارس انجام شده، ۶۰درصد 
از نوجوانان گفتند که در سه ماه گذشته چندین مرتبه سردرد را تجربه کرد ه اند 
و خیلی از اوقات این سردرد منجر به غیبت از مدرسه یا کاهش کارایی این افراد 
در مدرسه  بود که از علل شایع آن سردردهای میگرنی، تنشی و سردردهای 

پس از ضربه های خفیف با فعالیت های ورزشی بود.
این متخصص بیماری های مغز و اعصاب به وجود سردرد به علت مصرف 
داروهای مسکن اشاره کرد و گفت: متاسفانه این نوع سردرد در کشور ما بسیار 
شایع است و افراد بدون مراجعه به پزشک یا کامل نکردن دوره درمان خود، 
شروع به مصرف بیش از حد مسکن ها کرده اند که موجب بروز سردرد جدیدی 

در فرد می شود که مقاوم تر به درمان است.

تدریس18هزارمعلمبدونقرارداد،حقوقوبیمه
درکلاسهایدرس!

در سال های اخیر که کمبود معلم به یکی از بحرانی ترین مسائل آموزش و 
پرورش تبدیل شده است، معلمان غیررسمی به ویژه نیروهای خرید خدمات در 
خالی نماندن کلاس های درس از حضور معلم، نقش تاثیرگذاری داشتند با این 
وجود آنها در دریافت به موقع حقوق و بیمه مناسب با مشکلاتی همراه بودند 
ت��ا جایی که در برخی مواقع برای بهره مندی از ابتدایی ترین حقوق خود باید 
دست به تجمع می زدند! بیشترین معلمان جذب شده در ۵ سال اخیر به روش 
»خرید خدمات« بوده و بیشترین جذب معلم خرید خدمات در سال تحصیلی 
۱۳۹۹-۱۴۰۰ اتفاق افتاده است. اخیرا تعدادی از معلمان خرید خدمات کشور 
در تماس با خبرگزاری تسنیم باز هم از مشکل همیشگی این گروه از معلمان 
یعنی عدم پرداخت حقوق و بیمه خبر دادند و گفتند: در سال تحصیلی جدید 
از پرداخت به موقع حقوق و بیمه خبری نیست و از مهر تا به امروز نه حقوق 

دریافت کرده ایم و نه بیمه محقق شده است!
در همین ارتباط، محمد وحیدی عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
شورای اسلامی گفت: مهرماه امسال ۲۳ هزار کلاس درس دوره ابتدایی معلم 
نداشتند، بنابراین آموزش و پرورش مجبور شد تعدادی از معلمان خرید خدمات 
را که برخی ۱۰ سال سابقه تدریس داشتند و از سیستم حذف کرده بود، مجدد 

به تدریس دعوت کند.
وی بیان کرد: حدود ۱۸ هزار معلم خرید خدمات به کلاس های درس بدون 
معلم رفتند، اما این افراد هنوز قرارداد، حقوق و بیمه ندارند. حداقل انتظار این 
اس��ت که آموزش و پرورش وضعیت آنها را تعیین تکلیف کند. معلمان خرید 
خدمات در حالی حقوق ندارند که برخی برای تدریس باید به مناطق روستایی 

و دوردست بروند و هزینه رفت و آمد بالایی پرداخت کنند.
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی گفت: سازمان 
اداری و اس��تخدامی باید مجوزی بدهد تا معلمان خرید خدمات آموزشی به 
جای اینکه با شرکت های واسط قرارداد منعقد کنند، به طور مستقیم با آموزش 
و پرورش وارد قرارداد ش��وند، در این صورت هزینه ها برای آموزش و پرورش 

کمتر می شود.
سازمان برنامه و بودجه: آموزش و پرورش می تواند حقوق معلمان  � 

خرید خدمات را ماهانه پرداخت کند
وحیدی با اشاره به اینکه مجلس در جلسه با وزیر آموزش و پرورش تاکید 
کرد که قرارداد معلمان خرید خدمات آموزشی منعقد و حقوق آنها به صورت 
منظم همراه با سایر معلمان پرداخت شود، عنوان کرد: رییس سازمان برنامه 
و بودجه در این جلس��ه تاکید کرد که حق التدریس معلمان ش��اغل و خرید 
خدمات آموزشی همانند سایر حقوق ها پایان هر ماه پرداخت خواهد شد. آقای 
منظور رییس سازمان برنامه و بودجه معتقد است که وزارت آموزش و پرورش 
می تواند در مبالغی که ماهانه به آن پرداخت می کنیم، حقوق معلمان خرید 

خدمات را هم پرداخت کند.
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی ادامه داد: اگر 
از وزیر آموزش و پرورش سؤالاتی در مجلس مطرح می شود بخشی از آن به 

دلیل مسائل و مشکلات معلمان غیررسمی است.
وی بیان کرد: معلمانی که به تازگی از طریق آزمون استخدامی جذب شده اند 
بدون گذراندن دوره آموزش معلمی در دانشگاه فرهنگیان، وارد کلاس های درس 
شدند  و هم زمان با تدریس در حال گذراندن دوره آموزشی خود هستند، در 
حالی که این افراد باید ۶ ماه یا یک س��ال دوره آموزش معلمی را قبل از ورود 

به مدارس طی کنند.
مسعود بهرامی مدیرکل آموزش و پرورش شهرستان های استان تهران درباره 
انعقاد قرارداد با معلمان خرید خدمات گفت: تمایل داریم قرارداد معلمانی که 
از س��ال های گذش��ته با ما همکاری داشته اند به صورت مستقیم با آموزش و 
پرورش منعقد ش��ود و حقوق آنها نیز همانند س��ایر معلمان در پایان هر ماه 

پرداخت شود.
وی افزود: امیدواریم سازمان اداری و استخدامی همانند سال گذشته به ما 
مجوز بدهد تا بتوانیم معلمان خرید خدمات را به قرارداد کارمعین تبدیل کنیم 

و حقوق آنها هر ماه با سایر معلمان پرداخت شود.

خبر

»جهانصنعت«شیوعبیماریتنفسیرابررسیکرد

کرونا گرفتیم یا آنفلوآنزا؟!
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 « فقط تهران بزرگ »

ایسنا- یکی از مهم ترین دلایل آلودگی 
هوا در کلانشهرهای کشور و به ویژه تهران، 
ناوگان فرس��وده ای هستند که سال هاست 
در انتظار نوسازی به سر می برند و همچنان 
در خیابان های شهر تردد می کنند. بر اساس 
برخی پژوهش ها سهم منابع آلاینده متحرک 
در آلایندگی هوا به ویژه ذرات معلق با قطر 
کمت��ر از ۲/۵ میکرون تا ۸۸ درصد معرفی 
می ش��وند. بدون شک خودروهای فرسوده 
نه تنها مصرف سوخت بیشتری نسبت به 
خودروهای غیر فرسوده دارند، بلکه از آلایندگی 

بیشتری نیز برخوردارند.
وضعیت هوای کلانشهر تهران چندان 
سوال برانگیز نخواهد بود، به ویژه وقتی بدانیم از 
۳۱۳ هزار دستگاه خودروی ناوگان تاکسیرانی، 
۲۰۳ هزار دستگاه بالای ۱۰ سال عمر دارند. 
متاسفانه از سال ۱۳۹۶ به بعد نیز تسهیلات 
و اعتبارات یارانه ای از طرح نوسازی ناوگان 
تاکسیرانی حذف و خرید نقدی جایگزین 
آن ش��د. در همین راستا مرتضی ضامنی 
مدیر عامل اتحادیه حمل و نقل مسافر شهری 
کشور در گفت و گو با ایسنا، در تشریح روند 
نوسازی تاکسی های فرسوده در کشور گفت: 
شرایط اقتصادی اجازه نمی دهد تا قریب به 
اکثر  تاکسیرانان و تاکسی داران مشمول طرح 
نوسازی، بهای خودرو را به صورت نقد بپردازند. 
افزایش بی رویه قیمت خودرو در سال های 
اخیر مزید بر علت شده و مالکان تاکسی های 
فرسوده سالهاست که چشم انتظارند و شاید 
یکی از ردیف های بودجه )تبصره ۲ ماده ۸ 

قانون هوای پاک(  محقق شود.
وی افزود: افزایش بی رویه قیمت خودرو 
از ی��ک طرف و عدم تخصی��ص اعتبارات 
ارزان قیمت از ط��رف دیگر، مجموعه های 
حمل و نقل را بر آن داش��ت تا به روش های 
مختلف برای تامین بخشی از هزینه خرید 
خودرو اقدام کنند. منابع داخلی شهرداری ها، 

پست بانک، کمیته امداد، سازمان بسیج و... در 
کنار هم قرار گرفته اند تا بتوانند بخش کوچکی 

از این ناوگان عظیم فرسوده را احیا کنند.
با اختص�اص 5 � درص�د تولیدات 
خودروسازان به تاکسی سالانه ۴۰ هزار 

تاکسی فرسوده نوسازی می شود 
ضامنی گفت: ش��رکت های خودروساز 
به ویژه شرکت ایران خودرو اعلام می کنند 
که تولید آنها حدود ۹۰۰ ه��زار خودرو در 
سال است که اگر ۵ درصد از این تولید را به 
حوزه تاکسیرانی اختصاص دهند می توانیم 
سالانه ۲۰ هزار تا ۴۰ هزار خودروی فرسوده 
را نوس��ازی کنیم. بنابراین دلیل کاهش در 
تولید منطقی نیست و مشکل سیاستگذاری 
خودروسازان است و باید راهبرد مشخصی را 

برای تداوم طرح نوسازی ترسیم کنند.
با عدم توان خودروساز برای تولید  � 

تاکسی مواجه هستیم
مدیر عامل اتحادیه حمل ونقل مس��افر 
شهری کش��ور، تاکید کرد: در سال ۱۴۰۲ 
طی قراردادی با شرکت خودرو ساز مقرر شد 
تا ۱۰ هزار تاکسی نوسازی شود که با عدم 
توان خودروس��از برای تولید تاکسی مواجه 
شده ایم و در سال جاری صرفا ۲۵۰۰ دستگاه 
خودرو در طرح نوسازی جایگزین شده است.

به گفته وی، طرح نوسازی ناوگان تاکسیرانی و 
به طور کلی حمل ونقل عمومی، منافع عمومی 
کشور را دنبال می کند و کاهش آلودگی هوا و 
مصرف سوخت در این طرح دیده شده است. 
بنابراین تا زمانی که چنین رویه  و سیاستی 
برای نوسازی تاکسی های فرسوده در پیش 
رو است هوای آلوده کلانشهرها و کلانشهر 
تهران، انواع بیماری های تنفس��ی ، قلبی ، ... 
همچنان سایه به سایه ما را همراهی می کنند. 
ضامنی ادامه داد: که افراد زیادی در شهرهای 
کشور به علت فرسودگی خودروهایشان و 
ممانعت خودروسازان از تحویل خودروهای 

جدید به آنان، معیشت شان با مشکل مواجه 
شده است.

زمینه ورود ۲۰۰۰ � دستگاه خودروی 
برقی تا یك سال آینده فراهم شد

مدیر عامل اتحادیه حمل ونقل مس��افر 

شهری کش��ور در رابطه با ورود خودروهای 
برقی به حمل ونقل عمومی کشور نیز گفت: 
مجموعه وزارت کشور، سازمان شهرداری ها 
و دهیاری ها و اتحادیه حمل ونقل مس��افر 
شهری کش��ور زمینه ورود ۲۰۰۰ دستگاه 

خودروی برقی را تا یک س��ال آینده فراهم 
کرده است.

اتوب�وس، ون و تاکس�ی برقی در  � 
دستور کار شهرداری های کشور

وی افزود: با توجه به تکالیف وزارت کشور 

و ش��هرداری ها در حوزه قانون هوای پاک و 
نیز رویکرد ویژه دولت سیزدهم و مقام عالی 
وزارت کشور به برقی سازی حمل ونقل عمومی 
درون شهری، سازمان شهرداری ها و دهیاری ها 
طرح توسعه ناوگان حمل ونقل عمومی برقی 
به ویژه اتوبوس، ون و تاکسی را در دستور کار 

شهرداری های کشور قرار داده  است.

»خودروهایفرسوده«بلایجانتهران
زاویه
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»جهان صنع�ت«- جعف�ر رضای�ی- پرونده دو ش��هر 
صنایع دستی ایران در رشته های نساجی سنتی )کاشان( و کپو 

بافی )دزفول( به ثبت جهانی رسیدند.
مریم جلالی دهکردی معاون صنایع دس��تی در یادداشتی 
نوش��ت: افتخاری دیگر برای هنرمندان و صنعتگران کش��ورم 
کس��ب شد؛ اعتبار و افتخاری که بیش از هر چیز جایگاه ویژه 
کشورمان را در بین کشورهای دارای تمدن و جایگاه فرهنگی 
بیش از پیش ارتقا داد و در این حوزه نیز فاصله خود را با سایر 

رقبا در این زمینه بیشتر کرد.
ش��هر جهانی کاش��ان پانزدهمین و ش��هر جهانی دزفول 
شانزدهمین شهر صنایع دس��تی ایران محسوب می شوند که 
پرونده های آنها در ش��ورای جهانی صنایع دس��تی وابسته به 
یونسکو، توسط ارزیابان این سازمان از چند سال پیش در دست 
بررسی بود که متاسفانه به دلیل وجود بیماری همه گیری کرونا 
به تعویق افتاده بود تا اینکه در نهایت با دارا بودن قابلیت های 
فراوان و امتیاز بسیار بالا موجودیت آنها به عنوان شهرهای جهانی 

صنایع دستی اعلام شد.

در دنیای امروز عنوان شهرها و روستاهای جهانی می تواند 
نق��ش تعیین کننده ای در گفتمان جهانی و مراودات فرهنگی 
و اقتصادی داشته باشد، چراکه دیگر به عنوان یک مرکز تولید 
و سرمایه سازی به حساب می آیند و می توانند نگاه گردشگران، 
بازرگانان و سرمایه گذاران را به خود جلب کنند و از این رهگذر 

بیشترین سود و منفعت عاید مردمان آن شهر یا جامعه محلی 
می شود. در حوزه سیاستگذاری نیز همواره بیشترین بهره را از 
دوراندیشی و دقت نظر آقای ضرغامی که دغدغه زیادی در حوزه 
فعالیت های صنایع دس��تی دارند می بریم، چراکه اعتقاد دارند 
صنایع دستی علاوه بر ارائه زیبایی و معرفی تمدن ایرانی- اسلامی 

و تامین معیشت و رونق اقتصادی موجب آرامش و امنیت جوامع 
انسانی می شود. 

ذکر این نکته را لازم می دانم که کاش��ان و دزفول آخرین 
شهرهای جهانی صنایع دستی ما نخواهند بود، چراکه این کشور 
و تنوع و گستردگی اش، لبریز از هنرها و فرهنگ ها و ویژگی های 
منحصر است که سرشار از درخشندگی و تلالو و زیبایی است 
که رویاهای بس��یاری از جوامع بش��ری را در خود جمع کرده 
است، اگرچه تاکنون ثبت شهرها و روستاهایی همچون اصفهان، 
تبریز، مشهد، شیراز، زنجان، ملایر، خراشاد، آباده، میبد، مریوان، 
سیرجان، لالجین، کلپورگان و قاسم آباد، هر کدام همچون آفتابی 
درخشان جهانی از هنر- صنعت و زیبایی را در خود جای داده اند. 
یادآور می شوم که همچنان با قدرت و قوت و با همراهی و همدلی 
همه همکارانم در سراسر کشور در بخش های خصوصی و دولتی، 
نهادها و سازمان های مرتبط در راستای تقویت ارزش های معنوی 
و مادی صنایع دستی کشور و نیز ثبت شایسته شهرها و روستاهای 
جهانی همراه خواهیم بود و مفتخر به گره گشایی از دغدغه های 

صاحب دلان و تلاشگران عرصه اقتصاد هویت بنیان هستیم.

سال بیستم    شنبه ۲7 آبان 1۴۰۲      شماره  5395

نادر نینوایی- در جوار اتوبان امام علی تهران و 
در منطقه پیروزی، محله ای قدیمی به نام چهارصد 
دستگاه وجود دارد که زمانی محل سکونت دکتر 
معین )یکی از اثرگذارترین چهره های فرهنگی ایران 
معاصر( بوده است. خانه موزه دکتر معین تهران، 
یادگاری به جا مانده از این اس��تاد بزرگ ادبیات 
فارسی در خیابان پیروزی پایتخت است. درگذشته 
خانه موزه معین با منزل شاعر و تصنیف ساز مشهور 
ایرانی محمدعلی امیرمجاهد، دیواربه دیوار بوده اما 

اکنون این دو خانه را با یکدیگر ادغام کرده اند. 
در حقیقت، اکنون فقط قسمتی از چارچوب در 
بین این دو خانه باقی مانده است. استاد امیرجاهد 
پدر همسر دکتر معین بوده و علت این همسایگی 

نیز از همین جا ناشی می شده است.
ای��ن خانه های زیبا و قدیمی که رنگ و بویی 
متفاوت به محله پیروزی داده است، در سال ۱۳۸۳ 
از خانواده های دکتر معین و امیرجاهد خریداری شد 

و در تملک شهرداری تهران در آمد.
 هدف از این کار، برگزاری کلاس های ادبیات و 
موسیقی و همایش های مربوط به این دو رشته بوده 
تا یاد و نام این دو مرد بزرگ عرصه هنر و ادبیات در 

خانه های تاریخی آنها زنده نگه داشته شود.
در سال های اخیر نشست های مولوی خوانی و 
شاهنامه خوانی در این خانه به طور مستمر برگزار 
می شود و کتابخانه تخصص زبان و ادبیات فارسی 
نیز در این مکان مراجعان بسیاری دارد. پس اگر 
اهل ادب و ش��عر هستید یا فقط علاقه دارید که 
یکی از خانه های تاریخی به یاد ماندنی در ش��رق 
تهران را ببینید، حتما س��ری به خانه موزه دکتر 

معین بزنید.
معماری دلنشین خانه � 

خان��ه دکتر معین با دیوارهای آج��ری، در و 
پنجره های چوبی، حیاط کوچک و حوض زیبایش 
نمایی دلنش��ین از زندگی ادیبی ایرانی در عصر 

پهلوی را به تصویر می کشد.
این معم��اری خاطره انگیز و اثرگذار بنا باعث 
شده این خانه تاریخی به لوکیشن برخی فیلم و 
سریال های ایران تبدیل شود؛ خانه شهرزاد و قباد 

در سریال شهرزاد هم این خانه بوده است.
دیوارهای داخلی این خانه۸۸۰متری با تابلوهای 
خوشنویسی و نیز با سازهای گوناگون تزئین شده اند. 
بخش��ی از دیوار حیاط نیز کاش��ی کاری شده و 
حکاکی روی دیوارها تصاویری زیبا را پیش چشم 

بازدیدکنندگان به نمایش در می آورد.
در این حیاط دلنشین حتما نگاهتان به دیواری 
آجری خواهد افتاد که به کاشی های لاجوردی مزین 
شده و نام هنرمندانی همچون محمدرضا شجریان و 

کیهان کلهر روی آن درج شده است.
خانه موزه دکتر معین در دوران پهلوی اول بنا 
ش��ده است. همان طور که پیش تر هم اشاره شد 
این خانه که از ترکیب دو خانه یعنی خانه استاد 
امیرجاهد و داماد او، دکتر محمد معین، تشکیل 
شده برشی از گذشته تاریخی تهران را به نمایش 

می گذارد.
 در دهه ۸۰ شمسی این دو خانه با یکدیگر ادغام 
شده اند و آثار این ادغام را می توان در چارچوب دری 
دید که در میان دو منزل باقی مانده است. این خانه 
نهایتا از سال ۱۳۹۵ با عنوان خانه موزه دکتر معین 

درهایش به روی علاقه مندان باز شد.
در واق��ع خانه موزه دکتر معین را ش��هرداری 

منطقه ۱۴ در س��ال ۱۳۸۱ خری��داری کرد و تا 
سال ۱۳۹۵ تحت عنوان مرکز فرهنگی- هنری 
غدیر فعالیت داشت، تا اینکه در سال ۹۵ نام آن 
را به خانه موزه دکتر معین و استاد امیرجاهد تغییر 
دادند و این مکان را به مرکز تخصصی موسیقی، 

ادبیات و خوشنویسی تبدیل کردند.
آثار به نمایش درآمده در خانه موزه � 

داخل خانه موزه معین اتاق ها و دالان هایی وجود 

دارند که آثار ارزشمندی در آنها نگهداری می شوند. 
یکی از آثار ش��اخص به نمای��ش درآمده در این 

خانه موزه وصیت نامه نیما یوشیج است.
 نیما یوشیج در این وصیت نامه محمد معین را 
ناظر و قیم آثار خویش معرفی کرده است. از دیگر 
آثار قابل توجه خانه موزه معین تمبر هزاردستان به 
چمن است. گفته می شود این، تمبر اختصاصی 
موزه بوده که در شهریور ۱۳۹۶ از آن رونمایی شده 

است. نام این تمبر برگرفته از تصنیف هزاردستان 
به چمن، از ساخته های استاد امیرجاهد است که 

استاد شجریان آن را خوانده است.
روی تمبر می توان تصویر دکتر معین و استاد 

امیر جاهد را مشاهده کرد. 
در بازدید از خانه موزه دکتر معین حتما سری 
هم به اتاق کار این چهره نامی ایران بزنید. در این 
اتاق لوازم شخصی، کتابخانه شخصی دکتر معین، 
دانشنامه ها، جوایز و نشان های بین المللی، مدارک 
و کارت شناس��ایی و دستنوشته های این چهره 
شناخته شده به نمایش در آمده است. همچنین 
اشعار استاد امیرجاهد در وصف دکتر معین در این 

خانه موزه به نمایش در آمده اند.
در حال حاضر در خانه تاریخی اس��تاد معین 
مراسم  مختلف نکوداشت و یادبود برای اساتید فقید 

و پیشکسوتان موسیقی ایران برگزار می شود.
در خانه موزه معین نشس��ت هایی نیز برگزار 
می شوند که بیشتر مربوط به شعرخوانی هستند و 
آثار بزرگان اهل ادب همچون مولانا و فردوسی را 
روایت می کنند. کلاس های موسیقی و خطاطی هم 
در این خانه موزه برگزار می شوند و علاقه مندان این 
امکان را دارند که در کلاس های آموزشی ثبت نام 
کنند. شایان ذکر است درهای این خانه موزه روی 
عموم مردم باز است و همگان این امکان را دارند که 
نگاهی به معماری باشکوه یکی از زیباترین خانه های 

تاریخی تهران بیندازند.
در حیاط خانه دکتر معین یک کارگاه تارسازی 
نی��ز وج��ود دارد؛ به علاوه، ای��ن مرکز مجهز به 
کتابخانه تخصصی زبان و ادبیات فارس��ی بوده و 
علاقه مندان زیادی ب��ه این منظور به این مکان 

مراجعه می کنند. 
برای آنکه با خودروی شخصی خود به سمت 
خانه موزه معین بروید کافی است که راهی خیابان 
پیروزی شوید و از آنجا به سمت خیابان بسطامی 

بروید و سپس سراغ خانه موزه معین را بگیرید. 
اگر هم ترجیح می دهید که با مترو از این بنای 
تاریخی بازدید کنید باید در ایستگاه ابن سینا از مترو 
پیاده شوید و از آنجا با کمی پیاده روی به خانه موزه 
دکتر معین خواهید رسید. در نظر داشته باشید که 
خانه موزه استاد معین به دلیل قرار گرفتن در بافت 
قدیمی پایتخت و نوع معماری آن یکی از گزینه های 
مناسب برای گشت وگذار در تاریخ و گذشته تهران 

به حساب می آید.

»جهانصنعت«یکیازخانههایتاریخیبهیادماندنیشرقتهرانرامعرفیمیکند

یادگار دکتر معین 

خبر

کشفآبنمایتاریخیدرسعدآباد
»جهان صنعت«- یک شیء سنگی شبیه آبنمای محیطی و تزئینی که 
دوره تاریخی آن مشخص نیست، در محوطه مجموعه فرهنگی تاریخی کاخ های 
سعدآباد کشف شد. روابط عمومی مجموعه تاریخی- فرهنگی سعدآباد اعلام کرد: 
همکاران واحد خدمات و پشتیبانی حین ماموریت های ابلاغی و روزمره در یکی 
از محوطه های مجموعه سعدآباد، متوجه بخشی از یک اثر سنگی در محوطه 
این مجموعه شدند و متعاقبا با دستور موکد مدیریت مجموعه مبنی بر رعایت 
تمام ضوابط و دس��تورالعمل های منطبق بر صیانت از آثار تاریخی و با حضور 
تمام مسوولان اعم از یگان حفاظت، حراست و کارشناسان ذی ربط و نظارت 
واحد حفاظت و مرمت آثار مجموعه، اثر مکشوفه تاریخی با حفاری تکمیلی و 
کاملا حفاظت شده از عمق خاک خارج و با تدابیر حداکثری و ضابطه مند در 

قالب صیانت مقدماتی به محوطه امن در سعدآباد منتقل شد.

کارشناسان مجموعه سعدآباد احتمال می دهند این شیء مکشوفه که ارتفاعی 
در حدود یک متر دارد، مخصوص فواره آبنمای ساخته شده باشد که بنا به دلایلی 
که نیازمند پژوهش های تکمیلی است، هیچ گاه مورد استفاده قرار نگرفته و به 
یکی از محوطه های حاشیه ای مجموعه انتقال یافته است. روابط عمومی سعدآباد 
اعلام کرد: پس از شناسایی این شیء، عملیات پاکسازی، حفاظت و مرمت این 
اثر نفیس به صورت عملیات زنده مرمتی توسط کارشناسان در ورودی کاخ موزه 
سبز آغاز شده و بازدیدکنندگان مجموعه می توانند از نزدیک شاهد روند مرمت 
این اثر باشند. در فاز مقدماتی، کارشناسان در حال تکمیل مطالعات آزمایشگاهی 
جنس سنگ و تطبیق نقوش حکاکی شده روی اثر هستند. پس از پایان مراحل 
حفاظت و مرمت، این اثر هنری طی مقدمات امکان س��نجی و مکان یابی در 
موقعیتی مناسب و به عنوان عضو جدیدی از آثار موزه ای و محیطی مجموعه 
سعدآباد در معرض دید عموم قرار خواهد گرفت. مجموعه سعدآباد اطلاع داد 
که فعالیت کارشناسی و تحقیقاتی توسط متخصصان به صورت مستمر ادامه 

دارد و اخبار تکمیلی به مرور در اختیار علاقه مندان قرار می گیرد.

اهتمامبومگردیهابهتولیدمحتوا
ایسنا- معاون گردشگری وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
کشور بر لزوم تولید محتوا جهت معرفی جذابیت  بومگردی ها و افزایش سهم 
گردشگران خارجی تاکید کرد و گفت: تولید محتوای بومگردی ها باید بیانگر 

واقعیت زندگی و روحیه مهمان نوازی ایرانی ها باشد.
»علی اصغر شالبافیان« در گردهمایی اقامتگاه های بومگردی کشور از ایجاد 
تشکل اقامتگاه های بومگردی کشور در این دوره ابراز خرسندی کرد و گفت: 
لازم است این گردهمایی ها برای رفع مشکلات و چالش ها در حوزه های مختلف 

مرتبط با اقامتگاه های بومگردی در طول سال برگزار شود و استمرار یابد.
وی بر مستندسازی این گردهمایی ها و نتایج آنها تاکید کرد و گفت: باید 
مشکلات مطرح و رفع آنها که مشترکا در موردشان تفاهم داریم، پیگیری شود. 
وی در این باره بر لزوم پیگیری مش��کلاتی مانند تولید محتوا و افزایش سهم 
گردشگران خارجی و نیز معرفی جذابیت های بومگردی در جغرافیای کشور تاکید 
کرد و گفت: بومگردی ها هم زمان انعکاس دهنده میراث فرهنگی، صنایع دستی و 

گردشگری هستند و صرفا به عنوان اقامتگاه مطرح نیستند.
وی بر حضور بومگردی ها در نمایشگاه های بین المللی تاکید و عنوان کرد: 
خوشبختانه ظرفیت اقامتگاه های بومگردی  در هفته آینده در یکی از مهم ترین 
سازمان ها و نهادهایی که کشورمان در آن عضو شده، یعنی سازمان شانگهای 
منعکس خواهد ش��د. معاون گردشگری خواس��تار مطالبه گری تشکل های 
گردشگری از جمله تشکل های بومگردی ها شد و افزود: امیدواریم بخشی از این 
موانع و مشکلات بومگردی ها در قالب طرحی که نماینده مردم اردکان و رییس 

فراکسیون گردشگری کشور در مجلس دنبال می کنند، مرتفع شود.
وی با بیان اینکه یکسری موضوعات و مسائل بومگردی ها به قانون و مقررات 
مربوط نیست، از جمله آنها را مسائل مربوط به آموزش، سرفصل ها، بازاریابی و 
شناساندن ذکر کرد و گفت: انتظار داریم برنامه مشخصی از سوی بومگردی ها 
به وزارت ارائه ش��ود، هرچند سرفصل هایی که امروز ارائه می شود همان هایی 
است که خودمان به بومگردی ها ارائه کردیم. شالبافیان در مورد تولید محتوا در 
حوزه بومگردی ها اعلام کرد: تولید محتواهای رویدادمحور یا زمان محور، تولیدات 
محتوای خاص ایرانی است، چراکه چالش نیامدن گردشگران با تولید محتوای 
مکان محور حل نمی شود و ذهن گردشگر معطوف به جذابیت های رویدادمحور 
که نشان دهنده واقعیت زندگی ایرانی و انعکاس روحیه مهمان نوازی ایرانی هاست 

که دسترسی آن در اختیار بومگردی هاست.

ثبتجهانیکاشانودزفولبهعنوانشهرهایصنایعدستی
گزارش 2

زمان پیشنهادی: ۲۰ دقیقه

قانون های حل جدول سودکو:
۱- در هر سطر و ستون باید اعداد یک تا 
۹ نوشته شود. بدیهی است که هیچ عددی 

نباید تکرار شود. 
۲- در ه��ر مربع ۳×۳ اعداد یک تا ۹ باید 
نوشته شود و در نتیجه هیچ عددی نباید 

تکرار شود.

زمان پیشنهادی: ۴۰ دقیقه

سودوکو 
س��ودوکو Sudoku ی��ک واژه ترکیبی 
ژاپنی به معنای عددهای بی تکرار است و 
امروزه به جدولی از اعداد گفته می شود که 
به عنوان یک سرگرمی رایج در نشریات 

کشورهای مختلف به چاپ می رسد.
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عمودی: 
۱- تحلیل علمی یک پدیده  - میزبان مسافران هواپیما

۲- ابزاری در چرخ خیاطی – محل نگهداری حیوانات برای 
بازدید عموم – چغندر سرخ رو

۳- مکم��ل ماده – نوعی پارچه نخی نازک – بازگش��ت از 
طلاق – مضمون اثر ادبی

۴- درخت تس��بیح – پرهیز کردن – کش��وری در جنوب 
غربی قاره آسیا

۵- محکم و استوار – درک عاطفی – بدون فراز و نشیب
۶- بی رنگ و جلا – گام یک پا – زادگاه

۷- کنج��د آسیاب ش��ده – ورم غش��ا مخاط��ی در گلو – 
مهمانخانه لوکس

۸- دل آزار کهن��ه – عبادت��گاه اس��لامی – ضرباهن��گ در 
موسیقی – ضمیر اول شخص جمع فارسی

۹- برگ��ه چاپی – مفی��د و موثر ب��ودن – می گیرند تا در 
پناه باشد

۱۰- نیس��تی تدریج��ی – صفت موی مجعد – نویس��نده 
انگلیسی کتاب لبه تیغ 

۱۱- دریاچ��ه ای در نزدیکی تهران – حرف نش��انه مفعولی 
– خادم مدرسه

۱۲- دکل گیرنده امواج – کار یومیه – بیهوده و بی ثمر 
۱۳- چوب عطر آگین – خاک زمین – دستوری که درحاشیه 

نامه اداری نوشته می شود – فرمان حرکت
۱۴- بن��د کش��ویی لب��اس – ش��یطان – دش��ت پهناور و 

مرتفع 
۱۵- بن��در اصل��ی و پایتخت س��ابق کش��ور ترکیه – ماده 

پروتئینی ناخن

افقی:
۱- احس��اس آرامش و بی ترسی – بیماری مسری دستگاه 

تنفسی
۲- محص��ول پی��ش از موعد – جنایت سیاس��ی – پیکره 

و مجسمه
۳- بس��ته بندی کارخانه ای – برگه اعلام وصول – فضیلت 

و برتری – کرک لطیف
۴- ش��تر قوی هیکل – آش��فته و پریش��ان – خودرو باری 

کوچک

۵- این مهربان تر از مادر – فرمان هدایت کش��تی دریایی 
– استخوانی در پا   

۶- یاق��وت زرد – ش��خص دروغگ��و و نیرنگب��از – عاب��د 
مسیحی

۷- نش��انه الهی – رهبرتماش��اگران در ورزشگاه – مقابل 
یکدیگر

۸- موبد زرتش��تی – لاغر – ص��دای پرندگان خوش صدا 
– پهلوان و دلاور

۹- نمایش��نامه ای از پی یر کرنی غزلس��رای روم باس��تان 
-  سیستم توقف خودرو – آنچه اهمیت داشته باشد

۱۰- پنهان و پوش��یده ش��ده – ارادتمند – مادر فریدون 
به روایت شاهنامه

۱۱- مق��دس و پاک سرش��ت – اصالت یک ف��رد – پماد 
روی زخم

۱۲- سبب و انگیزه – سرپناه و مسکن – خوشحال کننده بیمار
۱۳- مخزن الاس��رار – اندام گوارش��ی – اهرم ش��لیک در 

اسلحه – ضربه زدن با کف دست
۱۴- شروع و آغاز – همه و کل – آوای جرس

۱۵- نویس��نده فرانس��وی ژان کریس��تف – متواض��ع و 
بی تکبر
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رضاکیانیان:صهیونیستهاقتلعاممیکنند
رضا کیانیان با انتشار متنی در یکی از شبکه های اجتماعی به جنایات 

این روزهای رژیم صهیونیستی در نوار غزه واکنش نشان داد.
رضا کیانیان بازیگر سینما و تلویزیون با انتشاری متنی در یکی از 
شبکه های اجتماعی به جنایات این روزهای رژیم صهیونیستی که در 

امتداد اشغالگری ۷۵ساله صهیونیست هاست واکنش نشان داد.
کیانیان با انتش��ار تصویر یکی از کشتی هایی که در حال انتقال 
پناهندگان یهودی اروپا به فلسطین است، نوشت: »این عکس در سال 
)۱۹۴۷ م/۱۳۲۵ ش( در بندر حیفا واقع در شمال فلسطین گرفته شده 
است. در این عکس ۴۵۰۰ اخراجی یهودی پناهنده به خاکِ فلسطین، با 
پارچه نوشتی که بر روی عرشه کشتی نصب شده »آلمان  خانه و آشیانه 
ما را نابود کرد، خواهشمندیم شما فلسطینیان، امید ما را نابود نکنید« و 
فلسطینیان پناه شان دادند. حالا و پس از ۷۶ سال از تاریخ این عکس، 
همین مهمانان منکر وجودِ سرزمین فلسطین شده و با غصب و تجاوز، 
کودک کشی، اشِغال و لشکرکشی، بدترین جبران ها را در حق میزبانان 
خود در سرزمین قدس انجام می دهند.«این بازیگر سینما در ادامه این 
پست و با اشاره به سیاست مظلوم نمایی صهیونیست ها نوشت: »بزرگ ترین 
نسل کشی تاریخ در آمریکا اتفاق افتاد. نسل کشی سرخ پوستان بومی قاره 
آمریکا، بعد از آن نسل کشی ارامنه، آشوریان و… نسل کشی یهودیان در 
رتبه چندم است. اما به عنوان بزرگ ترین نسل کشی تاریخ در ذهن ما و 
جهانیان جا افتاده، چراکه رسانه و مدیا دست آنهاست. و زیر سایه پرچم 
این نسل کشی، دولت آنها به نسل کشی مردمی می پردازد که روزی آنها 
را پناه دادند.«کیانیان در بخش دیگری از مطلب خود با طرح این پرسش 
که چرا نسل کشی یهودیان تنها نسل کشی تاریخ به نظر می رسد، علت 
این مظلوم نمایی را انگیزه اشغالگران برای قتل عام مردمی دانست که به 
آنها پناه داده اند.این بازیگر سینما در پایان مطلب خود نوشت: بی تفاوتی 
ما نشان از چه دارد؟ نشان از بی رحمی؟ یا نشان از دو قطبی گری افراطی 

در کشور ما؟ که ما را به بی رحمی کشانده است؟

آموزشوپرورشمجوزفیلم
»بهرامرادان«رانمیدهد!

تهیه کننده مستند علمی »کاپیتان من« گفت: با وجود تاییدیه های 
بسیار، آموزش و پرورش مجوز تماشای مستند علمی »کاپیتان من« برای 

دانش آموزان را نمی دهد.
بهرام رادان در مراسم تقدیر از برگزیدگان بیست و چهارمین دوره جایزه 
ترویج علم، با بیان اینکه به دلیل احساس دینی که به علم ایران داشته، 
به سمت ساخت مستند علمی رفته است، گفت: سال ۹۶ به سیاوش 
صفاریان پور گفتم که حس می کنم ادای دینی به علم ایران دارم و دوست 
دارم در این حوزه کاری انجام دهم. ایده اولیه یکسری ویدئوهای کوتاهی 
بود که مشابه آن در نشنال جئوگرافیک و... وجود دارد. وی ادامه داد: در 
نهایت بعد از دو سال کرونا، این تلاش ها تبدیل به مستند علمی »کاپیتان 
من« شد که با همکاری متخصصان علوم شناختی این همکاری شکل 
گرفت.وی ادامه داد: این مستند از پیچ و خم های متعددی گذر کرد و به 
اکران رسید. این فیلم به پرمخاطب ترین و پرفروش ترین فیلم گروه هنر 
و تجربه تبدیل شده است. رادان با بیان اینکه تحلیل مخاطبان این فیلم 
نشان داده است که مخاطبان این فیلم بیشتر نوجوانان و گروه های سنی 
دبیرستانی و راهنمایی هستند، گفت: این موقعیت بسیار ویژه ای است و 
با وزارت آموزش و پرورش نامه نگاری کردیم که گروه های دانش آموزی را 
برای تماشای این فیلم به سینما بفرستند تا بتوانیم چراغی را در همراه 
کردن علم و سینمای کشور روشن کنیم. وی اظهار کرد: این هزارتوی 
پیچیده، گاهی می خواهد بین مردم و مخاطبان و آثاری که آنها تمایل 
به تماشا دارند، سد بگذارد.تهیه کننده مستند علمی »کاپیتان من« 
اظهار امیدواری کرد که موفقیت این فیلم راهی باشد برای افرادی که 
علاقه مند ساخت فیلم های علمی هستند تا این افراد بتوانند با خیال 
راحت بیشتری در این مس��یر گام بردارند.وی خاطرنشان کرد: ما از 
کمک هایی که در دنیا برای ساخت فیلم های علمی وجود دارد، محروم 
هستیم، ولی قدرت تخیل و اراده خود را داریم و می توانیم به آن تکیه 

کنیم و آثار خود را بسازیم.

 مجری اسکار ۲۰۲۴ انتخاب شد
جیمی کیمل میزبان مراسم اسکار ۲۰۲۴ شد. جیمی کیمل برنده 
جایزه امی به عنوان مجری مراس��م اسکار ۲۰۲۴ بازمی گردد تا برای 
چهارمین بار این برنامه را اجرا کند. مولی مک نیرنی نامزد امی نیز برای 
دومین سال متوالی به عنوان تهیه کننده اجرایی مراسم انتخاب شد. 
جیمی کیمل پیش از این در سال های ۲۰۱۷، ۲۰۱۸ و ۲۰۲۳ اسکار 
را میزبانی کرد. به این ترتیب کیمل اکنون در کنار ووپی گلدبرگ و جک 
لمون جای می گیرد که ۴ بار میزبان اسکار بودند. جانی کارسون ۵ بار، 
بیلی کریستال ۹ بار و باب هوپ ۱۱ بار اسکار را میزبانی کردند. کیمل در 

بیانیه ای گفت: همیشه رویایم میزبانی اسکار دقیقا برای ۴ بار بود.
بیل کرامر مدیرعامل و رییس آکادمی هم از بازگشت جیمی کیمل 
به عنوان مجری و مولی مک نیرنی به عنوان تهیه کننده اجرایی اسکار ابراز 
خوشحالی کرد و گفت: آنها عشق ما به سینما و تعهد ما به تولید برنامه ای 
پویا و سرگرم کننده برای مخاطبان جهانی مان را به اشتراک می گذارند. 
اسکار ۲۰۲۳ شاهد افزایش بیننده بود و میانگین بیننده ۱۸/۸ میلیون 
نفری ۱۳ درصد بیشتر از سال های پیش بود. این جایزه بیش از ۲ برابر از 

جوایز گرمی و امی همان سال در جذب مخاطب بهتر ظاهر شد.
فیلم های مدعی جوایز اسکار امسال مجموعه ای از عناوین پرفروش 
را دربرمی گیرند که مهم ترین آنها »باربی« برادران وارنر و »اوپنهایمر« 
کمپانی یونیورسال پیکچرز هستند. انتظار می رود »داستان آمریکایی«، 
»قاتلان ماه کامل«، »مائسترو« و »بیچاره ها« هم رقبای آنها در بخش 
بهترین فیلم باشند. سال پیش »همه چیز همه جا به یکباره« ۷ جایزه 
اسکار از جمله بهترین فیلم، کارگردانی و ۳ جایزه بازیگری را به خانه برد 
و درام ضدجنگ آلمانی »در جبهه غرب خبری نیست« هم ۴ جایزه 
از جمله جایزه بهترین فیلم بین المللی را کس��ب کرد. مراسم اسکار 
نود و ششم یکشنبه ۱۰ مارس ۲۰۲۴ )بامداد دوشنبه ۲۱ اسفند( در 

دالبی تئاتر برگزار می شود.

خبرخوبمدیرعامل»دیزنی«
باب ایگر اعلام کرد استودیو دیزنی در حال کار روی چهارمین فیلم 
»یخ زده« علاوه بر »یخ زده ۳« است که پیش از این ساختش اعلام شده 
بود، اما هنوز اکران نشده است. باب ایگر مدیرعامل دیزنی روز پنجشنبه 
در یک مصاحبه که از تلویزیون پخش شد گفت »یخ زده ۳« در دست 
ساخت است و ممکن است قسمت چهارم هم همزمان در دست ساخت 
باشد.وی افزود: کارگردان جن لی که فیلم های اصلی »یخ زده« و »یخ زده 
۲« را ساخته دارد با جدیت با تیمش در انیمیشن دیزنی نه روی یک 
داستان، بلکه در واقع برای خلق ۲ داستان کار می کند. اندرسون لوپز 
بعد از این خبر در رسانه های اجتماعی تایید کرد که همراه رابرت لوپز 
در حال نوشتن آهنگ های جدیدی برای ۲ فیلم بعدی هستند. این دو 
ترانه سراهای »یخ زده« هستند.ایگر این خبر را در حالی اعلام کرد که 
در پارک موضوعی دیزنی در هنگ کنگ و برای مراسم افتتاحیه »دنیای 
یخ زده« حضور داشت. در این پارک بازدیدکنندگان نه تنها اولاف، آنا و 
السا را ملاقات می کنند، بلکه می توانند در خیابان هایی که دنیای عرفانی 
»آرندل« را تداعی می کنند، قدم بزنند و در رستوران ها شام بخورند. 
ایگر افزود: سال ها در پارک های دیزنی ما در حال خلق این جهان ها 
هستیم که در اصل تجسم فیزیکی بزرگ ترین داستان های ما هستند 
و البته »یخ زده« یکی از ارزشمندترین فرنچایزهای ما است. »یخ زده« و 
»یخ زده ۲« که دنباله آن در سال ۲۰۱۹ بود، به موفقیت بزرگی برای 
دیزنی بدل شدند و فیلم دوم با فروش ۱/۴۵ میلیارد دلاری همچنان 

پرفروش ترین انیمیشن تاریخ است. 

 سینمای جهان

خبر

یکرمانجنایی
کهدرآسایشگاهروانیمیگذرد

اتفاقات قصه »حکمرانی ماتو« در یک  آسایشگاه روانی در شهر برن 
رخ می دهد و این مساله در یک پیشگفتار ضروری کوتاه پیش از شروع 

متن رمان درج شده است.
»حکمرانی ماتو« هم که نس��خه مرجعش برای ترجمه فارس��ی 
سال ۱۹۸۹ چاپ شده، با یک تماس تلفنی غافلگیرکننده به کارآگاه و 
اطلاع رسانی به او شروع می شود؛ اینکه مردی به  نام پیتر لن از آسایشگاه 

روانی راندلینگن فرار کرده است.
مخاطب باید بداند اتفاقات قصه »حکمرانی ماتو« در یک  آسایشگاه 
روانی در شهر برن رخ می دهد و این  مساله در یک پیشگفتار ضروری 
کوتاه پیش از شروع متن رمان درج شده است. گلاوزر در این  پیش گفتار 
اشاره می کند که تعریف کردن داستانی که در پاریس، لندن یا نیویورک 
اتفاق می افتد کار خطرناکی نیست، اما تعریف کردن داستانی که در یکی از 
شهرهای سوییس رخ می دهد خطرناک است، زیرا یک بار برایش اتفاق افتاد 
که یکی از داستان هایش به شدت مورد اعتراض باشگاه فوتبال وینترتور قرار 
گرفت. چون در آن  داستان یک  هافبک حضور داشت و گلاوزر مجبور شد 
به دارودسته و طرفداران آن  تیم اطمینان بدهد که منظورش آنها نبوده اند. 
این رمان ژانر جنایی نگاهی انتقادی به مناسبات سیاسی اجتماعی سوییس 
دارد. شخصیت اصلی این کتاب یعنی کارآگاه اشتودرِ اخمو و در عین 
حال عمیقا انسان دوست، می خواهد بفهمد چه کسی رییس سالخورده 
آسایشگاه روانی راندلینگن را به قتل رسانده، چرا بیماری از آسایشگاه فرار 
کرده و چرا هربرت کاپلان پسر سرهنگ کاپلان معروف، سر از آسایشگاه 
روانی درآورده است. کارآگاه یک به یک گره های داستانی را باز می کند، 
به سمت روشنگری برای حقیقت می رود و در آخر، متوجه می شود که 
ماتو حاکم آنجاست و در اصل هیچ چیز را نفهمیده است. با وجود این در 
پایان داستان شبحی مرز بین عقلانیت و دیوانگی را از میان برمی دارد. 
فریدریش گلاوزر متولد سال ۱۸۹۶ در وین و درگذشته به سال ۱۹۳۸ 
در شهر جنوای ایتالیاست. زندگی پرفراز و نشیب این  نویسنده باعث شد به 
علت اخراج از مدرسه، رها کردن دانشگاه، زندانی شدن در مراکز بازپروری و 
بازداشتگاه ها و خودکشی، سر از بیمارستان های روانی و اماکن اینچنینی 
سر درآورد. او در کشورهایی چون فرانسه، بلژیک و ایتالیا زندگی کرد و 

چند سال را هم در خدمت لژیون خارجی گذراند.
»حکمرانی ماتو« نوشته فردریش گلاوزر و ترجمه کتایون سلطانی با 

۳۳۵ صفحه، شمارگان ۲۷۵ نسخه در سال ۱۴۰۲ منتشر شد.

وزیرارشادکدامکتابرابرایخواندن
پیشنهادکرد؟

همزمان با هفته کتاب، محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی کتابی را که به رییس جمهوری هدیه داد، برای مطالعه پیشنهاد 
کرد. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی همزمان با هفته کتاب در جدیدترین 
توئیت خود در صفحه اجتماعی ایکس، کتاب )کَی لاننَسی( اثر ولید 
الخالدی را که در جلسه هیات دولت به رییس جمهوری هدیه کرد، برای 

مطالعه پیشنهاد کرد.
متن توئیت محمدمهدی اسماعیلی به شرح زیر است:

»قصد داشتم به مناسبت آغاز هفته  کتاب، کتابی ارزشمند و ممتاز به 
آیت الله رییسی هدیه کنم؛ امروز در جلسه دولت، کتاب اثرگذار و مهم »تا 
فراموش نکنیم« )کَی لاننَسی( اثر ولید الخالدی را به ایشان هدیه کردم؛ این 
اثر ماجرای غم انگیز ویرانی و اشغال صدها روستای فلسطین عزیز و کشتار، 
اخراج و آوارگی مردمان شریفش به دست وحوش رژیم جعلی اسرائیل 
است.»تا فراموش نکنیم« حاوی تصاویر و رویدادهای تکان دهنده ای است 
که تاریخ رسمی جهان سعی دارد آن را اساسا انکار کند یا به بوته فراموشی 
بسپارد.« کتاب »تا فراموش نکنیم« نوشته ولید الخالدی ترجمه امیرحسین 
بابالار، ماجرای غم انگیز ویرانی و اشغال ۴۱۸ روستای فلسطینی است که 
نسخه عربی آن در  سال ۱۳۷۹ برنده جایزه جهانی کتاب سال جمهوری 
اسلامی ایرانی شده بود. پیش از این روز ۱۵ مهر به عنوان روز حماسه 
جوانان فلسطینی و ۲۵ مهر روز نسل کشی کودکان و زنان فلسطینی در 

تقویم رسمی کشور تصویب شده است.

کتابهایدیجیتالیاکتابهایچاپی؛کدام
بهتراست؟

کتاب های چاپی برای مدت زمانی بسیار طولانی به عنوان وسیله اصلی 
برای تبادل اطلاعات در بین جوامع کاربرد داشته و هنوز نیز به عنوان 

پرکاربردترین ابزارهای اطلاع رسانی محسوب می شوند.
اس��تفاده از تکنول��وژی در تولید نس��خه های الکترونیک در کنار 
نسخه های چاپی کتاب، مزایا و معایبی دارد. به طور مثال پیشگیری 
از هدررفتن کاغذ، صرفه جویی در هزینه ها، سهولت دسترسی، کاهش 
قیمت کتاب ها، دسترسی به ویدئو و صوت برای استفاده کنندگان، افزایش 
اندازه  تصاویر و فونت ها، جست وجوی تایپی کلمات کلیدی و... از نکات 
مثبت تولید نسخه های الکترونیک کتاب هاست.در کنار اینها، وابستگی 
زیاد به اپلیکیشن ها و ابزارهای دیجیتال مضر است و روی سلامتی افراد 
به خصوص کودکان تاثیری سوء دارد. عوارضی مانند خستگی و آسیب 
چشمی، خستگی ذهنی و اختلالات خواب از جمله  آنهاست و البته 
عوارض نگاه کردن طولانی مدت به صفحات نمایش در کودکان شدت و 
اهمیت بیشتری هم دارد. به طور کلی در هر حوزه  ایجاد تعادل مهم ترین 
شرط موفقیت است.بنابراین نه ترک تکنولوژی امکان دارد و نه وابستگی 
به آن امری عقلانی است. در واقع استفاده از تکنولوژی در خواندن کتاب 
می تواند تجربه ای متفاوت در کتابخوانی برای کودکان ایجاد کند که اگر 
از ابزارهای تکنولوژیک استاندارد در آن استفاده کرد، می توان آثار مخرب 
آن را تا حدود زیادی کاهش داد. به این ترتیب ارائه  نسخه های دیجیتال 
و قابل دانلود کتاب های کودکان که قابل استفاده روی تبلت یا گوشی 
همراه باشند با موضوعات مختلفی مثل داستان و رمان، کتاب های علمی، 
کمک آموزشی و... فرصتی متفاوت و متنوع برای کودکان ایجاد می کند 
تا به سهولت به انواع مختلف کتاب ها دسترسی پیدا کنند. اگرچه اقبال از 
کتاب های کاغذی و نسخه های چاپی بیشتر است، اما با توجه به ایجاد تنوع 
برای کودکان می تواند به صورت کنترل شده، به عنوان راهی برای بسط و 

گسترش فرهنگ کتابخوانی در جامعه امروز مورد استفاده قرار گیرد.

هفته کتاب

تلنگر

تراژدی بیمارستان شفا از نگاه کارتونیست های جهان
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گروه فرهنگ و هنر- محمدرضا جان نثاری 
معاون سیاس��ی، امنیتی و اجتماعی استاندار 
اصفهان در یک نشست خبری به تشریح دلایل 
عدم صدور مجوز کنس��رت علیرضا قربانی در 

اصفهان علی رغم صدور مجوز ارشاد پرداخت.
این مقام مس��وول در ابتدای سخنان خود 
گف��ت: »اولا من بگوی��م که آق��ای قربانی از 
خوانندگان خیلی خوب کش��ور ما هستند و 
معمولا هم متن هایی که می خوانند متن های 
خیلی خوبی است و واقعا یکی از خوانندگانی 
است که خدا را شکر، تاکنون حاشیه ای بر رفتار 
و مطالب ایشان نداشتیم و یا لااقل من اطلاعی 
ندارم؛ اما بحث اینکه آقای قربانی می خواهد در 
اصفهان کنس��رت اجرا کند هیچ مانع قانونی 
نداشت مگر یک نکته؛ و آن نکته این است که 
ایش��ان در تیم نوازندگان خود از خانم نوازنده 
استفاده می کرد. این موضوع اولا هنوز تعریف 
قانونی ندارد و یک چیز نویی است و حتما باید 
وزارت ارشاد راجع به این موضوع تصمیم ملی 
بگیرد و ابلاغ کند که آیا اجازه هست این کار 
را بکنیم یا نه. چون نظرات فقهی در قبال این 
موضوع متفاوت است که آیا زن می تواند تک نواز 
باشد؟ در این زمینه نظر فقهی وجود دارد و باید 
برای آن تکلیف ملی معلوم و ابلاغ ش��ود. دوم 
اینکه توجه کنید ما باید همه افکار عمومی را 
در نظر بگیریم، بالاخره قش��ر عظیمی از افکار 
عمومیِ ما این موضوع را نمی پسندند. صراحت 
هم ندارد، تعیین تکلیف رسمی هم درباره این 

موضوع نشده است.«
او درباره جنجال های لغو کنسرت علیرضا 
قربانی در اصفهان که مش��خص شد به دلیل 
عدم اجازه برای حضور بانوان نوازنده روی صحنه 
بوده، توضیح داد: »از آقای قربانی خواهش شد به 
واسطه اینکه اصفهان وضعیت خاصی از لحاظ 
اعتقادات مردم دارد )واقعا مردم اینجا اعتقادات 
خاص خودشان را دارند( و اینجا را نمی شود با 
جای دیگر مقایسه کرد از تک نواز زن استفاده 
نکن��د. گفتند »اینجا مگر چه فرقی می کند و 
مگر با قانون نیست؟« گفتیم چرا. شما این را به 
قانون تبدیل کنید و بعد بگویید قانون با قانون 
فرقی نمی کند. م��ا نمی توانیم اگر کاری یک 
جایی عرفا انجام شد بگوییم این قانون است، 

ممکن است جایی هیچ کس هیچ چیزی نگوید 
و ع��رف مردم هم آن را بپذیرند، ولی در عرف 
ما پذیرفته نیست. خواهش کردیم از ارشاد که 
ب��ه آقای قربانی بفرمایید که این نوازندگان در 
اصفهان حذف شوند و کنسرت را برگزار کنید، 
مثل ده ها کنسرت دیگری که در اصفهان برگزار 
شد و می شود. یک موضوع جدیدی بود و این 
موضوع جدید از لحاظ مس��ائل گوناگون ابهام 
داشت و باید این مسائل توسط وزارت ارشاد و 
دستگاه های دیگری که متولی هستند تصریح 
شده و حکم آن صادر شود که این چه حکمی 
دارد. البته ما یک اس��تدلال دیگری هم داریم، 
من واقعا خودم مثل شما دغدغه این موضوع 
را داش��تم و در این رابطه به حکم مقام معظم 
رهبری رجوع کردم که طبق نظر ایش��ان باید 
ملاحظاتی برای آن انجام بگیرد که آیا می شود 

این کار را انجام داد یا نه.«
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار 
اصفهان اف��زوده: »این کار خیلی کار ظریف و 
دقیقی اس��ت و انشاءالله مراکزی که می توانند 
جواب ممزوجی از مس��اله و حک��م فقهی را 
ب��ا یکدیگر بدهند، ای��ن کار را بکنند، اگر این 
موضوع را تصریح و تشریح کردند این بحث هم 
در اصفهان مشکلی نخواهد بود، ولی یک حرف 
جدی��دی بود و تا حالا اتفاق نیفتاده بود و باید 
برای آن یک تصمیم درست و متناسب با شرع 
و قانون و عرف و خواسته مردمی گرفته می شد. 
اینجا حدود و ثغوری دارد و باید تصمیم گرفته 
شود. اصلا در همه جای دنیا این طور است که 
یک کاری که می خواهند در اس��تان ها انجام 
دهند کلیت کار را به حاکم یا مسوول آن استان 
می دهند و می گویند شما تدبیر کن. این طور 
نیست که وضعیت ما در استان اصفهان با فلان 
اس��تان از لحاظ فرهنگی، مردمی، مطالبات و 
خواسته ها یکسان باشد، بلکه فرق می کند و باید 
به این مطالبات هم توجه شود. لذا اگر تصریحا 
ممزوجی از مساله فقهی به اضافه تعیین تکلیف 
برای ابداعات جدید مشخص شود برای اجراشدن 
هیچ مشکلی ندارد و هیچ منافاتی هم با آنکه ما 
به هوی��ت زن احترام بگذاریم ندارد. به هویت 
زن احترام گذاشتن یعنی به شخصیت عمومی 
احترام گذاشته شود و احترام و تکریم او در جامعه 
مورد توجه قرار بگیرد و هیچ ربطی به موضوع 
قبل ندارد و یک موضوع خاصی است که شخص 
حقیر هم نمی توانم برای آن اظهارنظر کنم، یعنی 

جنبه های خاص خودش را دارد.«

معاون امنیتی استاندار اصفهان در اظهاراتی عجیب مطرح کرد:

کنسرت علیرضا قربانی در اصفهان منع قانونی دارد!
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من تابع فقه و مساله شرعی و مواردی هستم که به قانون تبدیل می شود
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار اصفهان در پاسخ به این سوال که: »ما، هم هنرستان 
موسیقی داریم و هم دانشگاهی که در آن موسیقی برای بانوان هم تدریس می شود، وقتی کسی چیزی 
می آموزد بالاخره می خواهد جایی آن را عرضه کند«، نیز گفته: »صلاحیت ندارم در این باره اظهارنظر 
کنم، خیلی هم در این حوزه تخصص ندارم. من تابع فقه و مساله شرعی و مواردی هستم که به قانون 
تبدیل می شود. ما به اجرای قانون معتقدیم که چون قانون جمهوری اسلامی از نظر فقها هم می گذرد 
شرعی هم هست، ولی اینکه فقه چه می گوید و الان در دانشگاهِ ما چه اتفاقی می افتد و در مراکز فرهنگیِ 
ما کلاس هایی داریم که برگزار می شود و جمع اینها چه می شود در تخصص من نیست. در مواردی که 
قانون نداریم قاعده قبح عقاب بلابیان را داریم و وقتی عرفی تعیین شده به شکل عمومی وجود ندارد، عملا 
صلاحیت سنجی اتفاق می افتد. حکومت جمهوری اسلامی ایران حکومت مرکزی است و استان ها اجازه 
تصمیم گیری صلاحیتی ندارند، یعنی باید تحت الشعاع وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی باشند. ما حکومت 
مرکزی داریم ولی استان ها هم در حوزه هایی اختیاراتی دارند که دولت می دهد، مثلا مصوبه هایی داریم 
که استان در حوزه های فرهنگی، اجتماعی و حتی سیاسی هم اختیاراتی دارند یا مثلا اگر شورای شهر 
اصفهان مصوبه ای داشته باشد ممکن است شهرستان های دیگر به گونه ای دیگر مصوب کرده باشند. در 
این حوزه ها اختیار داریم و در این موضوع هم که شما می فرمایید عرف، بله عرف داریم و بر ما هم عرف 
تقریبا اثبات شده است. ما از جامعه برآورد داریم، وقتی داریم استان را هدایت می کنیم می دانیم که 
عرف جامعه چگونه است، یک برآوردی هم داریم با ادله های خیلی قوی که عرف جامعه چه می گوید. 
چند نمونه مثال می زنم؛ عرف جامعه ما در استان عرف دینی است، اصلا این موضوع جاافتاده است، 
من خیلی با خوب و بدِ آن کار ندارم، مثلا مراسمات جشن در استان خیلی کم برگزار می شود، ما خیلی 
تلاش می کنیم که نشاط بیشتری در مردم وجود داشته باشد، اما عرفِ معمول است. به این نکته هم 
توجه کنید که در سال ۶۲ در شهر اصفهان در یک هفته هزار و ۲۰۰ جوان در دستان مردم به اسم 
شهید، تشییع و دفن شدند. در ۲۵ آبان سال ۶۱ تعداد ۳۷۰ شهید را در یک روز تشییع کردند. ببینید 
که بالای حدود ۷۰ تا ۸۰ درصد این شهیدان در وصیت نامه خود چه چیزی نوشتند و به چه چیزهایی 
تاکید داشتند. بنابراین فهمیدن این عرف خیلی راحت است که عرف در این زمینه چه می گوید و برای 
این عرف، ادله داریم که باید توجه لازم به این عرف بشود.«گفتنی است این سخنان دو روز قبل )۲۴ 
آبان( و پس از گفت وگوی تصویری محمدمهدی اسماعیلی وزیر ارشاد و تاکید و الزام درباره نبود هیچ 
محدودیتی در برگزاری کنسرت در هیچ کدام از استان های کشور، در اصفهان مطرح شده است که به 

نبود هماهنگی و انسجام مدیران فرهنگی-امنیتی استان ها و مرکز می تواند تعبیر شود.


